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Tid 2016-03-31, kl. 17:30 
 
Plats Hallunda Folkets hus, Bragesalen 
 

Incheckning för närvaro för förtroendevalda sker vid presidiet mellan kl. 17:00-17:30. 
 
 

Ärenden 

Justering 5 april 2016, kl. 17:00 
 
 
   

43 Svar på interpellation: Angående utrymme för att ta emot nyanlända i Botkyrkas 
skolor (L)  

44 Svar på interpellation: Kvinnors säkerhet och rätt till sin egen kropp i det  
allmänna rummet (M)  

45 Svar på interpellation: Norsborg/Hallunda som ett ”särskilt utsatt område” (SD) 

46 Svar på interpellation: Angående flyktingmottagandet (TUP)  

47 Allégården – äskande av medel 

48 Tilläggsmedel för nybyggnation av förskolan Granen  

49 Fördelning av medel från ändringsbudget 

50 Program för bostadsförsörjning 

51 Revidering av riktlinjer för ekonomiskt bistånd 
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52 Ärendet utgår 

53 Samarbetsavtal med Vattenfall för ledningar i allmän platsmark 

54 Slutrapport – Stenbron 1 

55 Revidering av riktlinjer för områdesutveckling 

56 Justerade riktlinjer för markanvisningar 

57 Upplev Botkyrka AB – Avtal 2016 

58 Ägardirektiv för Södertörns Energi AB 2016-2018 

59 Unga vuxna i Storvreten 

60 Återrapportering – Förutsättningar för elproduktion genom solcellspark 

61 Återrapportering – Förutsättningar för egen, av kommunen ägd, vindkraft 

62 Reglemente för ersättning till förtroendevalda - ändring 

63 Svar på medborgarförslag: Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att avlasta Mölle-
badet 

64 Svar på motion: Kulturupplevelser och social samvaro i hemtjänsten (M) 

65 Svar på motion: GPS i snöröjningen (M), (KD) 

66 Anmälningsärenden 

67 Avsägelser och fyllnadsval 

68 Nya medborgarförslag 
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69 Nya interpellationer 

70 Nya motioner 

71 Enkla frågor 

  

  

 

   
 
 
Inger Ros  Sara Hultqvist 
Kommunfullmäktiges ordförande Sekreterare 
 08-530 613 84 
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§ 37 
Allégården - äskande av medel (KS/2016:89) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige medger vård- och omsorgsnämnden 88 miljoner 
kronor för ombyggnation av Allégården. Investeringsmedlen finansieras 
via ökad upplåning. 

 
Motivering  
Allégården är ett vård- och omsorgsboende för personer med behov av till-
syn och närhet till personal dygnet runt.  Allégårdens vård- och omsorgsbo-
ende ligger i ett villakvarter cirka 500 meter från Tumba centrum. I den 
stora trädgården finns mycket grönska, en fontän och lättillgängliga ute-
gårdar med asfalterad promenadslinga. Men boendemiljöerna är idag i be-
hov av renovering och upprustning. 
 
Arbetsmiljöverket har efter inspektion delgivit ett förbud och föreläggande 
enligt 7 kap. 7 § arbetsmiljölagen, att efter 1 januari 2019 bedriva verksam-
het på Allégården om ombyggnation av badrum och boenderum inte sker. 

För att kunna säkerställa en god miljö och vård med hög kvalité behövs lo-
kaler som är moderna och har rätt anpassning. För att åtgärda Arbetsmiljö-
verkets föreläggande har en projektering gjorts för ombyggnad och moder-
nisering av Allégården. För genomförande av upprustning av Allégården 
beviljas vård- och omsorgsnämnden totalt 88 miljoner kronor.  

Vård- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet 2016-02-02, § 4.  

Särskilda yttranden 
Jimmy Baker (M), Stina Lundgren (M) och Yngve RK Jönsson (M) lämnar 
ett särskilt yttrande, bilaga.  

Stefan Dayne (KD) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  
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Lars Johansson (L) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Protokollsanteckning  
Tuva Lund (S) anför till protokollet att hon vid yrkanderätt hade yrkat bifall 
till ordförandeförslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 

 

 
 
 



 
Sid 1 (1) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2016-03-07 
 
Ärende 37 Allégården – äskande av medel (KS/2016:89) 

 
När vård- och omsorgsnämnden skulle fatta beslut om Allegårdens tänkta ombyggnad 
yrkade vi moderater på återremiss. Detta då vi ansåg att underlaget var undermåligt, 
med för många frågetecken och en alltför optimistisk kostnadskalkyl. Det visar sig att vi 
tyvärr fick rätt. 
 
Efter vårt konstaterande äskade nämnden ytterligare 23 miljoner kronor till projektet. 
Som en direkt konsekvens av detta ställer vi oss därför även tveksamma till om denna 
kalkyl kommer att hålla. 
 
Vi har också ytterligare frågetecken kring projektet, exempelvis tidplanen – har den 
senaste omräkningen, med undersökning, försenat ombyggnationen? Hur ser kontraktet 
egentligen ut med Salems kommun när det gäller evakueringsboende? 
 
Vi kan bara beklaga kommunens medborgare och skattebetalare för de ständiga 
felkalkyleringarna. 
 
 
Jimmy Baker 
Kia Hjelte 
Stina Lundgren 
Yngve RK Jönsson 



                                                                                                                                                                                   
  

 

Särskilt yttrande          Kommunstyrelsen        

 
 
 
Ärende 37: Allégården – äskande av medel (KS/2016:89) 
 
Befolkningsprognosen visar ett ökat antal äldre och en tydlig trend är att personer 65 år och äldre 
kommer att utgöra en allt större andel av kommunens befolkning. Volymökningen i kommunen 
motsvarar behov av ett nytt vård- och omsorgsboende var femte år. 
 
Det är av stor vikt att ombyggnationen av vård- och omsorgsboendet Allégården kommer igång 
och att det sker både skyndsamt och kostnadseffektivt samt uppfyller arbetsmiljöverkets krav. 
Det får inte stå stilla längre då det är många brukare som är beroende av att boendet som 
evakueras till Salem, men också de som bor kvar som inte ska behöva bo mitt i damm och buller. 
 
Som vid ett flertal andra kostnadskalkyler gällande ombyggnad eller nybyggnation i kommunen så 
gör man återigen felbudgeteringar och man gör en felaktig bedömning av renoveringens behov 
vilket leder till ytterligare äskande av medel på 23 miljoner kronor. Det är vår förhoppning att 
detta byggprojekt kommer att hålla tidsplanen och att ytterligare äskande av medel och vidare 
upplåning inte ska behövas.  
 
 
 
Tumba 2016-03-07 
 
 
Stefan Dayne (kd) 
 



 
 

 
Särskilt 
Yttrande 
2016-03-07 

 
 
Ärende 37 Allégården – äskande av medel 
 
Liberalerna Botkyrka har inget emot att Allégråden byggs om och rustas upp. Vi vill dock 
påpeka att om vi hade fått bestämma från början så hade vi satsat pengarna på ett helt nytt 
äldreboende i ett annat centralt läge i Tumba som också hade kunnat inrymma den 
verksamhet som idag finns på Tumba äldreboende (Tumba Sjukhus). Ett sådant nybygge hade 
kunnat frigöra såväl Allégråden som Tumba Äldreboende till annan verksamhet, som inte 
hade behövt vara kommunal. 
  
Lars Johansson (L) 
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§ 4 
Beslut efter nya rekommendationer gällande Allégården 
(von/2015:9) 

 
Beslut 
Vård- och omsorgsnämnden beslutar att äska ytterligare 23 miljoner kronor 
för ombyggnad av Allégården.  
 
Sammanfattning 
Utifrån ny information och ett nyligen framtaget beslutsunderlag från tek-
niska förvaltningen (se bilaga) föreslås vård- och omsorgsnämnden ta ställ-
ning till att äska ytterligare 23 miljoner kronor från kommunfullmäktige för 
ombyggnationen av Allégården. 
 
Den 9 juni 2015 tog vård- och omsorgsnämnden beslut om att bygga om Al-
légården till en kostnad av 65 miljoner kronor. Kommunfullmäktige beslu-
tade den 10 juni samma år om en omprojektering till ett beräknat pristak för 
ombyggnationen om 65 miljoner kronor. Vid omprojekteringen som genom-
fördes strax därefter visade det sig att ursprungsförslaget inte baserats på 
vård- och omsorgsförvaltningens behov, beskrivna i lokalfunktionspro-
grammet, utan på en annan storlek på boendegrupperna. En sådan lösning 
skulle inte vara ekonomiskt hållbar för förvaltningen varför arkitekten om-
bads komma med ett nytt förslag. Vid detta tillfälle upptäcktes att ur-
sprungsförslaget även baserats på felaktiga ytuppgifter.  
 
I det nya förslaget, som följer förvaltningens lokalfunktionsprogram, beräk-
nas kostnaden för ombyggnationen istället bli 23 miljoner dyrare än ramen 
och vad som från början sagts, dvs. kosta 88 miljoner kronor istället för 65. 
Vård- och omsorgsnämnden äskar därför ytterligare 23 miljoner från kom-
munfullmäktige. 
 
Ärendet 
Utifrån ny information och ett nyligen framtaget beslutsunderlag från tek-
niska förvaltningen (se bilaga) föreslås vård- och omsorgsnämnden ta beslut 
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om att äska ytterligare 23 miljoner kronor för ombyggnationen av Allégår-
den  
 
Vård- och omsorgsförvaltningen har berett ärendet.  
 
Särskilt yttrande 
Kia Hjelte (M), Carl Baker (M) och Gunnel Agge Hedvall (M) lämnar sär-
skilt yttrande. 
 
Ordförande finner ett förslag till beslut 
 
Vård- och omsorgsnämnden beslutar enligt ordförandeförslaget. 
 
Vård- och omsorgsnämnden godkänner att moderaterna får lägga sitt ytt-
rande. Bilaga 2 
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Tekniska förvaltningen  
lokalförsörjning och fastighet 

 
Referens 

 
Mottagare 

Jonny Wilbacher 
 
 
 
 
 

Vård- och omsorgsnämnden 
 

Tekniskt underlag för beslut om Allégården 
 
Bakgrund 
För att åtgärda Arbetsmiljöverkets föreläggande gjordes den 14 september 
2014 en förstudie av Skyhill AB. Förstudien innebar en evakuering av Allé-
gården och en omfattande rivning av bärande väggar.  
 
Enligt en ny studie som gjordes 30 mars 2015 av Total Arkitektur och Urban-
ism AB skulle ombyggnationen kunna genomföras utan rivning av bärande 
väggar och med ett visst kvarboende. Denna lösning godkändes av vård- och 
omsorgsnämnden den 9 juni 2015 inklusive ett kalkylförslag om 65 miljoner 
kronor. Kommunfullmäktige beslutade därefter om en omprojektering till ett 
beräknat pristak för ombyggnationen om 65 miljoner kronor. 
 
Vid en fortsatt programstudie tillsammans med verksamheten visade det sig att 
den föreslagna planlösningen baserats på felaktig storlek på boendegrupper 
och att den resulterade i 7 boendegrupper med 7 respektive 8 lägenheter per 
boendegrupp. Detta förslag baserades inte på vård- och omsorgsförvaltningens 
behov, beskrivna i lokalfunktionsprogrammet, och skulle därför inte vara eko-
nomiskt hållbart för vård- och omsorgsförvaltningen. För att optimera drift-
kostnader inklusive personalkostnader och möjliggöra en bättre buffert för 
extrautrymmen borde storleken på boendegrupperna vara 10 lägenheter per 
boendegrupp.  
 
Ett nytt förslag till utformning har därefter tagits fram, som följer kraven i 
lokalfunktionsprogrammet avseende storlek på boendegrupper, men som sker 
till en högre kostnad än tidigare satt pristak. Efter att byggnaden konstaterats 
vara i sämre skick än vad man tidigare bedömt har även en teknisk besiktning 
av byggnaden genomförts i syfte att fastställa omfattningen av renoverings-
behovet och kostnaden för att istället riva och bygga nytt. 
 
Förslag till lokallösning 
Utifrån ovanstående har vård- och omsorgsnämnden två alternativ att ta ställ-
ning till: att bygga om eller att riva och bygga nytt. 
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Förslag 1 – bygga om 
För ombyggnad och renovering finns idag en budget på 65 miljoner kronor. 
Efter närmare projektering i programskedet bedöms ett behov att justera bud-
geten enligt följande:  
 
Påbyggnad med 10 lägenheter i form av en övervåning där Allégården idag är 
en enplansbyggnad, och totalrenovering av köket, byte av dränering och die-
selgenerator för evakueringslokal, samt ökade byggherrekostnader bedöms till 
23 miljoner kronor. Sammanlagd kostnad blir således 88 miljoner kronor. 
Eventuella bidrag är inte medtagna i ovanstående kostnader. 
 
Tillkommande bruksarea (BRA) blir cirka 640 kvm och avskrivningstid beräk-
nas till 33 år. Tillkommande hyreskostnad blir då 4 042 000 kronor/år, dvs. ny 
total hyreskostnad beräknas till 9 915 355 kronor/år. 
 
Förslag 2 – Riva och bygga nytt 
En bedömning av vad det skulle kosta att riva Allégården och bygga ett nytt 
vård- och omsorgsboende på dess plats har under december genomförts av 
Kreativ Byggkonsult AB. Bedömningen grundar sig på en byggnad omfattande 
6 800 kvm med tillhörande verksamhetsanknutna lokaler. Enligt beräkningen 
skulle det totalt kosta 171 miljoner kronor att riva Allégården och ersätta det 
med ett nytt vård- och omsorgsboende. 
 
Kostnadsbedömningen utgår från att byggnaden anpassas efter senaste regel-
verk för nybyggnader samt energi- och verksamhetskrav. Beräknad byggtid är 
24 månader inklusive projekteringstid.  
 
Ny BRA blir 6 800 kvm och avskrivningstiden beräknas till 33 år. Tillkom-
mande hyreskostnad blir då 7 647 000 kronor/år, dvs. ny total hyreskostnad 
beräknas till 13 520 355 kronor/år. 
 
Sammanställning av kostnader 

  Totalkostnad Dagens hyra Tilläggshyra 
Slutlig års-
hyra 

Förslag 1 88 mkr 5 873 355 4 042 000 9 915 355 
Förslag 2 171 mkr 5 873 355 7 647 000 13 520 355 
 
  



BOTKYRKA KOMMUN 
Tekniska förvaltningen 
lokalförsörjning och fastighet 

TJÄNSTESKRIVELSE   
 
2016-01-18 

3 [4] 
 
 

 

 

Tekniska förvaltningens rekommendation 
Tekniska förvaltningen rekommenderar att vård- och omsorgsnämnden agerar i 
enlighet med förslag 1 och fullföljer tidigare beslut om att bygga om Allégår-
den.  
 
Anledningen till att välja att riva och bygga nytt skulle vara att dagens bygg-
nad är i ett så pass dåligt skick att en ombyggnation skulle bli ett alltför kort-
siktigt alternativ, med stora underhållsbehov och risk för att bli än mer kost-
samt än uppskattat. Tekniska förvaltningen gör utifrån genomförd teknisk be-
siktning och föreslaget ombyggnadsförslag bedömningen att så inte är fallet. 
Då föreslagen utökning av ursprungsförslaget innebär att i princip hela bygg-
nadens insida byts ut beräknar tekniska förvaltningen att byggnadens livstid 
blir densamma som vid en nybyggnation. Även behovet av underhåll kommer 
motsvara det som gäller för en ny byggnad och, i och med att det utökade för-
laget innebär att i princip allt i byggnaden byts ut, ser förvaltningen inte heller 
någon ökad risk för att kostnaderna ska avvika från föreslagen kalkyl i större 
utsträckning än vid en nybyggnation.   
 
Renovering, ombyggnad och påbyggnad kommer enligt förslaget att utföras 
enligt dagens myndighetskrav där hållbarheten ska motsvara nybyggnation. 
Samtliga installationer, värme och sanitet, ventilation, elektriska installationer, 
larm, IT kommer att bytas ut och ersättas av installationer enligt dagens stan-
dard och myndighetskrav. Samtliga ytskikt såsom golv, väggar och tak kom-
mer att bytas ut, och nya, energisnåla fönster installeras, samtidigt som dagens 
platta tak med invändig avvattning ersätts med ett sadeltak. Även tilläggsisole-
ring på vind, och installation av solpaneler för kyld tilluft under sommartid 
kommer att utföras. Byggnaden kommer bara skilja sig från en helt ny bygg-
nad i två avseenden: dess stomme och dess energivärden. Det sista kommer bli 
något högre än vid en nybyggnation men fortfarande hamna inom rådande 
riktvärden tack vare de förbättringar som görs. 
 
Planlösningens som föreslås i det utökade förslaget utgår från vård- och om-
sorgsförvaltningens behov och har under projekteringstiden förankrats och 
även godkänts av fackliga representanter. 
 
Tekniska förvaltningen gör bedömningen att valet att fullfölja ursprungspla-
nen, genom att godkänna förslag 1, inte bara skulle bli mer kostnadseffektivt 
sett utifrån kommunens investeringskostnader utan även bli mer ekonomiskt 
för kommunen då den ursprungliga tidsplanen i detta fall kan hållas. 
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Utifrån ovanstående ser tekniska förvaltningen ingen anledning att behöva riva 
byggnaden och bygga nytt utan rekommenderar att ursprungsplanen fullföljs. 
  
 
Jörgen Skagerdahl  Jonny Wilbacher  
Förvaltningschef   Byggprojektledare 
Tekniska förvaltningen   
 



 

                                                                                                                  
 
 
 
 
 
 
 
 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Vård- och omsorgsnämnden 

2016-02-02 
 
Ärende 4 Allegårdens ombyggnad 
 
När nämnden skulle fatta beslut om Allegårdens tänkta ombyggnad yrkade vi på 
återremiss. Detta då vi ansåg att underlag var undermåligt, med för många frågetecken 
och en alltför optimistisk kostnadskalkyl. 
 
Tyvärr fick vi rätt! 
 
För nu äskar nämnden ytterligare 23 miljoner kronor. Som en direkt konsekvens av 
detta ställer vi oss därför även tveksamma till om denna kalkyl håller byggtiden ut. Vi 
har också frågor om tidsaspekten.  
 
Har den senaste omräkningen med undersökning i alla delar försenat byggnationen?  
 
Hur ser kontraktet med Salems kommun ut när det gäller evakueringsboende? 
 
Vi kan bara beklaga Botkyrka kommun och dess skattebetalare för de ständiga 
felkalkyleringarna. 
 
 
Kia Hjelte Carl Baker   
 
Gunnel Agge Hedvall 
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Referens Mottagare 
Emma Åberg  
 
 
 
 
 
 
 
 

Vård- och omsorgsnämnden 
 
 
 
 
 

Beslut efter nya rekommendationer gällande Allégården 
 
Förslag till beslut 
Vård- och omsorgsnämnden beslutar att äska ytterligare 23 miljoner kronor 
för ombyggnad av Allégården.  
 
Sammanfattning 
Utifrån ny information och ett nyligen framtaget beslutsunderlag från tek-
niska förvaltningen (se bilaga) föreslås vård- och omsorgsnämnden ta ställ-
ning till att äska ytterligare 23 miljoner kronor från kommunfullmäktige för 
ombyggnationen av Allégården. 
 
Den 9 juni 2015 tog vård- och omsorgsnämnden beslut om att bygga om Al-
légården till en kostnad av 65 miljoner kronor. Kommunfullmäktige beslu-
tade den 10 juni samma år om en omprojektering till ett beräknat pristak för 
ombyggnationen om 65 miljoner kronor. Vid omprojekteringen som genom-
fördes strax därefter visade det sig att ursprungsförslaget inte baserats på 
vård- och omsorgsförvaltningens behov, beskrivna i lokalfunktionspro-
grammet, utan på en annan storlek på boendegrupperna. En sådan lösning 
skulle inte vara ekonomiskt hållbar för förvaltningen varför arkitekten om-
bads komma med ett nytt förslag. Vid detta tillfälle upptäcktes att ur-
sprungsförslaget även baserats på felaktiga ytuppgifter.  
 
I det nya förslaget, som följer förvaltningens lokalfunktionsprogram, beräk-
nas kostnaden för ombyggnationen istället bli 23 miljoner dyrare än ramen 
och vad som från början sagts, dvs. kosta 88 miljoner kronor istället för 65. 
Vård- och omsorgsnämnden äskar därför ytterligare 23 miljoner från kom-
munfullmäktige. 
 
Ärendet 
Utifrån ny information och ett nyligen framtaget beslutsunderlag från tek-
niska förvaltningen (se bilaga) föreslås vård- och omsorgsnämnden ta beslut 
om att äska ytterligare 23 miljoner kronor för ombyggnationen av Allégår-
den  
 
Vård- och omsorgsförvaltningen har berett ärendet.  
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Bakgrund 
Den 9 juni 2015 tog vård- och omsorgsnämnden beslut om att bygga om Al-
légården till en kostnad av 65 miljoner kronor. Kommunfullmäktige beslu-
tade den 10 juni samma år om en omprojektering till ett beräknat pristak för 
ombyggnationen om 65 miljoner kronor. Vid omprojekteringen som genom-
fördes strax därefter visade det sig att ursprungsförslaget inte baserats på 
vård- och omsorgsförvaltningens behov, beskrivna i lokalfunktionspro-
grammet, utan på en annan storlek på boendegrupperna. En sådan lösning 
skulle inte vara ekonomiskt hållbar för förvaltningen varför arkitekten om-
bads komma med ett nytt förslag. Vid detta tillfälle upptäcktes att ur-
sprungsförslaget även baserats på felaktiga ytuppgifter. 
 
Ett nytt förslag till utformning har därefter tagits fram, som följer kraven i 
lokalfunktionsprogrammet, men som sker till en högre kostnad än tidigare 
satt pristak. Förslaget innebär att en envåningsbyggnad kompletteras med en 
övervåning och att boendet består av 54 platser istället för dagens 52. Samt-
liga boendegrupper föreslås bestå av 10 lägenheter utom en där 14 personer 
kommer bo. 
 
Kostnaden för ombyggnationen beräknas bli 23 miljoner dyrare än vad som 
från början sagts, dvs. kosta 88 miljoner kronor istället för 65. Anledningen 
är den extra våningen som byggs till, att köket totalrenoveras till en summa 
av 6-8 miljoner samt att boendet utökas med två platser. En utökning av an-
talet platser följer de behov som förvaltningen beskrivit i sin boendeplan, 
med ett årligt behov av 10 nya platser. Det är även mer kostnadseffektivt att 
driva ett boende med 54 platser än ett boende med 52. 
 
Utifrån ovanstående och bilagd rekommendation från tekniska förvaltningen 
äskar nämnden ytterligare 23 miljoner från kommunfullmäktige för att 
bygga om Allégården. 
 
 
Pia Bornevi 
Vård- och omsorgschef 



 

 

 

Allégården  

Allévägen 5, 147 31 Tumba 
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§ 38 
Tilläggsmedel för nybyggnation av förskolan Granen 
(KS/2016:129) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 

1. Kommunfullmäktige beviljar utbildningsnämnden medel om 15 miljo-
ner kronor för att färdigställa projektet planenligt.  

 

Beslutet fattas under förutsättning av utbildningsnämndens beslut i ärendet 
vid sammanträdet 2016-03-08. Nämndens protokoll biläggs handlingarna 
till kommunfullmäktiges sammanträde 2016-03-31.  

Bakgrund 
Lokalerna på Granens förskola var i mycket dålig skick. Förskolan hade 135 
barn innan förskolan evakuerades inför en planering/byggnation av ny för-
skola.  

Utbildningsförvaltningen beställde en upprustning av förskolan Granen 
2014-07-24, enligt Violenmodellen, där förskolan rivs, men grunden behålls 
och isoleras varpå en ny förskola byggs på grunden. Denna upprustning 
kostnadsberäknades till samma summa som renoveringen av förskolan 
Prästkragen, som vid tidpunkten var under uppbyggnad. Investeringsmedel 
om 35 miljoner kronor finns avsatta för 2015. Nya förskolan Granen är be-
ställd att ta emot 150 barn. 

Nuläge 
Tekniska förvaltningen har tagit in anbud avseende renoveringen av försko-
lan. Upphandlingsprocessen pågår (anbudssumman får inte nämnas på 
grund av upphandlingssekretess). Enligt information från tekniska förvalt-
ningen beräknas projektet kosta 50 miljoner kronor, vilket innebär 15 miljo-
ner kronor mer i investeringsmedel än den ursprungliga beräkningen.  
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Följande faktorer gör att den ursprungliga kostnadsberäkningen är för låg: 
 

• Prästkragen färdigställdes inte enligt beställningen 7 avdelningar 
+kök  

• Prästkragens utegård rymdes inte inom budgeten 
• Detaljplanen för Granen kräver en annan utformning på byggnaden 

det vill säga att installationsutrymmena inte får vara på våning 2. 
Detta leder till en omprojektering.  

 
Utbildningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 2016-02-
18.  

Yrkande 
Dan Gahnström (MP) yrkar bifall till ordförandeförslaget. 
 
Särskilda yttranden 
Jimmy Baker (M), Stina Lundgren (M) och Yngve RK Jönsson (M) lämnar 
ett särskilt yttrande, bilaga.   
 
Stefan Dayne (KD) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.   

Anders Thorén (TUP) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Lars Johansson (L) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga. 
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
 
 
 
 



 
Sid 1 (1) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2016-03-07 
 
Ärende 38 Tilläggsmedel för nybyggnation av förskolan Granen 

(KS/2016:89) 
 

Ytterligare ett tilläggsäskande, ännu gång för en förskola (nyligen var exempelvis 
förskolan Tranan aktuell). När ska dessa tilläggsäskanden ta slut? 
 
Vi måste nå sätt att bygga smartare och billigare, göra bättre förarbeten och 
projekteringar om det ska vara hållbart för framtiden. Kommunen måste bli avsevärt 
bättre på att förvalta skattebetalarnas pengar. 

 
Här uppvisar den styrande majoriteten ett nästan fullbordat haveri. Man har satt igång 
en ombyggnation som nu i efterhand visar sig bli (minst) 15 miljoner dyrare än 
beräknat. På majoritets- och tjänstemannasidan har man inte ens förvissat sig om vad 
som är tillåtet enligt gällande detaljplan!  
 
Konsekvensen är att man inte kan bygga på det sätt man tänkt sig och man måste göra 
om och rätta till. Det blir utöver detta en försening med c:a åtta månader - även om de 
extra medlen skjuts till. Till råga på allt skjuts ytterligare 13 planerade 
förskolerenoveringar på framtiden. 
 
Återigen visar alltså den styrande majoriteten, med Miljöpartiet i främsta ledet, att man 
tappat greppet om den tekniska förvaltningen vars historik är fullständigt katastrofal.  
 
Katastrofal-stämpeln är inte frågan om någon ”moderat svartmålning” - den satte de 
upphandlade revisorerna väldigt tydligt på Tekniska förvaltningen i skrivelsen som kom 
i november 2015. 

 
 
Jimmy Baker 
Kia Hjelte 
Stina Lundgren 
Yngve RK Jönsson 



                                                                                                                                                                                   
  

 

Särskilt yttrande          Kommunstyrelsen        

 
 
 
Ärende 38: Tilläggsmedel för nybyggnation av förskolan Granen 
(KS:2016:129) 
 
Lokalerna på Granens förskola bedöms vara i mycket dåligt skick. Barnens miljöer ska vara 
trygga, säkra, hälsosamma och utvecklande. Det är därför mycket viktigt att Granen byggs om 
och färdigställs enligt planen. 
 
När det gäller planering av byggande så visar det sig återigen att den tekniska förvaltningens 
kostnadsberäkning inte är korrekt och de investeringsmedel på 35 miljoner kronor som avsattes 
räcker inte för att färdigställa projektet planenligt. Som vi tidigare har framhållit gång på gång så 
behövs bättre framförhållning gällande fastighetsenhetens underhåll och en mer korrekt 
utvärdering av läget i kommunen för lokalernas skötselbehov. Risken är annars att vi 
fortsättningsvis också får stora budgetavvikelser som inte går att förebåda.  
 
 
 
 
Tumba 2016-03-07 
 
 
Stefan Dayne (kd) 
 



	  
	  
	  
Kommunstyrelsen/Kommunfullmäktige	   	   	   	  	   	  	  Särskilt	  yttrande	  
	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  	  	  	   2016-03-07	  

	  
Ärende	  38:	   Tilläggsmedel	  för	  nybyggnation	  av	  förskolan	  Granen	  (KS/2016:89)	  
 
Detta är bara ett i raden av projekt som blivit dyrare än vad som var beräknat. Förskolan ser ut att 
bli minst 15 miljoner dyrare än vad som tidigare sagts – slutnotan beräknas landa på drygt 50 
miljoner kronor.  
 
Det var ändå inte helt oväntat att det skulle bli en fördyring. Tidigare har revisionen riktat skarp 
kritik mot Botkyrka kommun för att man inte håller ordning på pengarna. Rikstens skola blev 
exempelvis 25 miljoner kronor dyrare än vad som var beräknat.  
 
Men var går gränsen för hur många projekt som får skena iväg innan någon tar ansvar? Varför ska 
vi tro att budgeten håller den här gången? Och vad är den totala summan för alla dessa 
tilläggsäskanden? Hur mycket har detta kostat skattebetalarna i form av uteblivna förskoleplatser 
och lärare?   
 
Botkyrka kommun behöver en omstart på hela lokalförsörjningen. Det måste till ett tydligt politiskt 
ledarskap i Botkyrka där chefer, som gång på gång inte håller budget, friställs från sina tjänster. 
Skattepengar får inte slösas bort i onödan. 
 
Vidare kan vi konstatera att detta är ytterligare ett exempel på de svårigheter och 
samordningsproblem som lätt uppstår i en för stor kommun. Den gemensamma nämnaren stavas 
”bristande kontroll”. Botkyrka har tappat kontrollen vad gäller ledning, samordning, planering och 
framförhållning.  
 
Att detaljplanen för Granen kräver en annan utformning på byggnaden borde givetvis ha varit känt 
innan projektet budgeterades. Men i en stor kommun med relativt hög personalomsättning, där den 
"vänstra handen" inte vet vad "den högra gör" blir det ofta fel. I en medelstor kommun som 
Tullinge kommun skulle bli är den risken betydligt mindre. 
	  
Anders	  Thorén	  (TUP) 
 
	  
	  



 
 

 
Särskilt 
Yttrande 
2016-03-07 

 
 
Ärende 38 Tilläggsmedel för nybyggnation av förskolan Granen 
 
Liberalerna förstår att förskolan Granen måste nybyggas pga att den gamla var i för dåligt 
skick. Vi kan dock åter konstatera att kommunen och Tekniska förvaltningen inte haft 
kontroll på vad en byggnation kommer att kosta och att den nu kommer att bli 15 miljoner 
kronor dyrare. Vi har inga invändningar mot att summan för nybyggnationen av Granen nu är 
beräknad till 50 miljoner kronor, men de faktorer som skapar fördyringen borde ha varit 
kända från början. 
  
Lars Johansson (L) 
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Utbildningsförvaltningen  

 
Referens 

 
Mottagare 

Dejan Smiljanic 
 
 
 

Utbildningsnämnden  
Kommunstyrelsen  

 
Tilläggsmedel för nybyggnation av förskolan Granen 
 
Förslag till beslut 
Utbildningsnämnden föreslår Kommunfullmäktige att besluta  

1. att tillskjuta 15 mkr för att projektet ska färdigställas planenligt 
 
Bakgrund 
Lokalerna på Granens förskola var i mycket dålig skick. Förskolan hade 135 
barn innan förskolan evakuerades inför en planering/byggnation av ny för-
skola.  
 
Utbildningsförvaltningen beställde en upprustning av förskolan  
Granen 2014-07-24, enligt Violenmodellen, där förskolan rivs, men grunden 
behålls och isoleras och på grunden byggs en ny förskola. Denna upprustning 
kostnadsberäknades till samma summa som renoveringen av förskolan Präst-
kragen, som vid tidpunkten var under uppbyggnad. Investeringsmedel, 35 mkr, 
finns avsatta för 2015. Nya förskolan Granen är beställd att ta emot 150 barn. 
 
Nuläge 
Tekniska förvaltningen har tagit in anbud avseende renoveringen av förskolan. 
Upphandlingsprocessen pågår (anbudssumman får inte nämnas pga upphand-
lingssekretess). Enligt information från tekniska förvaltningen beräknas pro-
jektet kosta 50 mkr, vilket innebär 15 mkr mer i investeringsmedel än den ur-
sprungliga beräkningen.  
 
Följande faktorer gör att den ursprungliga kostnadsberäkningen är för låg: 

• Prästkragen färdigställdes inte enligt beställningen 7 avdelningar +kök  
• Prästkragens utegård rymdes inte inom budgeten. 
• Detaljplanen för Granen kräver en annan utformning på byggnaden 

dvs. att installationsutrymmena inte får vara på vån 2. Detta leder till en 
omprojektering.  

 
Konsekvenser 
Förskolan Granens barn är nu evakuerade i bl.a. Brunnapaviljongerna, som ska 
fungera som evakuering för några av de 13 förskolorna som ska byggas om 
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med start i början juli 2016. Projektet beräknas bli 5 månader försenat, med 
inflyttning till slutet på december. En försening av Granens renove-
ring/nybyggnation förskjuter också planen för de 13 planerade förskolor. En 
sådan förskjutning i tidsplan leder till: 

• fördyrat planerat underhåll av några av de 13 förskolor, som måste hål-
las ”flytande” en längre tid. 

• dyrare paviljonglösningar, som det är svårt att hitta mark till 
Ovan är särskilt bekymmersamt i ett område där det redan råder stor 
brist på platser i förskolan. 

• Utbildningsförvaltningen kan i dagsläget ta emot barn i förskolan fram 
tom februari 2016, därefter har UF inga lokaler. Det här innebär att 
Botkyrka kommun inte följer den nationella platsgarantin för kommu-
nens barn.  

 
Förskolan Granen har idag en hyra på 676 875 kronor. Vid investering på 35 
mkr beräknas en preliminärhyra till 2 224 184 kronor. Vid investering på 50 
mkr beräknas en preliminärhyra till 2 946 526 kronor.  
 
Det sistnämnda innebär en ökad preliminärhyreskostnad med 2 269 651 kro-
nor. Ombyggnation av Granen sker pga. att lokalerna är i mycket dålig skick 
(investering av befintliga lokalbeståndet). Hos kommunstyrelsen finns 20 mkr 
avsatta för ökade hyreskostnader till följd av ny/reinvesteringar.  
 
En mindre del av hyreskostnaden, 10 % kommer att finansieras genom kom-
munens resursfördelning till följd av volymökning, 15 platser. Utbildnings-
nämnden återkommer med ett ärende till kommunstyrelsen om finansiering av 
ökad hyreskostnad för förskolan Granen. Även lägre driftmediakostnader 
kommer att påverka finansieringen av hyreskostnaden. 
  
 
 
 
Mikael Caiman Larsson   Dejan Smiljanic 
Förvaltningschef   Ekonomichef 



Kostnadsbedömning Sid 1/1

Botkyrka kommun Projekt Förskolan Granen

TEF, Lokalförsörjning och fastighet Upprättad dat 2016-02-18

Upprättad av LC

Förutsättningar Notering

BRA m2 1500

BTA m2 1818

Finplanering m2 4900
Rivning 0 kr

Markförhållande 0 kr

Markförvärv 0 kr

Vägnät 0 kr

Exploateringskostnader 0 kr

Evakueringskostnader 0 kr

Schablom värde Notering

Entreprenadkostnad kr/m2

Finplaneringskostnad kr/m2

Reserv för oförutsett i % 12

Kostnadsposter Belopp

Entreprenadkostnad 41 055 000 kr

Markförhållande 0 kr

Rivning 0 kr

Finplanering 0 kr

Reserv för oförutsett 4 926 600 kr Entreprenadkostnad 45 981 600 kr

Kostnadsposter Belopp

Projekteringskostnad 1 192 000 kr

Projekteringskostnad 1 192 000 kr

Kostnadsposter Belopp

Byggherrekostnad 2 826 000 kr

Markförvärv 0 kr

Vägnät 0 kr

Exploateringskostnader 0 kr

Evakueringskostnader 0 kr Byggherrekostnad 2 826 000 kr

Reservation

Summa kostnadsbedömning 49 999 600 kr

Ingår i entreprenadkostnad



 

 

 

 

Förskolan Granen  

Sankt Mikaels väg 4, 145 64 Norsborg 
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§ 39 
Fördelning av medel från ändringsbudget (KS/2016:121) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

 

1. Kommunfullmäktige medger arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
nämnden 100 000 kronor år 2016 för att i samarbete med Nyföretagar-
centrum anordna utbildningar i att starta eget företag för nyanlända och 
asylsökande.  
 

2. Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen 1 miljon kronor år 
2016 att fördela till områdesgrupperna för nya trygghetsskapande in-
satser och för att stärka de positiva krafterna i respektive område.  
 

3. Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen eller den nämnd de ut-
ser 5 miljoner kronor år 2016 för att stimulera snabbare igångsättande 
av bostadsbyggandet, såväl tillfälliga boenden som permanenta bostä-
der. 
 

4. Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen 5 miljoner kronor år 
2016. Dessa kan exempelvis disponeras för oförutsedda händelser, in-
satser via Mångkulturellt centrum och utredningar som bidrar till fram-
tida effektiviseringar och för oförutsedda händelser.  
 

5. Kommunfullmäktige medger arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
nämnden 12 miljoner kronor år 2016 för att göra extra utbildnings-
insatser i syfte att underlätta för fortsatta studier eller arbete, dels för 
personer som är nära arbetsmarknaden men som idag inte är priorite-
rade, dels för nyanlända och asylsökande. 
 

6. Kommunfullmäktige medger utbildningsnämnden 12 miljoner kronor 
år 2016 för kvalitetsstärkande insatser samt för att kunna säkerställa en 
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utbildning av god kvalitet för nyanlända och asylsökande elever inklu-
sive elevvårdsinsatser.  
 

7. Kommunfullmäktige medger utbildningsnämnden 5 miljoner kronor år 
2016 för att stärka arbetet med att rekrytera lärare till skolor som idag 
har rekryteringssvårigheter.  
 

8. Kommunfullmäktige medger utbildningsnämnden 3 miljoner kronor år 
2016 för att stärka den digitala infrastrukturen i Botkyrkas skolor.  
 

9. Kommunfullmäktige medger vård- och omsorgsnämnden 3 miljoner 
kronor år 2016 för att tillsammans med arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden ta fram uppdragsutbildningar för att möjliggöra för 
visstidsanställda medarbetare att kunna studera till behörig utbildning 
och därmed få möjlighet att bli tillsvidareanställda.  
 

10. Kommunfullmäktige medger socialnämnden 1,4 miljoner kronor år 
2016 för att bygga ut organisationen för mottagandet av ensam-
kommande barn.  
 

11. Kommunfullmäktige medger kultur- och fritidsnämnden 2,5 miljoner 
kronor år 2016 för insatser riktade till ensamkommande barn, säkerstäl-
lande av bemanning och öppethållande inom öppna verksamheter samt 
för samordning och nätverksbyggande. 

 
12. Nämnderna ska i delårsrapport 2 2016 redogöra för hur medlen använts 

eller planerar att användas under året. 
 

Den totala summan, 50 miljoner kronor, finansieras genom de 64, 9 miljo-
ner kronor Botkyrka kommun tilldelades ur regeringen ändringsbudget år 
2015.  

Motivering  
I den extra ändringsbudgeten för 2015 anslogs 9,8 miljarder kronor som ett 
generellt statsbidrag med anledning av flyktingsituationen. Av anslaget till-
delades Botkyrka 64,9 miljoner kronor.  

Vi får nu möjlighet att göra offensiva satsningar för att få människor i jobb, 
skapa fler företag, öka takten inom bostadsbyggandet, förstärka mottagandet 
av nya svenskar, öka våra skolors attraktivitet, sätta in snabba insatser i våra 
bostadsområden, med mera.  
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I förslaget till beslut öronmärker vi 50 miljoner kronor för insatser under 
2016. Vi ser dem som investeringar i framtiden i ett Botkyrka som växer 
och utvecklas. Satsningarna syftar till att göra Botkyrka till en ännu bättre 
plats att bo, verka och leva i oavsett om man är ny Botkyrkabo eller om man 
har bott här länge.  

Vi fortsätter med en jobbpolitik för fler företag i kommunen, stärkt kompe-
tens hos våra anställda och fler människor i arbete. Alla tre benen är viktiga 
i en aktiv jobbpolitik. 

Våra skolor ska ha de bästa lärarna och vi måste arbeta för att bli en än mer 
attraktiv arbetsgivare. Investeringar i digital infrastruktur i våra skolor ska 
stärka vår en-till-en-satsning och möjliggöra pedagogisk utveckling och di-
gitalt lärande. Ensamkommande barn och ungdomar ska få den bästa skol-
starten så att de snabbt kan gå in i ordinarie undervisning.  

Den snabba inflyttningen till kommunen kräver att vi stärker insatserna för 
att öka takten i bostadsbyggandet. Planerade bostadsprojekt kan startas 
snabbare och idéer om föreningsdrivna tillfälliga boenden kan utredas, till 
exempel förslaget om boende och verksamhet för ensamkommande barn 
och ungdomar på Brantbrinks IP.  

En förstärkning av områdesarbetet görs genom resurser för trygghets-
skapande åtgärder och stöd till positiva krafter i lokalsamhället. Det kan 
bland annat handla om jobbskapande åtgärder för ungdomar. Medlen kom-
mer att fördelas utifrån behov av insatser och befolkningsmängd.  

Vi tillskjuter ytterligare medel för att säkra uppbygget av en organisation för 
mottagandet av nyanlända och ensamkommande barn och ungdomar för att 
garantera att alla nya Botkyrkabor får en bra start.  

Med dessa insatser stärker vi den positiva utvecklingen av Botkyrka som 
plats. Botkyrka har väldigt många positiva krafter som jobbar för ett ännu 
bättre Botkyrka. Som kommun ska vi vara möjliggörare för denna utveck-
ling.  

Satsningarnas delar 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen har redovisat ett antal 
möjliga engångsinsatser för främst nyanlända, men även för asylsökande. 
Det finns också insatser som kan göras för att människor nära arbetsmark-
naden ska kunna gå vidare till en anställning.  För dessa ändamål föreslås 
arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden tilldelas 12 miljoner kronor 
för år 2016. 

 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  4[7] 
Kommunstyrelsen 

 2016-03-07 Dnr  KS/2016:121 
 

För att skapa fler arbetstillfällen och få fler människor i arbete behövs 
många olika insatser. Arbetsförmedlingens mest effektiva insats är stöd för 
att starta eget företag. Många nyanlända har erfarenhet av och kunskapen 
om att driva eget företag. Nyföretagarcentrum bedriver idag kurser och ger 
handledning i att starta och driva eget företag. En sådan kurs kan hållas un-
der våren och en under hösten för nyanlända svenskar som vill starta och 
driva eget företag. För dessa ändamål föreslås arbetsmarknads- och vuxen-
utbildningsnämnden tilldelas 100 000 kronor för år 2016. 

Utbildningsförvaltningen har bland annat redovisat kraftigt ökade behov av 
utbildningsinsatser för nyanlända och asylsökande elever. För närvarande 
väntar 333 barn och unga på att få börja sin skolgång. I huvudsak finansie-
ras det ökade elevantalet av Migrationsverkets ersättningar för asylsökande 
barns skolgång och för nyanlända elever via volymavräkning för faktiskt an-
tal elever med uppehållstillstånd.  

Om nuvarande nivå på utbildningen ska säkerställas krävs därför ett tillskott 
eftersom det nu är väsentligt fler asylsökande elever än tidigare år. Förslaget 
innebär ingen förändring av nämndens skolpeng, utan kompenserar för att 
skolpengen är högre än för genomsnittseleven eftersom det utgår ett till-
läggsbelopp som följer barnen i målgruppen oavsett utförare. Dessutom be-
hövs en förstärkning av elevhälsopersonal med särskild kompetens kring 
nyanlända elevers medicinska status och andra behov för att skapa förutsätt-
ningar för bättre integration och elevhälsa. För att snabba på genomström-
ningen av elever från mottagningsenheten till skolorna behöver mottag-
ningsenhetens organisation stärkas. Dessutom behöver den administrativa 
organisationen kring återsökning av statsbidrag för asylsökande elever stär-
kas för att säkerställa finansieringen. För dessa och andra kvalitetshöjande 
insatser föreslås utbildningsnämnden tilldelas 12 miljoner kronor för år 
2016. 

Botkyrkas skolor ska ha de bästa lärarna. Vissa skolor har idag utmaningar 
när det gäller att rekrytera och att behålla bra lärare. Detta beror delvis på att 
konkurrensen mellan skolor och kommuner om lärare är stark. Botkyrkas 
skolor ska vara en attraktiv arbetsplats och våra skolor ska ha de bästa lärar-
na. Därför behövs insatser för att kunna rekrytera och behålla lärare i våra 
skolor. För dessa ändamål föreslås utbildningsnämnden tilldelas 5 miljoner 
kronor för år 2016. 

I Botkyrkas skolor utvecklas konstant det pedagogiska arbetet. Med en-till-
en- satsningen och det ökade antalet datorer och läsplattor inom skolan be-
hövs investering i en modernare digital infrastruktur med större kapacitet. 
För dessa ändamål föreslås utbildningsnämnden tilldelas 3 miljoner kronor 
för år 2016. 
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Botkyrka kommun ska vara en attraktiv arbetsgivare och tillsvidareanställ-
ning på heltid ska vara normen. Botkyrka kommun ska också ha rätt utbil-
dad personal för att kunna garantera den kvalité som våra medborgare har 
rätt till. I dag har vi många deltidsanställda med ofullständig utbildning. För 
att öka kompetensen, säkra kvalitén och vara en attraktiv arbetsgivare kan 
uppdragsutbildningar tas fram för att utbilda till exempel undersköterskor. 
Därmed möjliggör vi för fler medarbetare att bli tillsvidareanställda. För 
dessa ändamål föreslås vård- och omsorgsnämnden tilldelas 3 miljoner 
kronor för år 2016. 

Botkyrka kommun har idag ett väl etablerat områdesarbete som i nära kon-
takt med lokalsamhället utvecklar området. Alla områden står idag inför 
olika utmaningar samtidigt som det finns många förslag på lokala insatser 
som kan stärka området. Trygghetsskapande åtgärder eller verksamhet för 
att få unga vuxna i jobb är insatser som kan stärka områdena. För dessa än-
damål föreslås kommunstyrelsen tilldelas 1 miljon kronor för år 2016, att 
fördela till områdesarbetet utifrån behov och befolkningsmängd. 

Stockholmsregionen har idag en stor brist på bostäder samtidigt som inflytt-
ningen till regionen är stor. Takten för bostadsbyggandet behöver öka. Pla-
nerade bostadsprojekt kan startas snabbare och idéer om föreningsdrivna 
tillfälliga boenden kan utredas, till exempel förslaget om boende och verk-
samhet för ensamkommande barn och ungdomar på Brantbrinks IP. Även 
andra tillfälliga boenden, i huvudsak på platser där vi planerat för permanent 
bebyggelse, kan behövas för att möta akuta behov. För dessa ändamål före-
slås kommunstyrelsen eller den nämnd de utser tilldelas 5 miljoner kronor 
för år 2016. 

Den stora ökningen av antalet ensamkommande barn innebär att social-
nämnden tvingats genomföra en kraftig utbyggnad av organisationen kring 
mottagandet på Ensamkommandesektionen. Mottagandet av ensamkom-
mande barn finansieras i huvudsak av ersättningar som återsöks från Migra-
tionsverket. Under 2015 har kostnaderna för verksamheten i stort sett finan-
sierats av dessa intäkter. Utvecklingen har dock inneburit en betydande ök-
ning av personalstyrkan m.m. Merkostnaderna, dvs de kostnader som inte 
täcks av ersättningarna, har uppskattats till 1,4 miljoner kronor 2016.  
Socialnämnden föreslås därför tilldelas 1,4 miljoner kronor för år 2016. 

Kultur- och fritidsnämnden har redan under 2015 genomfört insatser mot 
bakgrund av flyktingsituationen. Bland annat har medel fördelats till före-
ningar som erbjudit aktiviteter till ensamkommande flyktingbarn. Dessutom 
har besökstrycket ökat från flyktingar på öppna fritidsverksamheter och 
bibliotek. Förvaltningen har redovisat olika tänkbara insatser under 2016 
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riktade till ensamkommande barn, särskilt de som väntar på att få börja sko-
lan. Det finns också behov av att säkerställa bemanning och öppethållande i 
öppna verksamheter, samordningsinsatser mot målgruppen och nätverks-
byggande aktiviteter. För dessa ändamål föreslås kultur- och fritidsnämn-
den tilldelas 2,5 miljoner kronor för år 2016. 

Mångkulturellt centrum har inkommit med förslag på tänkbara engångsin-
satser utifrån flyktingsituationen. Det avser bland annat kunskaps- och erfa-
renhetsutbyte, konsten att hitta hem och samhällsinformation. Kommunens 
ekonomiska läge är som tidigare nämnts ansträngt de närmaste åren. Beho-
vet av effektiviseringar är stort och det behövs medel till utredningar som 
syftar till att identifiera möjliga effektiviseringsinsatser. Mot bakgrund av 
osäkerheten om hur flyktingsituationen utvecklas och vilka kommunala 
kostnader som uppstår finns behov av medel för oförutsedda händelser 
kopplat till flyktingsituationen. För dessa ändamål föreslås kommunstyrel-
sen tilldelas 5 miljoner kronor för år 2016. 

Yrkande 
Ebba Östlin (S) avger följande ändringsyrkande av ordförandeförslagets be-
slutspunkt nummer (1), (3) och (4).  
 
Istället för (1): Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen 100 000 kro-
nor år 2016 för att i samarbete med Nyföretagarcentrum anordna utbildning-
ar i att starta eget företag för nyanlända och asylsökande, föreslås:  
 
Kommunfullmäktige medger arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämn-
den 100 000 kronor år 2016 för att i samarbete med Nyföretagarcentrum 
anordna utbildningar i att starta eget företag för nyanlända och asylsö-
kande.  
 
Istället för (3): Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen 5 miljoner 
kronor år 2016 för att stimulera snabbare igångsättande av bostadsbygg-
andet, såväl tillfälliga boenden som permanenta bostäder, föreslås:  

Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen eller den nämnd de utser 5 
miljoner kronor år 2016 för att stimulera snabbare igångsättande av bo-
stadsbyggandet, såväl tillfälliga boenden som permanenta bostäder.  
 
Istället för (4): Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen 5 miljoner 
kronor år 2016 för insatser via Mångkulturellt centrum, utredningar som bi-
drar till framtida effektiviseringar och för oförutsedda händelser, föreslås:  
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Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen 5 miljoner kronor år 2016. 
Dessa kan exempelvis disponeras för oförutsedda händelser, insatser via 
Mångkulturellt centrum och utredningar som bidrar till framtida effektivise-
ringar och för oförutsedda händelser. 

Särskilda yttranden   
Jimmy Baker (M), Stina Lundgren (M) och Yngve RK Jönsson (M) lämnar 
ett särskilt yttrande, bilaga.  
 
Östen Granberg (SD) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
 
 
 
 



 
Sid 1 (1) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2016-03-07 
 
Ärende 39 Fördelning av medel från ändringsbudget (KS/2016:121) 

 
Den rödgröna regeringen har beslutat att dels öka de generella statsbidragen (brukar 
kallas ”statsbidragspåsen”) samt att utöver det skjuta till extra medel till kommunerna.  
 
Botkyrkas andel har landat på totalt 64,9 miljoner kr. Av dessa utgör 9,8 miljoner den 
generella ökningen och resterande 55 miljoner kr som en engångsutbetalning. I förslaget 
har man i tolv att-satser specificerat hur man vill allokera 50 miljoner kr för användning 
under 2016.  
 
Enligt vårt förmenande är problemen med detta flera. Dels kommer beslutet i 
kommunstyrelsen i mars samt på fullmäktige vid månadsskiftet efteråt. Därmed kan de 
olika åtgärderna börja effektueras som tidigast strax innan sommaren. I praktiken 
innebär det att huvuddelen av medlen börjar användas efter semestrarna. Då är det bara 
fyra-fem månader kvar av året.  

 
Det allvarligaste är nog kanske att man avser att bygga ut den kommunala 
driftorganisationen utan att veta om kommunerna får fler ”engångsutbetalningar” åren 
2017, 2018, 2019 etc. Kostnaderna för flyktingmottagandet ute i kommunerna är ju 
inget som försvinner på ett år direkt.  
 
Det kan, i sin tur, leda till att vi bygger upp en för stor kommunal organisation i form av 
antal anställda som det inte finns långsiktig finansiering för (skatteintäkter). I slutänden 
kan kommunen komma att riskera att inte kunna leva upp till det långsiktiga 
kommunala s.k. ”balanskravet”, alternativt tvingas höja skatteuttaget för samtliga 
(arbetande) Botkyrkabor som enda utväg. 
 
Kommunledningen och den styrande majoriteten borde istället se över om man kan 
periodisera dessa medel över två-tre år och under tiden ha löpande diskussioner med 
staten, för långsiktig finansiering av t.ex. kostnader förknippade med mottagande av 
nyanlända. 

 
 
Jimmy Baker 
Kia Hjelte 
Stina Lundgren 
Yngve RK Jönsson 



   
 
Särskilt yttrande 
 
Kommunstyrelsen 2016-03-07 
 
Ärende 39 Fördelning av medel från ändringsbudget(KS/2016:121) 
 
Mångkulturellt centrum anser vi är en nationell angelägenhet som inte bör få kommunala 
bidrag till sin verksamhet. Vi Sverigedemokrater anser att kommunen bör avveckla sitt 
ekonomiska engagemang i Mångkulturellt Centrum. Sverigedemokraterna kan därför tycka att 
det är för otydligt att ge Mångkulturellt centrum en så betydande summa som 5 miljoner 
kronor för att bistå organisationen med ”framtida effektiviseringar” och ”oförutsedda 
händelser”. Vi har tidigare i vår flerårsplan reagerat över hur otydlig Mångkulturellt centrums 
budget är. Botkyrka kommun måste vara mycket tydligare med vad det är för typ av insatser 
man får ut av att göra dessa ekonomiska investeringar i mångkulturellt centrum. 
 
 
 
För Sverigedemokraterna Botkyrka 
 
 
 
Östen Granberg      
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Referens Mottagare 
Niclas Johansson  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Fördelning av medel från ändringsbudget  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige medger arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-

nämnden 15 miljoner kronor år 2016 för att göra extra utbildningsinsat-
ser för nyanlända och asylsökande i syfte att underlätta för fortsatta stu-
dier eller arbete. 
 

2. Kommunfullmäktige medger utbildningsnämnden 12 miljoner kronor år 
2016 för att kunna säkerställa en utbildning av god kvalitet för nyan-
lända och asylsökande elever inklusive elevvårdsinsatser, samt säker-
ställa kapaciteten på mottagningsenheten och i administrationen av åter-
sökning av ersättningar från Migrationsverket.  
 

3. Kommunfullmäktige medger socialnämnden 1,4 miljoner kronor år 
2016 för att bygga ut organisationen kring mottagandet av ensamkom-
mande barn.  
 

4. Kommunfullmäktige medger kultur- och fritidsnämnden 2,5 miljoner 
kronor år 2016 för insatser riktat mot ensamkommande barn, säkerställa 
bemanning och öppethållande inom öppna verksamheter, samordning 
mot målgruppen och nätverksbyggande.  
 

5. Kommunfullmäktige medger kommunstyrelsen 5 miljoner kronor år 
2016 för insatser via Mångkulturellt centrum, utredningar som bidrar till 
framtida effektiviseringar och för oförutsedda händelser.  
 

6. Den totala summan om 35 900 000 kronor föreslås finansieras genom de 
64, 9 miljoner kronor Botkyrka kommun tilldelades ur regeringen änd-
ringsbudget år 2015. Nämnderna ska i delårsrapport 2 2016 redogöra för 
hur medlen används eller planerar att användas under året. 
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Beredningsuppdraget 
Kommunstyrelsens ordförande lämnade på kommunstyrelseberedningen 
2015-12-09 följande uppdrag till kommunledningsförvaltningen: 
 
- Att utreda hur de 64,7 miljoner kronor som kommunen blivit tilldelade av 
regeringen kan användas på bästa möjliga sätt för att i första hand främja 
jobb och utbildning 
 
I uppdraget gavs också exempel som generösare regler för komvux och an-
ställande av fler lärare/högre löner. 
 
Bakgrund till uppdraget 
Proposition ”Extra ändringsbudget för 2015” (2015/16:47) 
I propositionen föreslog regeringen att 9,8 miljarder kronor tillförs som till-
fälligt stöd till kommuner och landsting med anledning av flyktingsituation-
en. Stödet utbetalades i december 2015, men avser även att täcka kostnader 
som kan förväntas uppstå 2016. 
 
Stödet utbetalades inom utgiftsområde 25, allmänna bidrag till kommuner. 
Det innebär att bidraget är ett generellt finansieringsstöd, dvs. medlen får 
användas på det sätt som kommunen finner bäst mot bakgrund av situation-
en. Inget särskilt krav ställs således på en kommunal motprestation.  
 
Botkyrka kommun tilldelades 64,9 miljoner kronor (preliminärt belopp var 
64,7 mnkr) från ändringsbudgeten. Räknat i kronor per invånare är det något 
mindre än genomsnittskommunen. Fördelningen mellan kommunerna byg-
ger på antalet asylsökande 1/11 2015 och antalet nyanlända mottagna under 
2014 respektive januari-september 2015. En uppdelning görs dessutom på 
vuxna, barn 0-17 år (exklusive ensamkommande barn), samt ensamkom-
mande barn. Beräkningen med dess viktningar är mycket komplex. 

 
I kommunsektorn är det rekommendationer från Rådet för kommunal redo-
visning (RKR) som styr tillämpningen av lagstiftningen inom redovisnings-
området, som t.ex. i detta fall periodisering av statsbidrag. RKR har yttrat 
att det är rimligt att bidraget kan periodiseras mellan 2015 och 2016, ”Enligt 
Rådet för kommunal redovisning (RKR) bör inkomsten periodiseras anting-
en med en jämn fördelning fr.o.m. december 2015 (regeringsbeslutet) eller 
från den månad 2015 när kommunen bedömt att kostnaderna för flyktingsi-
tuationen började öka i betydande omfattning, t.o.m. 2016”.  

 
Om det inte görs en särskild bedömning av när kostnaderna började öka in-
nebär RKR:s yttrande att 1/13 av medlen bokförs som intäkt år 2015 och 
12/13 som intäkt 2016. Det är också kommunledningsförvaltningens förslag 
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inför att årsredovisningen 2015 ska fastställas av kommunfullmäktige. Det 
innebär att 5,1 miljoner kronor bokförs som intäkt 2015 och 59,8 miljoner 
2016. 

 
Flyktingsituationen 
Strax under 163 000 människor sökte asyl i Sverige 2015. Det är som ex-
empel nästan dubbelt så många som 1992 då Balkankriget rasade. Syrier var 
den största gruppen asylsökande under 2015. Men även asylsökande från 
Irak och Afghanistan ökade stort under senare delen av året. 
 
35 369 ensamkommande barn kom till Sverige under 2015. Det kan jämfö-
ras med 7049 under 2014. Av de ensamkommande barnen hade två tredjede-
lar sin bakgrund i Afghanistan.  
 
Totalt beviljades nästan 35 000 asylsökande permanenta uppehållstillstånd i 
Sverige under 2015. Det är ungefär lika många som året innan. Det stora 
flertalet av asylsansökningarna som lämnades in 2015 har dock ännu inte 
hunnit avgöras. Troligtvis avgörs de först under 2017. För närvarande be-
räknas beslut om uppehållstillstånd ta 1,5-2 år.  
 
1733 nya människor kom till Botkyrka under 2015. Med detta avses såväl 
nyanlända (dvs med uppehållstillstånd) som asylsökande. Av dem var 1373 
människor som valt att egenbosätta sig i vår kommun hos släkt och vänner 
eller i andra hand. Av dessa 1733 nya personer har 1532 aldrig haft ett till-
stånd, dvs de är asylsökande. Botkyrka kommun tog emot 12 personer på 
anvisning 2015. Kommunen har en överenskommelse om att ta emot 7-22 
nyanlända per år. 
 
Kommunen har också för närvarande 217 ensamkommande barn, av dessa 
är 175 asylsökande. Flertalet av barnen är placerade i andra kommuner, 
samtidigt som andra kommuner har placerat barn i Botkyrka kommun. Barn 
som är bosatta i Botkyrka har också rätt till skolgång här.  
 
Sammanfattningsvis kom det under 2015 dubbelt så många nya individer 
som var nyanlända eller asylsökande jämfört med 2014. Hela skillnaden be-
står av asylsökande. Och bortsett från ensamkommande barn har det stora 
flertalet bosatt sig själva i kommunen, så kallade ebo.  
 
Bakgrund till förslagen 
Ekonomiska avvägningar m.m. 
De tillförda medlen är ett generellt bidrag. Det står kommunen fritt att an-
vända medlen till vilka verksamheter eller insatser som helst, eller till att 
stärka det ekonomiska resultatet. En tanke är att ställa sig frågan om vilka 
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ramar nämnderna hade tilldelats i ettårsplanen för 2016 om såväl bidragget 
som omfattningen av flyktingsituationen hade varit känd inför att budgeten 
fastställdes?  
 
Även om medlen från ändringsbudgeten är ett generellt bidrag har de moti-
verats med kommunala kostnader kopplat till det stora flyktingmottagandet. 
Det förefaller som att flertalet kommuner betraktar bidraget som ”halvgene-
rellt”, det vill säga i den utsträckning de föranleder ändringar i kommuner-
nas budgetar höjs nämndernas ramar i syfte att kompensera för merkostna-
der till följd av flyktingsituationen eller särskilda insatser riktat mot flyk-
tingarna. Det är också inriktningen i förslaget nedan.  
 
Det finns dock goda anledning att vara återhållsam när kommunen får en-
gångsintäkter. Insatser som höjer kostnadsnivån saknar då finansiering 
kommande år. Som framgått av senaste flerårsplan och ettårsplan är förut-
sättningarna inför 2017 dessutom svåra med betydande effektiviseringsbe-
ting. Även budgeten för 2016 är svag med ett budgeterat resultat på endast 
34 miljoner kronor samtidigt som flera nämnder har betydande obalanser 
när året börjar.   

 
Utgångspunkter 
Den övergripande utgångspunkten för förslagen nedan är att det extra stödet 
ändå ger möjlighet att dels finansiera nämndernas merkostnader till följd av 
flyktingsituationen, dels utrymme för insatser som innebär investeringar i en 
bättre framtid för de flyktingar som kommit till kommunen, vilket också kan 
vara klokt i ett långsiktigt ekonomiskt perspektiv. Utgångspunkterna för för-
slagen kan beskrivas enligt följande: 
 
- Kompensation för ökade kostnader till följd av fler nyanlända och asyl-

sökande som inte kompenseras på annat sätt. Det är rimligt att engångs-
intäkten används till att finansiera dessa merkostnader under 2016. För 
kommande år får finansieringen av dessa merkostnader hanteras i sam-
band med budgeten. 
 

- Utbildnings- och arbetsmarknadsinsatser, i syfte att förbereda flykting-
arna för vidare studier eller arbete. Det är också tänkbart att under 2016 
göra engångsinsatser inom detta område även för andra än höstens flyk-
tingar. Bredare insatser inom t.ex. vuxenutbildningen 2016 ökar utrym-
met för att hantera flyktinggruppen även under 2017.  

 
Särskilda behov 
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Alla nyanlända och asylsökande har behov av att introduceras till det 
svenska språket och samhället, men både behov och det kommunala ansva-
ret ser olika ut. Några särskilda behov bör därför lyftas fram. 
 
Skolan behöver säkerställa en undervisning och språkintroduktion av god 
kvalitet för alla barn och unga, oavsett om de är nyanlända eller asylsö-
kande. Enligt utbildningsförvaltningen väntade 333 elever på inskrivning el-
ler skolstart i slutet av januari.   
 
Kommuner har sedan 2007 ett särskilt lagstadgat ansvar för mottagande av 
ensamkommande barn som skiljer sig mot andra asylsökande. Den stora ök-
ningen av ensamkommande barn innebär stora utmaningar vad gäller boen-
den och skolplatser i Botkyrka och i de flesta kommuner. Ett särskilt behov 
är att skapa utvecklande sysselsättning och en chans att börja lära sig språket 
under den tid det tar innan barnen får en plats i skolan. 

 
För vuxna nyanlända behövs det sfi och andra utbildningsinsatser som leder 
till vidare studier eller arbete. För asylsökande vuxna är det kommunala an-
svaret begränsat. Sfi och vuxenutbildning är insatser som normalt riktas till 
personer som har uppehållstillstånd. Kommunen har inga skyldigheter att 
tillhandahålla t.ex. svenskautbildning för asylsökande och det är dessutom 
oklart vilka kommunala insatser som är förenliga med kommunallagens be-
stämmelser. Asylsökande är i grunden Migrationsverkets ansvar. Men mot 
bakgrund av de långa prövningstiderna för uppehållstillstånd, 1,5-2 år, är det 
i denna situation orimligt att vänta med insatser som svenskautbildning till 
dess att beslut ges om uppehållstillstånd. I den utsträckning som Migrat-
ionsverket inte tillhandahåller relevanta insatser för asylsökande vuxna bör 
därför kommunen i denna särskilda situation och mot bakgrund av medlen 
från ändringsbudgeten under 2016 tillhandahålla utbildning i svenska även 
för asylsökande. Men inriktningen måste vara att kostnader för asylsökande 
vuxnas utbildningsbehov är Migrationsverkets ansvar och bör därför återsö-
kas.  
 
Resonemanget ovan är dessutom särskilt centralt för Botkyrka eftersom fler-
talet asylsökande är egenbosatta. I jämförelse med anläggningsboende inne-
bär det att sannolikheten är betydligt högre att de även kommer att vara bo-
satta i kommunen om och när de får uppehållstillstånd. 

  
Förslag 
Kommunledningsförvaltningen har haft en dialog med berörda förvaltningar 
om merkostnader till följd av det ökade antalet nyanlända och asylsökande 
samt möjliga engångsinsatser enligt kriterierna ovan. 
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Socialnämnden har i ärende ”Förslag på organisation för mottagande av ny-
anlända som kommer på anvisning (KS/2015:868)” äskat och beviljats 
2 380 000 kronor. Medlen syftar till att bygga upp en organisation för mot-
tagande av nyanlända som kommer på anvisning samt att genomföra en 
fortsatt utredning av kommunens flyktingmottagande och ta fram en kom-
munövergripande strategi för flyktingmottagande. Tillskottet finansieras av 
de ökade intäkterna från regeringens ändringsbudget.  
 
Den stora ökningen av antalet ensamkommande barn innebär att social-
nämnden tvingats genomföra en kraftig utbyggnad av organisationen kring 
mottagandet på Ensamkommandesektionen. Mottagandet av ensamkom-
mande barn finansieras i huvudsak av ersättningar som återsöks från Migrat-
ionsverket. Under 2015 har kostnaderna för verksamheten i stort sett finan-
sierats av dessa intäkter. Utvecklingen har dock inneburit en betydande ök-
ning av personalstyrkan m.m. Merkostnaderna, dvs de kostnader som inte 
täcks av ersättningarna, har uppskattats till 1,4 miljoner kronor 2016. Soci-
alnämnden föreslås därför tilldelas 1,4 miljoner för år 2016. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen har redovisat ett antal 
möjliga engångsinsatser för främst nyanlända, men även för asylsökande. 
Det rör sig om SFI-utbildning med olika inriktning samt uppdrags- och pre-
parandutbildningar. För dessa ändamål föreslås arbetsmarknads- och vux-
enutbildningsnämnden tilldelas 15 miljoner för år 2016. 
 
Utbildningsförvaltningen har bland annat redovisat kraftigt ökande behov av 
utbildningsinsatser för nyanlända och asylsökande elever. För närvarande 
väntar 333 barn och unga på att få börja sin skolgång. I huvudsak finansie-
ras det ökade elevantalet av Migrationsverkets ersättningar för asylsökande 
barns skolgång och för nyanlända elever via volymavräkning för faktiskt an-
tal elever med uppehållstillstånd.  
 
Det har funnits stora problem och brister i återsökningen av ersättningen för 
asylsökande barns skolgång. Ersättningssystemet är mycket komplext med 
ett stort antal kategorier. Förstärkningar har dock gjorts redan under 2015 
och ytterligare förstärkning planeras. Det är centralt för att kommunen inte 
ska behöva använda skattemedel till att täcka hela utbildningskostnaden för 
asylsökande elever. Det finns anledning att ha viss tillförsikt i att förvalt-
ningen nu säkerställer att kommunen ersätts för sina utbildningsinsatser, 
men viss osäkerhet kvarstår. 
 
Utbildningsnämndens resursfördelningssystem innebär framförallt inom 
grundskolan att skolorna har högre kostnader per elev om de är nyanlända 
eller asylsökande än den ersättning som utgår från kommunens resursför-
delningssystem eller Migrationsverket. Om nuvarande nivå på utbildningen 
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ska säkerställas krävs därför ett tillskott eftersom det nu är väsentligt fler 
asylsökande elever än tidigare år. Förslaget innebär ingen förändring av 
nämndens skolpeng, utan kompenserar för att skolpengen är högre än för 
genomsnittseleven eftersom det utgår ett tilläggsbelopp som följer barnen i 
målgruppen oavsett utförare. Förvaltningen gör bedömningen att det i ge-
nomsnitt kommer att handla om 500 asylsökande elever under 2016. Dessu-
tom behövs en förstärkning av elevhälsopersonal med särskild kompetens 
kring nyanlända elevers medicinska status och andra behov för att skapa 
förutsättningar för bättre integration och elevhälsa. För att snabba på ge-
nomströmningen av elever från mottagningsenheten till skolorna behöver 
mottagningsenhetens organisation stärkas. Dessutom behöver den administ-
rativa organisationen kring återsökning av statsbidrag för asylsökande elever 
stärkas för att säkerställa finansieringen. För dessa ändamål föreslås utbild-
ningsnämnden tilldelas 12 miljoner för år 2016. 

 
Kultur- och fritidsnämnden har redan under 2015 genomfört insatser mot 
bakgrund av flyktingsituationen. Bland annat har medel fördelats till före-
ningar som erbjudit aktiviteter till ensamkommande flyktingbarn. Dessutom 
har besökstrycket ökat från flyktingar på öppna fritidsverksamheter och 
bibliotek. Förvaltningen har redovisat olika tänkbara insatser under 2016 
riktat mot ensamkommande barn (inte minst de som väntar på att få börja 
skolan), behov av att säkerställa bemanning och öppethållande i öppna verk-
samheter, samordningsinsatser mot målgruppen och nätverksbyggande akti-
viteter. För dessa ändamål föreslås kultur- och fritidsnämnden tilldelas 2,5 
miljoner för år 2016. 
 
Även Mångkulturellt centrum har inkommit med förslag på tänkbara en-
gångsengångsinsatser utifrån flyktingsituationen. Det avser bland annat 
kunskaps- och erfarenhetsutbyte, konsten att hitta hem och samhällsinform-
ation. De ekonomiska förutsättningarna är som tidigare nämnts svåra de 
närmaste åren. Behovet av effektiviseringar är stort och det behövs medel 
till utredningar som syftar till att identifiera möjliga effektiviseringsinsatser. 
Mot bakgrund av osäkerheten om hur flyktingsituationen utvecklas och 
vilka kommunala kostnader som uppstår finns behov av medel för oförut-
sedda händelser kopplat till flyktingsituationen. För dessa ändamål föreslås 
kommunstyrelsen tilldelas 5 miljoner för år 2016. 
 
Sammantaget summerar förslagen ovan till 35,9 miljoner kronor. Förslagen 
föreslås finansieras genom de 64, 9 miljoner kronor Botkyrka kommun till-
delades ur regeringen ändringsbudget år 2015.  
 
 
Mattias Jansson  
Kommundirektör 
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§ 40 
Program för bostadsförsörjning (KS/2015:245) 
 
Beslut   
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

1. Kommunfullmäktige antar program för bostadsförsörjning.  
 

2. Kommunfullmäktige ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att  
revidera sin verksamhetsplan för 2016 och lägga till en plan för genom-
förande av program för bostadsförsörjning.  

 
Reservation  
Östen Granberg (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yr-
kande.  

Motivering  
Botkyrka växer, det gör hela Stockholmsregionen. Bostadsbristen är akut 
och behovet av nya bostäder är enormt. Därför tar vi beslut och säkerställer 
en aktiv bostadspolitik för livets alla skeden och olika livssituationer.  

I Botkyrka ska man kunna hitta sin drömbostad oavsett var någonstans man 
befinner sig i livet. Vi vill bygga en kommun för alla. Det innebär att vi 
måste bygga mycket och varierat.  

Program för bostadsförsörjning är ett verktyg för att förverkliga kommun-
ledningens mål om att 4000 nya bostäder ska finnas i Botkyrka till år 2020. 

Yrkanden  
Östen Granberg (SD) yrkar avslag på ordförandeförslaget, bilaga. 

Gabriel Melki (S), Mats Einarsson (V) och Stefan Dayne (KD) yrkar bifall 
till ordförandeförslaget.  
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Särskilt yttrande 
Jimmy Baker (M), Stina Lundgren (M) och Yngve RK Jönsson (M) lämnar 
ett särskilt yttrande, bilaga. 

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Östen Granbergs (SD) avslags-
yrkande och finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförande-
förslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 
 
 



   
 
Yrkande 
 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 2016-03-07 
 
Ärende 40 Program för bostadsförsörjning (KS/2015:245) 
 
Sverigedemokraterna kan inte ställa sig bakom majoritetens förslag. Det vi ser i dag är en 
befolkningsmässig expansion som fått infrastrukturen att nära nog haverera och där trängseln 
blivit ett stort problem vissa tider på dygnet. Infrastrukturen har i Stockholm har snart nått sin 
maxkapacitet. Dagens bostadspolitik som präglas av förtätningar av bebyggelsen som ibland 
utgöra att barn mister sina lekområden antingen det handlar om lekplatser eller spännande 
skogsdungar. Pensionärer mister sina kära parker och hårt arbetande föräldrar mister sina 
strövområden. Denna utveckling har pressats fram i en ständig jakt på fler bostäder. 
 
De senaste decennierna har en stor inflyttning skett till våra tillväxtområden, bl.a. Stockholm. 
Vi vill att tillstånd till nya bostadsområden bara får godkännas om det samtidigt finns eller 
planeras en fullgod infrastruktur så att människor kan färdas på ett värdigt och trivsamt sätt 
till och från sina bostäder. Nya bostadsområden i större tätorter skall ha fullgoda 
kollektivanslutningar, likväl som acceptabla bilvägar. Vid förtätningar i stadsplanerat område 
skall samma krav på infrastruktur gälla som vid nya bostadsområden. Hårdare regler skall 
också gälla vid förtätningar vad gäller livskvalitet för de boende i området, samt bevarandet 
av områdets historiska karaktär. De boende i området skall få ökat inflytande vid planerade 
förtätningar. 
 
Botkyrka har redan byggt och tagit ett stort ansvar för bostadsförsörjningen i 
Stockholmsområdet. Andra kommuner måste nu visa sitt solidariska ansvar när det gäller 
bostadsbyggandet. 
 
Den planerade utbyggnaden var 600 bostäder per år, nu föreslår man 1000 per år. 
Sverigedemokraterna hade redan i ingångsläget en betydligt lägre byggnadskvot. Vi anser att 
en ytterligare ökning inte är försvarbart. 
 
Med hänvisning till ovanstående yrkar vi avslag till förslaget 
 
 
 
För Sverigedemokraterna Botkyrka 
 
 
 
Östen Granberg     
 



 
Sid 1 (1) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2016-03-07 
 
Ärende 40 Program för bostadsförsörjning (KS/2016:245) 

 
Vi vill framhålla att det föreslagna programmet för bostadsförsörjning till stora delar är 
mycket bra. Vi delar de ambitioner och visioner som programmet utmålar. 
 
Mycket av det som framläggs i programmet är sådant som vi moderater har drivit under 
längre tid. Det är förstås glädjande att det har fått genomslag i 
bostadsförsörjningsprogrammet. 
 
Vi tänker på sådant som att möjliggöra för fler villor i miljonprogramsområdena. En 
delad syn på fler områden med blandade upplåtelseformer som någonting bra. Ett 
tydligt exempel på det senare är planeringen för fler hyresrätter i Tullinge och fler 
bostadsrätter i Fittja C och på Albyberget. 
 
Ambitionen att åstadkomma en större variation i de olika kommundelarna, sett till 
utformning av hus och liknande, är även det något som vi har lyft fram under en längre 
tid. Det uttalade målet att förtätning huvudsakligen bör ske i kollektivtrafiknära lägen 
och där man kan dra nytta av redan befintlig infrastruktur, är helt i linje med vår politik. 
 
Botkyrkabyggen är mycket riktigt en nyckelaktör, inte minst i att producera nya 
hyresrätter och boenden med rimliga kostnadsnivåer. Vi vill dock skicka med att 
bolaget även fortsättningsvis bör ha handlingsfriheten att avyttra delar av beståndet, för 
att på så vis finansiera nyproduktionen av bostäder. 
 
Fler hyresrätter är viktigt, inte minst för de ungdomar som behöver en första bostad, 
eller den ensamstående föräldern i offentlig sektor, som har svårt att få låna till en 
bostadsrätt. Men fler hyresrätter behöver inte samtidigt inte stå i strid med fler bostäder 
i ägd form – vilket också framgår i bostadsförsörjningsprogrammet. 
 
Vi välkomnar vidare att majoriteten öppnar upp för fler boendeformer för äldre, som 
exempelvis trygghetsboenden, en fråga som när vi började driva den, möttes av skepsis 
och ointresse från majoritetens sida. Det är en boendeform som är ett bra alternativ för 
exempelvis det äldre paret, som vill flytta från sin villa. Det kommunen kan göra för att 
skapa flyttkedjor, bör man också göra. 

 
 
Jimmy Baker 
Kia Hjelte 
Stina Lundgren 
Yngve RK Jönsson 
 



 

  

 

Program för bostads-
försörjning 

Strategi 
Program 

Plan 
Policy 

Riktlinjer 
Regler 

Diarienummer: KS/2015:245 
Dokumentet är beslutat av: Kommunfullmäktige 
Dokumentet beslutades den: 2016-xx-xx  
Dokumentet gäller för: Alla nämnder och Botkyrkabyggen 
Dokumentet gäller till den: 2021-xx-xx 



 

  

 

 
Dokumentet ersätter: Botkyrkas riktlinjer för boendeplanering, dnr KS/2009:172 
Dokumentansvarig är: Kommunstyrelsen, kommunledningsförvaltningen, avdelning samhällsutveckling   
För revidering av dokumentet ansvarar: Avdelningschef samhällsutveckling  
För uppföljning av dokumentet ansvarar: Avdelningschef samhällsutveckling  
Relaterade dokument: Botkyrkas översiktsplan, områdes- och detaljplaneprogram, Botkyrkas klimatstrategi, 
riktlinjer för exploateringsavtal, riktlinjer för markanvisningar, kommunens beslut att följa FN-konventionen om 
rättigheter för personer med funktionsnedsättning samt ägardirektiv till Botkyrka kommuns allmännyttiga bo-
stadsbolag AB Botkyrkabyggen 



 

3 
 

PROGRAM FÖR BOSTADSFÖRSÖRJNING 
 
POLITISK INRIKTNING FÖR EN HÅLLBAR BOSTADSFÖRSÖRJNING .................. 4 
UTGÅNGSPUNKTER ............................................................................................................. 6 
RIKTLINJER FÖR FLER BOSTÄDER................................................................................ 7 
RIKTLINJER FÖR BOSTÄDER FÖR LIVETS ALLA LÄGEN ..................................... 10 
RIKTLINJER FÖR BOSTÄDER FÖR ALLA .................................................................... 12 
RIKTLINJER FÖR BOTKYRKABYGGEN....................................................................... 14 

  



 

4 
 

Politisk inriktning för en hållbar bostadsförsörjning 
Botkyrka växer, det gör hela Stockholmsregionen. Bostadsbristen är akut och 
behovet av nya bostäder är enormt. Därför tar vi vårt ansvar och säkerställer en 
aktiv bostadspolitik för livets alla skeden och olika livssituationer. I Botkyrka 
ska man kunna hitta sin drömbostad oavsett var någonstans man befinner sig i 
livet. Vi vill bygga en kommun för alla. 
 
Botkyrkas riktlinjer för bostadsförsörjning tar sikte på nybyggnation, renove-
ring och förnyelse. 
 
Med dessa riktlinjer skapar vi förutsättningar för ett kraftigt ökat bostadsbyg-
gande i Botkyrka. Vi ger utrymme för en byggnation av 4 000 nya klimat-
smarta bostäder med sunda inne- och utemiljöer till år 2020, i första hand ge-
nom förtätning. På så sätt kan vi intensifiera en hållbar förnyelse av kommu-
nens stadsdelar. 
 
Behovet av fler bostäder är stort bland flera grupper. Vi behöver fler mål-
gruppsinriktade bostäder för ungdomar, studenter, äldre, personer med funkt-
ionsvariationer, nyanlända med flera. Vi ska säkerställa att det finns bostäder 
för alla i vår kommun. Vi ska bygga tillgänglighetsanpassat och utforma våra 
bostäder på ett sätt som undanröjer hinder och barriärer.  
 
Vårt samlade bostadsbestånd ska bli mer varierat när det kommer till upplåtel-
seform, storlek, utförande och pris för att passa olika hushålls önskemål. Ny-
byggnationen ska styras efter behoven av olika bostadstyper och upplåtelse-
former i kommunen och regionen. 
 
En hållbar och framtidsinriktad stadsutveckling inkluderar alla. Genom att pla-
nera för en blandad bostadsbebyggelse i alla Botkyrkas stadsdelar säkerställer 
vi inte bara bostäder åt alla, utan också en sammanhållen kommun. En hållbar 
samhällsplanering sker i dialog med boende i ett område och med andra med-
borgare och aktörer i kommunen. 
 
Vi eftersträvar levande stadsdelar, där vi värdesätter och utvecklar varje områ-
des särskilda kvaliteter. När vi bygger bostäder ska vi i första hand förtäta i 
befintliga områden, säkerställa grönytor, grönområden och blanda bostäder och 
arbetsplatser. Vi vill bygga den moderna gröna staden, där miljöer med bo-
ende, offentliga rum och verksamheter ger utrymme för kreativitet och ut-
veckling. 
 
Botkyrkabyggen är kommunens verktyg för bostadsbyggande. Bolaget ska 
vägledas av vad Botkyrkaborna efterfrågar idag men också av de behov som 
uppstår på sikt och av vad blivande medborgare önskar, till exempel ungdoms-
lägenheter och bostäder för äldre.  
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Kommunens stora uppgift är att förnya våra stadsdelar och Botkyrkabyggens 
huvudsakliga uppgift är att modernisera stora delar av sitt bostadsbestånd. Re-
sultatet blir en ökad standard och kvalité för våra invånare. Byggnadstekniskt 
ska bostädernas energianvändning minska, sunda miljöer utan kemikalier sä-
kerställas, tillgängligheten öka och beståndet bli mer varierat. På så sätt skapar 
vi också ett mer hållbart Botkyrka. 
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Utgångspunkter 
Botkyrka kommuns vision är: ”Framtidens Botkyrka är en inspirerande plats 
full av möjligheter. Genom kontraster, kreativitet och nyfikenhet skapar vi de 
bästa förutsättningarna för en hållbar framtid.” Alla våra långsiktiga strategier 
ska bidra till att Botkyrka uppfattas på det sättet. Boendet är en allt viktigare 
del av vars och ens vardag och visionen innebär ett ansvar att se till att så mån-
gas drömmar som möjligt blir förverkligade. 
 
Botkyrka kommuns program för bostadsförsörjning lägger fast de politiska 
riktlinjerna för hur boendet i Botkyrka ska utvecklas. Kommunfullmäktige 
antar riktlinjer minst en gång varje mandatperiod. 
 
Att ta fram riktlinjer för bostadsförsörjning är ett lagkrav. Vid årsskiftet 2014 
preciserades kraven på vad riktlinjerna ska innehålla. Riktlinjerna grundar sig i 
en analys av de förutsättningar som påverkar bostadsförsörjningen, så som 
demografisk utveckling, efterfrågan, specifika behov och hur marknaden ser 
ut. Utifrån dessa förutsättningar planeras insatser för hur vi ska nå målen med 
de verktyg kommunen har till förfogande. 
 
Utöver riktlinjerna i det här programmet har vi riktlinjer också i andra styrdo-
kument som ska påverka kommunens planering och bostadsbyggande. I första 
hand är det Botkyrkas översiktsplan som anger kommunens inriktning för hur 
vi vill utveckla mark och vatten fram till 2040. Andra dokument är områdes- 
och detaljplaneprogram, Botkyrkas klimatstrategi, riktlinjer för exploaterings-
avtal, riktlinjer för markanvisningar, kommunens beslut att följa FN-
konventionen om rättigheter för personer med funktionsnedsättning samt ägar-
direktiv till Botkyrka kommuns allmännyttiga bostadsbolag Botkyrkabyggen. 
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Riktlinjer för fler bostäder 
Vi ska bygga mer 
Vi vill att bostadsbyggandet ska öka. Det är genom att bygga mer vi kan tackla 
bostadsbristen. Därför skapar vi förutsättningar för ett kraftigt ökat bostads-
byggande och vi vill att det byggs 4 000 nya bostäder i Botkyrka till 2020. 
 
Botkyrkas översiktsplan ger utrymme för 20 000 nya bostäder under de kom-
mande 30 åren. Antalet nya bostäder ska tillgodose efterfrågan från flera håll. 
Dels ger kommunens växande befolkning upphov till fler hushåll genom att 
ungdomar flyttar hemifrån och genom att antalet hushåll med äldre ökar. Dels 
finns en efterfrågan från andra delar i regionen och från inflyttare till Stor-
stockholm. 
 
Kommunen råder inte ensam över bostadsbyggandet. Regionala och nationella 
infrastruktursatsningar är avgörande. Dessutom spelar det roll var bostäder 
efterfrågas och var byggare och fastighetsbolag är beredda att investera. 
 
Vi ska bygga på rätt platser 
Vi ska i första hand koncentrera ny bebyggelse till redan bebyggda områden, i 
lägen som knyter ihop olika områden. Det är ekonomiskt hållbart att utnyttja 
redan gjorda investeringar i infrastruktur, vatten- och avloppsledningar och 
kommunal service. Det är också bra ur klimat- och miljöhänseende att bygga i 
kommunikationsnära lägen och att bevara orörd mark och grönområden. Ingen 
av kommunens stadsdelar är färdigbyggd. Det finns stora möjligheter att kom-
plettera befintliga bostadsområden med ny bebyggelse, utan att fördärva värde-
full natur. När vi förtätar ska vi samtidigt utveckla parkmiljöer och förbättra 
tillgängligheten till bostadsnära natur. 
 
Vi ska bygga för alla 
Bostadsbristen drabbar inte alla medborgare på samma sätt. Svårast att hitta en 
bostad har människor som inte har ekonomiska förutsättningar att köpa sin 
bostad. I Stockholmsregionen har bostadspolitiken de senaste tio åren inneburit 
att en stor del av de hyresrätter som tidigare fanns i länet har ombildats till 
bostadsrätter, samtidigt som nyproduktionen framförallt bestått av bostadsrät-
ter eller hyresätter med mycket höga hyresnivåer. Bostadsbristen är till största 
delen därmed en brist på hyresrätter med hyresnivåer som låg- och medelin-
komsttagare kan betala. Inte heller i Botkyrka har nyproduktionen av hyresrät-
ter följt efterfrågan. Vi ska därför öka andelen hyresrätter i nyproduktionen och 
skapa förutsättningar för rimliga hyresnivåer. 
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Vi ska bygga på rätt sätt 
Bostadsbyggandet är en investering i framtiden, därför ska vi bygga smart. 
Genom att välja klimatsmarta byggmetoder och klimatsmarta materialval kan 
vi bygga energisnåla hus med sunda inne- och utemiljöer fria från skadliga 
kemikalier. På så vis bidrar också bostadsbyggandet till en hållbar framtid och 
bidrar till att vi når våra miljömål. 
 
Planerade insatser 
Vi ska bygga mer 
• Vi har en hög planberedskap. Vi ska under perioden fylla på med fler pro-

jekt när det krävs för ett ökat bostadsbyggande, för att klara av inriktning-
en på 4 000 nya bostäder till 2020.  

• Vi ska ta fram och erbjuda villatomter till försäljning, särskilt i områden 
som domineras av flerbostadshus.  

• Vi ska locka en mångfald av byggaktörer till Botkyrka. Fler aktörer resul-
terar i ett mer omfattande bostadsbyggande, ett ökat intresse för bostads-
marknaden i Botkyrka och större mångfald bland de nybyggda bostäderna. 

• Vi ska använda Botkyrkabyggen som ett effektivt verktyg för nybyggnat-
ion av bostäder. 

• Vi ska göra strategiska markförvärv om det kan skapa förutsättningar för 
ökat bostadsbyggande och när de följer översiktsplanens intentioner. 

 
Vi ska bygga för alla 
• Vi ska som kommun agera för att också sådana bostäder blir byggda som 

marknadsdrivna aktörer har lågt intresse för. Botkyrkabyggen har idag 
goda förutsättningar att profilera sig inom ungdomsbostäder och boenden 
för äldre, men ska också bidra till nyproduktion av vanliga hyresrätter i 
kommunen. 

• Vi ska skapa förutsättningar för nyproduktion av hyresrätter med rimliga 
hyresnivåer. 

• Vi ska ha planberedskap för särskilda boenden som gruppbostäder och 
vård- och omsorgsboenden. 

 
Vi ska bygga på rätt platser 
• Vi ska fullfölja översiktsplanens intentioner och utnyttja den redan stora 

tillgången till exploaterbar mark. 
• Vi ska utveckla samarbeten med staten som väghållare och landstinget 

som huvudman för kollektivtrafiken så att ökade fastighetsvärden som in-
vesteringar i väganläggningar och kollektivtrafik ger upphov till kan åter-
föras som medfinansiering i ny infrastruktur. 
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Vi ska bygga på rätt sätt 
• Vi ska tydliggöra visionen om ett hållbart Botkyrka i alla kontakter med 

exploatörer och samarbetspartners så att ett hållbart byggande blir en ge-
mensam drivkraft.  

• Vi ska matcha byggande och kommunens ekonomiska planering genom 
att samordna byggandet och lokaliseringen av nya bostäder med utbudet 
av kommunal service inom ramen för kommunens ekonomiska möjlighet-
er. När vi planerar ska vi beakta investeringsbehov och driftskonsekvenser 
av exploatering. 

• Vi tar fram fler stadsdelsvisa program för våra stadsdelars fysiska utveckl-
ing. Det tydliggör våra ambitioner och intentioner i kontakt med byggak-
törer och ger utgångspunkt för detaljplaneläggning av nya bostadsprojekt. 

• Vi ska utnyttja att en mångfald av byggaktörer kan ge dynamik, ökad kre-
ativitet och inspiration kring arkitektur, nya lösningar och arbetssätt. 

• Vi ska vid nybyggnation sikta på att uppfylla klimatmålen i Botkyrkas 
klimatstrategi. 
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Riktlinjer för bostäder för livets alla lägen 
Vårt bostadsbestånd ska erbjuda bostäder för alla  
Kommunens inriktning är att det ska finnas plats för alla i alla stadsdelar. Det 
förutsätter att vi bygger och planerar för ett blandat bostadsbestånd där alla; 
barnfamiljer, studenter, seniorer med flera känner sig hemmastadda. 
 
Vår planering och vårt bostadsbyggande ska ske med inriktning på ett socialt 
sammanhållet Botkyrka. Efterfrågan på boende är olika för olika människor. 
Möjlighet ska finnas för alla att få tillgång till en bostad. Våra stadsdelar ska 
erbjuda bostäder för människor i livets alla skeden och olika livssituationer.  
 
Botkyrkas befolkning ökar och därmed ökar också behovet av särskilda boen-
den. Därför är det viktigt att möjliggöra för gruppbostäder, vård- och omsorgs-
boenden och bostäder inom socialtjänsten. För äldre ska vi erbjuda tillgängliga 
boenden med olika nivåer av service.  
 
Bostadsbristen i länet har gjort att det är dyrt att köpa en bostad och att det tar 
tid att få hyreskontrakt. Det drabbar särskilt de utan ekonomi att köpa sitt bo-
ende. Det är viktigt att ungdomar som vill flytta hemifrån och inflyttare till 
regionen ska kunna komma in på bostadsmarknaden. I Botkyrka ska vi därför 
bygga fler hyresrätter och ungdomsbostäder. 
 
Vårt bostadsbestånd ska vara varierat i alla stadsdelar 
Botkyrkas stadsdelar har olika karaktär, inte minst i stadsmiljön. Inom alla 
våra stadsdelar ska vi eftersträva en mångfald av upplåtelseformer, storlek, 
utförande och pris för att matcha olika stora hushåll, levnadsvanor och indivi-
duella önskemål. En generell målsättning är att vi i så stor utsträckning som 
möjligt skall bidra till en än mer blandad bostadsbebyggelse. 
 
Vid nybyggnation ska vi ge företräde för den minst förekommande upplåtelse-
formen. I stadsdelar där hyresrätter dominerar vill vi komplettera med bostads- 
och äganderätter, där det finns mest småhus och villor vill vi se mer flerbo-
stadshus. Det ger variation och kan stärka hemkänslan i ett område när fler 
upplåtelseformer ökar möjligheten att bo kvar under olika skeden i livet. Vi 
ska också ta hänsyn till nuvarande och framtida behov av olika upplåtelsefor-
mer ur ett regionalt perspektiv. 
 
Planerade insatser  
• Vi ska genom markanvisningar prioritera en större variation i våra stads-

delar vid nyproduktion. Det kan handla om att eftersträva den minst före-
kommande upplåtelseformen, storleken på bostäder, utformningen av hus 
eller en efterfrågad prisnivå i en stadsdel men också särskilda boenden. 
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• Vi ska underlätta ungdomars inträde på bostadsmarknaden genom ung-
domslägenheter och genom att öka andelen hyresrätter, särskilt i kom-
mundelar där bristen på hyresrätter är störst. Även äldre behöver fler al-
ternativa boendeformer, exempelvis trygghetsboenden.  
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Riktlinjer för bostäder för alla 
Fler målgruppsinriktade bostäder 
Botkyrka har en ung befolkning och ett bra läge nära universitet och högskolor 
i Flemingsberg. Under de kommande trettio åren ökar samtidigt andelen äldre i 
Botkyrka – precis som i hela Storstockholm. Vi vill därför ge plats för såväl 
ungdoms- och studentbostäder, som trygghetsboenden och seniorboenden.  
 
Kommunen ska tillhandahålla boende med service och omvårdnad för äldre 
samt bostäder med särskild service till personer med funktionsnedsättning. 
Kommunerna ansvarar också för att det finns boende för nyanlända flyktingar. 
 
Tillfälliga boenden 
Botkyrka behöver fler bra och ändamålsenliga bostäder. Nya Botkyrkabor ska 
kunna uppfatta sig som fullvärdiga medborgare och bygga hemkänsla med 
trygghet, status, inflytande och tillit med ett fungerande civilsamhälle. I allt 
bostadsbyggande och planerande ska social hållbarhet beaktas. Men i spåren 
av bostadsbristen uppstår allt fler behov av och former för tillfälliga boenden. 
 
Brist på bostäder till personer som står utanför den reguljära bostadsmarknaden 
medför stora kostnader för kommunen i form av hotellboenden med mera, till-
fälliga boendelösningar som dessutom är dåliga för de medborgare som place-
ras dit. Vi ska arbeta aktivt för att få fram fler kommunkontrakt, det vill säga 
kontrakt som kommunen tecknar både med Botkyrkabyggen och med andra 
bostadsaktörer för att i sin tur använda i det sociala arbetet. 
 
I en allt mer ansträngd bostadsmarknad behövs flexibla lösningar för att möta 
våra medborgares behov. Att möjliggöra för tillfälliga boenden är ett sätt att 
hantera bostadsbristen kortsiktigt, samtidigt som vi också tar fram långsiktigt 
hållbara lösningar. Tillfälliga boenden får dock inte bli ett substitut för reguljär 
bostadsbyggnation, utan ska fungera just som tillfälliga lösningar för personer 
som av sociala eller andra skäl är akut bostadslösa. Den aktuella flyktingkrisen 
gör att behoven av fler bostäder snabbt blir större. 
 
Tillfälliga boenden ska lokaliseras på fungerande platser för bostäder med till-
gång till kollektivtrafik och annan offentlig och kommersiell service, i största 
mån där permanent bebyggelse planeras. Tillfälliga boenden ska precis som all 
nybyggnation i så stor utsträckning som möjligt bidra till en mer blandad bo-
stadsbebyggelse och därmed bidra till en positiv social utveckling.  
 
Konkretare riktlinjer för tillfälliga boenden av olika slag ska finnas i ett separat 
dokument. 
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Planerade insatser 
• Vi underlättar för vissa bostadssökande genom kommunal hyresgaranti. 

Det innebär ett stöd till hushåll i kommunen som kan klara kostnaderna 
för ett eget boende, men som trots det har svårt att etablera sig på bo-
stadsmarknaden.1 

• Vi ska erbjuda funktionella boenden för personer med särskilda behov – i 
små enheter och integrerat med övrig bostadsbebyggelse. Planeringen för 
sådana boenden i termer av behov, kvalitet och resurser avgörs i kommu-
nens ordinarie styrsystem. 

• Vi ska bygga fler ungdomslägenheter i kommunen för att stärka möjlig-
heterna för unga att etablera sig på bostadsmarknaden. 

• Vi ska öka antalet trygghetsbostäder genom att bygga nytt eller bygga om. 
• Vi ska överväga behov av målgruppsinriktade boenden varje gång vi tar 

fram nya planer och projekt. 
• Vi ska genom Botkyrkabyggen erbjuda kommunkontrakt till personer som 

av särskilda ekonomiska eller sociala skäl inte kan få bostad på egen hand. 
Botkyrkabyggen ska, om kommunen begär det, erbjuda minst fem procent 
av bolagets nyuthyrning per år för kommunkontrakt. 

• Vi ska arbeta för fler kommunkontrakt hos andra hyresvärdar än Botkyr-
kabyggen för att möta behovet av boenden för personer som av särskilda 
ekonomiska eller sociala skäl inte kan få en bostad på egenhand. Det gäl-
ler också i samband med nyproduktion av bostäder. 

• Vi ska driva frågorna om ett ökat gemensamt regionalt ansvar på bo-
stadsmarknaden – Stockholmsregionens boendesegregation måste brytas. 
Framför allt behöver fler kommuner ta ansvar för att grupper som har 
svårt att konkurera ekonomiskt på bostadsmarknaden får sin rätt till en bo-
stad tillgodosedd. 
 

Utanför ramen av boendeplanering finns andra kommunala insatser som stöd-
jer personer som saknar ekonomisk förmåga till eget boende.  

                                                           
1 Det kan till exempel röra sig om personer som inte uppfyller bostadsbolagens krav på fast 
anställning etc. men som ändå har betalningsförmåga. (Dnr S2008:387)  
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Riktlinjer för Botkyrkabyggen 
Vi ska värna hyresrätten som boendeform. En bred hyresbostadsmarknad – 
med god tillgång till olika typer av bostäder av hög kvalitet och till rimliga 
priser – är viktigt för en väl fungerande arbetsmarknad och minskade klyftor i 
samhället. 
 
Ett starkt kommunalt bostadsföretag är en tillgång för Botkyrkaborna och ett 
nödvändigt verktyg för en hållbar bostadspolitik. AB Botkyrkabyggen ska vara 
en aktiv aktör som utöver effektiv förvaltning också bidrar till utvecklingen av 
befintliga bostäder och bostadsområden samt står för nyproduktion som bidrar 
till att möta behoven av fler bostäder. Botkyrkabyggen ska vara en aktiv aktör 
för att öka standarden på boende för Botkyrkas medborgare. 
 
Alla riktlinjer för boendeplanering i det här dokumentet gäller för såväl 
Botkyrkabyggen som andra, till exempel var och hur nybyggnation ska ske. 
Därutöver gäller följande riktlinjer som är specifika för Botkyrkabyggen och 
som rör bland annat förvaltning och ambitioner vid upprustning och förnyelse. 
De här riktlinjerna blir preciserade och kompletterade i ett särskilt ägardirektiv. 
 
Botkyrkabyggen ska renovera och modernisera sitt bostadsbestånd 
Botkyrkabyggen ska genom att rusta upp och renovera det befintliga beståndet 
säkerställa att hyresgästerna har bra och moderna bostäder som är anpassade 
till dagens behov. Beståndet behöver vara energieffektivt med sunda inne- och 
utemiljöer. I detta arbete ska Botkyrkabyggen utnyttja möjligheten att genom-
föra nybyggnation kopplad till förnyelseprojekt. Om- och tillbyggnader till-
sammans med nya hus som går att planera, handla upp och projektleda i kom-
bination med upprustningsprojekt kommer att ge tillskott av nya bostäder. 
 
Vi räknar med att intresset för att bygga hyresrätter i Botkyrka finns och ökar 
bland andra byggaktörer, så att efterfrågan av nybyggda hyresrätter kan mötas 
också av andra än Botkyrkabyggen. 
 
Botkyrkabyggen ska skapa större variation i beståndet 
Botkyrkabyggen ska i förnyelsearbetet av det befintliga beståndet bidra till att 
skapa större variation. Lägenheterna kan slås ihop, delas och rustas upp till 
olika kvalitet och hyresnivåer. Vid nybyggnation och ombyggnation är det 
viktigt att vi tidigt i arbetet säkrar en god tillgänglighet. 
 
Botkyrkabyggen ska vid upprustning skapa energisnålare hus 
Vid upprustning av det befintliga beståndet ska Botkyrkabyggen minska bo-
städernas energianvändning samt använda miljövänliga tekniker, material och 
teknisk försörjning. Hyresnivåer och hushållens ekonomiska förutsättningar 
kombinerat med föränderliga statsbidrag, sätter ramarna för upprustningsam-
bitionerna men ambitionen får aldrig stanna vid en ohållbar nivå. 
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Botkyrkabyggen ska vid nybyggnation prioritera ungdomslägenheter 
och boenden för äldre 
Det finns idag goda förutsättningar att få privata aktörer att bygga hyresrätter i 
Botkyrka. Botkyrkabyggen kan därför vid nybyggnation i första hand fokusera 
på ungdomslägenheter och boenden för äldre – det vill säga bostadsutbud där 
marknaden är svagare och där bolaget kan ha en effektiv produktion. 
 
Botkyrkabyggen ska bidra till mer blandade upplåtelseformer genom fler 
hyresrätter i områden där de är få 
Botkyrkabyggen ska aktivt utveckla sitt fastighetsinnehav. Med markbyten, 
markförsäljningar och markköp ska Botkyrkabyggen i högre utsträckning 
kunna bygga i stadsdelar med få hyresrätter samtidigt som byggmöjligheter 
kan öppna sig för andra upplåtelseformer där hyresrätter dominerar. 
 
Fastighetsaffärer av principiell betydelse ska behandlas av kommunfullmäktige 
på det sätt som gäller för Botkyrkabyggen som en del av kommunkoncernen. 
 
Botkyrkabyggens hyror ska täcka kostnaderna 
Botkyrkabyggens totala hyresintäkter och eventuella statliga subventioner ska 
täcka de sammanlagda kostnaderna för en långsiktig förvaltning av beståndet. 
Det gäller också de kommande årens förnyelse. Hyrorna sätts, efter överens-
kommelse med hyresgästernas företrädare, i enlighet med bruksvärdesprinci-
pen och hyresgästernas värdering av olika bostäder. 
 
Botkyrkabyggen behöver bidra till att få fram kommunkontrakt 
Botkyrkabyggen ska aktivt verka för att möjliggöra för boende till personer 
som av särskilda ekonomiska eller sociala skäl inte kan få bostad på egen hand. 
Om kommunen begär det ska Botkyrkabyggen erbjuda minst fem procent av 
bolagets nyuthyrning per år för kommunkontrakt.



 

 

 



Omvärldsanalys: Riktlinjer för bostadsförsörjning 
april 2015 
Hannes Flemming och Lars Olson 



Riktlinjer för bostadsförsörjning 
• Ny lagstiftning där riktlinjer för bostadsförsörjning är 

obligatoriskt för kommunerna – vi behöver revidera 
gällande ”Riktlinjer för boendeplanering”. 

• Uppdrag att ta fram reviderade riktlinjer under första 
kvartalet i år. 

• Kommunledningen har uttryckt nya och högre ambitioner 
för bostadsbyggandet i Ettårsplan 2015. 

 
 





Summering – viktigaste slutsatserna 
• Bostadsbyggandet kan öka från 300 till 600 nya 

bostäder per år under perioden fram till 2019 (totalt 
1800 nya bostäder). 

• 1800 nya bostäder/hushåll ligger i linje med den 
befolkningsprognos som är utgångspunkt för Flerårsplan 
2016-19 

• Ökat bostadsbyggande kräver fler aktiva byggaktörer – 
enbart fler och större  planeringsprojekt räcker inte 

• Större intresse hos marknadsaktörer för att bygga 
hyresrätter kan ge Botkyrkabyggen tillfälle att fokusera 
på renovering och förnyelse 



…..forts. 
• Marknadens naturliga drivkrafter motverkar för 

närvarande kommunens inriktning på varierade 
stadsdelar – byggarnas sikte är inställt på ”lokal-lokal” 
marknad som lätt kan bedömas. 

• Bra förutsättningar finns för att fortsätta med projekt för 
ungdomsbostäder och för att arbeta på motsvarande sätt 
med nytt utbud riktat mot äldre 

• För att klara lagstiftningens krav för andra grupper med 
svårigheter på bostadsmarknaden behövs aktivare arbete 
för en bank av fler sociala kontrakt - också utanför 
miljonprogrammets stadsdelar. 

• Botkyrkas svåra dilemma kvarstår med avvägningarna 
mellan stadsdelutveckling och individens rätt till bostad   

• Tillfällen finns framöver att förlägga diskussionen om vilka 
bostadsbehov som ska tillgodoses var till den regionala 
nivån.     



Påverkansfaktorer för 
bostadsförsörjningen i Botkyrka 

• Befolkningsutveckling 
• Statlig politik 
• Läget i grannkommunerna 
• Efterfrågesidan/hushållens ekonomi 
• Utbudssidan/byggherrar 
• Kvalitetsaspekter - vad styr efterfrågan 
• Boendet 
• Särskilda grupper 

– Hemlösa 
– Nyanlända 
– Funktionshindrade 
– Studenter 
– Äldre 
– Unga 



Befolkningsutveckling 
Iakttagelser: 
• Den snabba befolkningstillväxten i Stockholmsregionen och i 

Botkyrka fortsätter de närmaste åren (urbanisering, immigration, 
ung befolkning med högt barnafödande). 

• Botkyrka får räkna med hög inflyttning från andra länder 
kommande år - och stora flyktingströmmar. 

• De stora ålderskullarna från 90-talet är på väg in i barnafödande 
ålder. De äldre blir också fler - äldrepuckeln ligger sent i Botkyrka.  

• Botkyrkas äldre befolkning innehåller en stor grupp med låga 
pensioner under kommande år. 

• Befolkningen i Fittja, Alby, Hallunda, Norsborg ökar främst på 
grund av generationsväxling och ökad trångboddhet.  

• Befolkningen i Tullinge och Tumba växer också – här har 
nybyggda bostäder stor inverkan på befolkningsökningen. 

• Befolkningsökningen ökar antalet förskole- och grundskolebarn 
och därmed behoven av ökad kapacitet i förskola och skola. 



Befolkningsutveckling 

Slutsatser: 
• Bostadsbrist kombinerad med snabb befolkningstillväxt i både 

regionen och i Botkyrka ger en fortsatt hög efterfrågan på boende. 
• Efterfrågan på boende hos unga som står utanför bostadsmarkna-

den kommer öka liksom efterfrågan på billigt boende högre upp i 
åldrarna när de stora kullarna från 90-talet snart är över 25 år - i 
familjebildande åldrar men utan fast förankring på 
arbetsmarknaden. 

• Med dagens regelsystem kommer inte marknaden att erbjuda 
billigt boende. 

• En ökande befolkning medför större ekonomiska åtaganden för 
kommunen – ”skatteutjämningssystemet” kompenserar inte fullt ut 
för till exempel nybyggda skolor och ökade personalkostnader. 

• Allt fler äldre Botkyrkabor medför ökade krav och efterfrågan på 
service/omsorg, anpassade bostäder och äldreboenden. 



…forts 
• Många nyanlända kommer innebära krav också på 

storstadskommunerna att ta emot fler av 
Migrationsverket anvisade flyktingar. 
 

 
• Vi kommer behöva olika strategier för att påverka 

byggaktörernas intresse för att bygga och investera i 
olika delar av Botkyrka och för olika målgrupper. 
 



Statlig politik 
Iakttagelser: 
• Bostadssituationen uppmärksammas alltmer både i den 

allmänna och den politiska debatten – men läget för 
bostadspolitiska reformer ser låst ut i Riksdagen. 

• Nya lagar och lagförslag med regelförändringar har tagits fram 
tillsammans med ambitiösa mål för nybyggnation – men inget 
som underlättar för fler hushåll att efterfråga nybyggda 
bostäder eller för byggaktörerna att bygga för en bredare 
marknad. 

• Regelförändringar försvårar för kommunerna att ställa egna 
krav på byggandet(”stopplagen”). 

• Statliga bidrag för energieffektivisering har förändrats och 
utökats i begränsad omfattning – men det påverkar inte 
ombyggnad och nybyggnad i någon avgörande betydelse för 
bostadsförsörjningen. 



…forts 
• Amorteringskrav på nya bolån kommer förr eller senare att införas  
• Att ta bort eller begränsa ränteavdragen för ägda bostäder 

diskuteras, men känns trots allt som en avlägsen åtgärd. 
• Punktsatsningar för vissa boendeformer kan tillkomma – till 

exempel ungdoms- och studentbostäder – men sannolikt inte på 
något avgörande sätt för bostadsförsörjningen. 
 



…forts 
• Många nyanlända kommer innebära krav också på 

storstadskommunerna att ta emot fler av 
Migrationsverket anvisade flyktingar. 
 

 
• Vi kommer behöva olika strategier för att påverka 

byggaktörernas intresse för att bygga och investera i 
olika delar av Botkyrka och för olika målgrupper. 
 



Statlig politik 
Slutsatser:  
• Trots att bostadssituationen är på agendan och att 

ambitioner och mål är höga finns inga breda satsningar -  
Botkyrka kommer på egen hand behöva klara 
upprustningen av miljonprogrammet och ökat nybyggande. 

• Det är fortsatt samma utbuds- och efterfrågemekanismer 
på bostadsmarknaden som kommer att driva 
bostadsbyggandet – inga snabba förändringar är att vänta. 

• Amorteringskraven på nya bolån gör ägda bostäder dyrare 
och kan innebära att hyresrätter åter blir attraktivare än 
bostadsrätter när det gäller nybyggda flerbostadshus. 

• Hittills väger finanspolitiska åtgärder tyngre än 
regelverksförändringar för PBL. 



Läget i grannkommunerna 

Iakttagelser: 
• Generellt sett ökar kommunerna sin planeringsberedskap för 

bostadsbyggande i hela regionen. Stockholms stads andel av 
nybyggandet minskar, mest ser bostadsbyggandet ut att öka i 
Solna, Sundbyberg, Nacka, Järfälla och Tyresö. 

• Den funktionella lokala bostadsmarknad som Botkyrka ingår i - 
Salem, Botkyrka, Huddinge (exkl. Skogås) och Stockholms 
sydvästra stadsdelar – ökar både bostadsbyggandet och 
planeringen av nya projekt. Mest tydligt i Huddinge, men också i 
Stockholms stadsdelar. 

• Bostadsbyggandet ökar under senaste åren med fler flerbo-
stadshus – flest bostadsrätter men hyresrättsbyggandet ökar. 

• Stockholmsöverenskommelsen om utbyggd tunnelbana innebär 
ett särskilt åtagande om bostadsbyggande för Stockholm, Nacka, 
Solna och Järfälla på 78 000 bostäder till 2030. 



Läget i grannkommunerna 
Slutsatser: 
• Botkyrka behöver klara sitt bostadsbyggande i en fortsatt 

eller till och med skarpare konkurrens med andra 
områden i regionen. Ökat bostadsbyggande i regionen 
och i grannkommunerna innebär att bostadsprojekt i 
Botkyrka behöver erbjuda specifika kvaliteter (pris, läge, 
service, upplåtelseform med mera). 

• Flerbostadshusen kommer att dominera utbudet i 
regionen och i grannkommunerna – där blir konkurrensen 
hårdast. 



Efterfrågesidan/hushållens ekonomi 
Iakttagelser: Ökad segregation, skarpare uppdelning inom regionen. 



Efterfrågesidan/hushållens ekonomi 
Slutsatser: 
• En allt tydligare ekonomisk segregation innebär för 

Botkyrka en allt tuffare konkurrens och större utmaning 
att locka byggaktörer.  

• För hushåll med låga inkomster minskar 
manöverutrymmet på bostadsmarknaden till följd av 
skenande bostadspriser, mer marknadsinslag i 
hyressättning och förändringar i statliga regelsystem. 



Utbudssidan/byggherrar 
Iakttagelser: 
• Fler byggaktörer är/blir aktiva i Stockholmsregionen och i 

Botkyrka. 
• Ett intresse för att äga hyresrätter och bygga nytt i 

miljonprogramsområdena har uppstått och ökar. 
• Markpriserna i Stockholm har ökat på senare tid vilket ”flyttar 

ut” byggherrar till kommuner med lägre prisnivåer. 
• Fortsatt lågt risktagande med etapputbyggnader och krav på 

slutförsäljning – dvs låg byggtakt hos varje aktör. 
• Fortsatt höga avkastningskrav – runt 20 %. 
• Fortsatt starkt fokus på lokal bostadsmarknad från 

byggaktörerna – leder till att man helst vill bygga mer av det 
som redan finns eller inte alls. 

• Höga entreprenörskostnader - kapacitetstaket inom 
byggsektorn är snart nått. 



Utbudssidan/byggherrar 
Slutsatser: 
• Byggandet ökar med antalet aktiva byggherrar - antalet 

projekt och projektens storlek är av underordnad 
betydelse för bostadsbyggandets omfattning. 

• Bygg- och finanssektorns intresse för Botkyrka har ökat 
(projekten blir genomförda, hanteringsbara 
planeringstider och politisk stabilitet) – men den relativt 
sett svagare efterfrågan/betalningsviljan gör att ett 
misslyckande (osäljbart projekt) snabbt kan ändra 
situationen. 

• Marknadsdrivkrafterna går i en riktning mot att bygga för 
befintlig lokal marknad. Kommunen behöver hålla fast 
vid sin viljeinriktning att nya bostäder ska komplettera 
det utbud som redan finns och skapa variation. 



Kvalitetsaspekter – vad styr efterfrågan 
Iakttagelser: 
• Botkyrka kommun klättrar på bäst-att-bo-ranking i länet 

till plats 15 av 25. Men Huddinge, Haninge och Tyresö 
ligger bättre till. 

• Betalningsviljan för boende har ett samband med: 
närhet till city, närhet till spårstation, tillgång till gång-
gatunät, tillgång till urbana verksamheter, tillgång till 
park, närhet till vatten och kvartersform. (Närhet = finns 
på gångavstånd) 



Kvalitetsaspekter – vad styr efterfrågan 
Slutsatser: 
• Botkyrka blir en allt populärare plats att bo på men 

ligger efter de närmsta ”konkurrenterna” sett till 
boendepreferenser. 

• Botkyrka har svårt att konkurrera på vissa områden och 
behöver lyfta fram befintliga ”Botkyrkakvaliteter” (gröna 
och blå kvaliteter, förbättrat kommunikationsläge, bra 
prisbild och ”spekulationsmöjlighet”). 

• Botkyrka kan utveckla starkare kvaliteter i kommunal 
service (förskola och skola, fritidsutbud) och andra 
livskvaliteter (leva klimatsmart, åka skidor sommartid, 
plats för att förverkliga egna idéer….). 



Boendet 
Iakttagelse:  
• En tvåsidig utveckling – det som uppfattas som 

trångboddhet minskar men det finns också en ökande 
reell trångboddhet.  

• Inlåsningseffekter på bostadsmarkanden resulterar i 
”glesboddhet” – det är olönsamt att lämna för ett mindre 
boende när en blir äldre. Inlåsningseffekterna kommer 
troligen kvarstå. 



Boendet 
Slutsatser: 
• Vi accepterar att bo fler på mindre yta men det har 

ingen betydande påverkan på bostadssituationen/-
bristen. 

• Ökad reell trångboddhet ger en ökad belastning för 
socialtjänsten att klara sitt uppdrag. 

• Inlåsningseffekter hindrar rörlighet på 
bostadsmarknaden. 

• Stärkt segregering (rik-fattig, ung-äldre med mera) trots 
tolerantare värderingar.  

 
 



Särskilda grupper 
Kommunen ska tillhandahålla boende med service och omvårdnad 
för äldre samt bostäder med särskild service till personer med 
funktionsnedsättning. Kommunerna ansvarar också för att det finns 
boende för nyanlända som ingår i överenskommelser med staten. 
Rätten till bland annat bostad är enligt regeringsformen något ”det 
allmänna” ska trygga. 
 
I Stockholmsregionen och i Botkyrka har några grupper särskilt 
svårt att få sin behov av boende tillgodosedda: 
• Hemlösa 
• Nyanlända 
• Personer med funktionshinder 
• Studenter 
• Äldre 
• Unga 



Hemlösa 
Iakttagelser: 
• I Botkyrka finns över 500 hemlösa (socialstyrelsens 

definition) – en grupp som ökar. Dock blir de som bedöms 
klara ett eget boende med eller utan stöd en allt större 
andel, idag runt 85%. 

• Gruppen hemlösa blir allt bredare och att vara hemlös är 
inte sammankopplat med att ha ett missbruk eller att vara 
psykiskt sjuk. Står man utanför arbetsmarknaden så står 
man också utanför bostadsmarknaden.   



Hemlösa 
Slutsatser: 
• Hemlösheten ökar ”i onödan” till följd av den allmänna 

bostadsbristen och det för med sig ökade kostnader för 
kommunen, bland annat för hotell/vandrarhemsplatser. 

• De så kallade ”sociala kontrakt” som kommunen förfogar över - 
inhyrning av lägenheter från framför allt Botkyrkabyggen och 
framför allt i miljonprograms-stadsdelarna – räcker inte till och 
”inflödet” av nya sociala kontrakt motsvarar inte 
behovsökningen. 

• Det finns en konflikt inbyggd i att dels se till att utsatta hushåll 
får sina lagstadgade och/eller moraliska rättigheter 
tillgodosedda, dels se till att den sociala och ekonomiska 
situationen i miljonprogrammets stadsdelar bidrar till att göra 
en förnyelse möjlig. 

• Det finns ytterligare en konflikt i att allt fler har svårigheter att ta 
sig in och stanna kvar på bostadsmarknaden och att vägen till 
en bostad uppfattas som ”rättvis”.  



Nyanlända 
Iakttagelser: 
• Varje år flyttar drygt 7 000 personer till Botkyrka.  
• Varje år flyttar/invandrar knappt 2 000 personer från andra 

länder till Botkyrka – en flyttström som ökar. 
• Av invandrarna är runt en tredjedel flyktingar, de absolut 

flesta är så kallade egenbosatta nyanlända – en liten del 
är anvisade nyanlända, kvotflyktingar och 
ensamkommande barn som kommunen har ett direkt 
bostadsansvar för. 
 
 
 
 
 
 



Nyanlända 
Slutsatser: 
• De nyanlända som kommunen har direkt bostadsansvar 

för är relativt få och får sitt boende löst framför allt genom 
de ”sociala kontrakt” kommunen förfogar över. 

• De flesta nyanlända i Botkyrka tillhör de grupper som har 
allra svårast att ta sig in på bostadsmarknaden. 

• Vi får räkna med en fortsatt hög nivå på både generell 
invandring och på flyktingströmmen de närmaste åren, 
vilket ökar bostadsbehoven.   



Funktionshindrade 
Iakttagelser: 
• Antalet medborgare med funktionshinder ökar när 

befolkningen blir större. 
• Att få fram gruppboenden för att klara kommunens 

lagstadgade skyldigheter är i sig ett problem, men inte 
kopplat till bostadspolitik. 

• Generellt sett klarar det stora beståndet av bostäder som 
är 40-50 år inte dagens behov av tillgänglighet.  



Funktionshindrade 
Slutsatser: 
• För att förbättra bostadssituationen för funktionshindrade i 

Botkyrka behöver fokus ligga på förbättrad tillgänglighet 
vid förnyelsen av miljonprogrammet.   



Studenter 
Iakttagelser: 
• I Stockholmsregionen finns en så stor brist på 

studentbostäder att boendet ser ut att begränsa 
förutsättningarna för lärosätena att attrahera studenter. 

• Fler aktörer med intresse för att bygga studentbostäder har 
tillkommit de senaste åren - men har läget i regionen ett 
stort inflytande både över investeringarna och över 
studenternas efterfrågan. 

• Kommunens försök med nya studentbostadsprojekt har 
varit svåra att genomföra, på grund av bristande intresse 
hos byggaktörerna som hellre utnyttjat möjligheter i andra 
lägen.     



Studenter 
Slutsatser: 
• Nya studentbostäder i Botkyrka är inte avgörande för att 

lösa regionens behov av boende – om det istället sker på 
andra platser. 

• Studenter som grupp och studentbostäder är intressanta 
för att bredda bostadsutbudet och få mer varierade 
stadsdelar.   



Äldre 
Iakttagelser: 
• Gruppen äldre ökar framöver för att toppa i början av 20-

talet – med sena utbyggnadsetapper i miljonprogrammet 
och stora 40-talistgrupper ligger ”äldrepuckeln” sent i 
Botkyrka. 

• Utbudet av bostäder mellan ”vanligt boende” och 
kommunens vård- och omsorgsboende är mycket 
begränsat. 

• Det finns marknadsaktörer som är intresserade av 
byggande med särkilda kvaliteter för äldre – men framför 
allt gäller det bostadsrätter.  
 



Äldre 
Slutsatser: 
• För många äldre uppstår inlåsningseffekter, där det av 

ekonomiska skäl är svårt att lämna sin gamla bostad - 
ändamålsenliga flyttkedjor uppstår därmed inte. 

• Kommunen kan bli aktivare med att intressera 
marknadsaktörer för att bygga nya bostäder riktade till 
gruppen äldre med högre betalningsförmåga. 

• För den relativt stora grupp av äldre med lägre 
betalningsförmåga är hyresätter i stort sett den enda 
möjligheten till nytt boende - förnyelsen av miljonprogram-
met skapar nya förutsättningar. 
 



Unga 
Iakttagelser: 
• Efterfrågan på boende hos unga som står utanför 

bostadsmarknaden kommer vara fortsatt stor och öka 
ytterligare.  

• Genom både upprustning, bostadsrättsomvandling och friare 
hyressättning har trösklarna höjts för de många unga som 
inte har förutsättningar att köpa sitt boende. 

• Svårigheterna på bostadsmarknaden för unga riskerar att 
försvåra eller förhindra arbetskraftsförsörjningen och är 
därmed ett växande gemensamt problem i 
Stockholmsregionen. 

• Det finns allt fler bostadsaktörer som är intresserade av 
ungdomsbostäder (ålderskrav vid första uthyrningen) än 
tidigare. 
 



Unga 
Slutsatser: 
• Det finns förutsättningar att driva projekt med 

ungdomsboende i Botkyrka och de nu aktuella projekten 
underlättar för nya efterföljare under den kommande 
perioden. 
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§ 41 
Revidering av riktlinjer för ekonomiskt bistånd 
(KS/2016:131) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

1. Kommunfullmäktige antar förslaget till revidering av riktlinjer för eko-
nomiskt bistånd.  

 
Reservation  
Samtliga ledamöter för (M) reserverar sig mot avslag på eget lagt ändrings-
yrkande.  

Sammanfattning 
Den 30 november 2004 beslutade socialnämnden om riktlinjer för ekono-
miskt bistånd i Botkyrka kommun. Kommunfullmäktige har vid flera till-
fällen, senast 26 mars 2015, reviderat riktlinjerna. Socialförvaltningen har 
nu tagit fram ett förslag till ytterligare en revidering. 

Regeringen har beslutat att upphäva paragrafen för fritidspeng i social-
tjänstlagen (2001:453) och istället höja riksnormen i försörjningsstödet. Be-
slutet innebär att riksnormen i försörjningsstödet, från och med 1 januari 
2016, höjs. Normen höjs med 100 kronor per månad för barn i åldrarna 0-6 
år och 250 kronor per månad för barn i åldrarna 7-18 år samt hemmavarande 
skolungdomar i åldern 19-20. Det innebär att de, i det fall de har försörj-
ningsstöd i ett helt år, får samma belopp i höjning som maximalt kunde be-
talas ut i fritidspeng, det vill säga 3 000 kronor per år.  

Socialnämnden föreslår att, förutom den normhöjning som regeringen beslu-
tat, föra in en möjlighet att bevilja fritidspeng på upp till 1500 kronor per 
barn (0-18 år) och år. Detta skulle förbättra möjligheterna för barn i eko-
nomiskt utsatta familjer att delta i organiserade fritidsaktiviteter i samma ut-
sträckning som andra barn. Hushållet ska vid ansökan ha försörjningsstöd 
och ha haft detta under minst sex månader den senaste tolvmånaderspe-

 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Kommunstyrelsen 

 2016-03-07 Dnr  KS/2016:131 
 

rioden. Fritidspengen kan beviljas en gång per år med max 1 500 kronor per 
barn och ungdom. Beslutet fattas enligt 4 kapitlet 2 § SoL.  

Socialnämnden har behandlat ärendet 2016-02-23, § 23.  

Yrkanden 
Jimmy Baker (M) lämnar ett ändringsyrkande, bilaga. 

Östen Granberg (SD) yrkar bifall till Jimmy Bakers (M) ändringsyrkande.  
 
Mats Einarsson (V) yrkar bifall till ordförandeförslaget.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Jimmy Bakers (M) ändrings-
yrkande med stöd av Östen Granbergs (SD) bifallsyrkande och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförandeförslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 
 
 



 
Sid 1 (2) 

YRKANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2016-03-07 
 
Ärende 41 Revidering av riktlinjer för ekonomiskt bistånd (KS/2016:131) 

 
När en person är i ett tillfälligt behov av försörjningsstöd är det rimligt att denne 
garanteras en skälig livsnivå. Försörjningsstöd/ekonomiskt bistånd ska dock som regel 
inte vara någonting annat än temporärt – dvs. ett tillfälligt stöd. Utgångspunkten är att 
så gott som alla med arbetsförmåga ska komma i arbete och egen försörjning så fort 
som möjligt. I detta ligger alltid även ett eget ansvar för individen själv att förbättra sin 
egen situation och så snabbt som möjligt bli en del av det reguljära arbetslivet.  
 
Vad som nu ska betraktas som ”skäliga kostnader” för en rimlig livsnivå är reglerat i 
lagen. Det som nu ligger utöver riksnormen finns också reglerat i lagen, men även i de 
riktlinjer som vi har att ta ställning till idag. Utbetalandet av försörjningsstöd utöver 
norm måste alltid präglas av en restriktiv grundhållning. 
 
I förarbetena till lagen går det att utläsa att försörjningsstödsnivån ska vara i paritet med 
vad en förvärvsarbetande låginkomsttagare har råd med. Detta är en viktig princip för 
oss att det alltid ska löna sig att arbeta. Det är exempelvis inte rimligt att det ska löna sig 
mer att erhålla försörjningsstöd än att exempelvis arbeta för ”lägstalön”/ingångslön. Vi 
anser vidare att det därför finns skäl att titta närmare på riktlinjerna och undersöka hur 
vi kan koppla tydliga krav på återbetalning till flera av insatserna som görs idag. 
  
Vi har sedan länge även föreslagit att se över hur man skulle kunna koppla ett krav på 
motprestation till utbetalandet av försörjningsstöd. Detta då vi vet att alla mår bättre om 
man får någonting meningsfullt att syssla med, om så bara några timmar per dag, samt 
att man blir del av ett socialt sammanhang och behåller en närmare kontakt med hur det 
är att förvärvsarbeta. Detta är även något som stärker den enskildes självkänsla och 
möjligheter att bli mer anställningsbar. 
 
Den som är arbetslös och får försörjningsstöd måste givetvis få en ordnad hjälp i att ex. 
kunna söka ett jobb och så fort det är möjligt kunna klara sin egen försörjning. 
Försörjningsstödet, som helhet betraktat, ska vara en väg för den enskilde att få de 
redskapen som behövs för att kunna ta ansvar för sitt eget liv. 
 
Vi moderater anser att det, i en viss utsträckning, kan vara rimligt att återinföra 
fritidspengen inom riktlinjerna för ekonomiskt bistånd. 
 
Då riksnormen har höjts förväntas barnfamiljerna som uppbär ekonomiskt bistånd själva 
kunna visa ansvar och fördela pengar till sina barns fritidsaktiviteter. Detta menar 
uppenbarligen den styrande majoriteten och förvaltningen att dessa familjer inte klarar 
av.  
 



 
Sid 2 (2) 

Vi vill, av flera skäl, införa begränsningar i det som majoriteten föreslår, framför allt för 
att dessa skulle rikta in sig på vår huvudsakliga målgrupp för en ökad grad av idrott och 
hälsa. I åldern 0-5 år erbjuder i princip inga idrottsföreningar någon organiserad 
verksamhet, därför bör den ålderskategorin undantas. I åldern 16-18 år så vet vi, från 
föreningarna själva, att en majoritet av utövarna slutar med den organiserade idrotten. 
De som då fortsätter med idrotten (eller de som har barn under sex år) bör kunna 
finansiera detta genom den höjda riksnormen. 
 
Dessutom bör kravet på att styrka utgifterna med kvitton vara absolut på den som söker 
fritidspengen. Vi befarar att, då Socialtjänsten brottas med såväl ökande 
arbetsbelastning som personalbrist, den upparbetade praxis som tidigare funnits (kring 
kvitton) annars riskerar att på sikt urholkas eller helt avvecklas. 
 
Vi föreslår kommunstyrelsen/kommunfullmäktige besluta 
 
att i förslaget till revidering av riktlinjerna lägga till villkoren att samtliga ansökta 

fritidspengar alltid ska kunna styrkas med kvitton, samt 
 
att den nya fritidspengen begränsas till att gälla för åldrarna 6-15 år. 
 
 
Jimmy Baker  
 
Kia Hjelte 
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Socialnämnden 
 
 
 
 
 

Revidering av Botkyrka kommuns riktlinjer för ekonomiskt 
bistånd  
 
Förslag till beslut 
Socialnämnden föreslår kommunfullmäktige att anta förslaget till revidering 
av riktlinjer för ekonomiskt bistånd. 
 
Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Sammanfattning 
Den 30 november 2004 beslutade socialnämnden om riktlinjer för ekono-
miskt bistånd i Botkyrka kommun. Kommunfullmäktige har vid flera till-
fällen och senast den 26 mars 2015 reviderat riktlinjerna. Socialförvaltning-
en har nu tagit fram ett förslag till ytterligare en revidering. 
 
Regeringen har beslutat att upphäva paragrafen för fritidspeng i social-
tjänstlagen (2001:453) och att istället höja riksnormen i försörjningsstödet. 
Beslutet innebär att riksnormen i försörjningsstödet, fr o m 1 januari 2016, 
höjs. Normen höjs med 100 kronor per månad för barn i åldrarna 0-6 år och 
250 kronor per månad för barn i åldrarna 7-18 år samt hemmavarande skol-
ungdomar i åldern 19-20. Det innebär att de, i det fall de har försörjnings-
stöd i ett helt år, får samma belopp i höjning som maximalt kunde betalas ut 
i fritidspeng (dvs. 3000 kr per år).  
 
Socialförvaltningen föreslår att, förutom den normhöjning som regeringen 
beslutat, föra in en möjlighet att bevilja fritidspeng på upp till 1.500 kr per 
barn (0-18 år) och år. Detta skulle förbättra möjligheterna för barn i ekono-
miskt utsatta familjer att delta i organiserade fritidsaktiviteter i samma ut-
sträckning som andra barn. Hushållet ska vid ansökan ha försörjningsstöd 
och ha haft detta under minst sex månader den senaste tolvmånaderspe-
rioden. Fritidspengen kan beviljas en gång per år med max 1.500 kr per barn 
och ungdom. Beslutet fattas enligt 4 kapitlet 2 § SoL.   
 
 
 
Bilaga: Botkyrka kommuns riktlinjer för ekonomiskt bistånd 
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Ärendet 
Den 30 november 2004 beslutade socialnämnden om riktlinjer för ekono-
miskt bistånd i Botkyrka kommun. Kommunfullmäktige har vid flera till-
fällen och senast den 26 mars 2015 reviderat riktlinjerna. Socialförvaltning-
en har nu tagit fram ett förslag till ytterligare en revidering. 
 
Bakgrund 
Botkyrka kommun beslutade 2010 om ett riktat bistånd på 2.500 kr till barn 
som lever i familjer med långvarigt bistånd. Syftet vara att ge barn förutsätt-
ningar till att kunna delta i organiserade fritidsaktiviteter.  
 
Från och med den 1 juli 2014 så trädde ny lagstiftning om s k fritidspeng 
ikraft. Fritidspengen beslutades enligt socialtjänstlagen och innefattade er-
sättning till bl a fritidsaktiviteter för barn i årskurs 4-9 i familjer med lång-
varigt ekonomiskt bistånd. Ersättningen uppgick till 3.000 kronor per barn 
och år. Kommunen beslutade dock att ersättningen skulle utvidgas till att 
omfatta barn 0-18 år. 
 
Regeringen har nu beslutat att upphäva paragrafen för fritidspeng i social-
tjänstlagen (2001:453) och att istället höja riksnormen i försörjningsstödet. 
Beslutet innebär att riksnormen i försörjningsstödet, fr o m 1 januari 2016, 
höjs. Normen höjs med 100 kronor per månad för barn i åldrarna 0-6 år och 
250 kronor per månad för barn i åldrarna 7-18 år samt hemmavarande skol-
ungdomar i åldern 19-20. Det innebär att de, i det fall de har försörjnings-
stöd i ett helt år, får samma belopp i höjning som maximalt kunde betalas ut 
i fritidspeng (dvs. 3000 kr per år). 
 
Socialförvaltningens förslag 
Vi föreslår att, förutom den normhöjning som regeringen beslutat, föra in en 
möjlighet att bevilja fritidspeng på upp till 1.500 kr per barn (0-18 år) och 
år. Detta skulle förbättra möjligheterna för barn i ekonomiskt utsatta famil-
jer att delta i organiserade fritidsaktiviteter i samma utsträckning som andra 
barn. Barnets fritidsaktiviteter ska vara regelbundna och ledarledda samt 
främja ett aktivt deltagande i samhällets gemenskap. Hushållet ska vid an-
sökan ha försörjningsstöd och ha haft detta under minst sex månader den 
senaste tolvmånadersperioden. Fritidspengen kan beviljas en gång per år 
med max 1.500 kr per barn och ungdom. Beslutet fattas enligt 4 kapitlet 2 § 
SoL.   
 
 
 
Marie Lundqvist          Åse Linnerbäck                Greta Lund Jonsson 
Socialchef                    Jurist                                 Verksamhetschef EEB 
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Allmänt om ekonomiskt bistånd  
Inledning 
Dokumentet innehåller riktlinjer för ekonomiskt bistånd enligt 4 kap 1 § soci-
altjänstlagen (SoL), avseende försörjningsstöd och ekonomiskt bistånd till livs-
föring i övrigt.  
 
Principiellt ska allt ekonomiskt bistånd handläggas på enheten för ekonomiskt 
bistånd. Anledningen till detta är i första hand att kommunens invånare ska 
behandlas lika och få en likvärdig prövning. Undantag från detta finns dock 
vid placeringar på institution med HVB-tillstånd samt vid t ex resor i samband 
med institutionsvistelse och kostnader som ingår i den enskildes vårdplan.  
  
Lagstiftning mm 
De lagar som främst reglerar verksamheten är socialtjänstlagen (SoL), förvalt-
ningslagen (FL), offentlighets- och sekretesslagen (OSL) och kommunallagen 
(KL). Dessutom omfattas regler i en rad andra lagar som äktenskapsbalken 
(ÄktB), sambolagen, lag om registrerat partnerskap, föräldrabalken (FB), lag 
om mottagande av asylsökande m.fl. (LMA), hälso- och sjukvårdslagen (HSL), 
socialförsäkringsbalken, bidragsbrottslagen m.fl. Vägledning kan även inhäm-
tas från Socialstyrelsens föreskrifter och allmänna råd och Socialstyrelsens 
Ekonomiskt bistånd – Handbok för socialtjänsten. Vägledning kan också erhål-
las från prejudicerande domar från kammarrätt och Högsta förvaltningsdom-
stolen. Verksamheten regleras även genom kommunens övriga riktlinjer och 
styrdokument.  
 
Vid beslut om ekonomiskt bistånd ska 4 kap 1 § SoL användas. Beslut enligt 
denna paragraf kan överklagas genom förvaltningsbesvär liksom 4 kap 5 § 
SoL. Däremot kan inte beslut enligt 4 kap 2 § SoL överklagas genom förvalt-
ningsbesvär och denna paragraf ska i princip inte användas. Undantag kan vara 
när rätt till bistånd inte föreligger, men kommunen ger ekonomisk hjälp med 
villkor om återbetalning.1  
 
Riktlinjerna beskriver vanligt förekommande situationer och behov. Det ska 
dock alltid göras en individuell bedömning. Undantag kan alltid göras i akuta 
situationer eller för situationer när någon riskerar att hamna i nöd.  
 
Utgångspunkter i SoL 
Regler i SoL innebär att var och en, i första hand, är skyldig att själv försöka 
tillgodose sina behov. Det ekonomiska biståndet ska i princip vara en tillfällig 
hjälp och att det är bättre för den enskilde att klara sin försörjning på egen 
hand än genom bistånd. Socialtjänsten ska hjälpa den enskilde på så sätt att han 
eller hon kan uppnå egen försörjning. Det är bland annat detta som menas med 
                                                           
1 Se dock undantag avsnitt Barn och ungdom 0-18 år (Fritidspeng) 
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att biståndet ska utformas så att det stärker den enskildes resurser att leva ett 
självständigt liv. 
 
Den sökande ska genom biståndet tillförsäkras en skälig levnadsnivå. I förar-
beten till lagen sägs att nivån inte ska överstiga vad en person med låg inkomst 
i allmänhet har råd att kosta på sig. Vad som är skälig kostnad när det gäller 
dagliga levnadsomkostnader (riksnormen) finns angivet i lagen. Nivån får end-
ast underskridas i enskilda fall om det finns särskilda skäl till det. 
 
När en person vistas utanför den kommun där han eller hon är folkbokförd, 
t.ex. genom att vara placerad på hem för vård eller boende, är det placerings-
kommunen som är skyldig att pröva ansökan om bistånd enligt 4 kap. 1 § SoL. 
Under kriminalvård i anstalt ansvarar folkbokföringskommunen för stöd och 
hjälp.2   
 
När åtgärder rör barn ska särskilt beaktas vad hänsynen till barnets bästa krä-
ver.3   
 
Begrepp som används lagtexten 
Försörjningsstöd  
Försörjningsstöd är kostnader som framgår i 4 kap. 3 § SoL. Detta utgörs av 
riksnormen plus, vid behov, tillägg för skälig kostnad för övrigt försörjnings-
stöd till boende, hushållsel, arbetsresor, hemförsäkring och avgift till fackföre-
ning/arbetslöshetskassa.  
 
Övrigt bistånd 
Övrigt bistånd utgår om man är berättigad till försörjningsstöd även till barn-
omsorg, hemtjänst, läkarvård, akut tandvård och glasögon. 
 
Behovsperiod 
Långvarigt behov = mer än 12 månader. 
Längre behov = 3-12 månader. 
Kortvarigt behov = 3 månader eller mindre. 
 
Individuell behovsprövning 
Kommunens övergripande mål i arbetet med ekonomiskt bistånd är att varje 
hushåll så snart som möjligt blir oberoende av bistånd eller minskar sitt behov 
så mycket som möjligt genom att gå över till annan försörjning. Handlägg-
ningen ska ske med bibehållen respekt för den enskildes rättssäkerhet och in-
tegritet. Eventuella krav på den biståndssökande ska anpassas efter hans eller 
hennes individuella förmåga och förutsättningar. 
 
                                                           
2 2 a kap 5 § SoL 
3 1 kap 2 § SoL 



9 
 

Socialtjänstlagen förutsätter att det i varje enskilt fall görs en individuell be-
dömning av hjälpbehovet och omfattningen av det. Bedömningen ska präglas 
av ett helhetsperspektiv på den enskilde eller hushållets totala situation. Denna 
behovsprövning kan i vissa fall göras summariskt t ex om biståndsbehovet är 
tillfälligt. I andra fall blir den mer omfattande. Den individuella behovspröv-
ningen får aldrig ersättas av enbart ekonomisk prövning. Grund för eventuellt 
avslagsbeslut är den individuella prövningen, inte att riktlinjerna är utformade 
på visst sätt. 
 
Enligt socialtjänstlagen bör socialnämnden verka för att den som utsatts för 
brott och dennes anhöriga får stöd och hjälp. Detta gäller särskilt kvinnor som 
är eller har varit utsatta för våld eller andra övergrepp i hemmet (även personer 
utsatta för människohandel) samt barn som bevittnat våld eller andra övergrepp 
av eller mot närstående vuxna.4   
 
Socialförvaltningens värdegrund 
Alla människor har lika värde.  
I vårt arbete utgår vi från människors egen förmåga och eget ansvar  
på ett jämlikt, rättvist och tryggt sätt. 
Beslut i socialnämnden 2004-04-25,  
 
Med stöd av värdegrunden har vi gemensamma förhållningssätt när det gäller;  
 
Barnperspektiv  
 När jag kommer i kontakt med barn eller barnfamiljer ska jag föreställa mig 
hur situationen är ur barnets synvinkel. (Se barnets situation med barnets ögon) 
 Utifrån föräldrarnas situation har jag som vuxen barnets behov för ögonen 
så att jag kan bilda mig en uppfattning om hur barnet har det. (Se barnets situ-
ation med en vuxens ögon) 
 
Detta gör vi genom att: 
 Om familjen är aktuell på flera enheter, samarbeta och rådgöra med andra 
enheter inför viktiga beslut. 
 Klargöra vilka konsekvenserna av mitt beslut blir för barnet.   
 Dokumentera på vilket sätt/hur jag arbetar med barnperspektivet i ärendet 
och på vilket sätt jag beaktar barnets perspektiv 
 
Syftet med detta är att barnets behov blir synligt och prioriteras i de fall vuxna 
och barn har motstående intressen. Att man kan spåra barnperspektivet i allt 
arbete där barnets situation påverkas och att detta dokumenteras.  
 
 
 
                                                           
4 5 kap §§ § SoL 
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Helhetssyn 
 Vi ser klienten i sitt sammanhang; socialt, psykologiskt, ekonomiskt, kultu-
rellt, hälsomässigt.  
 Vi ser oss själva som en del av hela socialförvaltningen. 
 
Detta gör vi genom att: 
 Vi återkopplar till den enheten som har gjort en anmälan eller motsvarande 
då oro finns hur exempelvis barnen har det. 
 Vi litar på varandras bedömningar. 
 Vi kan ge information till klienten om vilken hjälp som finns att tillgå inom 
och utom socialförvaltningen. 
 När vi har olika bedömningar av klientens förmåga/behov så genomför vi 
tre- eller flerpartssamtal. 
 
Syftet med detta är att insatserna samordnas så att klienten upplever en helhet i 
sin kontakt med socialförvaltningen istället för en splittring i de fall klienten 
har kontakt med olika enheter. Genom att se klienten i sitt sammanhang får vi 
en bättre grund för besluten. 
 
Samverkan 
När vi samarbetar med varandra och det uppstår oklarheter/oenighet gör vi så 
här: 
 
 Så fort det uppstår frågetecken/oklarheter i samarbetet mellan flera handläg-
gare så har vi som är involverade i samverkan ansvar för att ta kontakt i syfte 
att klargöra vad som är fel i samarbetet och vad som bör förbättras. Kontakten 
ska så fort som möjligt. 
 När jag deltar i ett möte med en klient tillsammans med andra handläggare 
har vi ansvar för att klara ut olika ståndpunkter före mötet tillsammans med 
klienten. Det ska helst inte bli några oklarheter i rummet tillsammans med kli-
enten.  
 Om det ändå händer att vi blir oense/uttrycker olika ståndpunkter under mö-
tet med klienten, har alla handläggare som deltar ett ansvar för att se till att det 
blir en paus i mötet. Detta för att vi ska få möjlighet att klara ut hur vi ska han-
tera våra olika ståndpunkter. När detta är klart återupptar vi mötet tillsammans 
med klienten igen. 
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Försörjningsstöd  
Försörjningsstöd definieras i 4 kap. 3 § SoL. Försörjningsstöd består av två 
delar, riksnorm och övrigt försörjningsstöd till skäliga kostnader för ett antal 
regelbundet återkommande behovsposter. Kostnadsberäkningarna återspeglar 
en skälig konsumtionsnivå, det vill säga, varken en miniminivå eller lyxnivå. 
Beloppen ska täcka kostnader för de produkter som behövs i ett hushåll för att 
man på ett tillfredsställande sätt ska kunna klara vardagens behov. I beräkning-
arna ingår till exempel inte utgifter för presenter, kalas eller gäster, semester, 
alkohol, tobak eller spel. Beräkningarna innehåller ett visst sparutrymme för 
inköp eller ersättning av sällanköpsprodukter, till exempel en cykel till barn 
eller dyrare klädesplagg. Det innebär alltså att man under en tid ska ha kunnat 
spara en del av beloppet i riksnormsposten för att kunna köpa sällanköpspro-
dukter. Tänk på att vi alltid gör en individuell prövning. 
 
Riksnorm  
Den del av försörjningsstödet som utgör den s.k. riksnormen omfattar sex bud-
getposter för vuxna och sju budgetposter för barn och ungdomar. Beloppen till 
behovsposterna i Botkyrkas norm är valda så att inget hushåll vid något tillfälle 
beviljas lägre belopp än vad som skulle utgå enligt riksnormen i socialtjänst-
förordningen. Följande poster ingår i normen:  
 
Livsmedel  
Utgångspunkten är en näringsmässigt fullvärdig och varierad kost. Det förut-
sätts att all mat tillreds hemma. Vissa halvfabrikat ingår samt inköp av allt 
matbröd. Hänsyn har tagits till att ensamhushåll beräknas ha en något högre 
kostnad eftersom det kan bli dyrare med mindre förpackningar.  
 
Kläder och skor  
Avser att täcka det vardagliga behovet av kläder och skor för olika årstider och 
väder, samt för vardag, fritid och festligare tillfällen. Även kostnader för t ex 
handskar och väskor ingår. 
 
Lek och fritid  
Avser sådana aktiviteter som det är rimligt att alla får möjlighet till. Aktivite-
terna gäller både inomhus och utomhus, viss motion och kultur. För äldre barn 
och vuxna ingår kostnader för att t.ex. gå på bio och besöka simhall. För yngre 
barn ingår leksaker, böcker, biobesök m.m. I posten ingår också cykel, skidut-
rustning för längdåkning och skridskor. För yngre barn beräknas att cykel och 
skridskor köps begagnade. Även en viss kostnad för mobiltelefon ingår.  
 
Barn och ungdomsförsäkring  
Avser månadsavgift för gruppförsäkring eller individuell försäkring som gäller 
för sjukdom och olycksfall.  
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Hälsa och hygien  
Avser kostnader för den personliga hygienen, t.ex. tvål, tandkräm, blöjor och 
mensskydd. Även produkter som t ex plåster och solskyddsmedel ingår. Kost-
naderna omfattar även hårklippning. Kostnad för preventivmedel ingår inte.  
 
Förbrukningsvaror  
Avser varor som behövs för rengöring av bostaden och vård och skötsel av 
kläder och skor, t.ex. disk- och tvättmedel, dammsugarpåsar och glödlampor. 
 
Dagstidning, telefon, TV-avgift mm.  
I denna post ingår kostnader för en helårsprenumeration på en dagstidning, 
avgift för TV-licens och månads- och samtalsavgift för telefon eller kostnad 
för mobiltelefon och mobiltelefonsamtal. Internetkostnader, se avsnittet Hem-
utrustning.  
  
Bistånd kan även ges till öppning av fast telefonabonnemang för hushåll med 
särskilt behov av telefon, t ex i hushåll med mindre barn eller då det är en för-
utsättning för att läkarföreskrivna tekniska hjälpmedel, som exempelvis trygg-
hetslarm, ska kunna installeras. 
 
Kostnader för telefoninstallation på grund av intensivövervakning med fotboja 
bekostas av kriminalvårdsmyndigheten. Alla löpande kostnader för telefon 
ingår i riksnormen.  
 
Förhöjning av normen 
Om det i ett enskilt fall finns särskilda skäl kan försörjningsstödet enligt norm 
beräknas till en högre nivå. Det gäller när någon har förhöjda kostnader för en 
eller flera av de budgetposter som ingår i riksnormen och om dessa kostnader 
inte täcks av annan ersättning som handikappersättning, vårdbidrag eller un-
derhåll. Bland annat motiverar följande skäl en förhöjning av normen:  
 
Merkostnader för särskild kost vid vissa sjukdomar 
Skälet till behov av särskild kost ska styrkas med läkarintyg där det ska framgå 
hur länge läkarens bedömning gäller. Tillägg görs enligt Konsumentverkets 
beräkningar av merkostnader för särskild kost vid vissa sjukdomar. Om den 
sökande har väsentligt ökade matkostnader ska möjligheten till handikapper-
sättning undersökas. Vid vissa sjukdomar kan den sökande vara i behov av 
särskilt näringstillskott. I de fall näringstillskott är ordinerat av läkare kan 
normen höjas med merkostnaden om det inte står helt klart att näringstillskottet 
ersätter vanlig mat och inte innebär någon merkostnad. Se även 
www.konsumentverket.se.5   

                                                           
5 Sökord på Konsumentverkets hemsida ”merkostnader för kost” 
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Merkostnader för umgänge med barn  
Avser kostnader för barn som i samband med umgänge med förälder tillfälligt 
är medlemmar i hushållet. Socialnämnden bör beräkna kostnaderna efter det 
antal dagar barnet eller ungdomen vistas hos respektive förälder. Genom att 
räkna på det här sättet missgynnar man inte barn med skilda föräldrar. Barn har 
rätt till samma summa oavsett vilken förälder de vistas hos. Ett annat skäl är att 
umgängesföräldrar inte ska missgynnas i förhållande till andra familjetyper på 
grund av att barnet endast vistas hos honom eller henne för umgänge en be-
gränsad del av sin tid. 
 
Tillägget omfattar normposterna livsmedel, lek och fritid, hälsa och hygien och 
förbrukningsvaror. För att bedöma rätten till ekonomiskt bistånd bör omfatt-
ningen av umgänget styrkas genom dom, avtal eller intyg från boföräldern om 
umgänget överstiger 6 dagar per månad. Vid gemensam vårdnad när barnet bor 
växelvis hos båda föräldrarna ska normalt inkomster och utgifter som rör bar-
net delas lika mellan föräldrarna och halvt barnbidrag och halv månadsnorm 
för barnet räknas in i den biståndssökande förälderns normberäkning. Föräl-
dern kan även ansöka om halvt underhållsstöd hos försäkringskassan. Beträf-
fande resor i samband med umgänge med barn, se avsnittet Resor under Bi-
stånd till livsföring i övrigt.  
 
Merkostnader vid sjukhusvård  
Se avsnittet Försörjningsstöd vid vistelse på institution, Avgift vid sjukhusvård.   
 
Övrigt försörjningsstöd - i förekommande fall och till skälig kostnad  
Vid behov ska skälig kostnad för följande budgetposter ingå i försörjningsstö-
det. Vid tillfälligt behov av försörjningsstöd ska den sökandes tidigare och 
väntade inkomster beaktas vid behovsprövning av dessa budgetposter med 
undantag av boendekostnad.  
 
Allmänt om boende  
Utgångspunkten vid bedömning av skälig kostnad och boendestandard ska 
vara vad en låginkomsttagare på orten normalt har möjlighet att kosta på sig. 
Behovsprövningen ska omfatta både kostnad och bostadsstorlek. För att före-
bygga uppkomsten av hyresskulder och för att rätt inkomst- och utgiftsberäk-
ning ska göras avseende kommande månad ska sökanden som huvudregel 
styrka att föregående månads hyra är betald. Beträffande boendekostnader och 
boendeformer, se vidare avsnitt nedan.  
 
Hushållsel  
Bistånd beviljas till faktisk kostnad om den inte anses oskälig. Vid bedömning 
av skälig kostnad utöver den fasta kostnaden för hushållsel, ska utgångspunk-
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ten vara Konsumentverkets riktmärke för genomsnittsförbrukning. Då elpriser-
na varierar är det den beräknade medelförbrukningen av hushållsel plus 10% 
för olika hushållsstorlekar enligt nedan som är vägledande, men ska inte ses 
som ett tak. Individuell bedömning ska göras, t ex vid högre elkostnad p g a 
särskilda behov.  
 
Hushållsstorlek  
1 pers       2 pers       3 pers     4 pers     För varje ytterligare pers. i hushållet  
150 kWh  220 kWh  260 kWh 300 kWh    + 20 kWh  
 
Vid behov ska vägledning för billigare elkostnad erbjudas den sökande.  
När vuxna som inte är gifta eller sambor delar lägenhet och sammanboende-
norm utifrån hushållsstorlek används får en anpassning till förhållandena i det 
enskilda fallet göras. Kostnaden för förbrukningen och abonnemang delas då 
på antal personer (inkl. barn) i hushållet.  
 
Bredband  
Skolungdomar i Botkyrka kommun erbjuds elevdator. För dessa elever kan 
kostnad för bredbandsanslutning beviljas med lägsta paketpris för Internetan-
slutning. Biståndet beviljas till hushåll med skolungdomar. Gemensamma hus-
hållskostnader ökas med kostnaden för bredband. 
  
Hemförsäkring  
Bistånd beviljas med faktisk kostnad till grundförsäkring som omfattar rätts-
skydd, ansvar, överfall och egendomsskydd. Egendomsskydd beviljas maxi-
malt för ett lösöresbelopp på 300 000 kr. I de fall den sökande har års- eller 
halvårsinbetalningar ska denne uppmanas begära månadsinbetalningar. Möj-
lighet till nedsatt premie via fackförening ska beaktas. Extra försäkringar 
såsom allrisk-, oturs- och hemplusförsäkring etc. ingår inte i vad som beteck-
nas som grundförsäkring. Alla som är folkbokförda på en adress täcks av lä-
genhetsinnehavarens hemförsäkring. Det gäller personer som har någon form 
av hushållsgemenskap med lägenhetsinnehavaren, t.ex. unga vuxna som bor 
kvar hemma hos föräldrarna eller syskon eller kamrater som delar lägenhet. 
Inneboende utgör undantag och ska uppmanas skaffa en egen hemförsäkring.  
 
Avgift till fackförening och arbetslöshetskassa  
Bistånd till avgift till fackförening eller arbetslöshetskassa ska beviljas med det 
belopp som gäller för den organisation den sökande tillhör. Den sökande ska 
dock innan beslut fattas uppmanas att undersöka och återkomma med besked 
om möjlighet till reducerad avgift.  
 
Resekostnader för allmänna kommunikationsmedel 
Bistånd till SL-resor beviljas inom ramen för försörjningsstödet om behov av 
resor finns för att kunna arbeta eller för att kunna delta i regelbundna aktivite-
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ter för att komma i arbete. Personer som arbetar eller deltar i arbetssökarverk-
samhet inom gångavstånd (ca 3 km tjänar som en utgångspunkt) från bostaden 
har inte rätt till bistånd för arbetsresor. Om behov av regelbundna resor finns 
av andra skäl än arbetsrelaterade, såsom exempelvis behandling eller rehabili-
tering, ska beslut fattas om övrigt ekonomiskt bistånd. Kostnaden för nödvän-
digt antal resor med SL:s reskassa (accesskort) ska jämföras med kostnaden för 
månadskort och det billigaste alternativet ska väljas.  
 
Boendekostnader  
Hyresrätt  
Skälig boendekostnad är vad en låginkomsttagare på orten har möjlighet att 
kosta på sig. I Botkyrka ska Försäkringskassans norm för familjebidrag för 
värnpliktiga vara vägledande, men får inte ses som ett tak utan en individuell 
bedömning ska göras. Den högsta godtagbara hyresnivån enligt Försäkrings-
kassans norm ska endast överskridas om det finns synnerliga skäl.  
 
Avgift för parkeringsplats eller garage som ingår i hyran godtas inte. Inte hel-
ler avgift för medlemskap i hyresgästförening godtas. Undantag kan dock gö-
ras för förhandlingsavgift. Kostnad för kabel-TV och andra tillval ska inte god-
tas, utom i de fall då den sökande inte har kunnat styra tillvalet. Hyrestillägg 
för lägenhetsunderhåll som beställs under period då den sökande har bistånd 
kan beviljas. Hembesök för att bedöma lägenhetens skick bör göras innan god-
kännande. Om bedömning görs att personen inom en snar framtid kommer att 
bli självförsörjande så bör personen kunna avvakta detta. 
 
Tillsammans med boendekostnaden ska även prövas om storleken på bostaden 
är skälig. Vägledande boendestandard, köket oräknat, är ett rum per person, 
vuxen eller barn. Vid fler än ett barn ska en individuell bedömning ske, varvid 
det ska beaktas att barn med stigande ålder kan ha behov av möjlighet till av-
skildhet. Om boendekostnaden bedöms vara oskälig och behovet av försörj-
ningsstöd inte bedöms vara tillfälligt (mindre än tre månader) ska den sökande 
uppmanas sänka bostadskostnaden. Innan ett hushåll ställs inför kravet att för-
ändra sin boendesituation ska följande förhållanden beaktas:  
 
• Bostadens storlek i förhållande till familjemedlemmarnas antal.  
• Sociala konsekvenser av en flytt. Det gäller för barnfamiljer samt ensamstå-
ende vuxna med sociala problem. För barnfamiljer måste beaktas konsekvenser 
för t.ex. skolgång, barnomsorg, socialt nätverk.  
• Sökandens ålder och hälsotillstånd samt möjlighet att klara av en flytt.  
• Sökandens möjlighet att bli godkänd som hyresgäst vid byte p.g.a. exempel-
vis arbetslöshet, betalningsanmärkningar.  
• Bostadens bytesvärde.  
• Sökandens möjlighet att i framtiden med egna inkomster själv klara den höga 
hyran.  
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Om socialtjänsten efter ovanstående överväganden kommer fram till att sökan-
den ska uppmanas ändra sin bostadssituation ska skäligt rådrum ges för att 
genomföra flyttning eller på annat sätt sänka boendekostnaden. Ett sätt att 
sänka boendekostnaden är hyra ut ett rum i bostaden. Skäligt rådrum för att 
hitta en inneboende bedöms vara 2 månader. Om sökanden avser att byta till 
mindre boende anses skäligt rådrum uppgå till 4 månader som kan förlängas 
om sökanden under denna tid påbörjat byte av bostaden. Undantag från kravet 
att byta till billigare boende ska göras för de sökande som av medicinska eller 
sociala skäl anses oförmögna att genomföra ett bostadsbytet eller i de fall där 
bostadsbytet anses direkt olämpligt med tanke på de konsekvenser som bytet 
skulle medföra. Om sökanden har oskäligt hög boendekostnad och bedöms 
kunna flytta, men avstår från försök att sänka sin boendekostnad ska bistånd 
till hyran sättas ned i nivå med vad som ovan sägs om vägledande hyreskost-
nad.  
 
Om någon som har försörjningsstöd anser sig behöva byta bostad under på-
gående biståndsperiod och detta medför ökad boendekostnad bör detta ske i 
samråd med socialtjänsten. Om den biståndssökande utan samråd med social-
tjänsten flyttar till dyrare boende ska den nya hyran beviljas endast om den är 
skälig.  
 
Bostadsrätt eller villa  
Bostadsrätt eller villa är en realiserbar tillgång om den genom försäljning kan 
ge inkomster till försörjningen. Om biståndsbehovet bedöms bli långvarigt, 
mer än tre månader, utgör detta skäl för försäljning av bostaden. Krav ska då 
ställas på att bostaden lämnas till mäklare för försäljning. En individuell pröv-
ning ska dock göras och hänsyn ska tas till om en försäljning förväntas ge ett 
överskott som kan bidra till försörjningen. 
 
I övrigt gäller vad som sägs ovan om hyreslägenheter beträffande skälig kost-
nad, krav på flyttning och överväganden i samband med det. Som boendekost-
nad för bostadsrätt räknas månadsavgiften till bostadsrättsföreningen plus rän-
tan på lån för lägenheten. I boendekostnad för villa ingår tillsammans med 
räntan eventuella kostnader för vatten, uppvärmning, sophämtning, försäkring 
och tomträttsavgäld. Under förutsättning att den sökande har möjlighet att göra 
skatteavdrag räknas 70 % av räntan som kostnad. Sökande med lån på bostad 
ska alltid uppmanas att söka skattejämkning för räntekostnaden. Amortering på 
lån ska inte räknas in i boendekostnaden då den utgör kapitalbildning.   
 
Andrahandsboende  
För andrahandsboende gäller samma regler beträffande skälig standard och 
kostnad samt krav på flyttning som vid förstahandskontrakt. Ett andrahands-
kontrakt som är godkänt av fastighetsägaren ska eftersträvas, men kan inte 
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krävas. Ett skriftligt avtal mellan sökanden och förstahandshyresgästen ska 
alltid visas upp. Detta bör innehålla överenskommelse om hyrestidens längd, 
ömsesidig uppsägningstid, hyrans storlek, vad som ingår i hyran samt lägen-
hetens adress. Förstahandskontrakt och hyresspecifikation ska begäras in, men 
kan inte uppställas som krav för rätt till försörjningsstöd. Om andrahandskon-
traktet inte är godkänt av fastighetsägaren ska som huvudregel hembesök göras 
för att kontrollera kontraktets riktighet, att lägenheten existerar, antalet boende 
i bostaden och att personen kan anses vistas i kommunen. Den sökande bör 
uppmanas att folkbokföra sig på adressen, då man enligt folkbokföringslagen 
ska vara skriven där man bor och vistas. Huvudregeln är att boendekostnaden 
delas mellan de vuxna som är skrivna på adressen. Ett påslag på hyran med 
max 15 % godkänns för möblerad lägenhet. 
 
Inneboenderum 
Detta avsnitt avser hyra som inneboende hos annan än nära släkting eller delad 
bostad med någon typ av hushållsgemenskap. Hyran för inneboenderum ska 
bedömas utifrån vad den sökande disponerar enligt uppvisat avtal med hyres-
värden. Hänsyn tas även till om rummet är möblerat eller inte. Den faktiska 
hyran ska beviljas om den inte är oskälig i förhållande till hyreskostnaden för 
hela bostaden. 
 
Delad bostad  
När kamrater, syskon eller annan släkt delar lägenhet ska hushållsgemenskap 
förutsättas om inget talar emot det. Med hushållsgemenskap menas att de som 
bor tillsammans mer eller mindre delar på kostnaderna i hushållet. Vid pröv-
ning av försörjningsstöd ska nettohyran delas på antal personer som bor i lä-
genheten. Om hushållsgemenskap inte finns, gäller reglerna som vid innebo-
enderum, se avsnitt ovan.    
 
Vuxet hemmaboende barn eller förälder boende hos barn 
Ungdom som avslutat skolgång men inte tidigare har betalat hyresdel till för-
äldrarna 
Huvudregeln är att bistånd för den unges hyresdel inte beviljas. Undantag ska 
göras om en familj får behov av försörjningsstöd med anledning av att den 
unge inte kan betala sin del av hyran som i fallet nedan; 
 
Inkomst av bostadsbidrag upphör när den unge fyller 18 år eller avslutar gym-
nasiet. Hyresdel för den unge kan i vissa fall beviljas med samma summa som 
det tidigare bostadsbidraget till föräldrarna. Gäller hushåll med endast barn 
över 18 år. Föräldrarna söker bostadsbidrag som barnfamilj. Försäkringskassan 
räknar ut en hyresdel som det vuxna barnet ska betala vilket minskar föräldrar-
nas hyra och bostadsbidrag. Bistånd till hyra kan beviljas med den summa som 
försäkringskassan fastställt som hyresdel. Gäller hushåll med barn både under 
och över 18 år. 
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Ungdom/vuxet barn som tidigare har betalat hyresdel till föräldrarna 
Hyresdel till hemmavarande vuxna barn under 25 år ska beviljas om den sö-
kande tidigare en period själv har betalat hyresdel. Perioden ska inte ligga mer 
än tre månader bakåt i tiden och vara av minst sex månaders varaktighet.  
 
Hyresdel för hemmavarande vuxna barn under 25 år räknas ut enligt det beräk-
ningssätt som försäkringskassan använder enligt följande; Den sökande dispo-
nerar ett rum i sina föräldrars bostad om fyra rum och kök, varje rum är två 
enheter, och köket är en enhet d v s den sökande disponerar två av totalt nio 
enheter. Hela bostadskostnaden är 6000 kr per månad. Den sökandes andel av 
bostadskostnaden bör då beräknas som 2/9 x 6000= 1333 kr per månad. 
 
Hyreskostnad för hemmavarande vuxna barn över 25 år ska delas mellan de 
vuxna som bor i bostaden. 
Förälder boende hos barn 
Endast om bostaden införskaffas för att föräldern ska få plats och boendekost-
naden därmed ökat, ska bistånd till förälderns hyresdel beviljas. Den beräknas 
då som för hemmaboende vuxet barn, se ovan.  
 
Övriga boendeformer 
Med övriga boendeformer menas tredjehandskontrakt, campingboende, hyra 
av stuga, husvagn eller båt, inneboende hos kamrat som bor i andrahand, hotell 
etc. Kostnader för boende beviljas endast om den sökande har stora svårigheter 
att få ett annat boende och/eller om socialtjänsten inte kan erbjuda något annat 
alternativ. 
 
Ungdom utan egna inkomster som tecknat hyresavtal 
Huvudregeln är att bistånd till boendekostnad inte beviljas om hyresavtalet 
tecknas under period då den sökande saknar inkomst och möjlighet att själv 
betala hyran. Undantag från huvudregeln kan göras om det finns starka sociala 
skäl till flyttningen. Utredningsenheten bör ha utrett att behov finns innan be-
slut fattas för ungdomar där föräldrarna fortfarande har försörjningsplikt. 
 
Försörjningsstöd vid vistelse på institution  
Försörjningsstöd beviljas vid vistelse på institution eller i familjehem om be-
hovet inte kan tillgodoses med egen inkomst. Institutionsnormen inkluderar 
fickpengar6, eventuell avgift till fackförening eller A-kassa samt eventuella 
arbetsresor. I vissa fall kan även kostnader för egen bostad under placeringsti-
den ingå i försörjningsstödet. 
 
 
                                                           
6 Fickpengar – Försörjningsstöd där normposterna lek, och fritid, kläder, hälsa, hygien och 
telefon ingår. 
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Fickpengar 
Fickpengar beviljas vid vistelse på exempelvis behandlingshem eller sjukhus 
om behovet inte kan tillgodoses med egen inkomst. Vid placering på HVB 
görs prövningen av placerande enhet. Fickpengar är försörjningsstöd där 
normposterna lek och fritid, kläder, hälsa och hygien och telefon ingår. Fick-
pengar till barn ska inte beviljas då föräldern har barnbidrag. Eventuellt extra 
aktivitetsbidrag ska ingå i vårdkostnaden.  
 
Det kan vara lämpligt att göra en överenskommelse med den sökande om att 
biståndet till kläder och skor utbetalas klumpvis för 2-4 månader åt gången, 
beroende på årstid och sökandens behov.  
 
Kostnader i samband med egen bostad  
För personer som under placeringstiden har kvar sin bostad ingår även kostna-
der med anknytning till bostaden i försörjningsstödet. Dessa kostnader är hyra, 
hushållsel, abonnemangskostnad telefon, hemförsäkring och TV-avgift. Bi-
stånd till dessa kostnader beviljas efter sedvanlig prövning. Bistånd till TV-
avgift beviljas om vistelsen på sjukhus eller behandlingshem understiger 2 
månader. Om vistelsen planeras bli längre kan den sökande begära avgiftsbe-
frielse. Se även avsnitt Inskrivna för vård och behandling inom socialtjänsten. 
 
Egenavgift vid vård och behandling  
Egenavgiften vid placering för vård och behandling av vuxna missbrukare på 
institution med HVB-tillstånd och familjehem är densamma som vid sjukhus-
vård. Om personen inte har tillräckliga egna inkomster att betala avgiften med 
ska avgiften sättas ned eller efterges i samband med placeringsbeslutet. För-
sörjningsstöd ska inte beviljas till egenavgift vid placering för vård och be-
handling.  
 
Egenavgift vid stöd- och omvårdnadsboende  
Vid stöd och hjälpåtgärder i form av olika boenden ska den enskilde betala 
egenavgift för mat och logi. Detta gäller boenden utan HVB-tillstånd.7  Om 
den placerade saknar egna inkomster kan egenavgift för kost och logi beviljas i 
form av försörjningsstöd. Kostnader utöver egenavgiften ska betraktas som 
kostnad för omvårdnad och betalas via konto för vårdkostnader. När det gäller 
egenavgiften för nattlogi på härbärge ska så långt det är möjligt en vanlig in-
komstprövning göras. Ibland kan det dock finnas sociala skäl som talar för 
bistånd till avgiften på härbärge även om egen inkomst funnits. Vid boende på 
inackorderingshem kan den del av egenavgiften som utgör boendekostnad ge 
rätt till bostadsbidrag.   
 
Avgift vid sjukhusvård  

                                                           
7 IVO har uppgifter om vilka boenden som har HVB-tillstånd. 
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Patientens egenavgift vid sjukhusvård utgör avgift för kost och logi och ryms 
delvis inom försörjningsstödets kostnadspost för mat. Mellanskillnaden, pati-
entavgiften reducerad med matpengar för samma antal dagar, beviljas i form 
av förhöjd norm.  
 
Reducerat bistånd och prövning av akut bistånd  
Med hänvisning till kommunens yttersta ansvar ska en så kallad nödprövning 
göras om den sökande hävdar att nödsituation finns. När det är möjligt så ska 
kontoutdrag visas. Ekonomiskt bistånd till akuta behov för livsuppehället kan 
beviljas efter individuell prövning. För personer utsatta för våld i nära relat-
ioner, se särskilda rutiner. Vid bedömningen ska hänsyn tas till om det finns 
barn i hushållet och deras situation ska särskilt uppmärksammas. Se avsnittet 
Barnperspektiv.  
 
Sökanden har haft tillräckliga inkomster  
Situationer kan uppstå där den sökande har haft tillräckliga inkomster till sin 
försörjning, antingen egna inkomster eller tidigare beviljat försörjningsstöd, 
men har använt dem på annat sätt, tappat dem eller blivit bestulen och därför 
saknar medel till sitt uppehälle. Efter bedömning i det enskilda fallet kan extra 
bidrag tillfälligt beviljas för att tillgodose de mest nödvändiga behoven som t 
ex mat och bostad för att ge sökanden möjlighet att reda upp den akuta situat-
ionen. Bidrag registreras i detta fall som övrigt ekonomiskt bistånd. Beslut om 
akut bistånd ska i möjligaste mån föregås av sedvanlig utredning. Kontoöver-
sikt och kontoutdrag med aktuell kontoställning samt senaste månadens trans-
aktioner ska uppvisas. Är tiden mycket knapp bör i vart fall följande övervä-
ganden göras:  
 
• Är det en akut nödsituation?  
• Finns barn i familjen?  
• Finns sjukdom hos sökanden som skulle kunna förvärras om han eller hon 
inte får ekonomisk hjälp?  
• Har sökanden medicinska eller sociala problem som medför svårigheter att ta 
eget ansvar för sin situation?   
• Känner sökanden till socialtjänstens normer och beräkningsgrunder och har 
han eller hon tidigare fått information om dem?  
• Kan sökanden få hjälp från underhållsskyldig?  
• Är behovet av ekonomisk hjälp återkommande trots egen försörjning?  
 
Akut bistånd till hushåll som regelmässigt har inkomster över försörjnings-
stödsnivå ska prövas restriktivt och endast beviljas för att avvärja en akut nöd-
situation eller om den sökande bedöms vara förhindrad att själv ta ansvar för 
sin ekonomi och sin livssituation. Om behovet av akut bistånd är upprepat och 
det finns barn i hushållet ska särskilt uppmärksammas om behovet kan vara ett 
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uttryck för att det kan finnas anledning till oro för barnens hälsa och utveckl-
ing.  
 
Tappad plånbok är i första hand en försäkringsfråga. Kopia på polisanmälan 
begärs in tillsammans med kontoöversikt och aktuella kontoutdrag. Endast 
nödprövning görs. Sökande som upprepat tappar pengar eller blir bestulen ska 
informeras om hur han eller hon i fortsättningen kan förvara sina pengar så att 
inte samma situation uppstår igen. Om någon trots denna information tappar 
eller blir bestulen på sina pengar kan ansökan om bistånd avslås om det är up-
penbart att fakta kring den beskrivna situationen inte är trovärdiga. Detta gäller 
även i andra fall då det är uppenbart att beskrivningen av en situation inte 
stämmer.  
 
Till personer som är förvirrade eller har ett pågående missbruk, och där social-
tjänsten är förvissade om att beviljat bistånd inte går till avsett ändamål, kan 
matlådor eller hänvisning till speciell restaurang vara lämpligt bistånd. Denna 
möjlighet ska tillämpas restriktivt och det är viktigt att det inte leder till att 
socialtjänstsekretessen till skydd för den enskilde bryts. I dessa situationer kan 
det också behövas hjälp till kontakt med hälso- och sjukvården. 
 
Övrigt reducerat försörjningsstöd  
Om det är uppenbart att den enskilde inte har vissa kostnader som ingår i för-
sörjningsstödet eller att denne inte använder biståndet till avsett ändamål, ex-
empelvis vid aktivt missbruk, kan försörjningsstödet reduceras. En individuell 
prövning ska göras, men den enskilde bör som huvudregel beviljas bistånd till 
mat. 
 
Personer som tillfälligt vistas i kommunen  
En person utan pengar som tillfälligt vistas i kommunen kan i en akut situation 
beviljas bistånd till enkel biljett till hemkommun inom Norden. Efter ansökan 
kan matpengar för en dag beviljas om ankomsten till bostadsorten infaller på 
kvällstid. Om hemresan kan påbörjas först nästa dag kan nattlogi beviljas.  
 
Personer som är hemlösa 
Om en hemlös person är aktuell för ekonomiskt bistånd eller annan öppnad 
utredning hos socialtjänsten i en kommun eller har varit det sedan tre månader 
tillbaka, så behåller den kommunen ansvaret tills personen får ny fast bostad. 
Med fast boende avses här första- eller andrahandskontrakt eller intyg om in-
neboende som varar minst tre månader. Om en hemlös person inte varit aktuell 
i någon kommun sedan tre månader tillbaka räknat från det tillfälle då perso-
nen åter blir aktuell för socialtjänsten, blir den kommun som är vistelsekom-
munen ansvarig. Se även Överenskommelse om ärendehantering avseende 
hemlösa mellan kommunerna i Stockholms län, se www.ksl.se. Gällande ut-
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ländska personer som tillfälligt vistas i kommunen, se även avsnittet Utländska 
medborgare.  
 
Beslut som löper över flera månader  
Ibland är det nödvändigt att fatta beslut som sträcker sig över flera månader, t 
ex gällande en omfattande tandvårdsbehandling. Biståndet prövas månad för 
månad och när beslut fattas som gäller flera månader måste en omprövnings-
klausul ingå t ex ”Vid väsentligt ändrade förhållanden av biståndsbehovet kan 
beslutet komma att omprövas”. Beslutet kan annars inte omprövas under peri-
oden. En sådan ändring skulle innebära att myndigheten ändrar ett gynnande 
beslut till personens nackdel, vilket inte är tillåtet. 
 
Utlandsvistelse  
Huvudprincipen är att försörjningsstöd inte beviljas vid utlandsvistelse. Un-
dantagsfall kan vara t ex resor till hemlandet för att rekognosera eventuell åter-
flyttning eller om den sökande av särskilda skäl behöver besöka hemlandet. 
Vid dödsfall gäller samma regler som för kommunanställda. I helhetsbedöm-
ningen måste även beaktas hur resan betalts och om den sökande genom sin 
resa frånhänt sig någon möjlighet till försörjning eller möjlighet att i framtiden 
få försörjning i Sverige. Om en person t ex inte är arbetsför och blir bjuden av 
släktingar på en resa bör bistånd utgå om resan inte är längre än en månad.   
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Bistånd till livsföring i övrigt  
I detta avsnitt ges riktlinjer för ändamål utöver försörjningsstödet. Ändamålen 
står i bokstavsordning. Vissa av ändamålen ingår vanligtvis i en skälig lev-
nadsnivå om kostnaden är skälig och sökanden i övrigt uppfyller förutsättning-
arna för försörjningsstöd. Det gäller löpande kostnader för läkarvård, medicin, 
barnomsorg och färdtjänst. När det gäller rätten till bistånd till övriga ändamål 
krävs särskilda förutsättningar. Utgångspunkten för bedömningen är vad en 
låginkomsttagare i allmänhet kan kosta på sig. En prövning ska ske av om be-
hovet kan tillgodoses på annat sätt eller till lägre kostnad. Den sökandes tidi-
gare och väntade möjligheter att själv tillgodose behovet ska alltid beaktas vid 
prövningen.  
 
Begravningskostnad  
Begravningskostnader ska i första hand täckas av tillgångar i dödsboet eller 
genom försörjningsskyldigas, dvs. föräldrars och efterlevande ma-
kars/registrerade partners, inkomster eller tillgångar. Begravningskostnader går 
före alla andra kostnader som kan belasta dödsboet. Vid bedömning av försörj-
ningsskyldigas betalningsförmåga prövas detta mot gällande norm för försörj-
ningsstöd. Hänsyn ska tas till tillgångar exempelvis i form av försäkringar. 
Begravningskostnader ska som huvudregel beviljas vid ansökan från dödsbo-
delägaren eller från den som är försörjningsskyldig för den avlidne. Alla kända 
tillgångar som finns på dagen för dödsfallet avräknas direkt vid ansökan om 
begravningskostnad, även eventuell kommande skatteåterbäring. Som huvud-
regel ska kända innestående inkomster inte förskotteras utan sökanden får be-
gära avbetalning hos begravningsbyrån. Återkrav ska upprättas mot tillgångar 
som kan visa sig senare.  
 
För begravning beviljas maximalt 50 % av gällande prisbasbelopp för skäliga 
faktiska kostnader som ska styrkas. Om någon ansöker om begravningskostna-
der utan att ansöka om gravsten utgår bistånd med max 35 % av prisbasbelop-
pet. 
 
Kostnadsposter som godkänns är:  
 
• Grundtjänster från begravningsbyrå (riktvärde ca 25 % av basbeloppet), dvs. 
kista med enkel dekoration, bisättning (i bisättningen ingår normalt svepning 
och kistläggning, utkörning av kista till bårhus, bärare vid bisättning och trans-
port av kistan till kyrkogårdsförvaltningens kapell) urna samt representant vid 
begravningen.  
• Gravsten/ inskription på befintlig gravsten (riktvärde ca 15 % av basbeloppet)  
• Dödsannons 70 mm  
• Officiant vid borgerlig begravning  
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Bistånd beviljas inte för kostnader som tillgodoses inom ramen för begrav-
ningsavgiften, dvs. förvaring av kista hos kyrkogårdsförvaltningen, lokal med 
eller utan religiösa symboler för begravningsceremoni, kremering, gravöpp-
ning, gravplats för kista eller urna under 25 år, gravsättning, alternativt sprid-
ning eller nedgrävning av aska i minneslund, samt transport av kista från be-
gravningsceremonin. Rätten till bistånd omfattar kostnader som är nödvändiga 
för att begrava den avlidne på bostadsorten. Merkostnader för att begrava den 
avlidne utanför Sverige ingår inte i rätten till bistånd.   
 
Kostnader för hemtransport vid dödsfall utomlands beviljas inte. Om en svensk 
resenär avlider på utlandsresan är det antingen personens hem- eller reseför-
säkring, eller de anhöriga, som får betala kostnaden för transport av den av-
lidna till Sverige. Om försäkring saknas och anhöriga inte har ekonomisk möj-
lighet att betala för hemtransport, hjälper ambassaden till med att ordna en 
enkel och värdig begravning utomlands.  
 
Avliden som omfattas av lag om mottagande av asylsökande m.fl. (LMA)  
Personer som omfattas av LMA har inte rätt till ekonomiskt bistånd enligt SoL 
för samma post. Begravningskostnader för asylsökande är Migrationsverkets 
ansvar. I de fall en avlidens utlänningsärende handläggs av socialtjänsten en-
ligt 1 § punkt 3 LMA8 kan särskilt bidrag beviljas för begravningskostnaden. 
Utbetalt bidrag enligt LMA ska återsökas från staten.  
 
Diskmaskin  
Bistånd till diskmaskin, tvättmaskin och/eller torktumlare beviljas om det finns 
ett medicinskt behov som är styrkt med läkarintyg och behovet inte kan tillgo-
doses t ex genom handikappersättning. Innan bistånd beviljas ska undersökas 
om värden kan installera diskmaskin mot hyreshöjning. Bistånd till diskma-
skin, tvättmaskin och/eller torktumlare kan också beviljas om det finns starka 
sociala skäl och man kan påvisa att resultat uppnås med insatsen. 
 
Flyttkostnader 
Bistånd kan beviljas till sökande som har försörjningsstöd eller inkomster i 
motsvarande nivå om behovet av att flytta är motiverat av hälso- eller sociala 
skäl som att sökandens möjligheter att bli självförsörjande genom flytten skulle 
öka eller att flytten skulle medföra att sökandens boendekostnader skulle 
minska. Vid flytt till annan ort av arbetsmarknadsskäl ska även utredas om 
behovet kan tillgodoses genom bidrag från Arbetsförmedlingen. Kostnad be-
viljas för hyra av släpkärra eller mindre lastbil inklusive kostnader för bensin 
och försäkring mot uppvisande av kvitto. Om särskilda skäl finns godtas anli-
tande av flyttfirma. Bistånd till kostnad för flyttning utanför Norden beviljas 
inte. Bistånd kan även vid behov beviljas till kostnader för flyttning av abon-
nemang för telefon.  
                                                           
8 18 § lag (1994:137) om  mottagande av asylsökande m fl. (LMA) 
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Färdtjänstavgift  
För färdtjänst beviljas som huvudregel grundavgiften. SL-kort beviljas inte 
samtidigt. Om handikappersättning finns ska denna i första hand täcka kostna-
der för färdtjänst. Bistånd till avgift för riksfärdtjänst ska bedömas på samma 
sätt som kostnad för andra resor som inte är lokala.  
 
Förskoleverksamhet och skolbarnsomsorg  
Bistånd till avgift för förskoleverksamhet, skolbarnsomsorg (årskurs 1-3) och 
öppen fritidsverksamhet (årskurs 4-6) beviljas sökande som uppbär försörj-
ningsstöd eller har inkomster i nivå med försörjningsstödet. Detta gäller även 
enskilt anordnad verksamhet om avgiften är i nivå med kommunens. Kontrol-
lera att avgiften är satt utifrån familjens aktuella inkomster. 
 
Glasögon eller kontaktlinser  
Den sökande ska uppvisa intyg och kostnadsförslag som styrker behovet av 
glasögon och vad som ingår i begärt pris. Skälig kostnad för glasögon är lägsta 
paketpris som i samband med ansökan erbjuds av optiker. Vid behov av van-
liga läsglasögon som är avsedda för personer över 35-40 år med avtagande 
synskärpa s.k. ålderssynthet hänvisas till riksnormens post för hälsa och hy-
gien. Bistånd till specialslipade eller specialbehandlade glas, såsom färgade 
eller extra tunna glas, beviljas om behovet är styrkt av läkarordination. Den 
extra kostnaden godtas om speciell slipning eller behandling är det enda alter-
nativet för att korrigera sökandens synfel. Kostnad för linser godtas om det är 
det enda alternativet för sökanden och behovet är styrkt med läkarintyg, se 
handläggningsrutiner. 
 
Hemtjänst/boendestöd 
Ekonomiskt bistånd ska inte utgå till kostnaden för hemtjänst/boendestöds-
avgift. För person som blivit beviljad hemtjänst eller som bor i särskilt boende 
görs en beräkning av avgiften. Innan beslut om avgift verkställs görs en beräk-
ning av vård- och omsorgsförvaltningen eller socialpsykiatriska enheten (SPE) 
om rätt att ta ut avgift föreligger samt storleken på avgiften. Den person som 
inte har inkomst av tjänst, pension eller avkastning av kapital, betalar ingen 
avgift. Debitering av hyra och mat jämkas aldrig, med undantag för dubbla 
boendekostnader.  
 
Har en person skulder eller andra akuta ekonomiska behov minskar inte hem-
tjänst/boendestödavgift. Vid bedömning av bistånd i dessa fall ska samma av-
vägningar göras som vid reducerat bistånd. Se även avsnitt Reducerat bistånd.  
  
Om den enskilde p g a särskilda omständigheter har ett varaktigt behov av ett 
belopp som inte är oväsentligt ska vård- och omsorgsförvaltningen/SPE i skä-
lig omfattning ta hänsyn till detta vid beräkning av avgiften för hem-
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tjänst/boendestöd. Detta kan vara t ex vid kostnader för god man, fördyrade 
kostnader för arbets- eller sjukresor, fritidsaktiviteter mm. I dessa fall ska den 
enskilde uppmanas att ansöka om nedsättning av avgiften. I avvaktan på av-
giftsändringen kan nämnden ge ekonomiskt bistånd. Om personen har dubbla 
boendekostnader. Se även Riktlinjer för avgifter inom äldre- och handikapp-
omsorgen i Botkyrka kommun. 
 
I vissa fall kan det vara så att personen trots att jämkning skett av hemtjänstav-
giften till 0 kr så saknar personen ett minimibelopp när avgift för boende och 
mat är betald. I dessa fall ska personen ansöka om ekonomiskt bistånd på van-
ligt sätt till enheten för ekonomiskt bistånd. 
 
Hemutrustning    
Generellt 
För att ha en skälig levnadsnivå ska man också ha ett hem som fungerar till-
fredsställande. Men det finns ingen allmän rätt för den som får en bostad och 
har dålig ekonomi att få ekonomiskt bistånd till utrustning av bostaden. Därför 
får de flesta klara av situationen som människor i allmänhet gör, det vill säga 
genom planering, sparande, lån och gåvor från sitt sociala nätverk, etc. Det 
gäller särskilt för unga personer som flyttar hemifrån och som har kunnat pla-
nera för sin flyttning till eget boende. Men i vissa fall kan det finnas särskilda 
skäl, både ekonomiska och sociala, för att socialtjänsten ska ge bistånd till 
grundutrustning av ett hem. Det kan till exempel röra sig om en person som 
inte kommer att ha möjlighet att köpa nödvändig hemutrustning inom över-
skådlig tid, eller om en ung person som av sociala skäl inte kan bo kvar 
hemma. 
 
Bistånd till löpande komplettering och reparation av befintlig hemutrustning 
beviljas vid behov till personer med behov av försörjningsstöd längre tid. 
Prövning av behovet ska göras i förhållande till vad som kan anses vara skälig 
levnadsnivå och vad en person i allmänhet har råd att kosta på sig. Personer 
som varit placerade på HVB eller i familjehem och ska flytta hem ska hänvisas 
av placerande enhet till socialbidragsenheten. 
 
Bistånd till grundutrustning beviljas om det finns särskilda skäl eller om beho-
vet är akut och inte kan tillgodoses på annat sätt. För att kunna bedöma beho-
vet kan det vara nödvändigt att göra hembesök. I bedömningen ska följande 
punkter övervägas; 
 
• Är behovet akut och nödvändigt för att den sökande med kort varsel ska 
kunna flytta in i en anvisad bostad? 
• Kommer den sökande inom rimlig tid själv kunna skaffa sig eller komplettera 
sin hemutrustning? 
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• Vilka möjligheter har den sökande haft att spara till eller planera för boende 
och hemutrustning? 
• Vilken hjälp kan den sökande få av sitt nätverk? Unga människor som flyttar 
hemifrån ska normalt inte kunna få bistånd till grundutrustning. 
 
Prisnivån hos ett möbelvaruhus i Stockholm har använts som riktmärke vid 
fastställande av procentsatserna nedan. Andrahandsaffärer kan rekommenderas 
som ett alternativ för den sökande som då kan få en mer omfattande utrustning 
för det beviljade beloppet. Storleken på biståndet bör också bedömas utifrån 
lokala förhållanden, prisnivån i affärer i området, tillgången till affärer för 
bättre begagnat, etc. 
 
TV och dator med internetuppkoppling bör ingå i en hemutrustning. Vid be-
dömning av behovet av dator med internetuppkoppling bör nämnden särskilt ta 
hänsyn till behoven hos barn och ungdomar som går i skolan. Barnfamiljer 
med längre behov av försörjningsstöd beviljas bistånd till dammsugare. 
 
Personer som är flyktingar eller personer som är utländska medborgare med 
uppehållstillstånd ska i första hand söka hemutrustningslån via CSN. 
 
Hel grundutrustning 
Detta avser en mer omfattande grundutrustning som ska användas under lång 
tid. Detta kan beviljas till personer som inte inom överskådlig tid kommer att 
kunna förbättra sina inkomster t ex personer med mycket svåra psykosociala 
problem eller med otillräcklig pension. 
 
Hel grundutrustning: 
Husgeråd, handdukar 
Sängutrustning 
Lampor 
Mattor 
Möbler till kök, sovrum, vardagsrum 
Städartiklar och dammsugare 
TV och radio 
 

Beviljas för: 
1 vuxen med 50 % av basbeloppet 
2 vuxna med 54 % av basbeloppet 
varje ytterligare person med 10 % 
 
 

 
Nedan tabell från Konsumentverket (2014) har använts till beräkningen. Juste-
ring med 4 % har skett utifrån vad en låginkomsttagare i Botkyrka kommun 
beräknas ha råd med. 
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Så mycket kan din första lägenhet kosta att utrusta* 
Exemplet gäller för en person 

Kök: Porslin, bestick, mikrovågsugn och annan matlagningsutrust-
ning 

5 500 

Sovrum: Säng, madrass, lampa, sängbord, matta, rullgardin, byrå, 
stol och sängkläder 

3 200 

Vardagsrum: Soffa, bokhyllor, soffbord, fåtölj, matta, taklampa, 
golvlampa, gardiner och medieutrustning 

16 000 

Hall och badrum: Spegel, lampa, handdukar, verktyg, städ- och 
tvättutrustning 

3 100 

Total kostnad 27 800 
 
* Exemplet baseras på inköp av nya möbler och ny utrustning, och bygger på att du väljer så billiga 
alternativ som möjligt.  
 
Begränsad grundutrustning 
Begränsad hemutrustning kan beviljas vid behov till personer som har försörj-
ningsstöd, men som inte kan vänta med inköp tills de har egen inkomst. Bi-
ståndet syftar till att den sökande ska kunna flytta in i en lägenhet och innefat-
tar möbler i kök och sovrum samt husgeråd. 
 
Begränsad hemutrustning: 
Säng   
Lampor 
Köksbord  
Köksstolar 
Husgeråd 
Städartiklar 
Sängutrustning 
Handdukar  

Beviljas för: 
1 vuxen med 15 % av basbeloppet 
2 vuxna med 19 % av basbeloppet 
per barn med 7 % av basbeloppet 
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Hel hemutrustning för vardagsrum: 
Soffa 
Bokhyllor 
Soffbord 
Fåtölj 
Matta 
Lampor 
Gardiner 
Tv, radio 

Beviljas med: 
 
30 % av basbeloppet per hushåll   
 
 

 
 
Juridiska kostnader och stämpelavgifter  
Advokatkostnader  
I första hand ska den sökande utnyttja det rättskydd som ingår i hemförsäk-
ringen. Detta rättsskydd gäller t.ex. för tvister angående vårdnad och underhåll 
men inte för tvister som rör äktenskapsskillnad, upplösning av samboförhål-
landen eller bodelning. I vissa fall kan rättshjälp från staten beviljas om det 
finns behov av mer omfattande insatser av juridiskt ombud. Hjälpen prövas 
utifrån den enskildes ekonomi och är numera avsevärt begränsad. Ekonomiskt 
bistånd kan beviljas till självrisken vid rättsskydd och till den kostnad som 
tillkommer sökanden vid statlig rättshjälp om målet gäller familjerättsliga 
ärenden. Bistånd i övrigt till advokatkostnader beviljas om det av sociala skäl 
är mycket viktigt att en person får behålla sin bostad.  
 
Stämpelavgifter  
Huvudregel är att bistånd till stämpelavgifter inte beviljas. Undantag kan göras 
för enskilda fall t ex  
 
• om det är viktigt att en äktenskapsskillnad eller bodelning genomförs (t ex för 
en kvinna som utsatts för misshandel) eller 
 
• identitetshandling för de som saknar sådan (beroende på biståndslängd). 
 
De avgifter Migrationsverket infört för ansökan om uppehålls- och/ eller ar-
betstillstånd ska som huvudregel inte beviljas eftersom skyddsbehövande per-
soner och personer som söker uppehållstillstånd av humanitära skäl inte behö-
ver betala för det.  
 
Kläder och skor utöver vad som ingår i försörjningsstödet  
Klädutrustning  
Vid akut behov kan särskilt bistånd beviljas till kläder och skor. Sökanden kan 
få bistånd till kläder och skor inom försörjningsstödets ram utbetalt i en 
klumpsumma för 2-4 månader framåt. Avdrag görs sedan vid beräkning kom-
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mande månader. I de fall ”fickpengar” utbetalas av annan enhet än socialbi-
dragsenheten sker förskottering på samma vis från denna enhet.  
 
Behov av särskilda kläder eller skor  
Här avses engångskostnader för specialbeställda kläder eller skor som inte 
täcks av handikappersättning. Ansökan ska prövas utifrån detta och eventuellt 
bistånd ges endast till merkostnader. Fördyrade kostnader vid behov av orto-
pediska skor beviljas. Mellanskillnaden beviljas för skor enligt riksnorm och 
den faktiska kostnaden för ortopediska skor. 
 
Läkarvård och medicinkostnad  
Omfattar egenavgift för läkarföreskriven medicin som ingår i högkostnads-
skyddet. Enligt Socialstyrelsen ska prövning av bistånd till läkemedelskostna-
der som inte ingår i högkostnadsskyddet prövas mycket restriktivt. Avseende 
värktabletter och liknande så innefattas detta i posten hälsa och hygien.  
 
Vad gäller sjukvård utgår ekonomiskt bistånd till sådan vård som ingår i hög-
kostnadsskyddet. Undantag är mammografi och cellprovsundersökningar där 
den sökande beviljas den fasta kostnaden eftersom den inte ingår i högkost-
nadsskyddet. Biståndet kan omfatta t ex besök hos distriktssköterska, sjuk-
gymnast, psykolog eller annan öppenvårdsbehandling. Endast kostnader för av 
staten rabatterade läkemedel ska godkännas. Kostnad för faktureringsavgift 
godkänns inte. 
 
Kostnader för till exempel sjukgymnast eller naprapat kan beviljas, efter re-
miss av läkare om behovet inte kan tillgodoses genom någon behandling som 
omfattas av högkostnadsskyddet.   
 
Fysisk aktivitet på recept (FAR) rekommenderas av Socialstyrelsen vid en 
mängd olika diagnoser. I många fall innebär detta ingen extra kostnad för pati-
enten. I de fall den fysiska aktiviteten specificeras i receptet – exempelvis sim-
ning, stavgång eller ledarledd gruppträning – kan den innebära kostnader för 
avgifter eller utrustning. Dessa kostnader ingår för närvarande inte i högkost-
nadsskyddet. För personer som är beroende av försörjningsstöd kan ekono-
miskt bistånd beviljas till sådana kostnader efter individuell prövning av beho-
vet. 
 
Magasineringskostnad  
Bistånd till kostnad för magasinering av bohag ska beviljas den sökande som 
har löpande försörjningsstöd om personen inom överskådlig tid förväntas 
kunna få en ny bostad. Vad som avses med överskådlig tid måste bedömas 
individuellt. Beslutet ska tidsbegränsas och omprövas vid behov. Det är den 
enskilde som ska stå för kontraktet gentemot magasineringsfirman. Vid be-
dömningen ska följande beaktas; 
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• bohagets innehåll och skick, 
• kostnaderna för magasinering i förhållande till kostnad för nyanskaffning av 
hemutrustning, 
• konsekvenser för den enskilde vid eventuell försäljning av bohaget, 
 
Psykoterapikostnader mm  
Psykoterapi är sjukvårdens ansvar. Huvudprincipen är därför att bistånd till 
kostnad för psykoterapi inte ska beviljas. Den som söker sådant bistånd ska 
hänvisas till vårdcentral eller närmaste öppenpsykiatriska mottagning. Undan-
tag kan göras för den som i en krissituation har behov av terapeutiska samtal 
och inte omedelbart kan erbjudas detta genom landstinget. Bedömning ska 
göras om behovet är akut och att det kan få svåra konsekvenser för den en-
skilde om det inte tillgodoses. Dessa förhållanden ska vara styrkta med läkarin-
tyg ifrån landstinget. Bistånd kan i dessa fall beviljas i form av ett begränsat 
antal behandlingar hos legitimerad psykoterapeut tills dess att landstinget kan 
överta ansvaret för behandlingen. Besked ska hämtas in från landstinget om 
när övertagande kan ske, varvid även kostnadsfrågan tas upp.  
 
Resor  
Rekreationsresor  
Bistånd till rekreation beviljas om det finns särskilda skäl. 
 
Vuxen ensamstående person 
För ensamstående vuxen person kan bistånd beviljas till resa när det finns 
starka sociala skäl, som resa till anhörig eller liknande eller resa där syftet är 
medicinskt/rehabiliterande. I vissa fall finns möjlighet att få rehabiliteringsre-
sor via Försäkringskassan.  
 
Barnfamiljer 
Bistånd kan beviljas till barnfamiljer som haft långvarigt behov av bistånd och 
som inte beräknas få egna inkomster inom överskådlig tid. Behovet ska prövas 
utifrån barnets behov av miljöombyte och extra stödinsats. Bedömning av bar-
nets behov av rehabiliteringsresa bör göras i samråd med utredningsenheten. 
Bistånd beviljas till skälig kostnad för resa till släkting inom Norden eller dy-
likt. Kostnaden ska vara rimlig i förhållande till vad barnfamiljer med låga 
inkomster i allmänhet har råd till. Kostnader för aktiviteter i form av resor 
inom skolan ska skolan stå för.  
 
Resa till begravning  
Vid mycket nära anhörigs begravning i utlandet kan det bli aktuellt att bevilja 
ekonomiskt bistånd för resan. 
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Återföreningsresor  
Bistånd till resa för att återförenas med släkt beviljas om det finns synnerliga 
skäl. Det gäller både resor för en person som är bosatt i Sverige som vill leta 
efter anhöriga i utlandet och för anhörigas resor till Sverige. Undantag kan 
göras när Röda Korset beviljat hjälp till reskostnaden för barn som ska förenas 
med föräldrarna i Sverige. Vid sådan resa kan bistånd beviljas till egenavgif-
ten. 
 
Resor i samband med umgänge med barn  
Båda föräldrarna har gemensamt ansvar för att barns behov av umgänge tillgo-
doses. Den förälder som barnet bor hos ska vara med och bekosta umgänget 
utifrån ekonomisk förmåga och vad som är skäligt i förhållande till båda för-
äldrarnas ekonomi. Den förälder som ska utöva umgänge har dock huvudan-
svaret för kostnaderna. Även barn med förälder som vistas i fängelse har rätt 
till umgänge med denne. Om föräldrarna tillsammans inte har råd eller inte 
kunnat komma överens om hur reskostnaderna ska betalas, kan bistånd till 
kostnad för umgängesresa beviljas. Reskostnaderna ska jämföras med vad en 
inkomsttagare i allmänhet har råd att bekosta. En resa per månad bör vara hu-
vudregel inom Norden. Bistånd till utlandsresor kan beviljas om det finns syn-
nerliga skäl.  
 
Behovsprövningen ska innefatta:  
 
• Barnets behov av umgänge, 
• Båda föräldrarnas ekonomiska förutsättningar,  
• Skäligheten av kostnaden för resan.  
 
Bistånd kan i vissa fall även avse föräldrars resor till barn som är placerade i 
familjehem eller institution. Utredningsenheten kan i dessa fall bevilja reskost-
nader upp till ett år efter det att placeringen inletts om detta krävs för att um-
gänge ska komma till stånd. Därefter är det Enheten för ekonomiskt bistånd 
som ska bedöma rätten till bistånd. 
 
Sjukresor 
I de fall den enskilde sökt vård på sjukhus, vårdcentral eller motsvarande har 
personen rätt till ersättning för hela det belopp som resan kostat. Detta hand-
läggs av Sjukreseenheten. 
 
Renoverings-/underhållskostnad 
Avser kostnader för renovering p.g.a. onormalt slitage eller skadegörelse i hy-
reslägenhet. Bistånd kan beviljas om kostnaden utgör ett hinder för den sö-
kande att genomföra en flyttning. Det ska finnas ekonomiska, medicinska 
och/eller sociala skäl till bostadsbytet.  
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Skolkort – SL  
Skolkort hos SL för barn i grundskolan prövas och beviljas av skolan. Social-
nämnden kan bevilja skolkort i de fall föräldrarna väljer att barnet ska byta 
skola och då den nya skolan inte beviljar ett nytt skolkort. Bistånd till SL-
tilläggskort kan beviljas för ungdomar som studerar på grundskolenivå och 
som deltar i aktiviteter långt från hemmet om aktiviteterna har betydelse för 
deras utveckling och särskilda behov. 
 
Bistånd till SL-kort för gymnasieungdomar ska inte beviljas eftersom gymna-
sieelever i ungdomsgymnasiet erbjuds SL-kort från skolan. Gymnasieungdo-
mar i familjer med låga inkomster ska uppmanas att ansöka om extra tillägg till 
studiebidraget.  
 
Skulder 
Bistånd till skulder som avbetalning på studielån eller banklån, kontokortskul-
der, privata skulder, etc. samt böter och underhållstöd beviljas i normalfallet 
inte. Undantag kan göras om lån tagits för att undanröja en akut situation och 
där den sökande annars skulle ha beviljats bistånd. Om sökanden p.g.a. skulder 
har dålig kontroll över sin ekonomi ska han eller hon erbjudas hjälp av budget- 
och skuldrådgivare.  
 
Undantag kan t ex göras för hyresskuld9 i följande fall:  
• Skuld som uppstått under tid då sökanden av godtagbara skäl inte haft egna 
inkomster som räckt till hyra.  
• Om ansökan hade gjorts när hyresskulden uppkom hade han eller hon haft 
rätt till bistånd.  
• Då de sociala konsekvenserna för barnen i en familj skulle bli för stora vid 
eventuell avhysning. Det ska särskilt uppmärksammas om hyresskulderna kan 
vara ett uttryck för omsorgssvikt från förälderns sida och om det därmed finns 
anledning till oro för barnens hälsa och utveckling. 
• För gamla och sjuka där alternativt boende inte går att ordna.  
• Om särskilda sociala och/eller medicinska skäl finns. 
 
För att undvika upprepning ska hushåll som beviljats bistånd till hyresskuld 
vid behov följas upp. I samband med reglering av en hyresskuld görs en upp-
följning genom en serie samtal. Vid dessa samtal ges personen/familjen eko-
nomisk rådgivning. I vissa fall finns det behov av insatser från andra enheter 
eller myndigheter t ex vård- och omsorgsförvaltningen, överförmyndaren.  
 
Undantag kan också göras för bistånd till skuld för hushållsel och telefon i de 
fall där avstängning medför alltför stora sociala konsekvenser för hushållet. 
Även i detta sammanhang ska barnets situation uppmärksammas särskilt. 
 
                                                           
9 Vid hyresskuld upp till 3 månader utan beloppsgräns. 
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Skuld för avgift för förskoleverksamhet behandlas normalt som andra skulder. 
Den sökande har möjlighet att göra upp en avbetalningsplan med barn- och 
ungdomsförvaltningen. Om barnet p g a sociala skäl har behov av att delta i 
förskoleverksamhet får barnet enligt skollagen inte sägas upp. 
 
Om utbetalning av beviljad ersättning från Försäkringskassan eller Pensions-
myndigheten minskats på grund av att den ersättningsberättigade sedan tidi-
gare har en skuld till dem, kan sökande meddela myndigheten att avdrag inte 
ska göras.10  Hela ersättningen betalas då ut till den sökande. Om sökanden 
väljer att fortsätta betala av på skulden genom att inte ta ut hela ersättningen, 
beviljas inte bistånd till den del som sökanden valt att inte ta ut. 
 
Spädbarnsutrustning  
Den som en längre tid, minst 6 månader, haft försörjningsstöd eller inkomster i 
nivå med normen kan beviljas bistånd till del av eller full grundutrustning för 
spädbarn. Biståndet prövas utifrån det faktiska behovet och sökandens egna 
möjligheter att tillgodose behovet, exempelvis genom arv från större syskon 
eller lån av utrustning från anhöriga. Bistånd till hel spädbarnsutrustning bevil-
jas med maximalt 11 % av basbeloppet och innefattar t ex en grunduppsättning 
kläder, säng med sängutrusning och begagnad barnvagn. Kostnaden för barn-
vagn beräknas utgöra ungefär halva beloppet och kostnad för säng med utrust-
ning ca en fjärdedel. 
 
Bistånd till begagnad sittvagn kan beviljas om behovet inte kan tillgodoses 
genom försäljning av befintlig liggvagn. 
 
Tandvård 
Akut tandvård  
Bistånd till akut tandvård kan beviljas vid svåra smärttillstånd eller tillstånd 
som medför betydande obehag (t ex tappad fyllning, fraktur på tand, värk, in-
fektiösa tillstånd och traumaskador). Detta är behandling som oftast måste ut-
föras omedelbart. Den får utföras utan kostnadsförslag i de fall ett sådant inte 
kan inväntas.  
 
Det ska av tandvårdsräkning eller genom kontakt med behandlande tandläkare 
framgå att behovet av behandling var akut. Det bör uppmärksammas att det 
faktum att det står ”akut besök” på räkningen inte i sig innebär att behovet av 
behandling var akut.  
  
 
 

                                                           
10 108 kap 22 § socialförsäkringsbalken (SFB) och Försäkringskassans vägledning 2005:2, 
version 10, s 38 
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Nödvändig tandvård  
Bistånd till nödvändig tandvård kan beviljas personer som under minst 1 år har 
haft försörjningsstöd eller inkomster i nivå med normen och som inte inom 
rimlig tid förväntas öka sina inkomster. 
 
Med nödvändig tandvård menas åtgärder som enligt tandläkarens bedömning 
är nödvändig för att den enskilde ska:  
- Uppnå godtagbar tuggförmåga.  
- Förhindra väsentligt försämrad tandstatus.  
 
Förutom rent medicinska aspekter bör socialnämnden beakta de sociala konse-
kvenser som kan uppstå vid utebliven tandvård. 
 
Sökande som har egen inkomst över försörjningsstödsnivå ska i första hand 
hänvisas till avbetalning hos tandläkaren eller om möjlighet finns betala per 
ingrepp. Om kostnad och omfattning är skäligt kan dock bistånd beviljas till 
den del av kostnaden som överstiger vad sökanden själv kan betala med sitt 
normöverskott under 6 månader.  
 
Vid ansökan om bistånd till nödvändig tandvård skall normalt ett specificerat 
kostnadsförslag föreligga innan behandlingen påbörjas. Förslaget bör inne-
hålla: 
- planerad behandling 
- behandlingsperiod 
- kostnad, total resp. patientavgift 
- om protetik ersättning (kronor/broar/proteser) planeras skall uppgift lämnas 
om vilka tänder det gäller. 
 
Råder tveksamhet utifrån det skriftliga kostnadsförslaget bör kontakt tas med 
behandlande tandläkare för en eventuell konsekvensutredning av uppskjuten 
eller utebliven behandling och om andra alternativ finns. 
 
Kostnaden för tandläkarens undersökning i samband med kostnadsförslaget 
ska inkluderas i biståndet men inte kostnad för uteblivande från besök. Föl-
jande ska beaktas vid ansökan om bistånd till tandvård:  
 
• Omfattningen av tandvården och kostnaden ska jämföras med vad en lågin-
komsttagare har råd att kosta på sig.  
• Folktandvårdens prislista för de åtgärder som debiteras ska vara vägledande.  
• Tandvården ska utföras av tandläkare som är uppförd på försäkringskassans 
förteckning.  
• Kostnadsförslag ska infordras och innefatta kopia på eventuellt beslut på för-
handsprövning av försäkringskassan.  
• Oberoende tandläkare ska konsulteras vid ansökningar om dyrare eller mer 
omfattande tandvård. Om förvaltningen inte har avtal med egen konsulttandlä-
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kare kan den sökande t.ex. uppmanas att på förvaltningens bekostnad skaffa 
kostnadsförslag från Folktandvården för jämförelse.  
• En individuell bedömning ska även göras av den enskildes förmåga att sköta 
sin tandhygien, exempelvis i samband med missbruk.   
 
Avgift för narkos eller annan motsvarande smärtlindring kan ingå i tandvårds-
kostnaden för personer med extrem tandvårdsrädsla. Denna ska vara styrkt 
med läkarintyg eller med resultatet av ett psykometriskt test som utvisar att en 
person uppfyller kriterierna för extrem tandvårdsrädsla. Det ska även vara 
styrkt att personen inte kan tillgodogöra sig landstingets terapiprogram för be-
handling av tandvårdsrädsla inom ramen för den öppna hälso- och sjukvårdens 
avgiftsregler och högkostnadsskydd.  
 
Exempel på behandlingar som normalt ej är att betrakta som nödvändig tand-
vård: 
- estetisk tandvård 
- utbyte av fyllningar/kronor 
- attachmentförankrade delproteser 
- blekning av tänder 
- implantatbehandling 
- porslins- och guldinläggsterapi 
- kron- och broterapi bakom hörntänder 
 
Tandvård som utförts före framställan betraktas som en skuld. Se avsnitt Skul-
der. 
 
Tekniska hjälpmedel  
Bistånd beviljas efter sedvanlig ekonomisk prövning till egenavgiften för lä-
karföreskrivna hjälpmedel som t.ex. hörapparat, batterier, etc., om behovet inte 
kan tillgodoses via landstinget eller försäkringskassan.  
 
Tvättmaskin  
Bistånd till inköp av tvättmaskin kan beviljas om det finns ett fysiskt eller psy-
kiskt funktionshinder (styrkt med läkarintyg) som gör det omöjligt att använda 
fastighetens tvättstuga. Bistånd kan även beviljas till personer som av medi-
cinska skäl har ett behov av att tvätta mycket mer än normalt. Behovet ska 
styrkas med läkarintyg. En förutsättning för biståndet är att behovet inte kan 
tillgodoses genom exempelvis handikappersättning, annan boende i hushållet 
eller genom hjälp i hemmet. Om behov av tvättmaskin uppstått p.g.a. att fas-
tigheten saknar tvättstuga ska sökanden i första hand hänvisas till värden, hy-
resgästföreningen eller hyresnämnden.  
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Olika gruppers rätt till försörjningsstöd 
I detta avsnitt framgår hur kommunen handlägger ärenden för vissa typer av 
sökanden. 
 
Barn och ungdom 0-18 år 
I syfte att förbättra möjligheterna för barn i ekonomiskt utsatta familjer att 
delta i organiserade fritidsaktiviteter i samma utsträckning som andra barn så 
ger Botkyrka kommun möjlighet att bevilja riktat bistånd i form av s.k. fritids-
peng. Barnets fritidsaktiviteter ska vara regelbundna och ledarledda samt 
främja ett aktivt deltagande i samhällets gemenskap. Det är viktigt att hand-
läggaren informerar om möjligheten att ansöka om detta.  
 
Hushållet ska vid ansökan ha försörjningsstöd och ha haft detta under minst 
sex månader den senaste tolvmånadersperioden. 
 
Fritidspengen kan beviljas en gång per år med max 1.500 kr per barn och 
ungdom. Beslutet fattas enligt 4 kapitlet 2 § SoL. 
 
Fritidsaktiviteter för barn i ekonomiskt utsatta familjer  
I syfte att förbättra möjligheterna för barn i ekonomiskt utsatta familjer att 
delta i organiserade fritidsaktiviteter i samma utsträckning som andra barn så 
finns möjlighet, utifrån barnets ålder, till ersättning i form av s.k. fritidspeng 
eller riktat ekonomiskt bistånd. Barnets fritidsaktiviteter ska vara regelbundna 
och ledarledda samt främja ett aktivt deltagande i samhällets gemenskap. Det 
är viktigt att handläggaren informerar om möjligheten att ansöka om detta. 
Både avslag på ansökan om ersättning eller riktat ekonomiskt bistånd kan 
överklagas.   
 
Fritidspeng för barn i årskurs 4-9 
Hushåll med barn i årskurs 4–9 har, enligt 4 kapitlet 1 a § SoL, rätt till ersätt-
ning från socialnämnden för kostnader för barnets deltagande i fritidsaktivite-
ter (fritidspeng).  
 
Hushållet ska vid ansökan ha försörjningsstöd och ha haft detta under minst 
sex månader den senaste tolvmånadersperioden. Om barnet bor varaktigt väx-
elvis i ett annat hushåll och båda hushållen uppfyller kraven, har respektive 
hushåll var för sig rätt till hälften av det belopp som fritidspengen högst får 
uppgå till. 
Fritidspengen uppgår till 3000 kronor per barn och år. Fritidspengen får inte 
påverka beräkningen av försörjningsstödet.  
 
Riktat ekonomiskt bistånd till övriga barn (ej årskurs 4-9) 
Till de barn som ej omfattas av fritidspeng, kan ett riktat ekonomiskt bistånd 
beviljas enligt 4 kap 1 § SoL. Hushållet ska vid ansökan ha försörjningsstöd 



38 
 

och ha haft detta under minst sex månader den senaste tolvmånadersperioden 
(behöver ej vara sammanhängande). Det riktade ekonomiska biståndet uppgår 
till 3000 kronor per barn och år. Biståndet får inte påverka beräkningen av för-
sörjningsstödet. 
 
Bostadslösa  
Personer som saknar boende informeras om att de i första hand själva måste 
försöka hitta boende. Har personen varit inneboende hos släkt eller vänner och 
det uppstått konflikter eller dylikt så hänvisas personen att i första hand för-
söka lösa detta och ges en tid inom två veckor för att diskutera sin situation. 
Vid dessa besök är det bra om även släktingen/vännen är med så att sökanden 
kan få stöd i att lösa sin situation/konflikt. Familjerådslag kan även erbjudas 
för att hitta en hållbar lösning på boendesituationen. Om en person trots detta 
inte lyckas lösa sin boendesituation kan bistånd till tex. vandrarhem beviljas 
under utredningstiden. När sökanden saknar boende ställs krav på att personen 
söker boende och arbete i hela landet. En individuell bedömning utifrån perso-
ners förmåga och barnens situation ska alltid göras. För barn kan det många 
gånger vara viktigare att få ett tryggt boende i en ny kommun än att vara place-
rade på tillfälliga boenden. 
 
Arbetssökande 
Vid den första kontakten görs en bedömning om personen är arbetsför. I så fall 
informeras personen om att man måste stå till arbetsmarknadens förfogande för 
att beviljas bistånd.  
  
Om personen har blivit arbetslös på grund av att denne har sagt upp sig själv är 
huvudprincipen att försörjningsstöd inte ska kompensera för den avstängning 
från arbetslöshetsersättning som detta medför. Om den arbetssökande i övrigt 
uppfyller förutsättningarna är denne berättigad till försörjningsstöd först från 
den dag rätten till arbetslöshetsersättning inträder. Om den sökande har haft 
synnerliga skäl för att säga upp sig ska denne alltid uppmanas att i första hand 
försöka få avstängningen från arbetslöshetsersättning hävd. En bedömning ska 
alltid göras i det enskilda fallet.  
 
Den som är arbetssökande och bedöms som arbetsför ska stå till arbetsmark-
nadens förfogande och söka arbete aktivt. Krav ska ställas på att personen ska 
vara anmäld på arbetsförmedlingen och söka vilket arbete som helst som han 
eller hon anses kunna klara av. Det kan även gälla tillfälliga och mindre kvali-
ficerade arbeten som den sökande omgående ska kunna ta. Socialtjänsten bör 
uppmana till och underlätta för flytt till arbete. Med utgångspunkt i barnets 
bästa och utifrån kunskapen om att barn med yrkesarbetande föräldrar har 
bättre förutsättningar i sina liv än barn i bidragstagande familjer, kan det även 
vara motiverat att även barnfamiljer flyttar för att föräldrarna ska kunna lång-
siktigt försörja sig genom arbete. Arbetets varaktighet och omfattning måste då 
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övervägas, liksom konsekvenserna av en flytt för eventuella övriga familje-
medlemmar.  
 
Den som är arbetssökande och söker ekonomiskt bistånd ska erbjudas stöd i 
sitt arbetssökande genom strukturerade insatser från socialtjänsten för att öka 
möjligheten till självförsörjning. En utredning för att klargöra förutsättningarna 
för självförsörjning ska göras. För att nå ett gott resultat för den enskilde är det 
viktigt att krav kombineras med aktiva och stödjande insatser. I arbetet ska 
stöd- och motivationssamtal ingå där den arbetssökande även har ett ansvar att 
visa hur arbete söks.   
 
Om den enskilde inte bedöms uppfylla kraven att stå till arbetsmarknadens 
förfogande, t ex genom att inte söka arbete eller genom att inte delta i exem-
pelvis arbetspraktik eller arbetssökarverksamhet, påverkar detta rätten till eko-
nomiskt bistånd för hela hushållet. Den som studerar på SFI betraktas som 
arbetssökande. Svenskstudierna är en av flera möjliga insatser för att öka den 
enskildes möjligheter till anställning. Krav på motprestationer ska ställas som 
för arbetssökande i övrigt och den sökande ska när som helst vara beredd att 
avbryta sina studier för att påbörja erbjudet arbete. Undantag kan göras om 
personen genom att slutföra en kortare utbildning förbättrar möjligheten till 
framtida självförsörjning.  
 
För rätt till ekonomiskt bistånd kan ställas krav på deltagande i praktik eller 
annan kompetenshöjande verksamhet som kommunen tillhandahåller.11  Kra-
vet och den kompetenshöjande insatsen ska vara tidsbegränsad och utformas i 
samråd med den enskilde. Dessa beslut går inte att överklaga med förvalt-
ningsbesvär. Om den enskilde utan godtagbart skäl avböjer kompetenshöjande 
verksamhet eller uteblir från verksamheten kan försörjningsstöd avslås eller 
sättas ned.12  Ett sådant beslut kan överklagas genom förvaltningsbesvär. 
 
Enligt avtal med staten om övertagande av ansvaret för unga arbetssökande ska 
kommunen anordna sysselsättning för ungdomar t o m 24 år som varit arbets-
lös max 90 dagar.  
 
Jobbstimulans 
Om en enskild uppfyller vissa villkor innebär den särskilda beräkningsregeln i 
4 kap. 1 b § SoL att 25 procent av nettoinkomsten av anställning inte ska beak-
tas vid prövningen av rätten till ekonomiskt bistånd. Jobbstimulansen är per-
sonlig och gäller inte för hushållet som helhet.  
 
Ett villkor för jobbstimulans är att den enskilde har fått försörjningsstöd under 
en sammanhängande period av sex månader. Jobbstimulansen gäller då under 
                                                           
11 4 kap 4 § SoL 
12 4 kap 5 § SoL 
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24 sammanhängande månader oavsett om den enskilde är självförsörjande un-
der någon del av tiden, eller om den enskilde flyttar till en annan kommun.  
 
Om en enskild efter tvåårsperioden åter får försörjningsstöd under sex sam-
manhängande månader är han eller hon åter kvalificerad för jobbstimulans. Det 
finns ingen gräns för hur många gånger en person kan få jobbstimulans. Om 
den enskilde sparar av inkomsten under perioden med jobbstimulans ska det 
inte påverka rätten till ekonomiskt bistånd, efter perioden med jobbstimulans 
får en sedvanlig prövning göras i varje enskilt fall. 
 
Personer som är aktuella för etableringsersättning  
Ekonomiskt bistånd (s k glappetersättning) kan beviljas till personer som bevil-
jats permanent uppehållstillstånd och väntar på utbetalning av etableringser-
sättning från arbetsförmedlingen. 
 
Arbetssökande med otillräcklig föräldrapenning  
Barnet ska omgående anmälas till barnomsorgskön och bekräftelse på platsan-
sökan ska visas upp. Så snart det är praktiskt möjligt ska den hemmavarande 
föräldern ställa sig till arbetsmarknadens förfogande. Detta innebär att när 
barnomsorgsplats erbjuds ska den accepteras. För tid efter det att barnom-
sorgsplats erhållits finns ingen rätt att vara föräldraledig viss tid. Lagen om 
föräldraledighet reglerar endast förhållandet mellan arbetsgivare och arbetsta-
gare.  
 
Arbetssökande med otillräcklig A-kassa eller Alfakassa  
Personer som har ersättning från A-kassa eller Alfakassa riskerar att förlora 
denna ersättning om de deltar i kommunal aktivering. Det är olika regler som 
gäller beroende på vilken a-kassa personen tillhör. Den sökande måste ha fått 
ett godkännande från sin kassa för att kunna delta i verksamhet som anordnas 
av kommunen. Detta ska styrkas med ett intyg. Om krav ställs på dessa perso-
ner att delta i aktiviteter utan godkännande från kassan så kan behovet av för-
sörjningsstöd öka. 
 
Arbetssökande med sociala och medicinska problem  
Personer med missbruksproblematik, psykisk ohälsa eller sjukdom har i regel 
betydande resurser även då det finns problem av något slag. Dessa personer 
har dock ofta behov av insatser från andra enheter inom socialtjänsten eller 
från landstinget. För att vara berättigad till försörjningsstöd ska den enskilde 
medverka i planering i syfte att bli arbetsför eller medverka till att få annan 
ersättning ur det generella socialförsäkringssystemet. Se avsnittet Personer 
med psykisk ohälsa. 
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Personer som är sjukskrivna  
För att arbetsoförmåga vid sjukdom ska godkännas ska en person ha ett läkar-
utlåtande som styrker oförmåga att arbeta eller delta i arbetssökaraktiviteter, 
helt eller delvis. Det är inte sjukdomen i sig som bedöms, utan arbetsförmågan. 
Arbetssökande som är sjuka ska, om det utifrån medicinsk utredning bedöms 
lämpligt, erbjudas rehabiliterande insatser. Detta ska ske i samverkan med ar-
betsförmedling, vårdcentral, psykiatrimottagning och försäkringskassa.  
 
Försäkringskassan kan byta ut personens sjukpenning mot sjukersättning eller 
aktivitetsersättning när de bedömer att en persons arbetsförmåga är nedsatt 
med minst en fjärdedel. För att en person ska få sjukersättning krävs att arbets-
förmågan är stadigvarande nedsatt, det vill säga för all överskådlig framtid. För 
att en person (19-29 år) ska få aktivitetsersättning gäller att arbetsförmågan ska 
vara nedsatt under minst ett år på grund av sjukdom eller annan nedsättning av 
den fysiska eller psykiska prestationsförmågan.  
 
För att vara berättigad till försörjningsstöd ska personen medverka till behand-
ling och rehabilitering i syfte att bli arbetsför. För arbetssökande som är sjuk-
skrivna på deltid ska alltid göras en bedömning om de ska delta i arbetssökar-
verksamhet i förhållande till sjukskrivningens omfattning.  
 
Personer med missbruksproblem  
De allmänna reglerna om möjligheten att ställa krav på biståndssökande kan 
inte i samma utsträckning användas för personer som har en missbruksproble-
matik. Socialtjänsten kan inte ställa krav på att en person med allvarligt miss-
bruksproblem ska följa en viss behandlingsplan för att vara biståndsberättigad. 
Däremot kan det för rätten till försörjningsstöd ställas krav på att en person, 
som visserligen har pågående missbruk men som inte visar att de av medi-
cinska skäl är arbetsoförmögna, deltar i arbetssökarverksamhet. Vägrar dessa 
personer helt eller i stor utsträckning att medverka i socialtjänstens arbete för 
att utarbeta en arbetsplan eller att göra en utredning så kan detta dock utgöra 
grund för att reducera biståndet. 
 
Krav på deltagande i praktik eller arbetsträning enligt 4 kap 4 § SoL kan till-
lämpas på personer med lindrigare missbruksproblem, men ska inte ersätta 
vård och behandling för missbruk. Deltagandet kan dock vara förebyggande 
vid begynnande missbruk eller utgöra komplement till andra insatser mot 
missbruket. De krav som ställs ska vara relevanta och sakligt grundade på be-
hov av kompetensutveckling.  
 
När det gäller personer med påvisbart pågående missbruk kan försörjningsstö-
det reduceras om det är uppenbart att biståndet inte används till avsett ända-
mål.  
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Personer med psykisk ohälsa  
När det gäller personer med svår psykisk ohälsa och beteendemässiga stör-
ningar måste socialtjänsten först utreda de grundläggande problemen för att 
kunna ta ställning till hur socialtjänsten på bästa sätt kan stärka den enskildes 
framtida försörjningsförmåga. I arbetet med personer med svår psykisk ohälsa 
är det oftast nödvändigt att samverka med andra enheter inom förvaltningen 
och med landstinget. Ibland saknar dessa personer sjukdomsinsikt och man kan 
behöva en längre tids motivationsarbete för att få personen att gå med på att 
söka kontakt med sjukvården. Liksom vad gäller personer med lindriga miss-
bruksproblem kan socialtjänsten på personer med lindrigare psykiska problem 
ställa krav på deltagande i praktik eller arbetsträning enligt 4 kap 4 § SoL. 
Detta ska inte ersätta vård och behandling, men insatserna kan vara ett kom-
plement eller ett led i rehabilitering. De krav som ställs ska vara relevanta och 
sakligt grundade på behov av kompetensutveckling.  
 
Studerande  
Vuxenstuderande  
Utgångspunkten är att vuxenstuderande inte står till arbetsmarknadens förfo-
gande och därför inte är berättigade till försörjningsstöd. En individuell pröv-
ning ska dock alltid göras om studierna kommer leda till att förbättra personens 
möjlighet till anställning eller inte. Krav kan samtidigt ställas att personen i 
slutet av studierna ska stå till arbetsmarknadens förfogande och delta i kompe-
tenshöjande åtgärder. För SFI studerande, se avsnittet Arbetssökande. 
 
Vuxenutbildning ska finansieras genom det statliga studiemedelssystemet eller 
med aktivitetsstöd via arbetsförmedlingen. Försörjningsstöd ska som huvudre-
gel inte beviljas som studiefinansiering. Detta då det primära målet är självför-
sörjning genom arbete. Det snabbaste sättet till egen försörjning innebär ibland 
att individen får välja bort en önskad insats till förmån för ett enkelt arbete. 
Försörjningsstöd ska inte beviljas vid annat än korta tidsbegränsade kurser 
inom ramen för de insatser som erbjuds arbetssökande, där den sökande samti-
digt söker arbete. Den sökande ska när som helst vara beredd att avbryta kur-
sen för att påbörja erbjudet arbete. 
 
Om en person efter individuell behovsprövning, beviljas ekonomiskt stöd av 
socialtjänsten för vuxenstudier ska denne ändå alltid söka studiemedel. 
 
Kurslitteratur  
Om ekonomiskt bistånd ges av socialtjänsten för studier ingår även rimlig 
kostnad för böcker och annat studiematerial i biståndet. Möjligheten att inköpa 
begagnade läromedel ska undersökas och utgångspunkten ska vara vad stu-
derande i allmänhet har möjlighet att bekosta.  
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Person som studerar på högskola  
Ekonomiskt bistånd beviljas normalt inte under pågående studier. Undantag 
kan göras för en akut nödsituation, då reducerat försörjningsstöd kan beviljas. 
Har den studerande familj och barn och när det är olämpligt att avbryta studi-
erna under pågående termin kan försörjningsstöd beviljas som komplettering 
till studiemedel. Den studerandes månadsinkomst räknas ut genom att beviljat 
studiemedelsbelopp fördelas på det antal studiemånader som terminen omfattar 
enligt studiemedelsbeslutet. 
 
Studerande under studieuppehåll  
För att ha rätt till ekonomiskt bistånd ska studerande kunna visa att de aktivt 
och i god tid före terminens slut sökt feriearbete. Socialtjänsten ska begära att 
studerande som under studieuppehåll behöver försörjningsstöd ska delta i anvi-
sad praktik eller annan kompetenshöjande verksamhet.  
 
Studiemedlen ska täcka levnadsomkostnaderna under terminerna t.o.m. den 
dag terminen slutar enligt studiemedelsbeslutet. Först därefter inträder rätt till 
försörjningsstöd. Högskolestuderande har inget uppehåll mellan hösttermin 
och vårtermin och beviljas därför inte försörjningsstöd för studieuppehåll då. 
För övriga studerande kan reducerat försörjningsstöd till matpengar beviljas 
för studieuppehållet över jul och nyår.  
 
Vid studieuppehåll över sommaren ska försörjningsstödet vara reducerat för de 
första 30 dagarna. I det reducerade försörjningsstödet ingår matpengar, arbets-
resor och eventuell hyra som förfaller till betalning under perioden. Motivet till 
reduceringen är att biståndet ska anses tillfälligt i avvaktan på lön från feriear-
bete samt att en månad normalt är den tid man får vänta på inkomst. Om behov 
kvarstår efter de första 30 dagarna beviljas fullt försörjningsstöd. Inkomster 
från extraarbete som utbetalas under månaden innan studierna avslutas ska 
räknas som inkomst inför uträkning av behovet första biståndsmånaden. Den 
som väntar inkomst av arbete eller arbetslöshetsersättning ska beviljas försörj-
ningsstöd mot återbetalning enligt 9 kap. 2 § socialtjänstlagen.  
 
Ungdomar under 21 år som går i skolan  
Föräldrarna har enligt föräldrabalken försörjningsskyldighet för ungdomar som 
går i skolan till dess den unge fyller 21 år. Till skolgång räknas studier i grund-
skolan eller gymnasieskolan och annan jämförlig grundutbildning. För ungdom 
som fyllt 18 år är föräldrarna underhållsskyldiga bara om den unge går i sko-
lan. Gör den unge ett uppehåll i sin skolgång är föräldrarna inte underhålls-
skyldiga under uppehållet men underhållsskyldigheten träder in igen om och 
när barnet återupptar skolgången. Ferier och tid då barnet på grund av sjukdom 
är förhindrad att delta i utbildningen anses i praxis utgöra tid då skolgång på-
går.  
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Underhållsskyldigheten upphör alltså inte under sommarlovet mellan två års-
kurser i gymnasieskolan. Hemmavarande barns och skolungdomars (under 21 
år) inkomster av eget arbete ska inte beaktas vid bedömningen av rätten till 
bistånd. Till skolgång räknas studier i grundskolan eller gymnasieskolan eller 
annan jämförlig grundutbildning. Inkomster får dock beaktas vid tillämpning 
till den del de överstiger ett prisbasbelopp per kalenderår. Om barn har in-
komster i form av t ex barnpension eller inkomst av kapital (ränta, avkastning), 
ska de avräknas mot hela familjens behov av bistånd. Barn får dock alltid ha 
sparkapital på 15 % av basbeloppet.  
 
Om föräldrarna till en skolungdom inte fullgör sin underhållsskyldighet och 
om socialnämnden inte kan förmå dem till det, kan nämnden i undantagsfall ge 
ekonomiskt bistånd direkt till ungdomen. 
 
Om en skolungdom på egen hand ansöker om ekonomiskt bistånd bör nämn-
den vid behovsbedömningen överväga att bortse från föräldrarnas underhålls-
skyldighet i de fall skolungdomen är utsatt för våld eller andra övergrepp av 
närstående, har bevittnat våld eller andra övergrepp av eller mot närstående 
vuxna har särskilda behov, t ex där utredningsenheten har beviljat placering i 
träningslägenhet.  
 
Personer 65 år och äldre  
Personer som är 65 år och äldre som ansöker om försörjningsstöd ska hänvisas 
till Pensionsmyndigheten för att ansöka om äldreförsörjningsstöd i stället. Om 
försörjningsstöd beviljas i avvaktan på beslut hos Pensionsmyndigheten ska 
det återsökas.   
 
Företagare eller personer med fria yrken  
Ekonomiskt bistånd beviljas i undantagsfall till person som är egen företagare. 
Aktiebolag, vissa handelsbolag och enskilda firmor representerar i de flesta fall 
en realiserbar tillgång. I de fall företaget inte representerar en tillgång ska den 
sökande, för att bli berättigad till ekonomiskt bistånd, uppmanas att avregi-
strera firman hos Bolagsverket och ställa sig till arbetsmarknadens förfogande 
genom skriva in sig på arbetsförmedlingen.  
 
När den sökande har ett kortvarigt behov av bistånd (tre månader) som t ex vid 
sjukdom kan firman lämnas kvar då den kan förväntas ge inkomster när arbetet 
återupptas. 
 
Sökande med fria yrken såsom exempelvis konstnärer, författare, artister, och 
frilansarbetare har ofta F-skattsedel eftersom detta är ett krav från deras upp-
dragsgivare. Deras ansökan om försörjningsstöd eller annat ekonomiskt bi-
stånd ska prövas på samma sätt som för andra hel- eller deltidsarbetslösa och 
samma krav på motprestationer ska ställas.  
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Inskrivna för kriminalvård eller rättspsykiatrisk vård  
För personer inskrivna inom kriminalvården ska kriminalvårdsmyndigheten 
svara för alla kostnader under verkställighetstiden med undantag för den en-
skildes kostnader i form av hyra och uppehälle under frigivningspermission.13  
För hyra och andra kostnader förknippade med eventuell bostad gäller i vissa 
fall särskilda regler som beskrivs nedan.  
 
Sökandens möjlighet till inkomst från arbete inom kriminalvårdsanstalten ska 
utredas innan ekonomiskt bistånd beviljas. Personer som är häktade, inklusive 
de som genomgår rättspsykiatrisk undersökning, får häktesbidrag från krimi-
nalvården och ska inte beviljas fickpengar. Personer som dömts till fängelse-
straff har i princip rätt att omgående påbörja verkställigheten. Vid ansökan om 
försörjningsstöd i avvaktan fängelsestraff kan behovet tillgodoses genom att 
den sökande inställer sig hos kriminalvården. I samband med avslutning av 
kriminalvård ligger ansvaret för bistånd på folkbokföringskommunen.14   
 
Den som genomgår rättspsykiatrisk vård eller är omhändertagen enligt smitt-
skyddslagen har rätt till ekonomiskt bistånd på samma villkor som personer 
inskrivna för vård inom socialtjänsten. Observera att dömda till rättspsykiatrisk 
vård har kvar rätten till sjukpenning, pension, bostadsbidrag, etc.  
 
Boendekostnad  
Häktade och personer som avtjänar en faktisk strafftid på högst sex månader 
kan beviljas ekonomiskt bistånd till den faktiska boendekostnaden under häkt-
ningstiden respektive strafftiden, om de annars riskerar att bli bostadslösa.  
 
Socialnämnden rekommenderar den enskilde som avtjänar ett straff att hyra ut 
sin bostad i andra hand, om hyresvärden ger sitt samtycke och det är lämpligt. 
Socialnämnden kan bevilja ekonomiskt bistånd till boendekostnad i avvaktan 
på andrahanduthyrning. 
 
Kontraktsvård  
Kontraktsvård är ett alternativ till fängelse som innebär att den dömde får ge-
nomgå missbruksbehandling där kriminalvården och socialtjänsten (vuxenen-
heten) upprättar en gemensam behandlingsplan.  
 
Om behandlingen sker i öppenvård bekostar kriminalvården enbart den be-
handling och kontroll som följer av behandlingsplanen. Klientens behov av 
försörjningsstöd ska prövas av socialtjänsten.  
 
 
                                                           
13 Även synundersökning, glasögon samt akut- och grundläggande tandvård 
14 2 a kap 5 § SoL 
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Samhällstjänst  
Samhällstjänst är en dom till skyddstillsyn med föreskrift att utföra oavlönat 
arbete hos t ex ideella föreningar och är ett alternativ till fängelse. Samhälls-
tjänsten ska utföras under den dömdes fritid, t ex kvällar eller veckoslut, under 
kontroll av frivårdsmyndigheten. Den dömde kan behålla sitt ordinarie arbete 
eller studier eller vara aktivt arbetssökande. Det faktum att en person är dömd 
till samhällstjänst ska därför inte påverka socialtjänstens krav på att personen 
ska stå till arbetsmarknadens förfogande på heltid och t.ex. delta i praktik.  
 
Inskrivna för vård eller behandling inom socialtjänsten  
Personer som beviljas heldygnsvård eller behandling är berättigade till ekono-
miskt bistånd på samma villkor som andra. Biståndet ska reduceras för kostna-
der den sökande inte har under vårdperioden. När en person är placerad på 
HVB prövar placerande enhet behovet av bistånd till hälsa, hygien, fritidsakti-
viteter, kläder och telefon. Se vidare avsnittet Försörjningsstöd vid vistelse på 
institution. 
 
Utländska medborgare  
Den som är bosatt i Sverige eller har kommit hit för att bosätta sig och vistas 
här lagligt har rätt till bistånd. I övrigt gäller att utländska medborgare utan 
uppehållsrätt eller uppehållstillstånd/arbetstillstånd inte har rätt till bistånd an-
nat än i akuta nödsituationer.15  
 
En utländsk medborgare, med undantag från vissa EU-medborgare och deras 
anhöriga, får inte uppehålla sig i Sverige mer än tre månader från inresan utan 
att ha uppehållstillstånd. Utländska medborgare med viseringsplikt ska ha up-
pehållstillstånd eller visum redan vid inresa. Om en svensk medborgare gifter 
sig med en medborgare från annat EU-land eller annat utomnordiskt land, ska 
denne ha sökt och beviljats uppehållstillstånd i Sverige innan inresa i landet. 
Detta krävs dock inte om medborgaren från annat EU-land själv uppfyller kri-
terierna för att ha uppehållsrätt genom t.ex. en anställning i Sverige, se avsnitt 
nedan.   
 
Med uppehållstillstånd  
Utländska medborgare med uppehålls- och arbetstillstånd i Sverige och som 
vistas här har samma rätt till bistånd som svenska medborgare. Om personen 
söker ekonomiskt bistånd ska detta beslut visas upp.  
 
Utländska medborgare med uppehållstillstånd endast för besök ska bedömas på 
samma sätt som utländska medborgare som befinner sig tillfälligt i landet. Stu-
denter ska inte beviljas ekonomiskt bistånd annat än i en akut situation. Uppe-

                                                           
15 Jfr SOU 2005:34 s 13 f. 
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hållstillståndet har beviljats under förutsättningen att försörjningen är tryggad 
under vistelsen i landet.  
 
Utan uppehållstillstånd  
Utländska medborgare som tillfälligt vistas i Sverige, t.ex. turister, affärsre-
sande och säsongsarbetare ska vid ekonomiska problem i första hand hänvisas 
till det egna landets ambassad eller konsulat. I princip finns rätt till ekonomiskt 
bistånd i en nödsituation och kommunen är skyldig att pröva biståndsbehovet i 
de fall behovet inte kan tillgodoses på annat sätt t ex genom matpengar 
och/eller en biljett hem.  
 
Asylsökande och övriga personer som sökt uppehållstillstånd  
Asylsökande ska alltid hänvisas till Migrationsverket som beviljar bistånd i 
form av dagersättning enligt lag om mottagande av asylsökande m.fl. (LMA). 
Detta gäller oavsett om den asylsökande vistas på förläggning eller hos släk-
ting i kommunen. 
 
De personer som har fått uppehållstillstånd som flykting eller av flyktinglik-
nande skäl efter den 1 december 2010 har rätt till särskilt stöd16 genom Arbets-
förmedlingen som upprättar en etableringsplan. Planen innehåller aktiviteter 
som ska stödja individen att så snabbt som möjligt få ett arbete och lära sig 
svenska. Under tiden man deltar i aktiviteterna utbetalas etableringsersättning. 
För att kunna medverka i etableringsplanen ställs inga krav från Arbetsför-
medlingens sida om att boendet ska vara ordnat. En förutsättning för att ingå i 
etableringsinsatserna är att sysselsättningsförmåga finns med minst en fjärde-
del. Vid 100 procents arbetsoförmåga hänvisas flyktingen till socialtjänsten för 
sitt uppehälle.  
 
Kommunen ansvarar för ”övriga som sökt uppehållstillstånd” i Sverige och 
omfattas av 1 § punkt 3 i lag om mottagande av asylsökande m.fl. (LMA), 
d.v.s. ”har ansökt om uppehållstillstånd i Sverige och av särskilda skäl med-
getts rätt att vistas här medan ansökan prövas” t ex på grund av anknytning. 
Det är Migrationsverket som beslutar om detta och beslutet ska visas upp av 
den sökande. Dessa personer beviljas dagersättning enligt LMA och det utbeta-
las av kommunen. Detta gäller även vid en nyansökan om uppehållstillstånd på 
annan grund efter ett tillfälligt uppehållstillstånd. Asylsökande som fått ett 
avslagsbeslut omfattas av LMA.  
 
Dagersättningen ska täcka kostnader för livsmedel, kläder och skor, fritidsakti-
viteter, hygienartiklar och andra förbrukningsvaror. Dagersättningen ska även 
täcka utgifter för hälso- och sjukvård, tandvård samt läkemedel. Om särskilt 
angelägna behov uppstår kan särskilt bidrag lämnas för kostnader för vinter-
kläder, glasögon, kosttillskott, handikapputrustning, spädbarnsutrustning och 
                                                           
16 Lagen (2010:197) om etableringsinsatser för vissa nyanlända invandrare 
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begravningskostnad. Bistånd som kommunen utger enligt LMA ska återsökas 
från staten. Undantag från ovanstående ska göras för barn under 18 år som bor 
hos vårdnadshavare med uppehållstillstånd. Dessa ska ges bistånd enligt soci-
altjänstlagen.  
 
Under den tid Migrationsverket utreder förlängning av ett uppehållstillstånd 
ska en ansökan om ekonomiskt bistånd prövas enligt SoL.  
 
EU-medborgare  
Allmänt 
Bestämmelser som reglerar EU-medborgares rätt att vistas i landet, finns i ut-
länningslagen och utlänningsförordningen. Reglerna omfattar även medbor-
gare från EES-länderna Island, Norge och Liechtenstein. De omfattar dock inte 
medborgare från Schweiz, för vilka tidigare regler om uppehållstillstånd fortfa-
rande gäller. Reglerna om uppehållsrätt är endast tillämpliga på sådana EU- 
medborgare som reser till eller uppehåller sig i en annan medlemsstat än den 
de själva är medborgare i och därigenom utnyttjar den fria rörligheten. Med 
uppehållsrätt avses en rätt för EU-medborgare och deras familjemedlemmar att 
vistas i Sverige mer än tre månader utan uppehållstillstånd under vissa förut-
sättningar. EU-medborgaren har uppehållsrätt om personen  
 
• är arbetstagare eller egen företagare i Sverige   
• har kommit till Sverige för att söka arbete och har en verklig möjlighet att få 
en anställning  
• är inskriven som studerande vid en erkänd utbildningsanstalt i Sverige och 
enligt en försäkran om detta har tillräckliga tillgångar för sin och sina familje-
medlemmars försörjning samt har en heltäckande sjukförsäkring för sig och 
sina familjemedlemmar som gäller i Sverige   
• har tillräckliga tillgångar för sin och sina familjemedlemmars försörjning och 
har en heltäckande sjukförsäkring för sig och familjemedlemmarna som gäller 
i Sverige.  
 
Familjemedlemmar 
Med familjemedlem avses make/maka eller sambo. Med familjemedlem avses 
vidare släkting i rakt nedstigande led till EU-medborgare eller till hans eller 
hennes make eller sambo, om släktingen är under 21 år eller är beroende av 
dem för sin försörjning. Slutligen avses även släkting i rakt uppstigande led till 
EU-medborgare eller till hans eller hennes make eller sambo, om släktingen är 
beroende av personen för sin försörjning. En registrerad partner jämställs med 
make. Familjemedlemmar behöver inte vara EU-medborgare för att ha uppe-
hållsrätt.  
 
Ibland påverkas barn av socialtjänstens bedömning av föräldrarnas uppehålls-
rätt och därmed också rätten till bistånd. Även i detta sammanhang gäller kra-
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vet att barnets bästa alltid ska beaktas, utredas och redovisas oavsett vad som 
blir resultatet av socialtjänstens bedömning. 
 
Om en svensk medborgare gifter sig med en medborgare från annat EU-land 
eller annat utomnordiskt land, ska denne dock ha sökt och beviljats uppehålls-
tillstånd i Sverige innan inresa i landet. Detta krävs dock inte om medborgaren 
från annat EU-land själv uppfyller kriterierna för att ha uppehållsrätt exempel-
vis genom en anställning i Sverige. Uppehållsrätten finns så länge villkoren är 
uppfyllda. En EU-medborgare som har vistats lagligt i Sverige utan avbrott 
under minst fem år har permanent uppehållsrätt.  
 
Yrkesverksamma personer  
En EU-medborgare har uppehållsrätt om personen är arbetstagare eller egen 
företagare i Sverige. Detta förutsätter att en arbetstagare kan visa intyg om 
anställning eller liknande. En EU-medborgare som är arbetstagare och vistas i 
Sverige har samma rätt till ekonomiskt bistånd som svenska medborgare. 
 
Arbetssökande  
En EU-medborgare har vidare uppehållsrätt om han eller hon är arbetssökande 
i Sverige med verklig möjlighet att få anställning. Enligt EG-rättlig praxis har 
den arbetssökande i regel rätt att vistas 6 månader i medlemsstaten för att söka 
arbete. En EU-medborgare, som lagligen vistas i Sverige vid biståndsbedöm-
ningen, ska behandlas på samma sätt som en svensk medborgare under samma 
förutsättningar. Det är dock osäkert i rättspraxis hur långt kommunens yttersta 
ansvar sträcker sig när det gäller bistånd som inte är ekonomiskt. 
 
Icke yrkesverksamma personer  
Vidare har vissa studerande och personer, t.ex. pensionärer, som har tillgångar 
för sin och sina familjemedlemmars försörjning och en heltäckande sjukförsäk-
ring uppehållsrätt. En EU-medborgare, som lagligen vistas i Sverige vid bi-
ståndsbedömningen, ska behandlas på samma sätt som en svensk medborgare 
under samma förutsättningar. Kommunen måste göra en individuell prövning 
om bistånd ska beviljas.  
 
Tillfällig vistelse  
EU-medborgare som vistas tillfälligt i Sverige, t.ex. som turister eller affärsre-
sande, och som inte har något arbete i Sverige och inte heller har för avsikt att 
arbeta, ska vid ekonomiska problem i första hand hänvisas till det egna landets 
ambassad eller konsulat. I princip finns rätt till ekonomiskt bistånd i en nödsi-
tuation och kommunen är skyldig att pröva biståndsbehovet i de fall behovet 
inte kan tillgodoses på annat sätt. Det yttersta ansvaret kan i det enskilda fallet 
innebära matpengar samt en biljett hem.  
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Utredning och beslut gällande EU-medborgare 
Följande frågeställningar ska utredas och dokumenteras: Har den sökande up-
pehållsrätt? 
- Om nej: 
Sökanden har ej rätt till försörjningsstöd och ett avslagsbeslut ska fattas. Av-
slagsbeslutet ska innehålla en motivering till varför uppehållsrätt inte kan anses 
föreligga. Även om rätt till försörjningsstöd inte föreligger finns alltid rätt till 
bistånd om en akut nödsituation bedöms föreligga. 
- Om ja: Likabehandling gäller och nedanstående ska utredas i vanlig ordning 
gällande den sökande och dennes familj. 
 
Akut nödsituation  
Rätt till bistånd finns alltid i akuta nödsituationer. Vid dessa situationer bör 
särskilt beaktas om det finns barn i familjen. Ett avslag på en ansökan om bi-
stånd får inte leda till att ett barn far illa.  
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§ 43 
Samarbetsavtal med Vattenfall för ledningar i allmän 
platsmark (KS/2016:142) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige godkänner samarbetsavtal med Vattenfall för  
ledningar i allmän platsmark. 

 

Sammanfattning 
Vattenfall och kommunen har arbetat fram ett förslag till samarbetsavtal 
som är liknande för flertalet kommuner rörande bestämmelser om bibe-
hållande, förnyelse, nyläggning, underhåll och flytt av ledningar med mera. 
Dessa ledningar ska regleras genom markupplåtelseavtal enligt bilaga och 
samverkan med samarbetsavtalet. Detta för att skapa en effektivare hand-
läggning när ledningar behöver tillkomma, underhållas eller flyttas.  

Ur samarbetsavtalet framgår att de befintliga ledningar och anordningar som 
omfattades av det tidigare markavtalet mellan parterna inte omfattas av detta 
avtal. För dessa ska fortsatt förhandling ske i syfte att träffa en överens-
kommelse. Samarbetsavtalet avser alltså ledningar som tillkommit efter att 
det tidigare avtalet sagts upp samt framtida ledningar.  

Innan samarbetsavtalet har undertecknats upplåter kommunen som mark-
ägare genom tillfälliga nyttjanderättsavtal utrymme för nya ledningar och 
anordningar. Dessa ska efter att samarbetsavtalet undertecknats, omvandlas 
till markupplåtelseavtal och regleras i enlighet med samarbetsavtalet.  

Intrångsersättning för upplåtet utrymme inom allmän platsmark regleras i 
stort genom en angiven ersättning av kronor per löpmeter schakt med påslag 
för Vattenfalls policy beträffande frivillighetspåslag samt lägsta belopp.  

Det föreslagna samarbetsavtalet reglerar också kostnadsfördelningen vid 
flytt av befintliga ledningar och grundar sig i hur gamla ledningarna är. 
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Kortfattat så anges att desto äldre de berörda ledningarna är som ska flyttas, 
desto mer betalar Vattenfall av kostnaderna för flytten och vise versa. 

När kommunen planerar större grävningsarbete eller vattenfall planerar 
schaktningsarbete ska den andra parten erbjudas möjlighet för samförlägg-
ning, tillsyn, service och underhåll av egna anläggningar. Underrättelse om 
dessa planerade arbeten ska normalt ske vid samordningsmöten vilka ska 
hållas kontinuerligt. 

Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2016-02-16, § 54.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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§ 54 
Samarbetsavtal med Vattenfall för ledningar i allmän 
platsmark (sbf/2016:18) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen godkänner förslaget och föreslår kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige godkänner samarbetsavtal med Vattenfall för ledningar 
i allmän platsmark. 
 
Sammanfattning 
Vattenfall och kommunen har arbetat fram ett förslag till samarbetsavtal 
som är liknande för flertalet kommuner rörande bestämmelser om bibehål-
lande, förnyelse, nyläggning, underhåll och flytt av ledningar med mera. 
Dessa ledningar ska regleras genom markupplåtelseavtal enligt och samver-
kan med samarbetsavtalet. Detta för att skapa en effektivare handläggning 
när ledningar behöver tillkomma, underhållas eller flyttas.  
 
Ur samarbetsavtalet framgår att de befintliga ledningar och anordningar som 
omfattades av det tidigare markavtalet mellan parterna inte omfattas av detta 
avtal. För dessa ska fortsatt förhandling ske i syfte att träffa en överens-
kommelse. Samarbetsavtalet avser alltså ledningar som tillkommit efter att 
det tidigare avtalet sagts upp samt framtida ledningar.  

 
Innan samarbetsavtalet har undertecknats upplåter kommunen som markä-
gare genom tillfälliga nyttjanderättsavtal utrymme för nya ledningar och an-
ordningar. Dessa ska efter att samarbetsavtalet undertecknats omvandlas till 
markupplåtelseavtal och regleras i enlighet med samarbetsavtalet.  
 
Intrångsersättning för upplåtet utrymme inom allmän platsmark regleras i 
stort genom en angiven ersättning av kronor per löpmeter schakt med påslag 
för Vattenfalls policy beträffande frivillighetspåslag samt lägsta belopp.  
 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 2016-02-16 Dnr   sbf/2016:18 
 

Det förslagna samarbetsavtal reglerar också kostnadsfördelningen vid flytt 
av befintliga ledningar och grundar sig i hur gamla ledningarna är. Kortfattat 
så anges att desto äldre de berörda ledningarna är som skall flyttas, desto 
mer betalar Vattenfall av kostnaderna för flytten och vise versa. 
 
När kommunen planerar större grävningsarbete eller vattenfall planerar 
schaktningsarbete skall den andra parten erbjudas möjlighet för samförlägg-
ning tillsyn, service och underhåll av egna anläggningar. Underrättelse om 
dessa planerade arbeten ska normalt ske vid samordningsmöte vilket ska 
hållas kontinuerligt. 
 
Ärendet 
Det tidigare kommunäga bolaget för elledningar i Botkyrka kommun, Ener-
giBolaget i Botkyrka Salem AB såldes till Vattenfall år 1997. Kommunen 
hade då ett markavtal med bolaget rörande årlig ersättning för befintliga 
ledningar. Avtalet är nu uppsagt och ett nytt avtal behövs.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2016-01-20, utgör 
underlag för beslutet. 
 
________ 
Expedieras till 
Kommunstyrelsen 
Oskar Melin 
Agneta Engver Lindquist 
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Referens Mottagare 
Oskar Melin  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 
 
 
 
 

Samarbetsavtal med Vattenfall för ledningar i allmän 
platsmark   
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen godkänner förslaget och föreslår kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige godkänner samarbetsavtal med Vattenfall för ledningar 
i allmän platsmark. 
 
Sammanfattning 
Det tidigare kommunäga bolaget för elledningar i Botkyrka kommun, Ener-
giBolaget i Botkyrka Salem AB såldes till Vattenfall år 1997. Kommunen 
hade då ett markavtal med bolaget rörande årlig ersättning för befintliga 
ledningar (bilaga 2). Avtalet är nu uppsagt och ett nytt avtal behövs.  
 
Vattenfall och kommunen har nu arbetat fram ett förslag till samarbetsavtal 
som är liknande för flertalet kommuner rörande bestämmelser om bibehål-
lande, förnyelse, nyläggning, underhåll och flytt av ledningar med mera. 
Dessa ledningar skall regleras genom markupplåtelseavtal enligt bilaga 1 
och samverkan med samarbetsavtalet. Detta för att skapa en effektivare 
handläggning när ledningar behöver tillkomma, underhållas eller flyttas.  
 
Ur samarbetsavtalet framgår att de befintliga ledningar och anordningar som 
omfattades av det tidigare markavtalet (bilaga 2) mellan parterna inte omfat-
tas av detta avtal. För dessa skall fortsatt förhandling ske i syfte att träffa en 
överenskommelse. Samarbetsavtalet avser alltså ledningar som tillkommit 
efter att det tidigare avtalet (bilaga 2) sagts upp samt framtida ledningar.  

 
Innan samarbetsavtalet har undertecknats upplåter kommunen som markä-
gare genom tillfälliga nyttjanderättsavtal utrymme för nya ledningar och an-
ordningar. Dessa skall efter att samarbetsavtalet undertecknats omvandlas 
till markupplåtelseavtal (bilaga 1) och regleras i enlighet med samarbetsav-
talet.  
 
Intrångsersättning för upplåtet utrymme inom allmän platsmark regleras i 
stort genom en angiven ersättning av kronor per löpmeter schakt med påslag 
för Vattenfalls policy beträffande frivillighetspåslag samt lägsta belopp.  



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[3] 
Samhällsbyggnadsförvaltningen  

 2016-01-20  Dnr  sbf/2016:18  
 

 
Det förslagna samarbetsavtal reglerar också kostnadsfördelningen vid flytt 
av befintliga ledningar och grundar sig i hur gamla ledningarna är. Kortfattat 
så anges att desto äldre de berörda ledningarna är som skall flyttas, desto 
mer betalar Vattenfall av kostnaderna för flytten och vise versa. 
 
När kommunen planerar större grävningsarbete eller vattenfall planerar 
schaktningsarbete skall den andra parten erbjudas möjlighet för samförlägg-
ning tillsyn, service och underhåll av egna anläggningar. Underrättelse om 
dessa planerade arbeten skall normalt ske vid samordningsmöte vilket skall 
hållas kontinuerligt. 
 

 
Ärendets beredning 
Tjänstemän inom samhällsbyggnadsförvaltningens mark- och exploate-
ringsenhet har granskat angivet förslag till samarbetsavtal.  
 
Bakgrund 
Ledningsdragning i landets tätorter sker normalt i gatumark och allmän 
platsmark. Det är i de flesta fall önskvärt och ändamålsenligt att använda 
dessa utrymmen för ledningsändamål och ledningarna tjänar regelmässigt ett 
allmänt ändamål, vars tillgodoseende för kommunen själv utgör ett viktigt 
intresse.  
 
Det tidigare kommunäga bolaget för elledningar i Botkyrka kommun, Ener-
giBolaget i Botkyrka Salem AB såldes till Vattenfall Eldistribution AB år 
1997. Innan överlåtelsen tecknades ett markavtal mellan bolaget och Bot-
kyrka kommun där kommunen genom nyttjanderätt upplät utrymme för led-
ningarna. Markavtalet sades sedan upp efter att Vattenfall förvärvat bolaget. 
Detta har medfört att för de ledningar som Vattenfall innehar på kommu-
nens mark finns inte några formella rättigheter.  
 
Diskussioner kring de redan befintliga ledningarna som förvärvades år 1997 
pågår fortfarande men för att underlätta och effektivisera handläggning när 
nya ledningar behöver tillkomma, underhållas eller flyttas så har samarbets-
avtalet korrigeras att inte avse de ledningar som omfattades av det tidigare 
markavtalet utan endast nya ledningar. Detta framgår under §1:  
 
”De ledningar och anordningar som omfattades av tidigare mellan parterna 
avtal gällande avtal daterat 1997-01-20, Bilaga 2 omfattas inte av detta av-
tal. Parterna är överens om att fortsätta förhandling kring dessa ledningar 
och anordningar i syfte att träffa överenskommelse också avseende dessa” 
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Magnus Andersson Agneta Engver Lindquist 
Samhällsbyggnadschef Markchef 
 
 
 
 
_________ 
Expedieras till 
Kommunstyrelsen 
Mark- och exploateringsingenjör Oskar Melin 
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§ 44 
Slutrapport - Stenbron 1 (KS/2016:143) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige godkänner slutrapport för Stenbron 1.  
 

Sammanfattning 
Selstor Property Alpha AB kom in med en begäran om planändring i maj 
2008 där man ville ändra befintlig detaljplan för fastigheten Stenbron 1 i  
Eriksbergs industriområde, i syfte att kunna bygga en anläggning för för-
rådsuthyrning. Ett samarbetsavtal och ett ramavtal slöts sommaren 2010. 
Fastigheten ägdes av Svenska Shell AB men såldes till Selstor när plan-
ändringen realiserats. Selstor har bytt namn till Pelican Self Storage.  

Det ekonomiska utfallet är i princip lika med budget (- 5 000 kr) och detalj-
planen vann laga kraft den 12 april 2012.  

Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2016-02-16, § 55.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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§ 55 
Stenbron 1 - Exploatering (sbf/2010:340) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen godkänner förslaget och föreslår kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige godkänner slutrapport för exploateringsprojektet Sten-
bron 
 
Sammanfattning 
Selstor Property Alpha AB kom in med en begäran om planändring i maj 
2008 där man ville ändra befintlig detaljplan för fastigheten Stenbron 1 i  
Eriksbergs industriområde i syfte att kunna bygga en anläggning för för-
rådsuthyrning. Ett samarbetsavtal och ett ramavtal slöts sommaren 2010. 
Fastigheten ägdes av Svenska Shell AB men såldes till Selstor när planänd-
ringen realiserats. Selstor har bytt namn till Pelican Self Storage.  
 
Det ekonomiska utfallet är i princip lika med budget (- 5 000 kr) och detalj-
planen vann laga kraft den 12 april 2012 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2016-01-20, utgör 
underlag för beslutet. 
 
________ 
Expedieras till 
Kommunstyrelsen 
Inger Larsson 
Antonio Ameijenda 
Agneta Engver Lindquist 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2016-01-20  Dnr  sbf/2010:340  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 - 530 613 97 / Sms·0708-891941 · E-post agneta.engver@botkyrka.se  
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Referens Mottagare 
Agneta Engver-Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 
 
 
 
 

Stenbron 1 - Exploatering  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen godkänner förslaget och föreslår kommunfullmäktige: 
Kommunfullmäktige godkänner slutrapport för exploateringsprojektet Sten-
bron 
 
Sammanfattning 
Selstor Property Alpha AB kom in med en begäran om planändring i maj 
2008 där man ville ändra befintlig detaljplan för fastigheten Stenbron 1 i Er-
iksbergs industriområde i syfte att kunna bygga en anläggning för förrådsut-
hyrning. Ett samarbetsavtal och ett ramavtal slöts sommaren 2010. Fastig-
heten ägdes av Svenska Shell AB men såldes till Selstor när planändringen 
realiserats. Selstor har bytt namn till Pelican Self Storage.  
 
Det ekonomiska utfallet är i princip lika med budget (- 5 000 kr) och detalj-
planen vann laga kraft den 12 april 2012 
 
 
Bakgrund 
Selstor Property Alpha AB kom in med en begäran om planändring i maj 
2008 där man ville ändra befintlig detaljplan för fastigheten Stenbron 1 i Er-
iksbergs industriområde i syfte att kunna bygga en anläggning för förrådsut-
hyrning. Ett samarbetsavtal och ett ramavtal slöts sommaren 2010. Fastig-
heten ägdes av Svenska Shell AB men såldes till Selstor när planändringen 
realiserats. Selstor har bytt namn till Pelican Self Storage. Det ekonomiska 
utfallet är i princip lika med budget (- 5 000 kr).  
 
Närmare redovisning av projektet i text och siffror finns i bilagda slutredo-
visningsrapport och ekonomisk rapport 
 
Detaljplanen vann laga kraft den 12 april 2012 
 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[2] 
Samhällsbyggnadsförvaltningen  

 2016-01-20  Dnr  sbf/2010:340  
 

Nyttomålen för projektet var att tillskapa fler arbetstillfällen och att lyfta 
fram den kulturhistoriskt intressanta stenbron. Båda nyttomålen har upp-
nåtts. 
 
Magnus Andersson Antonio Ameijenda 
Samhällsbyggnadschef Exploateringschef 
 
Bilagor 
Slutrapport Stenbron 
Plankarta 
Ekonomisk rapport 
 
 
_________ 
Expedieras till 
Agneta Engver Lindquist, Samhällsbyggnadsförvaltningen 
Antonio Ameijenda, Samhällsbyggnadsförvaltningen 
Inger Larsson, Samhällsbyggnadsförvaltningen 
Kommunstyrelsen 



 

SLUTRAPPORT 

2016-01-20                         Projekt nr:9156 

1 [4] 

 
 

SAMHÄLLSBYGGNADSFÖRVALTNINGEN 

Post Botkyrka kommun, 146 85 Tumba · Besök Munkhättevägen 45 · Kontaktcenter 08-530 610 00 

Direkt 08-530 613 97 · Sms  ·  E-post agneta.engver@botkyrka.se 

Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax  ·  Webb www.botkyrka.se 
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Mark- och exploateringsenheten 

 

Referens 

 

Mottagare 

Nina Vesterli 
Agneta Engver Lindquist 
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Slutrapport 
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Bakgrund 

Selstor Property Alpha AB kom in med en begäran om planändring den 14 maj 
2008 där man ville ändra befintlig detaljplan för fastigheten Stenbron 1 i Er-
iksbergs industriområde i syfte att kunna bygga en anläggning för förrådsut-
hyrning. Ett samarbetsavtal och ett ramavtal slöts sommaren 2010. Fastigheten 
ägdes av Svenska Shell AB men såldes till Selstor när planändringen reali-
serats. Selstor har bytt namn till Pelican Self Storage.  
 
Projektets resultat kontra projektmål 

Måluppfyllnad 

Nyttomålen i projektbeskrivningen var: 
1. Fler arbetstillfällen 
2. Ytterligare en pusselbit till Eriksbergs industri/handelsområde 
3. Möjlighet att lyfta fram den kulturhistoriskt intressanta stenbron. 
 
Nyttomålen har uppnåtts genom att flera nya arbetstillfällen skapats, ytterligare 
en tomt har bebyggts i Eriksberg samt att åtgärder för att framhäva bron genom 
ny plantering, belysning och gångväg.  
 
Projektmålet i projektbeskrivningen var: 
1. Genom en antagen detaljplan möjliggöra och genomföra utbyggnad av 

Stenbron 1 enligt uppdrag. 
 
Projektmålet har uppnåtts.  

 

Tidplan kontra utfall 

Projektet har delvis hållit tidplanen som fanns i projektbeskrivningen. 
 
Tidplanen var att planen skulle antas hösten 2011 och vinna laga kraft slutet 
2011.  
 
Planen antogs 2011-10-27. Därefter överklagades den till både länsstyrelse och 
Mark- och miljödomstolen. Planen vann laga kraft 2012-04-12. 
 
Kostnader, personresurser 

Budget för planeringsfasen var 500 000 kr som enligt ramavtalet skulle faktu-
reras exploatören löpande. Utfallet blev under de 500 tkr som var budgeterade 
och kommunens netto för planeringsfasen blev 0 kr. 
 
Fastställd budget för genomförandet innebär en nettointäkt om 500 tkr. 
Budget för allmänna platser var 778 tkr som exploatören enligt exploaterings-
avtalet ska bekosta samt intäkt för anslutning av vatten och avlopp budgeterad 
till 500 tkr.  
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Utfallet för utförande av allmänna platser blev 651 tkr och intäkt för anslut-
ningsavgift för vatten och avlopp blev 568 tkr. Exploatören har erlagt ersätt-
ning för utbyggnad av gc-väg samt planteringar och det totala utfallet i pro-
jektet summerar till en nettointäkt på 568 tkr. 
 
Erfarenheter av projektarbetet 

Det dröjde från det att planen vann laga kraft till dess att exploatören valde att 
börja bygga. När så skedde hade inte exploatören kallat till det möte projektle-
dare/byggledare hade för avsikt vid exploateringsavtalets tecknande. Exploatö-
ren hade dock haft startmöte med kommunen inom ramen för bygglovs myn-
dighetsutövning.  
 
Exploatören har haft svårt att få besked om rätt höjd på anslutningspunkten för 
VA, vilket ledde till att när de skulle utföra anslutningen fick VA-ledningarna 
inne på tomten projekteras om. 
 
Exploatören fick vänta nästen ett år från beställning till leverans av permanent 
elanslutningspunkt från Vattenfall.   
 
Förslag till förbättringar 

Tydliggöra att startmöte i exploateringsavtalet inte avser bygglovshanteringen. 
 
Att tydligare informera om att bygglov för informationsskylt om byggnationen 
ska sökas i samband med bygglovet för byggnaden.  
 
Att vara extra uppmärksam på projekteringen i projektets yttergränser.  
 
Övrigt 

Det har varit ett framgångsrikt projekt i alla aspekter: tidplan, budget samt ge-
staltningen av lagerbyggnaden.  
 
 
Agneta Engver Lindquist 
Markchef 
 
 
Bilagor 

1. Detaljplan 
2. Ekonomisk redovisning 
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GRUNDKARTA
Koordinatsystem SWEREF 99 18 00
Höjdsystem RH00 mätklass II
Grundkartan upprättad i oktober
månad 2010 genom utdrag ur
kommunens kartbas
Grundkartan utanför planområdet är
ej fältkontrollerad.

ILLUSTRATIONSPLAN
Ritad av ARKOO

PLANBESTÄMMELSER

Skala 1:1000

20 0 20 40M10

Följande gäller inom områden med nedanstående beteckningar.Där beteckningar saknas 
gäller bestämmelsen hela området. Endast angiven användning är tillåten.

GRÄNSER

Planområdesgräns

Användningsgräns

Egenskapsgräns

ANVÄNDNING AV MARK OCH VATTEN

Allmänna platser

Gång- och cykelbana
Anlagd park

Kvartersmark

Lager

UTFORMNING AV ALLMÄNNA PLATSER

grusstig Grussstig

UTNYTTJANDEGRAD / FASTIGHETSINDELNING

e Största sammanlagda byggnadsarea (BYA) är 1350 m2. Bebyggelse inom
fastighetenska utformas i minst två huskroppar.

BEGRÄNSNINGAR AV MARKENS BEBYGGANDE

Marken får inte bebyggas

MARKENS ANORDNANDE

Dagvatten

Lokalt omhändertagande av dagvatten (LOD) gäller för området.
Utfart, stängsel

Körbar utfart får inte anordnas

PLACERING, UTFORMNING OCH UTFÖRANDE

Placering

p Byggnader skall placeras i huvudsaklig överensstämmelse med illustrationen

Utformning

Högsta totalhöjd i meter över nollplanet
Utseende

f Minst 50% av den hårdgjorda ytan ska utgöras av armerat gräs.

ADMINISTRATIVA BESTÄMMELSER

Genomförandetid

Genomförandetiden är 5 år från den dag planen vinner laga kraft

ILLUSTRATIONER
bro Illustrationstext

GC-BANA

PARK

U

Vattenskyddsområde
Planområdet ligger inom yttre
skyddsområde för vattentäkt Östra
Mälaren. Det innebär bland annat
att verksamhet måste vara försiktig
med allt som kan förorena grund-
och ytvatten. Dagvatten ska tas om
hand så det följer
vattenskyddsföreskrifterna.

Syfte
Syftet med planen är att säkerställa
den gamla stenbron och möjliggöra
för en byggnad med uthyrning av
förrådslokaler.

GRUNDKARTEBETECKNINGAR

Traktgräns

Fastighetsgräns

Servitut

Vägkant

Staket

Häck

Slänt

Höjdkurva

Träd

Belysningsstolpe

Byggnad

Planerad byggnad

Järnväg

Fornlämning

Vattenledning

Tele- och optikledning

Elledning

Fjärrvärmeledning
DETALJPLAN FÖR

Stenbron 1 m fl.
ERIKSBERG; BOTKYRKA KOMMUN

SAMHÄLLBYGGNADSFÖRVALTNINGEN

………………………………. ………………………………………
CHRISTINA LOOD ANNA AHLSTRAND
Tf chef för Stadsbyggnadsenheten Planarkitekt

UPPRÄTTAD ENLIGT PBL (1987:10) AV 

52-75

Antagen KF 2011-10-27
Laga kraft 2012-04-12

Beslut tillhörande kommunfullmäktige i 
Botkyrka kommun 2011-10-27  §160

……………………………….
Håkan Hultgren
Kommunfullmäktiges sekreterare



Exploateringsprojekt PROJEKTBUDGET Upprättad: 2011-07-13 PROJEKTUTFALL Upprättad: 2016-01-14
Botkyrka Kommun Projekt:  9156 Stenbron

Projektledare: Nina Vesterli, SBF
TOTAL PROJEKTBUDGET Agneta Engver Lindquist

EXPLOATERING Kostnader Intäkter Netto Kostnader Intäkter Netto Avvikelse
Kr Kr Kr Kr Kr Kr Kr

Mark (från reserven) 0 0 0

Mark (förvärv/försäljning) 0 0 0 0 0

Övriga kostnader 500 000 -500 000 456 733 -456 733 43 267
Planavgifter 500 000 500 000 430 220 430 220 -69 780

Summa generell exploatering 500 000 500 000 0 456 733 430 220 -26 513 -26 513

INVESTERING ALLMÄN PLATS Kostnader Intäkter Netto Kostnader Intäkter Netto
Kr Kr Kr Kr Kr Kr Kr

Utgifter gata/park 775 000 -775 000 651 203 -651 203 123 797
Gatukostnadsersättning 775 000 775 000 604 984 604 984 -170 016

Summa allmän plats 775 000 775 000 0 651 203 604 984 -46 219 -46 219

INVESTERING VATTEN/AVLOPP Kostnader Intäkter Netto Kostnader Intäkter Netto
Kr Kr Kr Kr Kr Kr Kr

Utgifter VA 0 1 241 -1 241 -1 241
Anläggningsavgifter VA 500 000 500 000 568 956 568 956 68 956

Summa kommunalt va 0 500 000 500 000 1 241 568 956 567 715 67 715

KOSTNADER INTÄKTER NETTO KOSTNADER INTÄKTER NETTO NETTO
Kr Kr Kr Kr Kr Kr Kr

TOTALT PROJEKTET 1 275 000 1 775 000 500 000 1 109 177 1 604 160 494 983 -5 017

KOMMENTARER TILL UTFALLET

Totalt har projektet gått lika med budget. Visserligen ligger ett litet minus på 

exploateringskostnader på -26 tkr (inte tagit betalt för avtalsskrivning) och på gatuanläggning -46 

tkr (Vi kunde inte försvara antalet nedlagda timmar) 

som uppvägs av ett nästan lika stort överskott på va + 67 tkr



 PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Kommunstyrelsen 
 2016-03-07 Dnr KS/2015:173 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 45 
Revidering av riktlinjer för områdesutveckling 
(KS/2015:173) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige godkänner förslaget till reviderade riktlinjer för 
områdesutveckling i Botkyrka. 

 
Sammanfattning 
Områdesutvecklingen i Botkyrka justeras ständigt med utgångspunkt från en 
föränderlig verklighet i våra stadsdelar. De nuvarande riktlinjerna för områ-
desgrupperna är från 2012 och behöver uppdateras för att fungera som 
struktur för områdesutvecklingen i Botkyrka 

De uppdateringar som föreslås är:  

• Att riktlinjerna omfattar områdesutvecklingen som helhet och inte enbart 
områdesgrupper.  

• Att områdesutvecklarens roll uppdateras för att bättre motsvara den fak-
tiska arbetsprocessen i områdesutvecklingen. 

• Att alla förvaltningar föreslås vara representerade i områdesgrupperna.  
• Att ny årscykel för områdesgrupperna införs för att bättre integrera om-

rådesarbetet med kommunens övergripande styrsystem. Den årliga ana-
lysen flyttas från maj till början av året.  

• Nya riktlinjer för områdesgruppernas utvecklingspengar integreras i rikt-
linjerna för områdesutveckling.  

 
Demokratiberedningen har behandlat ärendet 2016-02-12, § 5.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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Demokratiberedning  
 2016-02-12  Dnr KS/2015:173 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 5 
Riktlinjer för områdesutveckling (KS/2015:173) 
 
Beslut 
Demokratiberedningen föreslår:  
 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
Kommunfullmäktige godkänner förslaget till reviderade riktlinjer för områdes-
utveckling i Botkyrka. 
 
Sammanfattning 
Dennis Latifi, områdesutvecklare i Alby, presenterar de reviderade riktlin-
jerna för områdesutveckling i kommunen.  
 
Områdesutvecklingen i Botkyrka justeras ständigt med utgångspunkt från en 
föränderlig verklighet i våra stadsdelar. De nuvarande riktlinjerna för områ-
desgrupperna är från 2012 och behöver uppdateras för att fungera som 
struktur för områdesutvecklingen i Botkyrka 

 
De uppdateringar som föreslås är:  
1. Att riktlinjerna omfattar områdesutvecklingen som helhet och inte en-

bart områdesgrupper,  
2. Att områdesutvecklarens roll uppdateras för att bättre motsvara den 

faktiska arbetsprocessen i områdesutvecklingen,  
3. Att alla förvaltningar föreslås vara representerade i områdesgrupperna,  
4. Att ny årscykel för områdesgrupperna införs för att bättre integrera om-

rådesarbetet med kommunens övergripande styrsystem. Den årliga 
analysen flyttas från maj till början av året.  

5. Nya riktlinjer för områdesgruppernas utvecklingspengar integreras i 
riktlinjerna för områdesutveckling.  

 
 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Demokratiberedning 

 2016-02-12 Dnr KS/2015:173  
 

Ärendet 
Botkyrka består av fem stadsdelar med olika förutsättningar och behov. 
Dessa är Alby, Fittja, Hallunda-Norsborg, Tullinge och Tumba.  
Olika utmaningar i kommunen styr utvecklingen i Botkyrka vilka måste ses 
över och anpassas inom kommunens verksamheter lokalt.  
Områdesgrupperna ansvarar för den strategiska planeringen av områdesut-
veckling.  

 
Områdesutvecklingens roll i styrsystemet  
Kommunstyrelsen ansvarar för områdesutvecklingen som bereds i demokra-
tiberedningen.  
 
Områdesarbetets platsperspektiv kompletterar förvaltningarnas verksam-
hetsperspektiv i kommunens styrsystem och planeringsarbete. För att inte-
grera dessa två perspektiv har områdesarbetet en planeringsårscykel med 
årsrapport, analys och handlingsplan som presenteras i början av varje år. 
En delårsrapport presenteras i september som en uppföljning av insatsernas 
genomförande inom ramen för handlingsplanen för innevarande år. I de 
stadsdelar som har utvecklingsprogram utgör det ramen för områdesgrup-
pens arbete.  
Förslaget på reviderade riktlinjer innebär bland annat att den årliga analysen 
presenteras i början av året istället för som tidigare i maj.  
 
Områdesgruppernas utvecklingspengar  
Områdesgrupperna har utvecklingspengar som kan användas för insatser inom 
respektive områdesgrupps handlingsplan. I de nya riktlinjerna föreslås ordfö-
rande för respektive områdesgrupp ha budgetansvar för utvecklingspengarna 
och att föreningsbidrag som stödform inte används av områdesgrupperna från 
och med år 2017.  
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Kommunledningsförvatning  

Samhällsutveckling 

 

Referens 

 

Mottagare 

Dennis Latifi 

 

 

 

 

 

 

 

Demokratiberedningen 

Kommunstyrelsen 

 

Riktlinjer för områdesutveckling i Botkyrka 

 

Förslag till beslut 

Demokratiberedning föreslår: 

Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

 

Kommunfullmäktige godkänner förslaget till reviderade riktlinjer för områdes-

utveckling i Botkyrka. 

 
Sammanfattning 

Områdesutvecklingen i Botkyrka justeras ständigt med utgångspunkt från en 

föränderlig verklighet i våra stadsdelar. De nuvarande riktlinjerna för områ-

desgrupperna är från 2012 och behöver uppdateras för att fungera som struktur 

för områdesutvecklingen i Botkyrka. 

 

De uppdateringar som föreslås är: 

1. Att riktlinjerna omfattar områdesutvecklingen som helhet och inte en-

bart områdesgrupper, 

2. Att områdesutvecklarens roll uppdateras för att bättre motsvara den 

faktiska arbetsprocessen i områdesutvecklingen, 

3. Att alla förvaltningar föreslås vara representerade i områdesgrupperna, 

4. Att ny årscykel för områdesgrupperna införs för att bättre integrera om-

rådesarbetet med kommunens övergripande styrsystem. Den årliga ana-

lysen flyttas från maj till början av året. 

5. Nya riktlinjer för områdesgruppernas utvecklingspengar integreras i 

riktlinjerna för områdesutveckling. 

 
Bakgrund 

Botkyrka består av fem stadsdelar med sinsemellan olika förutsättningar och 

behov. Dessa är Alby, Fittja, Hallunda-Norsborg, Tullinge och Tumba. För att 

utveckla Botkyrka som helhet måste vi utgå från de olika utmaningarna som 

finns och anpassa våra verksamheter lokalt. Områdesgrupperna ansvarar för 

den strategiska planeringen av områdesutveckling. 
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Områdesgruppen ska samordna aktörer i stadsdelen så att kommunens förvalt-

ningar, bolag och samverkanspartners lyckas i sina ordinarie uppdrag. Arbetet 

ska utveckla stadsdelen och det ska ske i dialog med medborgarna och verk-

samma och med deras aktiva medverkan. 

 

Det finns fem områdesgrupper i Botkyrka, en i varje stadsdel. Områdesgrup-

perna består av ordförande som utses av kommundirektören bland förvalt-

ningscheferna, representanter för kommunens förvaltningar och samverkans-

partner samt områdesutvecklare som ansvarar för kontinuiteten i det strate-

giska utvecklingsarbetet.  

 
Områdesutvecklingens roll i styrsystemet 

Kommunstyrelsen ansvarar för områdesutvecklingen som bereds i demokrati-

beredningen.  

 

Områdesarbetets platsperspektiv kompletterar förvaltningarnas verksamhets-

perspektiv i kommunens styrsystem och planeringsarbete. För att integrera 

dessa två perspektiv har områdesarbetet en planeringsårscykel med årsrapport, 

analys och handlingsplan som presenteras i början av varje år. En delårsrapport 

presenteras i september som en uppföljning av insatsernas genomförande inom 

ramen för handlingsplanen för innevarande år. I de stadsdelar som har utveckl-

ingsprogram utgör det ramen för områdesgruppens arbete. 

 

Förslaget på reviderade riktlinjer innebär bland annat att den årliga analysen 

presenteras i början av året istället för som tidigare i maj. 

 
Områdesgruppernas utvecklingspengar 

Områdesgrupperna har utvecklingspengar som kan användas för insatser inom 

respektive områdesgrupps handlingsplan. I de nya riktlinjerna föreslås ordfö-

rande för respektive områdesgrupp ha budgetansvar för utvecklingspengarna 

och att föreningsbidrag som stödform inte används av områdesgrupperna från 

och med år 2017. 

 

Xx 

Kommundirektör   Sara Wrethed 

   Verksamhetschef samhällsutveckling 

 

Bilagor 
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Förslag på riktlinjer för områdesutveckling i Botkyrka.  
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Områdesutveckling i Botkyrka 

I Botkyrka kommun har vi en förvaltningsövergripande lokal organisation i 
varje stadsdel. Den kallas Botkyrkas områdesutveckling. 
 
Syftet med riktlinjerna 

Riktlinjerna har tagits fram för att säkerställa enhetliga arbetssätt och en god 
kvalitet. De ska tydliggöra områdesutvecklingens organisering, uppdrag samt 
roller och ansvarsfördelning.  
 
Riktlinjerna vänder sig till dig som är 

1. representant i kommunledningsgruppen, 
2. områdesutvecklare och 
3. ledamot i våra områdesgrupper. 

 
Områdesutvecklingens uppdrag 

Botkyrkas områdesutveckling har till uppgift att: 
- samordna kommunens arbete i en stadsdel 
- komplettera förvaltningsorganisationens perspektiv med områdesper-

spektiv 
- ge den kommunala organisationen kunskap om förutsättningar, styrkor 

och behov i respektive stadsdel 
- skapa samverkan mellan lokala aktörer, både kommunala och andra 
- stimulera och tillvarata medborgarnas egna initiativ, lösningar och ak-

tiviteter för att stärka civilsamhället  
- föra dialog med medborgare – flickor och pojkar, kvinnor och män med 

olika social och etnisk bakgrund. 
 
Genom att utgå från den lokala stadsdelen kan vi möta medborgarna där deras 
dagliga liv utspelar sig. Medborgarens fokus är avgörande som utgångspunkt 
för förståelsen av vilka behov som finns och hur kommunen kan arbeta olika i 
olika stadsdelar för att möta dessa. I dialogen kan Botkyrkabornas egen med-
verkan mobiliseras och deras kunskap tas tillvara. Lokalt samarbete ökar effek-
tiviteten i kommunens tjänster. Genom att samplanera olika insatser förbättras 
förutsättningarna att nå kommunens gemensamma mål.  
 
Områdesutvecklingens organisering i Botkyrka 

Områdesutvecklingens organisation och arbetssätt utgår från respektive stads-
dels förutsättningar och behov. Det operativa arbetet sker i arbetsgrupper me-
dan strategisk planering och styrning sker i områdesgruppen. I alla stadsdelar 
finns så kallade nätverksgrupper för samordningen av insatser för barn, ung-
domar och trygghet. 
 
 
 



 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 
 

Områdesgruppens uppdrag 

Områdesgruppen ansvarar för strategisk planering av utvecklingsarbetet i 
stadsdelen och ska samordna aktörer i stadsdelen. I de stadsdelar där strate-
giska utvecklingsprogram har fastställts utgör genomförandet av dessa grunden 
för områdesgruppens strategiska arbete.  
 

Områdesgruppens sammansättning 

Det finns fem områdesgrupper fördelade på kommunens stadsdelar – Alby, 
Fittja, Hallunda-Norsborg, Tullinge och Tumba 
 
Ordföranden 

Kommundirektören utser områdesgruppernas ordförande bland förvaltnings-
cheferna. Områdesgruppens ordförande tillhör kommundirektörens lednings-
grupp och tar där upp viktiga frågor gällande stadsdelens utveckling som krä-
ver centrala lösningar. Områdesgruppens ordförande ansvarar tillsammans med 
områdesutvecklaren för samordningen mellan dialogforum och områdesgrup-
pen i respektive stadsdel. Ordförande leder områdesgruppens arbete och har ett 
särskilt ansvar att säkerställa god närvaro bland områdesgruppens ledamöter. 
Områdesgruppens ordförande har beslutsansvar för områdesgruppens utveckl-
ingspengar. 
 

Ledamoten 

Förvaltningarna utser en ledamot till respektive områdesgrupp. Förvaltningar-
na ska ge sina ledamöter ett tydligt mandat och utrymme för aktiv medverkan i 
områdesgruppens arbete. Vid val av ledamot ska en sammanvägning av med-
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arbetarens formella mandat samt kunskap om stadsdelen och sakfrågorna gö-
ras. Att ingå i förvaltningens ledningsgrupp är inte obligatoriskt om en annan 
medarbetare i ledande ställning bättre fyller rollen. 
 
Ledamoten ansvarar för att: 
 

 ta upp frågor från den egna förvaltningen som bidrar till områdesgruppens 
arbete 

 ta upp frågor från områdesgruppen i den egna förvaltningens ledning 
 samordna sin förvaltnings insatser med områdesgruppens insatser 
 utveckla samarbete med andra förvaltningar och externa aktörer 
 medverka i dialoger med medborgarna som berör den egna förvaltningens 

ansvarsområde 
 aktivt medverka i framtagandet av analys, handlingsplan och rapporter. 
 utse en ersättare vid förhinder. 

 

Områdesutvecklaren 

Områdesutvecklarna ansvarar för kontinuiteten i det strategiska utvecklingsar-
betet i stadsdelen. De ansvarar också för att områdesutvecklingen samordnas 
med central planering i kommunledningsförvaltningen. 
 
Områdesutvecklaren är områdesgruppens lokala representant och ansikte utåt. 
De finns på medborgarkontoren, är lätta att nå för medborgarna och samordnar 
områdesgruppens arbete under ledning av ordföranden. De organiserar områ-
desgruppens dialoger och stöder förvaltningar i deras lokala dialoger. Områ-
desutvecklaren samordnar arbetet i nätverksgruppen. De deltar i dialogforums 
möten, stöder arbetet med viss administration kring mötena och kunskapsun-
derlag om stadsdelen till ledamöterna i dialogforum. 
 
Vice ordföranden och sekreteraren 

Vice ordförande i områdesgruppen utses av ordföranden bland ledamöterna. 
Sekreteraren utses av medborgarkontorens chef bland samhällsvägledarna på 
det lokala medborgarkontoret. 
 
Områdesutvecklingens roll i styrsystemet 

Kommunstyrelsen ansvarar för områdesutvecklingen som bereds i demokrati-
beredningen.  
 
Områdesarbetets platsperspektiv kompletterar förvaltningarnas verksamhets-
perspektiv i kommunens styrsystem och planeringsarbete. För att integrera 
dessa två perspektiv har områdesarbetet en planeringsårscykel som beskrivs 
nedan. 
 
 
 



 

Strategiska utvecklingsprogram 

Kommunens dokument Ett hållbart Botkyrka är utgångspunkt för arbetet med 
hållbar utveckling på 30 års sikt. Med det som utgångspunkt och för att an-
passa kommunens arbete till lokala förutsättningar, görs ett strategiskt utveckl-
ingsprogram för hållbar utveckling i varje stadsdel. I dialog med medborgarna 
definieras huvuduppgifter och långsiktiga handlingsvägar i respektive stadsdel. 
Vartefter programmen blir klara fastställs de av kommunfullmäktige. Pro-
grammen utgör ett ramverk för den lokala områdesutvecklingen och stöd för 
kommunens prioriteringar och insatser i respektive stadsdel. 
 

Stadsdelsanalys 

Områdesgrupperna presenterar en stadsdelsanalys i början av varje år. Stads-
delsanalyserna bygger vidare på kommunledningsförvaltningens tematiska 
omvärldsanalys men har fokus på stadsdelen. Analysen beskriver och kom-
menterar den långsiktiga utvecklingen och tillståndet i stadsdelen. Analysen är 
tänkt att fungera som kunskapsunderlag om Botkyrkas stadsdelar för förvalt-
ningar, nämnder och aktörer i stadsdelen. Analysen bygger på dialog med olika 
aktörer i stadsdelar, lokala iakttagelser samt relevant statistik. 
 
Handlingsplan 

Områdesgrupperna presenterar handlingsplaner för respektive stadsdel i början 
av varje år. Handlingsplanen beskriver områdesgruppens och arbetsgruppernas 
insatser för året. Handlingsplanerna bygger på analysen i respektive stadsdel 
och är ett led i genomförandet av strategiska utvecklingsprogram i de stadsde-
lar de finns. 
 
Årsrapport och delårsrapport 

Årsrapporterna presenteras i början av varje år och beskriver genomförandet 
och utfallet av insatserna i respektive handlingsplan och budget från föregå-
ende år. Delårsrapporterna följer upp insatserna i handlingsplanerna under 
verksamhetsåret och presenteras i september. 
 
Årsrapport, analys och handlingsplan för varje stadsdel presenteras i början av 
varje år och behandlas i demokratiberedning i februari eller mars och går vi-
dare som anmälningsärende till kommunstyrelsen. 
 
Analysarbetet ska också redovisas till kommunledningsgruppen.  
 
Områdesgruppernas utvecklingspengar 

Områdesgruppernas utvecklingspengar är ett årligt anslag om 250 000 kr per 
områdesgrupp (2015) som används för genomförande av områdesgruppernas 
handlingsplaner. 
Utvecklingspengarna kan användas till olika typer av insatser och kostnadsslag 
förutsatt att det sker inom ramen för handlingsplanen: 



 

 
 inköp av varor och tjänster från företag och föreningar 
 idéburna-offentliga partnerskap 
 visstidsanställningar 
 kommunal verksamhet 
 områdesgruppernas administration 

 
Föreningsbidrag som stödform används inte av områdesgrupperna från och 
med år 2017 och fasas ut under 2016. 
 
Ordförande för respektive områdesgrupp har budgetansvar. Budget ligger un-
der kommunstyrelsen med separata BK-nummer, en per ordförande. 
 

Samordning med dialogforum 

För att öka de förtroendevaldas kontaktyta med medborgarna har kommun-
fullmäktige utsett sex dialogforum för olika kommundelar – Alby, Fittja, Hall-
unda-Norsborg, Tullinge, Tumba och Vårsta-Grödinge. Det finns en nära 
koppling mellan dialogforums och områdesgruppernas uppdrag att föra dialog. 
De båda uppdragen ska komplettera varandra och samplaneras.  Ordföranden i 
dialogforum och ordföranden i områdesgrupperna tillsammans med områdeut-
vecklaren ansvarar för samordningen mellan områdesgruppen och dialogforum 
i respektive område. 
 
Dialogforum ska genomföra samråd. Förvaltningar/områdesgrupperna och 
nämnder kan använda dialogforum istället för att genomföra egna samråd. (Se 
beslutade riktlinjer för dialogforum 2015-11-26 KS/2015:201.
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§ 46 
Justerade riktlinjer för markanvisningar (KS/2015:793) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna justeringar i riktlinjer för  
markanvisningar.  

 
Ärendet  
Kommunstyrelsen har den 2 november 2015 (KS/2015:694) uppdragit åt 
kommunledningsförvaltningen att senast den 31 december 2015 återkomma 
med förslag på justerade riktlinjer för markanvisningar och exploateringsav-
tal som en konsekvens av nya reglementen för kommunstyrelsen och sam-
hällsbyggnadsnämnden.  
 
Kommunledningsförvaltningen finner inga skäl att justera riktlinjerna för 
exploateringsavtal då dessa inte utpekar någon nämnd eller förvaltning. Vad 
gäller riktlinjer för markanvisningar föreslås följande justeringar mot bak-
grund av att samhällsbyggnadsnämnden enligt de nya reglementena ansvarar 
för och samordnar platsutveckling och detaljplanering i den omfattning som 
kommunens utveckling kräver.  
 
”Kommunstyrelsen” byts ut mot ”samhällsbyggnadsnämnden” och ”kom-
munledningsförvaltningen” byts ut mot ”samhällsbyggnadsförvaltningen” 
på samtliga ställen i reglementet med undantag för:  
 
§ 4 Beslutsgång i samband med markanvisning, Direkt markanvisning när 
detaljplan tas fram, p. 2 – ”Kommunstyrelsen beslutar att uppdra åt sam-
hällsbyggnadsnämnden att starta detaljplanearbete.” byts ut mot ”Samhälls-
byggnadsnämnden startar detaljplanearbete.”  
 
§ 4 Beslutsgång i samband med markanvisning, Markanvisningstävling när 
detaljplan ska tas fram, p. 2 – ”Kommunstyrelsen beslutar om tilldelning av 
markanvisningen och ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att ta fram 
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Kommunstyrelsen 

 2016-03-07 Dnr  KS/2015:793 
 

detaljplan.” byts ut mot ”Samhällsbyggnadsnämnden beslutar om tilldelning 
av markanvisningen och tar fram detaljplan.” 

Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2016-02-17, § 3.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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§ 3  
Justerade riktlinjer för markanvisningar  
 
Beslut 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fastställa föreslagna ju-
steringar i riktlinjer för markanvisningar.  

 
Ärendet  
Kommunstyrelsen har den 2 november 2015 (KS/2015:694) uppdragit åt 
kommunledningsförvaltningen att senast den 31 december 2015 återkomma 
med förslag på justerade riktlinjer för markanvisningar och exploateringsav-
tal som en konsekvens av nya reglementen för kommunstyrelsen och sam-
hällsbyggnadsnämnden.  
 
Kommunledningsförvaltningen finner inga skäl att justera riktlinjerna för 
exploateringsavtal då dessa inte utpekar någon nämnd eller förvaltning. Vad 
gäller riktlinjer för markanvisningar förslås följande justeringar mot bak-
grund av att samhällsbyggnadsnämnden enligt de nya reglementena ansvarar 
för och samordnar platsutveckling och detaljplanering i den omfattning som 
kommunens utveckling kräver. 

 
 ”Kommunstyrelsen” byts ut mot ”samhällsbyggnadsnämnden” och ”kom-
munledningsförvaltningen” byts ut mot ”samhällsbyggnadsförvaltningen” 
på samtliga ställen i reglementet med undantag för:  
 
§ 4 Beslutsgång i samband med markanvisning, Direkt markanvisning när 
detaljplan tas fram, p. 2 – ”Kommunstyrelsen beslutar att uppdra åt sam-
hällsbyggnadsnämnden att starta detaljplanearbete.” byts ut mot ”Samhälls-
byggnadsnämnden startar detaljplanearbete.”  
 
§ 4 Beslutsgång i samband med markanvisning, Markanvisningstävling när 
detaljplan ska tas fram, p. 2 – ”Kommunstyrelsen beslutar om tilldelning av 
markanvisningen och ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att ta fram 
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detaljplan.” byts ut mot ”Samhällsbyggnadsnämnden beslutar om tilldelning 
av markanvisningen och tar fram detaljplan.” 
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Referens Mottagare 

Antonio Ameijenda Kommunstyrelsen 

Justerade riktlinjer för markanvisningar 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

Kommunfullmäktige fastställer föreslagna justeringar i riktlinjer för markan-
visningar. 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har den 2 november 2015 (KS/2015:694) uppdragit åt 
kommunledningsförvaltningen att senast den 31 december 2015 återkomma 
med förslag på justerade riktlinjer för markanvisningar och exploateringsavtal 
som en konsekvens av nya reglementen för kommunstyrelsen och samhälls-
byggnadsnämnden.  

Kommunledningsförvaltningen finner inga skäl att justera riktlinjerna för ex-
ploateringsavtal då dessa inte utpekar någon nämnd eller förvaltning. Vad gäl-
ler riktlinjer för markanvisningar förslås följande justeringar mot bakgrund av 
att samhällsbyggnadsnämnden enligt de nya reglementena ansvarar för och 
samordnar platsutveckling och detaljplanering i den omfattning som kommu-
nens utveckling kräver. 

”Kommunstyrelsen” byts ut mot ”samhällsbyggnadsnämnden” och ”kommun-
ledningsförvaltningen” byts ut mot ”samhällsbyggnadsförvaltningen” på samt-
liga ställen i reglementet med undantag för: 

§ 4 Beslutsgång i samband med markanvisning, Direkt markanvisning när de-
taljplan tas fram, p. 2 – ”Kommunstyrelsen beslutar att uppdra åt samhälls-
byggnadsnämnden att starta detaljplanearbete.” byts ut mot ”Samhällsbygg-
nadsnämnden startar detaljplanearbete.” 

§ 4 Beslutsgång i samband med markanvisning, Markanvisningstävling när
detaljplan ska tas fram, p. 2 – ”Kommunstyrelsen beslutar om tilldelning av 
markanvisningen och ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att ta fram de-
taljplan.” byts ut mot ”Samhällsbyggnadsnämnden beslutar om tilldelning av 
markanvisningen och tar fram detaljplan.” 
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Kommundirektör 

Sara Wrethed 
Avdelningschef samhällsutveckling 
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MARKANVISNINGSRIKTLINJER BOTKYRKA KOMMUN 
 
Riktlinjerna är framtagna av kommunledningsförvaltningen och beslutade i 
Kommunfullmäktige 2016-03-31 § xx.  
 

Markanvisning 
Med markanvisning avses en överenskommelse mellan kommunen och en 
byggherre som ger byggherren ensamrätt att under en begränsad tid och under 
givna villkor förhandla med kommunen om överlåtelse eller upplåtelse av ett 
kommunägt markområde för bebyggande.  
 
Huvudprincipen vid markanvisning är att kommunen ska överlåta (sälja) mar-
ken. Tomträttsupplåtelse kan tillämpas i vissa fall.  
 
Riktlinjer för markanvisningar gäller inte för försäljning av villatomter för en-
skilt byggande. Försäljning av villatomter för enskilt byggande sker via mäk-
lare. 
 
När kommunen beslutat om val av byggherre tecknas ett ramavtal för markan-
visningen. Inom ramen för markanvisningen ingår normalt planläggning av 
marken för ändamålet och därför tecknas även ett plankostnadsavtal.  
 
Ramavtalet ska ersättas med ett traditionellt köpeavtal under den tidsperiod 
som markanvisningen löper, vanligtvis 2 år. Om ett bindande köpeavtal inte 
upprättas upphör markanvisningen att gälla och kommunen kan anvisa marken 
till annan byggherre. ä 
 
 
 
  



 

§ 1 Utgångspunkter för markanvisning i Botkyrka kommun 
 

Markanvisningar i Botkyrka kommun utgår från kommunens översiktsplan 
som antogs 2014 som bland annat anger följande: 

 
• Vi ska bygga bostäder i redan bebyggda områden, i första hand i bra 

kollektivtrafiklägen. 
• Vi vill i högre grad blanda arbetsplatser och bostäder. 
• Följande platser i Botkyrka ska stärkas som tyngdpunkter för bebyg-

gelse, kollektivtrafik, handel och service: Hallunda centrum, Alby cent-
rum och Eriksbergs verksamhetsområde samt stråken däremellan, Fittja 
centrum, Tullinge centrum, Vårsta centrum samt Tumba centrum. 

• Vi vill att bostadsbyggandet ska öka. Översiktsplanen ger utrymme för 
20 000 nya bostäder. 

• Vi vill skapa möjligheter för 15 000 fler arbetstillfällen. 
• Fokus under planeringsperioden kommer att ligga på förnyelse av och 

förtätning i våra miljonprogramsområden. 
• Vi strävar efter en mångfald av bostäder i alla stadsdelar både när det 

gäller upplåtelseform, storlek, utförande och pris. 
• När vi förtätar och bygger nytt inom befintliga stadsdelar ska vi passa 

på att förbättra de fysiska och de sociala kopplingarna mellan olika om-
råden. Vi ska sträva efter ett mer sammanhängande gatunät. 

 
§ 2 Initiering av markanvisning 
Kommunen gör en övergripande planering av kommande projekt utifrån över-
siktsplanen och de program som finns. I den övergripande planeringen görs en 
preliminär tidssättning av projekten. Planeringen av projekten uppdateras årli-
gen i samband med kommunens budgetarbete. Projekten stäms av mot övriga 
kommunala investeringar och befolkningsprognoser. 

 
En markanvisning kan initieras på två olika sätt:  
 

• Kommunens egna behov av verksamhetslokalisering eller kommunens 
planer för ny bebyggelse eller utveckling av befintlig. 
  

• Byggherre kan lämna in förslag som prövas av kommunen. Förslagets 
genomförbarhet prövas av kommunen och tilldelningsfrågan samt mar-
kanvisningsmetod vägs utifrån kommunens utgångspunkter i översikts-
planen och den årliga planeringen och prioriteringen av projekt. 
 

§ 3 Val av metod för tilldelning av mark 
Markanvisning kan genomföras på olika sätt. Kommunen tillämpar tre metoder 
för markanvisning: anbud, direktanvisning och markanvisningstävling. Ef-
tersom varje markområde har unika förutsättningar gör kommunen en bedöm-



 

ning från fall till fall vilken markanvisningsmetod som är mest lämplig och när 
i tid markanvisningen bör genomföras. Utvärdering av förslag, anbud och täv-
lingsbidrag kommer att ta sin utgångspunkt i av kommunen framtagen utvärde-
ringsmall med kriterier för respektive markanvisning. 

 
Anbud (försäljning med budgivning) 

• Vid anbudsförfarande framgår de förutsättningar och krav som gäller 
för det aktuella markområdet i det förfrågningsunderlag som tas fram 
av kommunen. Förfrågningsunderlaget annonseras i lämpliga medier 
och på www.botkyrka.se. Anbudet kan i vissa fall avse idéer om ut-
formning och användning. 

 
Direktanvisning (försäljningen sker med opartisk värdering) 

• Direktanvisning används till exempel när det är uppenbart att det endast 
finns en byggherre som är aktuell, när det finns uppenbara fördelar att 
samordna en utbyggnad, när kommunen har mycket projektspecifika 
krav, när kommunen vill tillgodose ett särskilt etableringsönskemål (till 
exempel ett innovativt bostadsprojekt eller en företagsetablering), när 
markanvisningen ingår i markbytesaffär eller när markanvisningen bi-
drar till ökad mångfald avseende till exempel aktörer på bostadsmark-
naden eller upplåtelseformer inom ett bostadsområde. 

 
Markanvisningstävling (idéprövning och försäljning med anbud) 

• Markanvisningstävling används främst i speciella fall när platsen eller 
ändamålet så kräver, till exempel vid projekt där arkitektur, nytän-
kande, teknikutveckling eller utmanande lokala förutsättningar till-
sammans med ekonomi behöver prövas. Ett program tas fram av kom-
munen som beskriver förutsättningarna. 

 
§ 4 Beslutsgång i samband med markanvisning 
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar om att en markanvisning ska ske för ett 
visst område samt vilken tilldelningsmetod som ska användas. När anbudsför-
farande och markanvisningstävling väljs ska det i beslutet framgå vilka utvär-
deringskriterier som ska gälla för ärendet. Kommunens mark säljs i första hand 
med antagen detaljplan. Mindre markregleringar värderas och säljs i samband 
med fastighetsregleringen hos Lantmäteriet. 

 
I förfrågningsunderlagen ska det framgå vid vilken tidpunkt byggherren ska 
lämna in sina anbud eller förslag. Beroende på vilken metod som tillämpas 
sker besluten i olika steg. 
 



 

Anbud när det finns en gällande detaljplan som inte ska ändras: 
1. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att anbud ska tillämpas. Samhälls-

byggnadsnämnden beslutar vilka kriterier som ska tillämpas vid utvär-
deringen. Samhällsbyggnadsnämnden ger samhällsbyggnadsförvalt-
ningen i uppdrag att teckna avtal. Av beslutet framgår att kommunen 
förbehåller sig rätten att avbryta anbudsförfarandet utan ekonomisk er-
sättning till byggherren. 

2. Kommunfullmäktige godkänner marköverlåtelseavtalet/köpeavtalet.  
 

Direkt markanvisning där detaljplan redan finns som inte ska ändras: 
1. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att direkt markanvisning ska till-

lämpas till namngiven byggherre Samhällsbyggnadsnämnden ger sam-
hällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att teckna avtal. Av beslutet 
framgår att kommunen förbehåller sig rätten att avbryta markanvis-
ningen utan ekonomisk ersättning till byggherren. 

2. Kommunfullmäktige godkänner marköverlåtelseavtalet/köpeavtalet.  
 

Direkt markanvisning när detaljplan ska tas fram: 
1. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att direkt markanvisning ska till-

lämpas till namngiven byggherre. Samhällsbyggnadsnämnden ger sam-
hällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att teckna avtal. Av beslutet 
framgår att kommunen förbehåller sig rätten att avbryta markanvis-
ningen utan ekonomisk ersättning till byggherren. 

2. Samhällsbyggnadsnämnden startar detaljplanearbete.  
3. Kommunfullmäktige godkänner ramavtal med bilagt plankostnadsavtal. 
4. Kommunfullmäktige godkänner marköverlåtelseavtalet/köpeavtalet i 

samband med antagande av detaljplanen. 
 

Markanvisningstävling när detaljplan redan finns som inte ska ändras: 
1. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att en markanvisningstävling ska 

genomföras. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar vilka kriterier som 
ska tillämpas vid utvärderingen. Samhällsbyggnadsnämnden ger sam-
hällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att teckna avtal. Av beslutet 
framgår att kommunen förbehåller sig rätten att avbryta markanvis-
ningen utan ekonomisk ersättning till byggherren. 

2. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar om tilldelning av markanvisning-
en.  
 

3. Kommunfullmäktige godkänner marköverlåtelseavtalet/köpeavtalet.  
 

Markanvisningstävling när detaljplan ska tas fram: 
1. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att en markanvisningstävling ska 

genomföras. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar vilka kriterier som 
ska tillämpas vid utvärderingen. Samhällsbyggnadsnämnden ger sam-
hällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att teckna avtal. Av beslutet 



 

framgår att kommunen förbehåller sig rätten att avbryta markanvis-
ningen utan ekonomisk ersättning till byggherren. 

2. Samhällsbyggnadsnämnden beslutar om tilldelning av markanvisning-
en och tar fram detaljplan. 

3. Kommunfullmäktige godkänner ramavtal bilagt plankostnadsavtal. 
4. Kommunfullmäktige godkänner marköverlåtelseavtalet/köpeavtalet i 

samband med antagande av detaljplan. 
 
§ 5 Allmänna krav på byggherrar för att få markanvisning 
De generella kraven på byggherrar är desamma oavsett vilken tilldelnings-
metod som används. Byggherren ska kunna redovisa kunskap till exempel med 
referenser samt uppvisa ekonomiska förutsättningar för att genomföra pro-
jektet.  

 
§ 6 Information om pågående markanvisningar 
Byggherre som vill ta del av pågående markanvisningar kan söka efter aktuella 
markanvisningar på kommunens hemsida. 
 
§ 7 Intresselista för markanvisningar 
Byggherrar kan lämna skriftlig intresseanmälan inför kommande markanvis-
ningar till samhällsbyggnadsförvaltningen. Intresseanmälan bör innehålla upp-
gift om bolagets namn, organisationsnummer och kontaktuppgifter samt gärna 
även beskrivning av tänkt byggnation, ändamål, storlek, upplåtelseform, refe-
rensprojekt med mera. Byggherren ansvarar själv för att uppdatera sina kon-
taktuppgifter. De som anmält sig till intresselistan får löpande information om 
när nya markanvisningar är aktuella. 
 
Vilka byggherrar som ansökt om och fått markanvisningar noteras i intresselis-
tan hos samhällsbyggnadsförvaltningen. 
 
§ 8 Upplåtelse av mark 
Kommunen kan upplåta mark för ändamål som är av tillfällig, tidsbegränsad 
karaktär under förutsättning att det är lämpligt med hänsyn till platsen och 
kommunens planer för området. Marknadsmässig ersättning utgår för upplåtel-
sen och nyttjanderättsavtal upprättas. För upplåtelse av allmän plats gäller sär-
skild lagstiftning, ordningsföreskrifter och kommunens taxa för offentlig plats. 
I dessa fall krävs också polistillstånd. Intresseanmälan för tillfällig upplåtelse 
av mark lämnas till samhällsbyggnadsförvaltningen. 
 
§ 9 Regleras i ramavtal 
Ramavtal tecknas när detaljplan ska tas fram, se § 4. Markanvisningen gäller 
vanligen två (2) år från det att kommunen godkänner ett ramavtal. Förlängning 
kan medges under förutsättning att byggherren aktivt drivit projektet och att 
förseningen inte beror på byggherren. I avtalet regleras till exempel projektets 



 

innehåll, storlek, användning och allmänna anläggningar. I avtalet kan även 
anges förutsättningar för genomförandet samt vad det slutliga köpeavtalet ska 
reglera.  
 
På kommunens begäran ska intressenten upplåta bostäder/lokaler för till exem-
pel barn- och äldreomsorg eller andra boendeformer som ingår i kommunens 
serviceåtaganden. Hantering av dessa frågor kan lyda under Lagen om offent-
lig upphandling (LOU). Se § 12. 
 
Om kommunen är huvudman för allmänna anläggningar kommer kommunen 
att ansvara för och bekosta utbyggnaden av dessa anläggningar. Kommunens 
kostnader täcks normalt av intäkter från tomtförsäljningen och/eller gatukost-
nadsersättningar.  
 
Projekt som avbryts eller om detaljplanen inte vinner laga kraft ger inte bygg-
herren rätt till ekonomisk ersättning eller rätt till ny markanvisning. Markan-
visningen får inte överlåtas. 
 
 För att reglera kostnaderna för anslutning till vatten- och avlopp samt dagvat-
tenhantering inom kvartersmark kommer ett VA-avtal att upprättas. B 
 
§ 10 Regleras i plankostnadsavtal 
I plankostnadsavtalet förbinder sig byggherren att betala kostnaden för detalj-
planen inklusive nödvändiga utredningar. Kommunens gällande policys och 
strategier ligger till grund för planarbetet. För kommunens arbete med plan-
ärendet debiteras nedlagd tid enligt löpande räkning. Kostnader för externt 
utförda utredningar betalas normalt direkt av byggherren. Kostnader för externt 
utförda utredningar som kommunen upphandlat, externa kopieringskostnader 
och annonskostnader vidarefaktureras till byggherren utan administrativt 
påslag.  
Markpriset vid försäljningen baseras på värdering av detaljplanens antagande-
handling och dess byggrätter. Kommunens debiterade kostnader för arbetet 
med planärendet (nedlagd tid) räknas av från markpriset i samband med mark-
försäljningen eftersom byggherren redan betalat för den delen av markpriset 
via plankostnadavtalet. Byggherren står därmed för den ekonomiska risken för 
planarbetet eftersom kommunen varken kan eller får ge löfte om att detaljpla-
nen vinner laga kraft. 
 
§ 11 Regleras i marköverlåtelseavtal/köpeavtal 
I Botkyrka kommun tecknas ett marköverlåtelseavtal mellan en byggherre och 
kommunen i samband med detaljplaneläggning av mark som kommunen äger. 
Avtalet reglerar villkoren för marköverlåtelser mellan byggherren och kom-
munen. Innehållet i marköverlåtelseavtal anpassas till varje enskild fall för att 
på ett ändamålsenligt sätt kunna genomföra en detaljplan.  



 

 
Det geografiska området som avtalet reglerar definieras som ett exploaterings-
område. Omfattningen av ett exploateringsområde kan motsvara ett eller flera 
detaljplaneområden. Ett exploateringsområde kan även vara en mindre del av 
ett detaljplaneområde eller stäcka sig utanför detaljplaneområdet.  
 
Exempel på frågor som är naturligt att reglera i ett marköverlåtelsesavtal är till 
exempel frågor om markföroreningar, skydds- och säkerhetsåtgärder, bebyg-
gelsens utformning, tidsplanering, kontroller och garantier för exploatörens 
åtaganden, ansökning om lantmäteriförrättning, frågor om säkerheter och för-
farande vid tvister, med mera. I de fall det finns utarbetade gestaltningsprinci-
per för utbyggnaden av detaljplanen kopplas de till marköverlåtelseavtalet.  
 
§ 12 Markprissättning 
Lagen om offentlig upphandling (LOU) är som huvudregel inte tillämplig i 
samband med kommuners marköverlåtelser.  
 
Om kommunen ställer krav på att teckna hyresavtal inom ramen för markan-
visningen för till exempel förskolelokaler eller boendeform som kommunen är 
huvudman för så kan LOU gälla för de delar som hyresavtalet omfattar. 
 
Kommuner har att beakta kommunallagens regler där det bland annat ingår ett 
förbud att ge understöd till enskild utan stöd av lag, likställighetsprincipen 
samt förbud att ge individuellt inriktat näringslivsstöd om det inte föreligger 
synnerliga skäl för det. 
 
Kommuner omfattas av EU:s stadsstödsregler vilket innebär att otillåtet stads-
stöd kan anses föreligga om priset för marköverlåtelser avviker med mer än 
100 000 euro från marknadsvärdet.  
 
Genom ett villkorslöst anbudsförfarande där det bästa eller enda anbudet antas 
eller genom att försäljningen föregås av en oberoende expertvärdering utesluts 
automatiskt inslag av stadsstöd.  
 
Botkyrka kommuns försäljning av mark ska ske till marknadsmässiga priser. 
Genom anbudsförfarande säljs marken till marknadsvärde och kommunen får 
underlag för bedömning av marknadsvärde.  
 
Vid direktanvisning görs en oberoende värdering om inte marknadsvärdet är 
känt genom liknande försäljning i närtid.  
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§ 47 
Upplev Botkyrka AB - Avtal 2016  (KS/2016:120) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

1. Kommunfullmäktige godkänner avtalet mellan Botkyrka kommun och 
Upplev Botkyrka AB. 

 

Ärendet 
Den 30 november 2015 beslutade kommunstyrelsen i ärendet ”Uppföljning 
av översyn Upplev Botkyrka AB (KS/2015:818)”. Beslutet innebar bland 
annat att kommunstyrelsen gav kommunledningsförvaltningen i uppdrag att 
ta fram ett nytt uppdragsavtal för 2016 i likhet med 2015 års uppdragsavtal. 
Kommunledningsförvaltningen har tillsammans med Upplev Botkyrka AB 
upprättat ett förslag till avtal mellan kommunen och bolaget som i allt vä-
sentligt överensstämmer med avtalet för åren 2014 och 2015.  

Detta avtal föreslås endast gälla för ett år, istället för två år som i det före-
gående avtalet. Anledningen är att kommunstyrelsen även gav kommunled-
ningsförvaltningen i uppdrag att återkomma med förslag på nya ägardirektiv 
och ett uppdragsavtal för år 2017. Dessutom gavs kommunledningsförvalt-
ningen i uppdrag att ta fram en ny modell för sammanhållen koncernstyr-
ning för hela Botkyrka kommun samt att genomföra ett visionsarbete för 
Subtopia och Lida i samråd med bolaget.   

Uppdragsersättningen till bolaget för 2016 uppgår till 24 534 000 kronor. I 
detta ingår en uppräkning med 2 procent jämfört med 2015 vilket motsvarar 
nämndernas pris- och lönekompensation.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2016-01-07.  
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Särskilt yttrande 
Jimmy Baker (M), Stina Lundgren (M) och Yngve RK Jönsson (M) lämnar 
ett särskilt yttrande, bilaga.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 
 
 



 
Sid 1 (1) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2016-03-07 
 
Ärende 47 Upplev Botkyrka AB - Avtal 2016 (KS/2016:120) 

 
Upplev Botkyrka AB är ett av kommunen helägt bolag och en mötesplats för 
upplevelser, idéer och affärer. Bolaget ska vara en partner för kreatörer, entreprenörer, 
företag och organisationer som vill etablera och utveckla verksamheter i Botkyrka och 
Stockholmsregionen. 
 
Den moderata inriktningen är att bolaget, så länge det ägs av kommunen, ska arbeta för 
att minska sitt beroende av ekonomiskt stöd från kommunen och successivt öka sina 
externa intäkter. Självklart ska kommunen betala för de verksamheter som Botkyrkas 
medborgare åtnjuter och som idag är kostnadsfria att nyttja. Fler externa företag måste 
få möjlighet att utföra verksamheterna i framtiden.  
 
Vi vill att en beräkning av goodwillvärdet för UBAB genomförs av extern expertis. 
Detta är dock någonting som aktivt har motarbetats av den styrande majoriteten 
S+V+MP, som inte verkar vilja få svart på vitt vad upplevelsesatsningen genererar för 
mervärden till kommunen. Kommunalpolitiker och kommunala tjänstemän ska inte, 
som grundprincip och med skattemedel, driva bolag i sektorer där privata aktörer redan 
har åstadkommit en fungerande marknad. 
 
Precis som med exempelvis Stiftelsen Sveriges invandrarinstitut och Museum har vi 
som ambition att successivt kunna trappa ner de årliga, fasta anslagen från kommunen. 
 
Vi ser ett problem med att kommunen envisas med att skriva ettårsavtal. Vill man uppnå 
stabilitet i en verksamhet bör som regel längre avtal skrivas, på förslagsvis två eller tre 
år. Vidare bör dessa avtal kopplas till uppdaterade ägardirektiv där även ekonomin bör 
vara en del (och en gradvis nedjustering borde finnas med där), samt en del andra mål.  
 
Tills sist ifrågasätter vi att kommunen återigen skriver fram ett förslag på avtal under 
kvartal två för något som skall gälla från den första januari 2016, det borde ju ha skrivas 
fram kvartal tre eller som allra senast kvartal fyra 2015. 

 
 
Jimmy Baker 
Kia Hjelte 
Stina Lundgren 
Yngve RK Jönsson 
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Referens Mottagare 
Niclas Johansson 
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Avtal för 2016 med Upplev Botkyrka AB 
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens föreslag till kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige godkänner avtalet mellan kommunen och Upplev Bot-
kyrka AB. 
 
Ärendet 
Den 30 november 2015 beslutade kommunstyrelsen i ärendet ”Uppföljning 
av översyn Upplev Botkyrka AB (KS/2015:818)”. Beslutet innebar bland 
annat att kommunstyrelsen gav kommunledningsförvaltningen i uppdrag att 
ta fram ett nytt uppdragsavtal för 2016 i likhet med 2015 års uppdragsavtal. 
Kommunledningsförvaltningen har tillsammans med Upplev Botkyrka AB 
upprättat ett förslag till avtal mellan kommunen och bolaget som i allt vä-
sentligt överensstämmer med avtalet för åren 2014 och 2015.  
 
Detta avtal föreslås endast gälla för ett år, istället för två år som i det före-
gående avtalet. Anledningen är att kommunstyrelsen även gav kommunled-
ningsförvaltningen i uppdrag att återkomma med förslag på nya ägardirektiv 
och ett uppdragsavtal för år 2017. Dessutom gavs kommunledningsförvalt-
ningen i uppdrag att ta fram en ny modell för sammanhållen koncernstyr-
ning för hela Botkyrka kommun samt att genomföra ett visionsarbete för 
Subtopia och Lida i samråd med bolaget.   
 
Uppdragsersättningen till bolaget för 2016 uppgår till 24 534 000 kronor. I 
detta ingår en uppräkning med 2 procent jämfört med 2015 vilket motsvarar 
nämndernas pris- och lönekompensation.  

 
 
 
 

Mattias Jansson   
Kommundirektör  
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AVTAL 

  
 
Mellan Botkyrka kommun (nedan kommunen) och Upplev Botkyrka AB 
(nedan bolaget). 
 
Nyttjanderättsupplåtelse 
Bolaget har nyttjanderätten till mark och byggnader på Lida och Subtopiaom-
rådet enligt de villkor som anges i hyresavtal mellan bolaget och samhälls-
byggnadsförvaltningen.  
 
Ansvarsfördelningen mellan bolaget och samhällsbyggnadsförvaltningen om 
underhåll av byggnader och mark framgår av bilaga 1. 
 
Bolaget har rätt och även ett uppdrag att upplåta lokaler och mark i andra 
hand. En given utgångspunkt för sådana upplåtelser är att de ska ligga väl i 
linje med bolagsordning, ägardirektiv och vad som sägs i detta avtal. 
 
Bolaget har rätt att upplåta lokaler och mark för olika arrangemang på kom-
mersiella villkor.   
 
Investeringar 
Kommunen svarar för investeringar som krävs för att vidmakthålla en an-
läggnings funktion och investeringar där kommunen har ett eget intresse av 
att utveckla den aktuella anläggningen eller tillföra nya funktioner. 
 
Bolaget svarar för investeringar i inventarier och annan utrustning som krävs 
för att sköta respektive anläggning. 
 
Bolaget svarar också för investeringar som är en konsekvens av att bolaget 
önskar utveckla eller förändra utnyttjandet av en anläggning. Samråd ska ske 
med kommunen och mer omfattande åtgärder kräver kommunens medgi-
vande. 
 
Kommunen är beredd att, i första hand genom utlåning till bolaget, medverka 
i finansieringen av investeringar som bolaget självt önskar göra. En förutsätt-
ning är dock att de aktuella åtgärderna bedöms ge kostnadstäckning.  
  
Riktlinjer för verksamheten på anläggningarna 
Bolaget ska identifiera och ta tillvara samordnings- och samverkansmöjlig-
heter både inom bolaget och tillsammans med kommunala organ – enheter – 
bolag och andra aktörer.  
 
Bolaget ska i sin marknadsföring av Lida, Subtopia och Hangaren och aktivi-
teter och event på dessa platser bidra till att stärka Botkyrka som plats. 
 
Bolaget tillsammans med kommunen ska se hur man kan utveckla Lida och 
Subtopia så att dessa i högre grad kan fungera som en mötesplats för Botkyr-
kabor från alla stadsdelar.  
 



   

 

 

Bolaget ska med olika insatser medverka i kommunens marknadsförings- och 
profileringsarbete samt främja utvecklingen av besöksnäringen. (specificeras 
i bilaga 2) 
 
Lida 
Bolaget ansvarar för drift och utveckling av friluftsgården och tillhörande 
markområden. Den grundläggande inriktningen av verksamheten ska ligga 
fast vilket bl a innebär att friluftsgårdens karaktär av öppen anläggning ska 
bibehållas. För olika arrangemang och tjänster får dock avgifter tas ut.  
    
Subtopia 
Bolaget ansvarar för drift och utveckling av den fysiska platsen såväl som in-
nehållet och stöd till branschutveckling vid klusterområdet Subtopia.   
 
Bolaget ska utveckla Subtopia som kulturell och kreativ mötesplats för 
Botkyrkabor och andra kreativa aktörer. Arbetet ska utgå utifrån identifierade 
behov hos dessa aktörer.   
 
Bolaget har genom Subtopia följande uppdrag:  
 

-Attrahera kreativa individer, organisationer och företag från Botkyrka och 
omvärlden till Subtopia   
 
-Skapa förutsättningar för dessa aktörer att utvecklas och växa som 
individer, organisationer eller företag  
 
-Uppmuntra aktörerna till att skapa värden för Botkyrkaborna, till exempel 
i form av arbetstillfällen och möjligheter att uppleva och skapa kultur 
  

Övrigt 
Kommunen har avsatt 1 miljon kronor i ett särskilt anslag för att presentera 
cirkus i Sveriges scen för samtida cirkus – Hangaren Subtopia.  Bolaget ska 
årligen redovisa hur detta anslag använts och även redovisa hur det ekono-
miska utfallet ser ut för respektive evenemang. 
 
Bolaget ska dessutom fullgöra uppdrag åt kultur- och fritidsförvaltningen av-
seende motionsspår och arrangemangsservice enligt ett separat avtal mellan 
bolaget och förvaltningen.  
 
Därutöver har bolaget även ett separat uppdrag att bedriva verksamhet i inku-
batorn KLUMP Subtopia med syfte att utveckla visioner till hållbara företag 
inom de kulturella och kreativa näringarna samt företag med sociala drivkraf-
ter.  
 
Uppföljning 
Bolaget ska vid ägarmötena med kommunen redovisa hur man genomför sitt 
uppdrag.  
 
 
 
 



   

 

 

Ersättning 
Kommunen betalar en årlig ersättning för bolagets åtaganden enligt detta avtal om 
24 534 000  kronor exklusive moms (nivå 2016 inkl. särskilt anslag för utveckling 
av Hangaren).  
 
Uppdragsersättningen ska betalas ut kvartalsvis i förskott. 
 
Giltighet 
Avtalstiden är 1 januari 2016 – 31 december 2016.  
 
Om väsentliga förändringar av förutsättningarna för detta avtal skulle uppstå 
kan parterna begära att delar av avtalet kan omförhandlas. 
 
Avtalet blir giltigt när det godkänts av kommunfullmäktige och bolagets sty-
relse. 
 
Tumba den     
 
 
 För kommunen För bolaget 

          
 
_____________________________ _________________________ 
Ebba Östlin     Mattias Jansson Inger Roos           Krister Kalte 
   
 
 



   

 

 

 
Ansvarsfördelning underhåll – bilaga 1 

 
Drift 
Fastighetsägaren/hyresvärden ansvarar för driften av byggnadernas tekniska 
funktioner (värme, ventilation och elinstallationer). Drift innefattar tillsyn 
och skötsel av dessa funktioner inkl. storköken. 

 
Avhjälpande underhåll 
Fastighetsägaren/hyresvärden ansvarar för avhjälpande underhåll (akut un-
derhåll). 

 
Långtidsplanerat underhåll 
Ansvarsfördelningen mellan fastighetsägare/hyresvärd och hyresgäst följer 
vedertagen praxis enligt hyresgästhandboken, vilken ska finnas vid båda an-
läggningarna. 
 
Undantag 
UBAB ansvarar för markskötsel på Lida. 
 
Försäkringar 
Kommunen ansvarar för att fastigheterna är försäkrade. UBAB ansvarar för 
försäkring av inventarier och verksamhet  
 
Övrigt 
Då bolaget bedriver uthyrningsverksamhet och som hyresvärd hanterar exter-
na hyresgäster, måste fastighetsägaren ta särskild hänsyn till detta vid fel som 
påverkar förutsättningarna för att bedriva verksamhet i de förhyrda lokalerna.  
 
Fastighetskontorets förvaltare är den kontaktperson som hanterar bolagets 
ärenden. 

 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



   

 

 

Särskilda uppdrag – bilaga 2   
 
 
Besöksnäring/turism 
Bolaget ska på kommunens uppdrag vidmakthålla kontaktnätet av aktörer 
inom besöksnäringen samt företräda kommunen i frågor som rör turism. 
 
Bolaget ska representera kommunen i Destination Botkyrka.  
 
Besöksinformation 
Bolaget ska på kommunens uppdrag fungera som redaktör för besöksinform-
ationen på botkyrka.se. 
 
Bolaget ska vara behjälplig i arbetet med framtagning av kommunens be-
sökskarta. 
 
Bolaget ska fungera som behjälplig i arbetet med framtagning av kommunens 
Sommartidning samt vara ansvarig för annonsförsäljningen. 
 
Bolaget ska representera Botkyrka vid framtagningen av ”Utflykter söder om 
Stockholm” samt ansvara för distributionen till besöksställen inom Botkyrka 
kommun. 
 
Bolaget ansvarar för avtal, hantering och redaktörskap för E4-skyltarna och 
skylten i Tullinge. 
 
Bolaget ansvarar för avtal och hantering av annonsfinansierade informations-
tavlor vid infarter mm. 
 
Marknadsföring 
Bolaget ska delta i och samverka kring kommunens marknadsföringsaktivite-
ter. 
 
Bolaget ska bevaka framgångar inom områdena idrott, konst, kultur och un-
derhållning och ska se till att information om dessa sprids i kommunens ka-
naler. 
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§ 48 
Ägardirektiv för Södertörns Energi AB 2016-2018 
(KS/2016:130) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

1. Kommunfullmäktige godkänner förslaget till nya ägardirektiv för Söder-
törns Energi AB. 

 
Ärendet  
Södertörns Energi AB ägs till hälften vardera av Botkyrka och Huddinge 
kommun. Ägardirektiven tillsammans med bolagsordningen är styrelsens 
och VD:s instruktion för hur bolaget och dess dotterbolag ska drivas. Nuva-
rande ägardirektiv är antagna av kommunfullmäktige 2013. 

Förslaget till nya ägardirektiv är utarbetat av kommunledningsförvaltningen 
i samarbete med Huddinge kommun och har stämts av med Södertörns 
Energi AB. 

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2016-02-26.  

Protokollsanteckning  
Jimmy Baker (M) anför till protokollet att (M) avser återkomma till kom-
munfullmäktige med yttrande/yrkande i ärendet.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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Kommunledningsförvaltningen 
Planerings- och uppföljningsavdelning 

 2016-02-26  Dnr  KS/2016:130  
 

Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 530 610 00 / Sms 0708-65 33 16 · E-post niclas.johansson2@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Niclas Johansson  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Ägardirektiv Södertörns Energi AB 2016-2018  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige godkänner förslaget till nya ägardirektiv för Söder-

törns Energi AB. 
 
Bakgrund 
Södertörns Energi AB ägs till hälften vardera av Botkyrka och Huddinge 
kommun. Ägardirektiven tillsammans med bolagsordningen är styrelsens 
och VD:s instruktion för hur bolaget och dess dotterbolag ska drivas. Nuva-
rande ägardirektiv är antagna av kommunfullmäktige 2013. 
 
Förslaget till nya ägardirektiv är utarbetat av kommunledningsförvaltningen 
i samarbete med Huddinge kommun och har stämts av med Södertörns 
Energi AB. 

 
Ärendet 
Bolagsordningen är det grundläggande uttrycket för ägarnas styrning av bo-
laget. Enligt bolagsordningen ska Södertörns Energi AB självt eller genom 
dotterbolagen bedriva produktion och distribution av värme respektive kyla 
samt därmed förenlig verksamhet. Ägardirektivet har till uppgift att ange för 
bolagets styrelse hur ägarna vill att bolaget ska styras. Ägardirektivet anger 
ramverket under följande rubriker: 

 
1. Ägare 
2. Verksamhetsbeskrivning 
3. Ägarnas vision 

3.1 Samhällsutveckling 
3.2 Samordning 

4. Mål 
4.1 Kommunfullmäktiges långsiktiga mål 
4.2 Övergripande mål för verksamheten 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[2] 
Kommunledningsförvaltningen  

 2016-02-26  Dnr  KS/2016:130  
 

4.3 Ekonomiska och finansiella mål 
4.4 Miljömål 
4.5 Arbetsmiljömål 
4.6 Renodling av verksamheten 
4.7 Investeringsplanering 
4.8 Långsiktig utvecklingsplan 

5. Styrdokument och policys 
6. Insyn och rapportering 

6.1 Bolagets informationsskyldighet till kommunstyrelsen 
6.2 Möten 

6.2.1 Ägardialoger 
6.2.2 Ägarmöten 
6.2.3 Informationsmöten 

7. Antagande, fastställande och revidering av ägardirektiven 
 

Förslaget till nya ägardirektiv för Södertörns Energi AB innehåller förtydli-
ganden och tillägg samt uppdateringar och borttagningar av icke aktuell 
text. 
De viktigaste förändringarna är följande: 

 
• Det finns ett nytt avsnitt som uttrycker ägarnas vision med bolaget. 
• Målen har utvecklats. Det finns i förslaget nya avsnitt kring de lång-

siktiga målen för bolaget, arbetsmiljömål, renodling av verksamhet-
en och investeringsplanering.  Under miljömål ställs dessutom nu 
även krav på att transporter till anläggningarna ska ske med så lite 
fossila inslag som möjligt. 

• Under rubriken Insyn och rapportering har ett avsnitt om uppföljning 
av bolagets verksamhet lagts till.   

• I förslaget finns ett nytt avsnitt om antagande, fastställande och revi-
dering av ägardirektivet. 

 
 

Mattias Jansson  
Kommundirektör 
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Ägardirektiv för Södertörns Energi AB 2016-2018 
1. Ägare 
Södertörns Energi AB ägs till hälften vardera av Huddinge och Botkyrka 
kommuner.  
 
2. Verksamhetsbeskrivning 
Södertörns Energi (nedan kallat bolaget) ska i samverkan med ägarna främja 
energiförsörjningen genom i huvudsak distribution och produktion av 
fjärrvärme i Huddinge, Botkyrka och Salems kommuner. Bolaget är 
moderbolag för den operativa verksamheten, som bedrivs i dotterbolagen 
Södertörns Fjärrvärme AB (100 %) och Söderenergi AB (58 %). Bolaget har 
till uppgift att genom dotterbolagen bedriva produktion, distribution och 
försäljning av värme, el och kyla och därmed tillhörande utrustning samt 
annan därmed förenlig verksamhet. 
 
Södertörns Energi ska äga, förvalta och utveckla dotterbolagen på 
affärsmässig grund. 
 
När vi fortsättningsvis skriver om bolaget innefattas även verksamheten i 
dotterbolagen där så är tillämpligt. 
 
3. Ägarnas vision 
Södertörns Energi ska utvecklas till att nå en långsiktigt finansiellt stark 
ställning. Bolaget ska via sina dotterbolag bidra till att göra ägarkommunerna 
mer attraktiva genom att erbjuda konkurrenskraftiga tjänster för ett 
klimateffektivt och miljövänligt inomhusklimat.  
 

3.1. Samhällsutveckling 
Bolaget och dotterbolagen ska följa utvecklingen inom 
energiförsörjningsområdet och verka för att skapa långsiktiga lösningar för att 
säkra att miljömässigt hållbara uppvärmningsalternativ kan erbjudas 
kommuninvånarna.  
 
För att stödja kommunernas tillväxt ska bolaget tillsammans med Södertörns 
Fjärrvärme upprätthålla goda relationer med de näringsidkare som etablerar 
fastighetsbestånd inom leveranskommunerna. 
 

3.2. Samordning 
Bolaget och dess dotterbolag ska, där så är lämpligt, sträva efter att samordna 
sin verksamhet med kommunerna och tillvarata de samordningsmöjligheter 
som kan finnas. Bolaget och dess dotterbolag ska även inom tillämpliga delar 
medverka till att de mål som fastställts av respektive kommuns fullmäktige 
kan uppnås.  
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4. Mål 

 
4.1. Kommunfullmäktiges långsiktiga mål: 

• Södertörns Energi ska genom sina dotterbolag bidra till att 
göra ägarkommunerna mer attraktiva genom att erbjuda 
konkurrenskraftiga tjänster för ett klimateffektivt och 
miljövänligt inomhusklimat.  

• Södertörns Energi ska tillsammans med sina dotterbolag 
minska sina utsläpp av fossil koldioxid för att på sikt bli 
fossilbränslefritt. 

• Södertörns Energi ska verka för att koncernnettoskulden per 
invånare över tiden minskar. 

• Södertörns Energi ska uppvisa ett positivt resultat som medger 
utdelning till ägarna. 

 
4.2. Övergripande mål för verksamheten 

Bolaget ska genom sina dotterbolag arbeta för att kunna erbjuda ett 
konkurrenskraftigt uppvärmningsalternativ i de områden där det är 
ekonomiskt försvarbart att erbjuda anslutning till fjärrvärmenätet.  
 
Bolaget ska utfärda ägardirektiv till dotterbolaget Södertörns Fjärrvärme och i 
samarbete med övriga ägare (för närvarande Telge AB) ta fram ägardirektiv 
till Söderenergi AB. 
 
Bolaget ska regelbundet och aktivt bevaka och analysera dotterbolagens 
verksamhetsutveckling och ekonomiska utveckling. 
 
Bolaget har rätt att ha en ägarrepresentant som adjungerad representant i 
dotterbolagens styrelser.  
 

4.3. Ekonomiska och finansiella mål 
Långsiktigt ska bolaget med dess dotterbolag uppnå en rimlig lönsamhet och 
ha en stabil finansiell ställning. 
 
Södertörns Energi 
I syfte att stärka bolagets finansiella ställning och minska kommunernas 
låneskuld ska Södertörns Energi under åren 2016-2018 redovisa positiva 
resultat som gör att bolaget kan göra amorteringar på befintlig upplåning med 
minst 50 mnkr per år. Efter amortering av 2018 års resultat ska kapitalskulden 
vara 1 100 mnkr, eller lägre. Den totala låneportföljen uppgick per 2015-12-
31 till 1 250 mnkr. 
 
Bolaget ska lämna en utdelning om minst 12 mnkr per år till ägarna. 
 
Södertörns Fjärrvärme 
Södertörns Fjärrvärme ska redovisa resultat som innebär att bolaget, under 
åren 2016-2018, kan lämna ett koncernbidrag till Södertörns Energi på totalt 
300 mnkr, dvs i genomsnitt ca 100 mnkr per år. Bolaget ska bibehålla en 
soliditet på över 40 procent. 
 
Söderenergi 
Senast vid utgången av 2018 ska Söderenergis egna kapital efter återbetalning 
av aktieägartillskott uppgå till minst 428 mnkr, för att på så vis skapa en stark 



3 
 
finansiell ställning. Utdelning till ägarna ska under perioden ske med 50 
procent av vinst efter skatt. Det egna kapitalet uppgick per 2015-12-31 till 
379 mnkr. 
 
Finansiering  
Bolaget och dess dotterbolag ska ha finansiella styrdokument som 
huvudsakligen överensstämmer med ägarnas finanspolicyer. Vid utformning 
av de finansiella styrdokumenten ska synpunkter inhämtas från ägarna. 
Bolaget och dess dotterbolag ska i sin finansiering samverka med och utnyttja 
den koncerngemensamma internbanken. 
 

4.4. Miljömål 
Söderenergi och Södertörns Fjärrvärme ska genom aktivt och systematiskt 
miljöarbete behålla sina miljöcertifieringar. 
 
Transporter till anläggningarna ska ske effektivt och med så lite fossila inslag 
som möjligt. Krav ska ställas på förnyelsebara drivmedel i transportfordon i 
så hög utsträckning som möjligt. 
 
Södertörns Fjärrvärme  
Energiproduktionen i Skogåsanläggningen ska ske så resurseffektivt som 
möjligt. Användningen av fossil olja uppgår vid ett normalår till cirka 3-5 
procent. Under perioden 2016-2018 ska fossil eldningsolja endast användas 
vid extrem kyla eller vid större störningar. Användningen av fossil olja och 
orsaken skall anges i Södertörns Fjärrvärmes månadsrapport. 
 
Söderenergi  
Bränslen ska användas på ett resurseffektivt sätt för att minska belastningen 
på miljön. Bränslen ska så långt möjligt vara förnyelsebara (icke fossila) 
och/eller återvunna, det vill säga framställda av sådant material som annars 
skulle ha gått till spillo, till exempel avfall från skogsbruk eller material och 
produkter såsom papper, trä och plast som dels använts minst en gång, dels 
inte kan återanvändas eller materialåtervinnas på ett effektivt sätt. Ett 
normalår ska användningen av fossil eldningsolja vara mindre än 2 procent 
för leverans till Södertörns Fjärrvärme och Telge Nät AB och andelen 
förnyelsebara bränslen/returbränslen ska totalt, inklusive leveransen till 
Fortum AB, vara minst 90 procent (avrop av effektgaranti från Fortum 
exkluderad). I den utvecklingsplan för Söderenergi som är under utarbetande 
ska förutsättningar och konsekvenser av att avveckla användningen av torv 
beskrivas. Användningen av torveldning ska upphöra senast år 2020. Avfall 
från förbränningsanläggningarna ska behandlas på ett miljöriktigt och 
resurseffektivt sätt. 
 

4.5. Arbetsmiljömål 
I dotterbolagen utförs många farliga arbetsmoment och aktiviteter som kan 
utgöra fara för allmänheten. Dotterbolagen ska ha ett starkt säkerhetsarbete 
och sträva efter att undvika olyckor på arbetsplatsen. 
 
Söderenergi och Södertörns Fjärrvärme ska genom aktivt och systematiskt 
arbete behålla sina arbetsmiljöcertifieringar. 
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4.6. Renodling av verksamheten 
Bolaget ska sträva efter att renodla verksamheternas produktion respektive 
distribution inom de två dotterbolagen. Under 2016 ska en plan utarbetas om 
hur Södertörns Fjärrvärmes produktionsanläggning i Skogås ska kunna 
överföras till Söderenergi för att frågan sedan ska underställas beslut i 
kommunfullmäktige. 
 

4.7. Investeringsplanering 
Verksamheten är investeringsintensiv och har stora anläggningstillgångar. 
Bolaget ska upprätthålla en långsiktig planering av kommande investeringar 
per dotterbolag. 
 

4.8. Långsiktig utvecklingsplan 
Bolaget ska utarbeta ett gemensamt ramverk för koncernens långsiktiga 
utvecklingsplan för att hantera framtida hot och möjligheter. Detta ska göras i 
form av: 

• En marknadsutblick som belyser de största framtida utmaningarna och 
deras påverkan på koncernen 

• Koncernens gemensamma långsiktiga utvecklingsplan för att hantera 
dessa utmaningar, samt 

• Beskriva möjlig utveckling enligt denna plan. 

5. Styrdokument och policys 
Bolaget ska sköta den löpande verksamheten och denna ska inte underställas 
kommunfullmäktige för yttrande. Styrdokument för bolagen ska finnas i 
följande områden: 
 
  Södertörns Södertörns   
Typ av styrdokument Energi AB Fjärrvärme AB Söderenergi AB 
Bränsle   x x 

Miljö   x x 

Finans x x x 

Risk/säkerhet   x x 

Kommunikation   x x 

Personal   x x 

Kvalitet   x x 

Upphandling   x x 

Resor och representation  x x x 

Arbetsmiljö   x x 

Kommunernas fastställda policydokument ska i tillämpliga delar ligga till 
grund för bolagets styrdokument. Samtliga bolag i koncernen ska följa vid var 
tid gällande näringslivskod. 
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6. Insyn och rapportering 

 
6.1. Bolagets informationsskyldighet till kommunstyrelsen 

Bolaget ska fortlöpande hålla kommunstyrelsen väl informerad om bolagets 
verksamhet. Detta innebär att bolaget löpande och utan dröjsmål ska 
översända följande handlingar till respektive kommun. 
 
  Södertörns Södertörns   

Typ av information Energi AB Fjärrvärme 
AB 

Söderen
ergi AB 

Protokoll från bolagsstämma x x x 
Protokoll från styrelsesammanträde x x x 

Underlag för sammanställning av 
x x x 

koncernbidrag* 

Redovisningar av verksamhet, 31-mars, 31-
aug 

31-mars, 31-
aug tertialvis 

utveckling och ekonomiska förhållanden* och 31-dec och 31-dec   
Månadsbokslut/rapport lämnas den 15 månaden efter 
(utom jan, feb, jul, aug)   x x 

Årsredovisning x x x 

Budget x x x 

Affärsplan   x x 

Verksamhetsplan   x x 

Bränslemix   x x 

Hemsida x x x 

*Inlämningar ska göras i enlighet med ägarkommunernas anvisningar.   

 
Vidare ska följande informeras om och godkännas i förväg av Södertörns 
Energis båda ägare, Huddinge och Botkyrka kommuner: 
 

• försäljning av fast egendom i Södertörns Energi eller dotterbolagen 
• köp eller försäljning av aktier i Södertörns Fjärrvärme och 

Söderenergi  
• förvärv av aktier i andra bolag 
• bildande av dotterbolag 
• ändring av bolagets eller dotterbolagens aktiekapital 
• förändring av bolagets och/eller dotterbolagens verksamhetsinriktning 
• större investeringar i bolaget och dotterbolagen, som antingen starkt 

påverkar det egna resultatet och/eller den lokala miljön 
• övriga frågor av principiell beskaffenhet. 

 
Uppföljning av bolagets verksamhet 
Bolagets styrelse ska årligen göra en bedömning dels av hur bolaget har 
bedrivit verksamheten i förhållande till det ändamål som kommunfullmäktige 
lagt fast i bolagsordningen, dels i förhållande till de kommunala 
befogenheterna. Dessa bedömningar ska tas in i bolagets årsredovisning men 
även beslutas i styrelsen så att de kan överlämnas till kommunen senast sista 
februari. Därutöver ska bolaget vid samma tillfälle lämna en särskild 
redogörelse för hur bolaget fullföljt sitt uppdrag som lämnats i kommunens 
ägardirektiv samt beskriva på vilket sätt man har bidragit till att uppnå de av 
kommunfullmäktige uppställda målen som bolaget är berörda av. 



6 
 
 

6.2. Möten  
Med syftet att underlätta insyn och informationsutbyte ska möten enligt 
nedanstående genomföras.  
 

6.2.1. Ägardialoger 
Bolaget ska kalla ägarna till gemensamma ägardialoger minst två gånger per 
år. Syftet är att förbättra möjlighet till insyn och informationsutbyte. Vid 
dessa dialoger deltar tjänstemän från respektive kommun och VD samt VD-
assistent. 
 

6.2.2. Ägarmöten 
Bolaget ska kalla ägarna till två gemensamma ägarmöten per år. Vid mötena 
ska kommunstyrelsens ordförande, kommundirektör och eventuella övriga 
tjänstemän som utpekats av kommunerna samt bolagets VD och VD-assistent 
närvara.  
 
Ett möte ska behandla uppföljning av det gångna verksamhetsåret och ett 
möte ska behandla budget och verksamhetsplan. Agendan ska innehålla 
åtminstone följande punkter. 
 

• Verksamhet 
o Aktuella viktiga händelser 

• Ekonomi 
o Utfall jämfört med budget och eventuell prognos 

• Personal 
• Mål som fastställts av respektive kommuns fullmäktige. 
• Övriga frågor 

o Särskilda uppdrag enligt ägardirektivet eller nya uppdrag från 
styrelsen. 

• Nästa möte 
 

6.2.3. Informationsmöten 
Bolaget ska, när så efterfrågas, kunna kallas till kommunstyrelse eller 
kommunfullmäktige för att lämna information kring bolagets verksamhet. Vid 
dessa tillfällen ska VD och/eller styrelseledamot närvara och besvara frågor 
om bolagets verksamhet. I samband med informationsmöten med 
kommunstyrelsen är styrelseledamot och VD befriade från sådan 
tystnadsplikt som aktieägarna enligt aktiebolagslagen äger förfoga över. 
 
Bolaget ska årligen, om så efterfrågas av kommunerna, i samband med något 
av kommunstyrelsens eller kommunfullmäktiges sammanträden lämna 
information om föregående års verksamhet. 
 
7. Antagande, fastställande och revidering av ägardirektiven 
Bolagets ägardirektiv ska antas i kommunfullmäktige i de två ägar-
kommunerna och fastställs därefter på extra eller ordinarie bolagsstämma. 
Kommunens ombud ska vid bolagsstämma överlämna de ägardirektiv som 
ska gälla för bolaget. 
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Detta ägardirektiv gäller under tidsperioden 2016-2018 men kan revideras vid 
bolagsstämma i den utsträckning kommunfullmäktige i de två 
ägarkommunerna anser det nödvändigt. 
 

Detta ägardirektiv har antagits  
 
2016-0x-0x av kommunfullmäktige i Botkyrka kommun 
2016-0x-0x av kommunfullmäktige i Huddinge kommun 
 



 PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Kommunstyrelsen 
 2016-03-07 Dnr KS/2016:122 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 49 
Unga vuxna i Storvreten (KS/2016:122) 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 

1. Kommunfullmäktige ger kultur- och fritidsnämnden i uppdrag att utreda 
möjligheterna att skapa en verksamhet för unga vuxna i Storvreten. 
Detta bör ske i samverkan med arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
nämnden. Arbetet ska återrapporteras till kommunfullmäktige hösten 
2016 inför beslut om mål och budget för 2017. 
 

2. Kommunfullmäktige ger arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämn-
den i uppdrag att under 2016 säkerställa stabilare förutsättningar för de 
ungdomsambassadörer som har anlitats, avseende kontorslokal med 
mera, i Storvreten. Nämnden ska i första hand finansiera detta inom ram. 
I andra hand ska nämnden återkomma med förslag som finansieras inom 
ramen för kommunstyrelsens medel till förfogande. 

 
Reservationer 
Samtliga ledamöter för (M), Anders Thorén (TUP) och Östen Granberg 
(SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för egna avslagsyrkanden.  

Sammanfattning 
Storvreten har en ung befolkning. Här finns en stor grupp unga vuxna som 
varken arbetar eller studerar. Jämfört med hela kommunen har Storvreten 
den högsta andelen unga vuxna som varken arbetar eller studerar. Under 
förra hösten genomfördes försök med några träffar för att få kontakt med de 
unga vuxna i området. Mycket tack vare arbetet av tre ungdomsambassadö-
rer med lokal förankring blev försöket väldigt lyckat. Alla inblandade ser 
det som oerhört viktigt att man fortsätter arbetet med målgruppen. 

 

 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Kommunstyrelsen 

 2016-03-07 Dnr  KS/2016:122 
 

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2016-01-13.  

Yrkanden 
Jimmy Baker (M) yrkar avslag på ordförandeförslaget, bilaga.  

Anders Thorén (TUP) yrkar avslag på ordförandeförslaget, bilaga.  
 
Östen Granberg (SD) yrkar avslag på ordförandeförslaget, bilaga. 

Ebba Östlin (S) och Deniz Bulduk (MP) yrkar bifall till ordförandeförslaget.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Jimmy Bakers (M), Anders 
Thoréns (TUP) och Östen Granbergs (SD) avslagsyrkanden och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförandeförslaget.  

Protokollsanteckning  
Robert Steffens (C) anför till protokollet att han vid yrkanderätt hade yrkat 
bifall till ordförandeförslaget. 
_____  
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

  

 

 

 
 
 



 
Sid 1 (2) 

YRKANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2016-03-07 
 
Ärende 49 Unga vuxna i Storvreten (KS/2016:122) 

 
Alltför många människor känner sig otrygga i sitt eget bostadsområde när de är ute och 
promenerar, går och handlar eller besöker släkt och vänner. Vi moderater vill inte att 
Botkyrka ska vara känd som en otrygg kommun, där bilar brinner, poliser får stenar och 
handgranater kastade mot sig, bomber som briserar i föreningslokaler och där drive-by 
skjutning sker på bensinmacken. Den styrande majoriteten S+V+MP måste ta ett större 
ansvar för att tryggheten ska öka i kommunen.  
 
Kommunen ska ha en tydlig roll som samordnare i det arbetet. Det handlar om 
information i skolan och på fritidsgårdar. Det handlar om att få fler vuxna att vara ute på 
kvällar och skollov, satsningar på nattvandrare och fler fältassistenter ute bland 
ungdomarna. Men också ett bättre samarbete mellan skola, socialförvaltning, 
föreningar, polis med flera. 
 
Vi vill se över möjligheten att, i kommunal regi, helt enkelt anställa trygghetsvärdar 
som arbetar mycket tätt med såväl polis som socialtjänst och som är ute kvällar och 
helger på olika platser i vår kommun, där ideella krafter eller de rättsvårdande 
myndigheterna inte förmår bringa trygghet eller upprätthålla den kontinuitet som 
eftersträvas. 
 
Det är tydligt att vi har olika uppfattningar om vilka åtgärder som krävs för att bidra till 
"det tryggare samhället” - medan partierna till vänster i allt väsentligt har mer av en 
omhändertagande-syn där samhället ska ha förståelse för förövares ”svåra uppväxt”, 
strukturella diskriminering eller socioekonomiska faktorer vill vi istället se tydligare 
individuellt ansvarsutkrävande med eget ansvar och att samhället kan och ska bidra med 
möjligheter. Vi är exempelvis, generellt, ytterst tveksamma till att kommunen skulle 
anlita/anställa f.d. kriminella och f.d. missbrukare att fungera som ”förebilder” för 
ungdomar, eller till att arbeta som nattvandrare, trygghetsvärdar och liknande.  
 
Vi är även tveksamma till att kommunen anställer eller anlitar kända politiska 
extremister, oavsett om dessa återfinns till höger eller vänster på den politiska skalan. 
Detta sänder, enligt oss, fel signaler till ungdomarna. Förebilderna för ungdomarna 
borde snarare eftersökas i näringslivet, inom sjukvården, inom räddningstjänsten, 
polisen, etc. 
 
Moderaterna ser olika åtaganden för de som är under nitton år och de som är över nitton 
år. För den senare gruppen, nitton år och uppåt, ser vi det som viktigast att åtgärder sätts 
in, samt verksamheter för att förverkliga detta finns på plats, för att få in dem i antingen 
studier eller någon form av meningsfull sysselsättning. 
 



 
Sid 2 (2) 

 
Sommarskola, Komvux och särskilda arbetsföreberedande insatser via AVUX är 
exempel på åtgärder för att få fler att komma vidare i studier eller få en fot in på 
arbetsmarknaden. De som uppbär försörjningsstöd bör också mötas av kravet på 
motprestation för att få ordning på livet med rutiner och ett positivt socialt 
sammanhang. 
 
Vi vill därför understryka vikten av att man i processen med att skapa en verksamhet för 
unga vuxna i Storvreten inte tar fram ännu en fritidsgård för i huvudsak myndiga män, 
modellerad efter Ungdomens Hus i Fittja. 
Vi behöver inte fler forum där unga ”hänger” och umgås med varandra och riskerar att 
rekryteras av kriminella. 
 
Ägnar sig individer i åldergruppen åt rent kriminell verksamhet eller störande 
beteenden, så bör detta ses som en polisiär fråga i första hand. I andra hand vill vi 
framhålla ett ökat samarbete med väktarbolag, uppförandet av fler 
övervakningskameror samt inrättandet av kommunala trygghetsteam. 
 
Tyvärr verkar ett nytt ”Ungdomens Hus”, tydliggjort efter samtal på oppositionsträffen, 
vara huvudspåret. Detta är ingenting som Moderaterna kan ställa sig bakom. 
 
Vi föreslår kommunstyrelsen/kommunfullmäktige besluta 
 
att avslå ordförandeförslaget. 

 
 
Jimmy Baker 
 
Kia Hjelte 
 



	  
	  
	  
Kommunstyrelsen/Kommunfullmäktige	   	   	   	  	   	  	   	  Yrkande	  
	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  	  	  	   2016-03-07	  
	  
Ärende	  49:	   Unga	  vuxna	  i	  Storvreten	  (KS/2016:122)	  
 
Vi delar den problembeskrivning som framgår av tjänsteskrivelsen. Droger och kriminalitet bidrar 
till ökad otrygghet i området. Men dessa bekymmer kan inte lösas genom att bygga ett nytt 
ungdomens hus eller ”skapa en verksamhet för unga vuxna”. Personer som ständigt söker sig till 
dessa platser löper risk att komma i kontakt med kriminella personer.  
 
Kommunledningen måste istället ta ett större ansvar för tryggheten. Ungdomar som är på glid 
behöver uppmuntras till skola, yrkesförberedande insatser och strukturerade fritidsaktiviteter som 
sport och föreningsverksamhet. För att komma till rätta med de kriminella gängen krävs insatser 
som delvis ligger utanför kommunens ansvar, exempelvis en mer synlig polis. Det måste sluta 
daltas med kriminella ungdomsgäng. Där folk är rädda och känner otrygghet ska polisen vara, en 
närvarande polis gör skillnad.  
 
Vidare anges i tjänsteskrivelsen att det finns tydliga enklaver i kommunen som hindrar våra 
ungdomar att ta del av verksamheter i andra kommundelar. Denna situation är naturlig i en stor och 
geografiskt spretig kommun. I en mastodontkommun som Botkyrka är det ofrånkomligt att olika 
löst ihopkopplade delar lever sitt eget liv, var och en för sig.  
 
För några år sedan presenterades en rapport som visade att Salem är landets tryggaste kommun att 
bo i. Kommunstyrelsens ordförande i Salem, Lennart Kalderén, framhöll då nyckelordet "nära". I 
Salem är det nära mellan medborgare och myndighet, en närhet i sociala relationer, lätt att lära 
känna bekanta och grannar. Med nära relationer kommer också ett större ansvarstagande. Och 
gemensamt för alla de kommuner som låg högt på trygghetslistan var att det var medelstora 
kommuner som t ex Öckerö, Lomma och Nykvarn.  
 
Vi föreslår kommunstyrelsen/kommunfullmäktige besluta 
att avslå ordförandeförslaget. 
	  
Anders	  Thorén	  (TUP) 
 
	  



   
 
Yrkande 
 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 2016-03-07 
 
Ärende 49 Unga vuxna i Storvreten (KS/2016:122) 
 
Sverigedemokraterna anser att känna trygghet när man vistas i det området man bor i är en 
grundläggande byggsten i folkhemstanken. Botkyrka kommun har i vissa bostadsområden 
problem med just detta. Sverigedemokraterna ser inte kommunstyrelsens förslag som något 
som skulle förbättra Storvretens problem, detta då vi sett liknande projekt där de positiva 
resultaten varit svåra att utläsa. Vi skulle hellre se konkreta trygghetssatsningar som t.ex. 
kameraövervakning i dessa utsatta områden (något vi tidigare motionerat om). Dessa 
ungdomar behöver komma i arbete eller studera, ytterligare en fritidsgårdssatsning i 
kommunen tror inte vi är rätt sätt att sysselsätta dessa ungdomar. 
 
Med hänvisning till ovanstående yrkar vi avslag till förslaget 
 
 
 
För Sverigedemokraterna Botkyrka 
 
 
 
Östen Granberg     
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Kommunledningsförvaltningen  
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Referens Mottagare 
John Rawley  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

 
Unga vuxna i Storvreten  
 
Förslag till beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
Kommunfullmäktige ger kultur- och fritidsnämnden uppdraget att utreda 
möjligheterna att skapa en verksamhet för unga vuxna i Storvreten. Detta 
bör ske i samverkan med arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden. 
Arbetet ska återrapporteras till kommunfullmäktige hösten 2016 inför beslut 
om mål och budget för 2017. 
 
Kommunfullmäktige ger arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden i 
uppdrag att under 2016 säkerställa stabilare förutsättningar för de ungdoms-
ambassadörer som har anlitats, avseende kontorslokal etc. i Storvreten. 
Nämnden ska i första hand finansiera detta inom ram. I andra hand ska 
nämnden återkomma med förslag som finansieras inom ramen för kommun-
styrelsens medel till förfogande. 

 
Sammanfattning 
Storvreten har en ung befolkning. Här finns en stor grupp unga vuxna som 
varken arbetar eller studerar. Jämfört med hela kommunen har Storvreten 
den högsta andelen unga vuxna som varken arbetar eller studerar. Under 
förra hösten genomfördes försök med några träffar för att få kontakt med de 
unga vuxna i området. Mycket tack vare arbetet av tre ungdomsambassadö-
rer med lokal förankring blev försöket väldigt lyckat. Alla inblandade ser 
det som oerhört viktigt att man fortsätter arbetet med målgruppen. 

 
Ärendet 
Kommunstyrelsens ordförande gav i november 2015 kommunledningsför-
valtningen i uppdrag att vidare bereda frågan om unga vuxna i Storvreten 
och ta fram det underlag som behövs för eventuella följduppdrag.  
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Många som varken arbetar eller studerar  
Storvreten har en ung befolkning med en medelålder på 35 år. Här bor ca 
7000 personer och av dessa är 900 mellan 16 och 24 år, fördelade på hälften 
kvinnor och hälften män. Det är 22 % av de unga vuxna mellan 16 och 24 år 
som varken arbetar eller studerar, något fler kvinnor än män. Det innebär att 
ca 200 personer i åldersgruppen inte har en sysselsättning som gör dem till 
en del av samhället. 
 
I stället har torget utanför Lilla Picasso blivit platsen där ungdomarna 
hänger. Här utsetts de många gånger för oönskad påverkan då det förekom-
mer både droger och kriminalitet på platsen.  
 
Tittar man endast på gruppen mellan 20 och 24 år så ser man att Storvreten 
har kommunens högsta andel ungdomar som varken studerar eller arbetar. 
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Diagrammet visar befolkning mellan 20 och 24 år i Storvreten som varken 
studerar eller arbetar. 

 
 

0

5

10

15

20

25

30

35

40

2008

2009

2010

2011

2012

2013

 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  3[4] 
Kommunledningsförvaltningen  

 2016-01-13  Dnr  KS/2016:122  
 

Diagrammet visar befolkning mellan 20 och 24 år i olika stadsdelar i Bot-
kyrka som varken studerar eller arbetar. 
Den nedgång som vi kan se i våra socioekonomiskt belastade områden gäl-
ler inte riktigt för Storvreten och Hallunda-Norsborg. 

 
Ungdomsambassadörer med lokal förankring 
Under våren 2015 kontaktades kommunen av tre unga vuxna boende i 
Storvreten. De var mycket bekymrade över situationen och såg hur fler och 
fler ungdomar drogs in i en destruktiv livsstil. De kände att de ville göra nå-
got och använda sina kunskaper och status i området för att stötta de ung-
domar som inte klarade att få ordning på sina liv. Efter ett antal möten och 
diskussioner timanställdes de under hösten av arbetsmarknads- och vuxen-
utbildningsförvaltningen för att försöka lotsa ungdomarna i Storvreten till de 
insatser som kommunen erbjuder. I samverkan mellan kultur- och fritidsför-
valtningen och arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen, anord-
nades tre träffar för målgruppen på fritidsgården Lagret i Storvreten. Tack 
vare ungdomsambassadörerna överträffade resultatet våra förväntningar och 
första mötet besöktes av över 40 ungdomar. 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen tänker ordna ytterli-
gare tre möten under våren och fortsätta med sina ungdomsambassadörer. 
Även samarbetet med kultur- och idrottsförvaltningen ska fortsätta och in-
tensifieras. Samtidigt påpekar både arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
förvaltningen och kultur- och idrottsförvaltningen att det vore värdefullt för 
deras arbete om man förfogade över lokaler i Storvreten. Kontorslokaler för 
ungdomsambassadörerna på plats i Storvreten skulle förbättra förutsättning-
arna för deras arbete.  

 
 

Utred insatser för målgruppen 
Det är inte lätt att kategoriskt säga vilka insatser som skulle behövas i 
Storvreten för att stötta områdets unga vuxna. Den positiva utvecklingen i 
Fittja kan eventuellt tillskrivas det arbete som Ungdomens hus har bedrivit 
under några år, och vi hoppas att Alby kommer att genomgå en liknande ut-
veckling när Albys hjärta har fått verka en tid. 
 
Trots detta bör man inte låsa formerna för insatserna. Oavsett om man satsar 
på en mötesplats, uppsökande verksamhet eller en kombination av båda så 
är det viktigt med ett tätt samarbete mellan Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsförvaltningen, kultur- och idrottsförvaltningen och socialförvalt-
ningen och att man lyckas engagera människor lokalt för att nå målgruppen. 
 
Det finns i dag tydliga enklaver i kommunen som hindrar våra ungdomar att 
ta del av verksamheter i andra kommundelar. Satsningar på alltför små om-
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råden kan bidra till att dessa enklaver vidmakthålls. För att förhindra detta 
och på sikt uppmuntra den positiva rörligheten mellan kommunens olika de-
lar bör de verksamheter som riktar sig mot unga vuxna få uppdraget att 
ständigt söka samverkan med liknande verksamheter i andra delar av kom-
munen. 
 
Kommunledningsförvaltningens bedömning 
Kommunledningsförvaltningen gör bedömningen att kultur- och fritids-
nämnden bör få ett uppdrag att utreda möjligheterna att skapa en verksamhet 
för unga vuxna i Storvreten. Detta bör ske i samverkan med arbetsmark-
nads- och vuxenutbildningsnämnden. och fasas in i det pågående arbetet 
med strukturplanen för Storvreten så att ett förslag föreligger i nämndernas 
handlingsplaner för 2017. 
 
Kommunledningsförvaltningen gör också bedömningen att arbetsmarknads- 
och vuxenutbildningsnämnden bör få i uppdrag att säkerställa stabilare för-
utsättningar för ungdomsambassadörerna, avseende bland annat kontorslo-
kal. Denna bedömning delas av Tumba områdesgrupp som anser att frågan 
har hög prioritet. 

 
 
 

Mattias Jansson  Sara Wrethed 
Kommundirektör  Avdelningschef samhällsutveckling 
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§ 50 
Återrapportering - Förutsättningarna för elproduktion ge-
nom solcellspark (KS/2015:856) 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige betraktar uppdrag 2014-06-17 § 113, som fullgjort.  
 

2. Kommunfullmäktige ger tekniska nämnden i uppdrag att i samarbete 
med miljö- och hälsoskyddsnämnden utarbeta en plan i syfte att 
installera solcellsanläggningar på kommunens egna fastigheter upp till 
den nivå som är lämplig ur ekonomisk synpunkt. 
 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del: 
 
3. Kommunstyrelsen godkänner utredningen. 

 
4. Kommunstyrelsen ger kommunledningsförvaltningen i uppdrag att inom 

arbetet med utvecklingen av Brunnaområdet föra in ambitionerna om 
solcellsanläggningar, samt genom ägarträffar med Södra Portenbolaget 
föra fram kommunens ambition om solenergi. 

 
Sammanfattning 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska ut-
reda och redovisa förutsättningarna för elproduktion genom solcellspark i 
Botkyrka. Inriktningen bör vara en anläggning som ska ägas och drivas i 
samarbete med privata aktörer och enskilda privatpersoner. 

Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljö-
enheten har gjort utredningen som biläggs. 

Utredningen visar att förutsättningar för solenergi i kommunen bedöms som 
goda. En renodlad solcellspark tar mycket mark i anspråk i relation till 
mängden el som produceras. Tänkbara områden för en solcellspark i Bot-
kyrka kommun är i motorvägsstråket norr om E4/E20.  Här är dock konkur-
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rensen med andra behov och exploateringsmöjligheter stor. Utredningen fö-
respråkar därför att ambitionen om en renodlad solcellspark bör övergå till 
produktion av solenergi på tak och fasader.  

Utredningen föreslår att fortsatt utveckling av Brunnaområdet och Södra 
Porten tar med ambitionerna om stora synliga anläggningar med solpaneler 
på fastigheterna i motorvägsstråket.  

Utredningen rekommenderar att tydliga mål och riktlinjer inrättas samt att 
en handlingsplan utarbetas för att konkretisera det fortsatta arbetet med det 
egna fastighetsbeståndet. Miljö- och hälsoskyddsnämnden och tekniska 
nämnden kommer att arbeta vidare med den frågan inom ramen för klimat-
arbetet.  

Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2016-02-17, § 5.  

Yrkanden  
Dan Gahnström (MP) och Stefan Dayne (KD) yrkar bifall till ordförande-
förslaget.  

Protokollsanteckning  
Robert Steffens (C) anför till protokollet att han vid yrkanderätt hade yrkat 
bifall till ordförandeförslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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§ 5 
Återrapportering- Förutsättningarna för elproduktion ge-
nom solcell-park 
 
Beslut 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommunstyrelsen: 
  
Kommunstyrelsen godkänner utredningen.  
 
Kommunstyrelsen betraktar kommunfullmäktiges uppdrag 2014-06-17 
§ 113 som fullgjort.  
 
Kommunstyrelsen ger kommunledningsförvaltningen i uppdrag att inom ar-
betet med utvecklingen av Brunnaområdet föra in ambitionerna om solcell-
anläggningar, samt genom ägarträffar med Södra Portenbolaget föra fram 
kommunens ambition om solenergi.  
 
Kommunstyrelsen föreslår till kommunfullmäktige:  
 
Kommunfullmäktige ger tekniska nämnden i uppdrag att i samarbete med 
miljö- och hälsoskyddsnämnden utarbeta en plan i syfte att installera sol-
cellsanläggningar på kommunenens egna fastigheter upp till den nivå som är 
lämplig ur ekonomisk synpunkt. 
 
Sammanfattning 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska ut-
reda och redovisa förutsättningarna för elproduktion genom solcellspark i 
Botkyrka. Inriktningen bör vara en anläggning som ska ägas och drivas i 
samarbete med privata aktörer och enskilda privatpersoner.  
 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljö-
enheten har gjort utredningen som biläggs. 
 
Utredningen visar att förutsättningar för solenergi i kommunen bedöms som 
goda. En renodlad solcellspark tar mycket mark i anspråk i relation till 
mängden el som produceras. Tänkbara områden för en solcellspark i Bot-
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kyrka kommun är i motorvägsstråket norr om E4/E20. Här är dock konkur-
rensen med andra behov och exploateringsmöjligheter stor. 
Utredningen förespråkar därför att ambitionen om en renodlad solcellpark 
bör övergå till produktion av solenergi på tak och fasader.  
 
Utredningen föreslår att fortsatt utveckling av Brunnaområdet och Södra 
Porten tar med ambitionerna om stora synliga anläggningar med solpaneler 
på fastigheterna i motorvägsstråket.  
Utredningen rekommenderar att tydliga mål och riktlinjer inrättas samt att 
en handlingsplan utarbetas för att konkretisera det fortsatta arbetet med det 
egna fastighetsbeståndet. Miljö- och hälsoskyddsnämnden och tekniska 
nämnden kommer att arbeta vidare med den frågan inom ramen för klimat-
arbetet. 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[2] 

Kommunledningsförvaltningen  
 2015-12-15  Dnr  KS/2015:856  
 

Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 - 530 61266 / Sms·---- · E-post ingrid.molander@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Ingrid Molander  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Förutsättningarna för elproduktion genom solcellpark  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen godkänner utredningen. 
 
Kommunstyrelsen betraktar kommunfullmäktiges uppdrag 2014-06-17 §113 
som fullgjort. 
 
Kommunstyrelsen ger kommunledningsförvaltningen i uppdrag att inom ar-
betet med utvecklingen av Brunnaområdet föra in ambitionerna om solcell-
anläggningar, samt genom ägarträffar med Södra Portenbolaget föra fram 
kommunens ambition om solenergi. 
 
Kommunstyrelsen förslag till kommunfullmäktige:  
 
Kommunfullmäktige ger tekniska nämnden i uppdrag att i samarbete med 
miljö- och hälsoskyddsnämnden utarbeta en plan i syfte att installera sol-
cellsanläggningar på kommunenens egna fastigheter upp till den nivå som är 
lämplig ur ekonomisk synpunkt. 
 
 
 
Sammanfattning 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska ut-
reda och redovisa förutsättningarna för elproduktion genom solcellspark i 
Botkyrka. Inriktningen bör vara en anläggning som ska ägas och drivas i 
samarbete med privata aktörer och enskilda privatpersoner. 
 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljö-
enheten har gjort utredningen som biläggs. 
 
Utredningen visar att förutsättningar för solenergi i kommunen bedöms som 
goda. En renodlad solcellspark tar mycket mark i anspråk i relation till 
mängden el som produceras. Tänkbara områden för en solcellspark i Bot-
kyrka kommun är i motorvägsstråket norr om E4/E20.  Här är dock konkur-
rensen med andra behov och exploateringsmöjligheter stor. Utredningen fö-
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respråkar därför att ambitionen om en renodlad solcellpark bör övergå till 
produktion av solenergi på tak och fasader.  
 
Utredningen föreslår att fortsatt utveckling av Brunnaområdet och Södra 
Porten tar med ambitionerna om stora synliga anläggningar med solpaneler 
på fastigheterna i motorvägsstråket.  
 
Utredningen rekommenderar att tydliga mål och riktlinjer inrättas samt att 
en handlingsplan utarbetas för att konkretisera det fortsatta arbetet med det 
egna fastighetsbeståndet. Miljö- och hälsoskyddsnämnden och tekniska 
nämnden kommer att arbeta vidare med den frågan inom ramen för klimat-
arbetet.  
 
  
 
Mattias Jansson 
Kommundirektör                                     Sara Wrethed 
                                                                 Avdelningschef samhällsutveckling 
 
 
Bilaga: 
Utredning om förutsättningar för elproduktion genom solcellspark. 
 
 
_________ 
Expedieras till 
Text 
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Sammanfattning 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska utreda 
och redovisa förutsättningarna för elproduktion genom solcellspark i Botkyrka. 
Inriktningen bör vara en anläggning som ska ägas och drivas i samarbete med 
privata aktörer och enskilda privatpersoner. 
 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljöen-
heten har gjort utredningen.  
 
Vid en samlad bedömning ställer sig miljöenheten positiv till solenergi. Förut-
sättningar för solenergi i kommunen bedöms som goda. Miljöenheten före-
språkar i första hand att solpaneler anläggs på tak för värme och elproduktion.  
 
Kommunen bör i samband med större exploateringsprojekt som till exempel 
Södra Porten aktivt förespråka satsning på solenergi. Det finns områden i 
kommunen som kan användas i syfte att visualisera solenergi (se bilaga 1). Att 
visualisera energi från sol, eller övriga energislag från förnybara källor, är ett 
sätt att väcka intresse hos privata aktörer och inspirera medborgarna. Visuali-
seringen kan ske med små medel bland annat på kommunens hemsida eller på 
en skylt i ett attraktivt läge.   
 
Fastighetsenheten kommer att ta fram kostnadsunderlag avseende montering 
av solpaneler på Ishuset i Tumba. Ishuset har stort energibehov. Förslaget möj-
liggör att Ishuset förses med energi samt att kommunens elbilar laddas. En 
sådan satsning skulle innebära ett mycket bra skyltläge för kommunens sats-
ning på solenergi, miljövinst i form av minskade klimatutsläpp samt bra åter-
betalningstid av investeringen.   
 
Om kommunen avser att satsa på solenergi, vilket miljöenheten rekommende-
rar, föreslås att tydliga mål och riktlinjer inrättas samt att en handlingsplan 
utarbetas för att konkretisera det fortsatta arbetet.  
 
Uppdraget 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska utreda 
och redovisa förutsättningarna för elproduktion genom solcellspark i Botkyrka. 
Inriktningen bör vara en anläggning som ska ägas och drivas i samarbete med 
privata aktörer och enskilda privatpersoner. 
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Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljöen-
heten har gjort utredningen.  
 
Geografiska förutsättningar för solenergi i Botkyrka 
Södra och östra Sverige, vilket inbegriper Stockholmsområdet och därigenom 
Botkyrka kommun har bra solinstrålningsförhållanden. Närhet till Östersjön, 
men även ett östligt läge i landet, innebär att moln och nederbörd som kommer 
från Atlanten har regnat ur och blivit tunnare innan de når Stockholmsområdet. 
Generellt innebär det att Stockholm har flera soltimmar än övriga Sverige.1,2  
 
Våren 2015 lanserade kommunen en webbaserad solkarta. Solkartan visar me-
delvärdet av solinstrålning på alla hustak i Botkyrka under ett år.  
 
Solenergi i Botkyrka kommun 
Botkyrka kommun har tio anläggningar med solpaneler monterade på tak som 
ger värme. Under 2016 installeras ytterligare fyra solanläggningar.   
 
Solenergi för elproduktion finns på två fastigheter. Anläggningen på Silver-
kronans äldreboende producerar cirka 34 MWh/år, vilket motsvarar fastighet-
sel för sju genomsnittsvillor. Solpanelerna har en yta på 240 m2. Tullinge vat-
tenverk har solpaneler om 142 m2, vilka producerar cirka 19 MWh/år. 
 
Kommunen har totalt 1010 m2 solpaneler. 
 
Miljöeffekter av solenergi 
Energiåterbetalningstiden, den tid en solcell behöver producera elektricitet 
innan den har producerat den mängd som krävs vid produktion, är i Sverige 5-
6 år. 3 
 
Solceller har nästintill inga utsläpp av växthusgaser under användning eller 
återvinning, om de återvinns på ett korrekt sätt. I dagsläget kan 90-95 % av 
materialet i en solcell återvinnas.4 En viktig aspekt är däremot vilket huvudsak-
ligt energislag som används i landet där solcellen produceras.  

                                                           
1 www.delaval.se/imagevaultfiles/id_8314/cf_5/soltabell.pdf 

2 www.re.jrc.ec.europa.eu/pvgis/cmaps/eu_cmsaf_opt/PVGIS- EuropeSolarPotential.pdf  
3 Life cycle assessment of photovoltaic electricity generation: www.appropedia.org/LCA_of_silicon_PV_panels källa 6  

4 www.firstsolar.com/en/Technologies-and-Capabilities/Recycling-Services.aspx 
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Solceller bör med fördel produceras i Sverige eller importeras från ett land som 
huvudsakligen använder förnyelsebara energikällor för att minska de totala 
utsläppen av växthusgaser under en solcells livstid.  
 
Solpaneler  
Solstrålning kan med olika tekniker användas för att generera 
både värme och elektricitet. Val av teknik avgörs utifrån det aktuella energibe-
hovet i byggnaden. Fördelen med energi från sol är att driftkostnaden är låg 
och att anläggningen kräver minimalt med underhåll, jämnfört med till exem-
pel ett vindkraftverk.  
 
Solceller 
En solcell är en liten skiva, oftast inte större än 10-20 cm, bestående av ett 
halvledarmaterial som avger en elektrisk ström när den utsätts för ljus. Flera 
solceller bildar tillsammans en solcellspanel. Solcellspaneler kan vara allt ifrån 
några dm2 till några m2 i storlek.  
 
Det finns två huvudsakliga tekniker för solceller. Kristalina celler har en verk-
ningsgrad på upp till 20 % medan tunnfilmsceller har en verkningsgrad på 
cirka 10 %. Verkningsgrad anger hur stor del av solinstrålningen som omvand-
las till elektrisk ström. Solenergin som inte omvandlas till el blir värme, föru-
tom en mindre del, som reflekteras mot solpanelens yta.  
 
Solcellerna har en beräknad teknisk livlängd på 20-30 år. Solcellerna består av 
en eller flera kiselbitar, vilka fungerar som en fotodiod. Det skapas en låg 
elektrisk spänning mellan solcellens fram- och baksida när solstrålarna lyser på 
cellen. Genom att koppla samman flera celler till en solcellspanel uppnås en 
spänning på ca 240-270 W. 5 
 
Solvärme  
Energi från solen kan även användas för uppvärmning av byggnader och upp-
värmning av varmvatten. För att utnyttja solvärme används solfångare. Sol-
fångare utvinner värme ur solen, oftast med ett vatten- och glykolburet system, 
som vanligvis installeras på befintligt tak.   
  

                                                           
5 www.electrotecenergy.se/typer-av-solceller/ 
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Solfångare bedöms kunna täcka upptill 50 % av det totala årsbehovet av varm-
vatten i en fastighet. Om solfångaren är kopplad till ett uppvärmningssystem 
kan cirka 20-30 % av totala årsbehovet för uppvärmning och varmvatten täck-
as. Solvärme lämpar sig till större verksamheter som har ett stort behov av 
varmvatten sommartid, som t.ex. utomhusbad och idrottsplatser. 6 
 
Verkningsgraden för solfångare uppges till cirka 50 %.  
 
Prisutveckling av solceller 
Priset på solceller har under de senaste 10 åren sjunkit markant. Enligt Ener-
gimyndigheten var priset för en standardsolcellsmodul 2004 70 SEK/W, 2013 
var priset 10 SEK/W. Kostnaden har sjunkit på grund av ökad produktion samt 
lägre pris på den internationella marknaden. Även konkurrensen på den 
svenska marknaden har ökat. Det finns tre gånger fler tillverkare av solceller 
2013 jämfört med 2010.7 
 
Skattereduktion  
Från och med 1 januari 2015 är det möjligt att få skattereduktion för överskott-
sel som matas ut på elnätet för sol, vind och vattenkraft. Skattereduktionen är  
60 öre/kWh. Det går maximalt att få en skattereduktion på 18 000 kr per år.8 
 
Investeringsstöd  
Det finns ett statligt stöd för installation av solceller. Det riktar sig till alla ty-
per av aktörer som företag, offentliga organisationer och privatpersoner. Från 
och med den 1 januari 2015 är investeringsstödet maximalt 30 % för företag 
och 20 % för alla andra aktörer. Högsta möjliga stöd per solcellssystem är 1,2 
miljoner kronor och de stödberättigande kostnaderna får maximalt uppgå till 
37 000 kronor plus moms per installerad kilowatt elektrisk toppeffekt. 
 
Regeringens budgetförslag om energiskatt  
I dagsläget (januari 2016) behöver solcellsanläggningar som producerar el, 
som huvudsakligen används i egen fastighet, men även el som tillförs elnätet 
inte betala energiskatt.  
 

                                                           
6 www.energimyndigheten.se/fornybart/solenergi/solvarme/, Solenergi samt Solklart – Solvärme, broschyrer från Energimyndigheten  
7 www.vvsforum.se/contentassets/88c6a337fba94ac6a888dcc637dc985c/uppfoljning-av- utvecklingen-for-investeringar-i-solenergi.pdf 

8 www.energimyndigheten.se/fornybart/solenergi/stod-till-solceller/ 
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Enligt regeringens förslag till budgetproposition kommer el som framställs 
från solcellsanläggningar med totalt installerad effekt på 255 kW vara energi-
skattepliktiga från och med 1 juli 2016. Förslaget gäller per juridisk person, 
inte per solcellsanläggning.  
 
Solcellsanläggningar som tillför all producerad el till elnätet (som säljs till 
marknaden och erhåller elcertifikat) påverkas inte av förslaget, eftersom ener-
giskatten bara gäller använd el.  
 
Botkyrka kommuns solpaneler motsvararar cirka 166 kW installerad effekt. 
 
Elcertifikat 
Elcertifikatsystemet är ett marknadsbaserat stödsystem som ska öka produkt-
ionen av förnyelsebar el på ett kostnadseffektivt sätt. Elcertifikatsystemet berör 
främst producenter av förnybar el, elleverantörer, elintensiv industri och vissa 
elanvändare. Elleverantören tar ut en kostnad för elcertifikat via elräkningen.  
Som producent av förnyelsebar el fås ett elcertifikat av staten för varje produ-
cerad MWh. Elcertifikatet kan säljas till elleverantörer som i förhållande till 
sin elförsäljning är skyldiga att köpa en viss mängd elcertifikat. Handeln av 
elcertifikat sker på en öppen marknad och bestäms utifrån tillgång och efter-
frågan på dessa. På detta sätt får elproducenter av förnyelsebar el en extra in-
täkt utöver det som sparas på att producera egen el.  
 
Anläggningar som tagits i drift efter elcertifikatsystemets införande har rätt till 
elcertifikat i 15 år, dock längst till utgången av år 2035. För att tilldelas elcerti-
fikat krävs en ansökan hos Energimyndigheten. 9 Det är möjligt att ansöka om 
elcertifikat fastän elen förbrukas inom den egna fastigheten.  
 
Botkyrka kommun har elcertifikat för anläggningen på Silverkronans äldrebo-
ende.      
 
Solcellspark 
Solcellsparker i större skala förkommer i Sverige enbart på ett fåtal platser. 
Nordens största solcellspark i Västerås omfattar en markyta på 40 000 m2 och 
har en effekt på 1 MW, vilket motsvarar en årlig elförbrukning för 300-400 
hushåll. Solcellsparken är placerad längs E18, där det är svårt att ta mark i an-
språk för till exempel bebyggelse. Solcellsparken i Västerås ägs av solcells-

                                                           
9 www.energimyndigheten.se/fornybart/elcertifikatsystemet/om-elcertifikatsystemet/elkundens-bidrag-till-fornybar-elproduktion/  
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grossisten Kraftpojkarna AB. Den el som produceras köps under 15 år av Mä-
larenergi AB, som i sin tur säljer elen vidare till sina kunder. 10,11   
 
I Arvika har gammal deponi tagits i anspråk för etablering av solceller. Områ-
det har en markyta på 40 000 m2. Solcellsparken har en effekt på 1 MW och 
den uppskattade produktion ger el till cirka 400 lägenheter. Solpanelernas to-
tala yta är 6 182 m2.12 Arvika Teknik, Arvika Kraft AB, Arvika Fjärrvärme och 
Arvika Fastighets AB har byggt anläggningen. Den el som produceras förbur-
kas inom den kommunala verksamheten.13   
 
Även i Halmstad har en före detta deponi bebyggts med en solcellspark. An-
läggningens totala storlek är 500 KW och den årliga elproduktionen är cirka 
450 MWh/år, vilket genererar hushållsel till 70-80 villor.14 I första hand kom-
mer elen som produceras förse stadens laddstolpar med energi för laddning av 
elbilar. Anläggningen i Halmstad ägs av Halmstad Energi och Miljö AB. 15  
 
Solcellsparkerna i Arvika, Halmstad och Västerås har en investeringskostnad 
om 12-20 miljoner kronor.   
 
Solceller på fastigheter 
Genom att placera solceller på befintliga fastigheter tas ingen mark i anspråk. 
Vanligtvis placeras solcellerna på tak eller fasader med optimal solinstrålning. 
Denna typ av lösning innebär oftast att fastigheten inte blir självförsörjande på 
el.  Den el som produceras förbrukas monumentant i fastigheten, återstående 
elbehov kompletteras från det vanliga elnätet.  
 
Det är dyrare att montera solpaneler på fasader. Enligt kontakt med en leveran-
tör av solpaneler uppskattas kostnaden för att montera solceller på befintliga 
fasader, jämnfört med tak, till 30-50 % högre investeringskostnad.  
 
Beroende på storleken på solcellsanläggningen kan en fastighet, främst under 
sommarmånaderna, producera tillräckligt mycket el som förbrukas. Om an-
läggningen producerar mer el än vad som förbrukas tillförs el genom försälj-

                                                           
10 www.visitvasteras.se/artiklar/solcellspark/ 

11 www.sero.se/Filer/SOL-energi/lkraftpojkarna.pdf 

12 www.mynewsdesk.com/se/arvika_kommun/pressreleases/byggstart-mega-sol-9-augusti-1035933 

13 http://nwt.se/arvika/2015/02/08/nu-levererar-solcellsparken 

14 www.germansolar.se/solcellspark-i-halmstad/ 
15 http://www.hem.se/om-hem/solitanken/skedalahed-solcellsanlaggning 
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ning till elnätsägaren (10-50 öre/kWh beroende på nätbolag.) Under perioder 
med få soltimmar producerar anläggningen mindre el, vilket innebär att mer el 
behöver kompletteras från elnätet.  
 

Miljöenhetens bedömning  
Solenergi är en förnybar energikälla och bidrar till att minska koldioxidutsläp-
pen. Klimatfrågorna är en viktig del i Botkyrka kommuns arbete för en lång-
siktig hållbar utveckling. I Botkyrka kommuns klimatstrategi från 2009 riktas 
fokus på att minska utsläppen av växthusgaser. Detta uttrycks även i Borg-
mästaravtalet som kommunen har anslutit sig till.  
 
Etablering av solcellspark i Botkyrka 
En solcellspark tar mycket mark i anspråk i relation till mängden el som pro-
duceras. Vanligtvis placeras solcellsparker på mark som anses oanvändbar, 
som till exempel deponimark eller mark i anslutning till motorvägar. Marken 
bör också ha ett bra skyltläge för att uppnå kommunikativa vinster. Tänkbara 
områden för en solcellspark i Botkyrka kommun är i motorvägsstråket norr om 
E4/E20. Här är dock konkurrensen med andra behov och exploateringsmöjlig-
heter stor. Ambitionen om en renodlad solcellspark bör därför övergå till sol-
paneler på tak och fasader på nya fastigheter i motorvägsstråket. Miljöenheten 
och kommunledningsförvaltningen föreslår att fortsatt utveckling av Brunna-
området och Södra Porten tar med ambitionerna om stora synliga anläggningar 
med solpaneler på fastigheterna i motorvägsstråket. Generellt bör kommunen, i 
samband med större exploateringsprojekt som t.ex. Södra Porten, aktivt före-
språka satsning på t.ex. solenergi. Med hänsyn till Södra Portens attraktiva läge 
föreslås att inledande diskussioner genomförs i exploateringsprocessen avse-
ende möjligheten att anlägga solenergi på fastigheter, eller i ett område, som 
tydligt visualiserar att en del fastigheter producerar el/värme från sol. 
 
Solpaneler på Ishuset i Tumba 
Fastighetsenheten kommer att ta fram kostnadsunderlag avseende montering 
av solpaneler på Ishuset i Tumba. Ishuset har stort energibehov, eftersom 
skridskoåkning erbjuds året runt. Taket är stort med bra förutsättningar för 
solenergi. Förslaget möjliggör att Ishuset förses med energi samt kommunens 
elbilar laddas. En sådan satsning skulle innebära ett mycket bra skyltläge för 
kommunens satsning på solenergi, miljövinst i form av minskade klimatutsläpp 
och en bra återbetalningstid av investeringen.   
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Att visualisera solenergi är ett sätt väcka intresse 
Att visualisera energi från sol, eller övriga energislag från förnybara källor, är 
ett sätt att väcka intresse hos privata aktörer och inspirera medborgarna. Det 
finns områden i kommunen som kan användas i syfte att visualisera solenergi. 
I bilaga 1 har miljöenheten och kommunledningsförvaltningen sammanställt 
förslag på potentiella solenergiprojekt. En del av projekten omfattar potentiella 
samarbetsprojekt med privata aktörer. I övrigt kan kommunen med relativt små 
medel visualisera kommunens totala energiproduktion från solenergi. Visuali-
seringen kan bland annat ske på kommunens hemsida eller på en skylt i ett 
attraktivt läge. 
 
Vid en samlad bedömning ställer sig miljöenheten positiv till ytterligare sats-
ningar på solenergi i kommunen. Förutsättningar för solenergi i Botkyrka be-
döms som goda. Kommunen har totalt 1010 m2 solpaneler monterade på flera 
fastigheter, vilket miljöenheten anser är en bra utgångspunkt. Om kommunen 
avser att satsa på solenergi, vilket miljöenheten rekommenderar, föreslås att 
tydliga mål och riktlinjer inrättas samt att en handlingsplan utarbetas för att 
konkretisera det fortsatta arbetet. Ett första steg kan vara att inventera vilka tak 
inom det kommunala fastighetsbeståndet som är mest lämpliga för solpaneler.  
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Bilaga 1. Förslag på projekt lämpliga för solenergi 
Område/projekt Typ av aktivitet  Övrigt 
Södraporten Samarbetsprojekt med bygg-

bolag och etablerare 
Attraktivt läge intill E4/E20. 

Nya kommunhuset Solpaneler på tak/fasad  Oklart när nya kommunhuset 
färdigställs. 

Nya hotellet i Brunna Samarbetsprojekt   
Hågelby  Visualisera kommunens 

elproduktion med skylt 
Bra skyltläge 

Botkyrka ishus, Tumba Solpaneler som dels laddar 
kommunens elbilar, dels 
förser fastigheten med el 

Stort tak. Ishuset används 
även sommartid för hockey 
träning. Behovet av energi är 
stort.  

Lida skidtunneln  Solpaneler på tak/fasad Behovet av energi är stort 
E4/E20, Trafikplats Hallunda Mindre solcellspark Bra skyltläge. Kommunen är 

markägare. Försäljning av 
el? 

Samarbetsprojekt med re-
staurang MAX-Slagsta  

Samarbetsprojekt Bra skyltläge 

Samarbetsprojekt med Söde-
renergi AB 

Samarbetsprojekt  
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§ 51 
Återrapportering - Förutsättningarna för egen, av kommu-
nen ägd, vindkraft (KS/2015:855) 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige betraktar uppdrag 2014-06-17, § 113 som fullgjort.  
 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del: 
  
2. Kommunstyrelsen godkänner utredningen. 
 
Sammanfattning 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska ut-
reda och redovisa förutsättningarna för egen, av kommunen ägd, vindkraft. 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan.  

Slutsatserna och rekommendationerna av utredningen är: 

Kommunen kan indirekt, utan ägande av vindkraftverk, vara med och på-
verka utvecklingen av Sveriges vindkraft genom att köpa ursprungsmärkt el 
från vindkraft och på så sätt uppnå samma miljönytta, utan att investera mil-
jonbelopp i eget vindkraftverk. 

En investering i vindkraft, genom ett direkt ägande, är en betydande ekono-
misk satsning. I dagsläget är elpriset lågt vilket ger en dålig lönsamhet. Det 
finns inget som tyder på att elpriserna framöver kommer att stiga markant. 
Flera kommuners ekonomiska kalkyler gällande investering i vindkraft 
skulle inte få lönsamhet utan subventioner som skattebefrielse och elcertifi-
kat. Enligt regeringens budgetförslag om energiskatt kommer el från vind-
kraft omfattas av energiskatt från och med 1 juli 2016. Noggrannare under-
sökning av kostnader behöver analyseras ytterligare om kommunen beslutar 
att gå vidare i processen. 
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Investering i vindkraft bör beaktas med hänsyn till att kommunen idag köper 
förnybar el som är märkt Bra Miljöval. Detta innebär, förutom att elen är 
förnybar, att krav även ställs på att energiproduktionen är hållbar, som till 
exempel att vattendrag inte torrläggs samt att vindkraftverk placeras i lämp-
liga områden. 

Efter att ha tagit del av miljöenhetens utredning är kommunledningsförvalt-
ningens samlade bedömning att kommunen inte bör äga och driva egna 
vindkraftverk. 

Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2016-02-17, § 4.  

Yrkande 
Dan Gahnström (MP) yrkar bifall till ordförandeförslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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§ 4 
Återrapportering- Förutsättningarna för egen, av kommu-
nen ägd, vindkraft 
 
Beslut 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen godkänner utredningen. 
 
Kommunstyrelsen betraktar kommunfullmäktiges uppdrag 2014-06-17  
§ 113 som fullgjort.  
 
Sammanfattning 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska ut-
reda och redovisa förutsättningarna för egen, av kommunen ägd, vindkraft. 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljö-
enheten har gjort utredningen som biläggs. 

 
Slutsatserna och rekommendationerna av utredningen är: 
 
Kommunen kan indirekt, utan ägande av vindkraftverk, vara med och på-
verka utvecklingen av Sveriges vindkraft genom att köpa ursprungsmärkt el 
från vindkraft och på så sätt uppnå samma miljönytta, utan att investera mil-
jonbelopp i eget vindkraftverk. 

 
En investering i vindkraft, genom ett direkt ägande, är en betydande ekono-
misk satsning. I dagsläget är elpriset lågt vilket ger en dålig lönsamhet. 
Det finns inget som tyder på att elpriserna framöver kommer att stiga mar-
kant. Flera kommuners ekonomiska kalkyler gällande investering i vindkraft 
skulle inte få lönsamhet utan subventioner som skattebefrielse och elcertifi-
kat. Enligt regeringens budgetförslag om energiskatt kommer el från vind-
kraft omfattas av energiskatt från och med 1 juli 2016. Noggrannare under-
sökning av kostnader behöver analyseras ytterligare om kommunen beslutar 
att gå vidare i processen. 
 
Investering i vindkraft bör beaktas med hänsyn till att kommunen idag köper 
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förnybar el som är märkt Bra Miljöval. Detta innebär, förutom att elen är 
förnybar, att krav även ställs på att energiproduktionen är hållbar, som till 
exempel att vattendrag inte torrläggs samt att vindkraftverk placeras i lämp-
liga områden. 
 
Efter att ha tagit del av miljöenhetens utredning är kommunledningsförvalt-
ningens samlade bedömning att kommunen inte bör äga och driva egna 
vindkraftverk. 
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Förutsättningarna för egen, av kommunen ägd, vindkraft  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen godkänner utredningen. 
 
Kommunstyrelsen betraktar kommunfullmäktiges uppdrag 2014-06-17 §113 
som fullgjort. 
 
Sammanfattning 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska ut-
reda och redovisa förutsättningarna för egen, av kommunen ägd, vindkraft.  
 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljö-
enheten har gjort utredningen som biläggs. 
 
Slutsatserna och rekommendationerna av utredningen är: 
 
Kommunen kan indirekt, utan ägande av vindkraftverk, vara med och på-
verka utvecklingen av Sveriges vindkraft genom att köpa ursprungsmärkt el 
från vindkraft och på så sätt uppnå samma miljönytta, utan att investera mil-
jonbelopp i eget vindkraftverk.  
 
En investering i vindkraft, genom ett direkt ägande, är en betydande ekono-
misk satsning. I dagsläget är elpriset lågt vilket ger en dålig lönsamhet. Det 
finns inget som tyder på att elpriserna framöver kommer att stiga markant.  
 
Flera kommuners ekonomiska kalkyler gällande investering i vindkraft 
skulle inte få lönsamhet utan subventioner som skattebefrielse och elcertifi-
kat. Enligt regeringens budgetförslag om energiskatt kommer el från vind-
kraft omfattas av energiskatt från och med 1 juli 2016. Noggrannare under-
sökning av kostnader behöver analyseras ytterligare om kommunen beslutar 
att gå vidare i processen. 
 
Investering i vindkraft bör beaktas med hänsyn till att kommunen idag köper 
förnybar el som är märkt Bra Miljöval. Detta innebär, förutom att elen är 
förnybar, att krav även ställs på att energiproduktionen är hållbar, som till 
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exempel att vattendrag inte torrläggs samt att vindkraftverk placeras i lämp-
liga områden.  
 
Efter att ha tagit del av miljöenhetens utredning är kommunledningsförvalt-
ningens samlade bedömning att kommunen inte bör äga och driva egna 
vindkraftverk. 
 
 
 
 
Mattias Jansson 
Kommundirektör Sara Wrethed 
                                                                 Avdelningschef samhällsutveckling 
 
 
 
Bilaga: 
Utredning om förutsättningar för egen, av kommunen ägd vindkraft. 
_________ 
Expedieras till 
Text 
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Sammanfattning 
Denna rapport syftar till att enligt flerårsplan 2015-2018 utreda och ge vägled-
ning avseende förutsättningar till kommunägd vindkraft för elproduktion. 
 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljöen-
heten har utfört utredningen.  
 
Slutsatser och rekommendationer:  
 

• Kommunen kan indirekt, utan ägande av vindkraftverk, vara med och 
påverka utvecklingen av Sveriges vindkraft genom att köpa ursprungs-
märkt el från vindkraft och på så sätt uppnå samma miljönytta, utan att 
investera miljonbelopp i ett eget vindkraftverk. 
 

• En investering i vindkraft, genom ett direkt ägande, är en betydande 
ekonomisk satsning. I dagsläget är elpriset lågt vilket ger en dålig lön-
samhet. Det finns inget som tyder på att elpriserna framöver kommer 
att stiga markant.  
 

• Flera kommuners ekonomiska kalkyler gällande investering i vindkraft 
skulle inte få lönsamhet utan subventioner som skattebefrielse och el-
certifikat. Enligt regeringens budgetförslag om energiskatt kommer el 
från vindkraft omfattas av energiskatt från och med 1 juli 2016. Nog-
grannare undersökning av kostnader behöver ytterligare analyseras om 
kommunen beslutar att gå vidare i processen. 
 

• Investering i vindkraft bör beaktas med hänsyn till att kommunen idag 
köper förnybar el som är märkt Bra Miljöval. Detta innebär, förutom att 
elen är förnybar, att krav även ställs på att energiproduktionen är håll-
bar, som till exempel att vattendrag inte torrläggs samt att vindkraft-
verk placeras i lämpliga områden.  
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Uppdraget 
I kommunens flerårsplan 2015-2018 framgår att kommunstyrelsen ska utreda 
och redovisa förutsättningarna för egen, av kommunen ägd vindkraft för elpro-
duktion.  
 
Klimatfrågorna är en viktig del i Botkyrka kommuns arbete för en långsiktig 
hållbar utveckling. I Botkyrka kommuns klimatstrategi från 2009 riktas fokus 
på minska utsläppen av växthusgaser. Detta uttrycks även i Borgmästaravtalet.  
 
Denna rapport syftar till att utreda och ge vägledning avseende förutsättningar 
till kommunägd vindkraft för elproduktion. 
 
Kommunledningsförvaltningen har haft i uppdrag att utreda frågan. Miljöen-
heten har utfört utredningen.  
 
Metod 
Både primära och sekundära källor har använts i denna utredning. De primära 
källorna består av intervjuer med tjänstemän tillhörande kommunala bolag. 
Gemensamt för dessa är att intervjuade kommuner/bolag har investerat i vind-
kraftverk. De sekundära källorna består av interna dokument och övrig aktuell 
litteratur inom ämnesområdet.  
 
Nyttomål/avgränsningar 
Rapporten är en övergripande utredning avseende de alternativ som finns för 
kommunägd vindkraft.  Redovisade prisuppskattningar är exempel från till-
gänglig litteratur som bedöms som relevant och ska ses om en indikation.   
 

Vindkraft i Sverige 
Elproduktion, med låga utsläpp av koldioxid, från vatten- och kärnkraft är den 
dominerande energikällan i Sverige. Vindkraften producerade 2014 cirka 11 
TWh, vilket motsvarar cirka 7 % av Sveriges totala elanvändning. Utbyggna-
den av vindkraft har varit omfattande i Sverige och globalt de senaste 10 åren. 
År 2007 kom endast 1 % av elektriciteten från vindkraft (Energimyndigheten, 
2014, Boverket, 2009).  
  
Riksdagen har beslutat om en s.k. planeringsram om 30 TWh för vindkraft. 
Detta innebär att nationella myndigheter och kommuner ska skapa förutsätt-
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ningar för att kunna hantera en sådan utbyggnad. Planeringsramen för vind-
kraft är således inte ett utbyggnadsmål, utan ett planeringsmål (Svensk vinde-
nergi, 2012, Energimyndigheten 2007).  
 
År 2014 uppgick antalet vindkraftverk i Sverige till 2931 stycken. Ett fåtal, 87 
stycken, är baserade till havs. Ockelbo är den kommun i Sverige som har flest 
antal (89 stycken) vindkraftverk. Dagens vindkraftutbyggnad tenderar i större 
utsträckning att bli mer storskalig, med tydliga stordriftsfördelar, i s.k. vind-
kraftparker (Energimyndigheten, 2014). 
  
Förutsättningarna för vindkraft i Sverige är goda med anledning av stora till-
gängliga landytor och bra vindförhållanden. Vindkraft producerar el effektivast 
mellan 17-25 meter per sekund (m/s). När det blåser för lite, 3-4 m/s, produce-
ras ingen el och vid hård vind, över 25-30 m/s, stängs verket av på grund av 
säkerhetskäl (Söder, 2013, Vindkraftsbranschen, 2015).  Ett vindkraftverk på 2 
MW producerar i ett bra läge cirka 5600 MWh/år. Verkningsgraden för ett 
vindkraftverk anges till cirka 35 % (Nätverket för vindbruk, 2015).  
 
Miljöeffekter av vindkraft  
Elproduktion från vindkraft är förnybar energi och ger inga utsläpp av luftför-
oreningar. Ur ett livscykelperspektiv har ett vindkraftverk producerat lika 
mycket energi som har förbrukats vid tillverkningen av det efter cirka 8 måna-
der (Vestas, 2011). 
 
Sveriges elmarknad är integrerad (Nordpool) med Danmark, Norge och Fin-
land, och till viss del även integrerad med den europeiska elmarknaden. Fossil 
elproduktion i till exempel Tyskland är fortfarande betydande. En ökad export 
av förnybar el från Sverige kan därför bidra till att minska utsläppen av luft-
föroreningar utanför Sverige.  
 
Noggrannhet vid lokalisering av vindkraft är väsentligt för att minimera nega-
tiva konsekvenser för människors hälsa och miljö. En bra lokalisering, ur ett 
vindförhållande, kan vara negativt för människor i närområdet. Vindkraftverk 
ger upphov till buller och skuggor som kan upplevas som störande. Vindkraft-
verkens placering i omgivningen påverkar landskapsbilden, och kan även i 
vissa fall ge inverkan på växt- och djurliv.  
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Det finns även kritik från intresseorganisationer gällande etablering av vind-
kraft i orörda miljöer. En del av kritiken riktar sig till kommuner i storstäder 
som köper vindkraftverk utanför sin kommungräns.   
 
Elprisutveckling 
Elpriset påverkas av flera olika faktorer som är svåra att förutsäga. 
Utbud och efterfrågan, men även konjunktur, valuta, politiska beslut, fyllnads-
grad i vattenmagasin och driftstörningar har effekt på det svenska elpriset.   
 
Sedan 2000 har det så kallade spotpriset på el varierat. Spotpris är det dagliga 
elpris som sätts av Nordpool på den nordiska elbörsen och bestäms utifrån ut-
bud och efterfrågan.  
 
Som lägst har det gensomsnittliga spotpriset legat på 10,79 öre/kWh 2010 och 
som högst 50,59 öre/kWh 2010. Under 2014 var det genomsnittliga spotpriset 
29,94 79 öre/kWh (Söderberg, 2015). 
 
Kommunägd vindkraft 
Det finns flera alternativ till kommunägd vindkraft för egen elproduktion: 
 

1) Upprättande och drift av vindkraftverk i kommunen 
2) Köp av vindkraftverk i vindkraftparker utanför kommun 
3) El med ursprungsgarantier från vindkraft 

 
Rapporten avser att utreda de grundläggande förutsättningarna för dessa olika 
alternativ.  
 
Ovanstående alternativ bör beaktats med hänsyn till att kommunen idag köper 
förnybar el som är märkt med Bra Miljöval. Bra Miljöval innebär, förutom att 
elen är förnybar, att krav även ställs på att energiproduktionen är hållbar, som 
t.ex. att vattendrag inte får torrläggas samt att vindkraftverk placeras i lämpliga 
områden.   
 
Upprättande av kommunägd vindkraft i Botkyrka kommun 
Under 2012 genomförde SWECO en översiktlig kartläggning avseende förut-
sättningarna för förnybar energiproduktion i kommunen. Syftet med utred-
ningen var att utgöra ett underlag för översiktplaneringen och omfattade även 
möjligheterna att etablera vindkraftverk i lämpliga områden.  
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Sammantaget påvisade utredningen att möjligheten till etableringar av vind-
kraftverk i kommunen är begränsad. Utredningen utgick dels ifrån vilka områ-
den som täcks av bebyggelse eller riksintressen (t.ex. naturreservat och frilufts-
liv), dels vilka vindförhållanden som råder på aktuella områden. Kartläggning 
av vindförhållandena utgick från MIUU-modellen, framtagen av Uppsala uni-
versitet, och är en vindkartering av medelvindar på olika höjder (SWECO, 
2012).   
 
Med hänsyn till buffertzoner och vindförhållanden som bör beaktas till närm-
aste bebyggelse och andra intressen framkommer enbart ett fåtal områden som 
relevanta i kommunen. Vid en buffertzon på 1000 meter till bebyggelse finns 
inget område som är tänkbart. Vid en buffertzon på 500 meter redovisas sex 
olika områden som aktuella, men enbart med ett fåtal verk. Av dessa områden 
är det endast Kungsdalen som medger upprättande av fler (tre) vindkraftsverk. 
Resterande områden (Grindsjön, Byrsta, Nyhagsberg, Södertörn N, Södertörn 
S) har endast möjlighet till ett vindkraftverk vardera. Sedan 2010 pågår en till-
ståndsprövning hos Länsstyrelsen för bergtäkt i Kungsdalen (SWECO, 2012).  
 
Köp av vindkraftverk utanför kommunen 
Flera kommuner i Sverige investerar i egen elproduktion genom vindkraft. 
Rent konkret innebär det att kommunen äger vindkraftverk som oftast är loka-
liserade i s.k. vindkraftparker. Vindkraft kan även ägas som en del av ett en-
skilt verk. Elen som produceras förbrukas sedan i den kommunala organisat-
ionen. 
 
Ekonomiska förutsättningar vid köp av vindkraftverk   
De faktorer som till störst del påverkar lönsamheten är: 
 

• elprisets utveckling 
• subventioner – som skattebefrielse och elcertifikat 
• nyttjandegrad – hur mycket kan verket nyttjas i praktiken, till exempel 

vindläge och om tekniken fungerar som den ska 
• verkets livslängd 

 
En vanlig uppskattning är att ett vindkraftverk kostar 10-13 miljoner kr/MW 
(installerat och klart).  Ett vindkraftverk på 2 MW som producerar cirka 5000 
MWh/år kräver en investering om ca 20-26 miljoner kr (Vindkraftsbranschen, 
2015). Det som främst påverkar kostnaden är val av turbin, avstånd till nätan-
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slutning och övrig infrastruktur samt valutakurs. Baserat på kommuners elför-
brukning 2014 kan ett (1) vindkraftverk på 2 MW producera cirka 12 % av 
kommunens elförbrukning.  
 
När en kommun äger vindkraftverket följer flera åtaganden. Verket behöver 
återkommande service och underhåll för att fungera tillfredställande. Vanligvis 
tecknas ett flerårigt serviceavtal med leverantören av verket (Håkansson, 
2014). Kostnader för serviceavtal, markarrenden, anslutningsavgifter, försäk-
ringar och administration tillkommer. Avskrivningstakten är vanligtvis 20-25 
år. 
 
I de flesta vindkraftskalkyler antas ett vindkraftverks livslängd vara på cirka 20 
år. I och med att få vindkraftverk varit i drift en längre tid finns det en osäker-
het i prognoserna. Vindkraftverkets effektivitet avtar också med åren på grund 
av slitage. Genom att köpa ett begagnat vindkraftverk med en drifthistoria går 
det att mer säkert räkna ut lönsamheten. De har dock kortare livslängd och 
kortare återstående tid att sälja elcertifikat, vilket även är faktorer som påver-
kar inköpspriset positivt. Under ett verks livslängd är det nödvändigt att ta 
hänsyn till oförutsedda händelser som t.ex. större reparationer som kan påverka 
elproduktionen, vilket inverkar på den ekonomiska kalkylen.  
 
Timbro gjorde 2013 en analys av åtta kommuners lönsamhetskalkyler gällande 
investering i vindkraftverk. Analysen visar att beroende på vilken kalkylmodell 
kommunerna använde fick de kraftigt olika resultat, trots att de räknade på 
samma vindkraftverk, elpris, pris på elcertifikat, livslängd och driftskostnader.  
Vilken kalkylmodell en kommun använder kan därmed vara avgörande för om 
en investering i vindkraft ser ut att bli lönsam eller inte. Timbros analys visar 
också att antagande om elprisets utveckling kan ge drastiskt olika resultat, från 
överskott till miljonförlust.  
 
Ingen av kommunernas kalkyler skulle få lönsamhet utan subventioner som 
skattebefrielse och elcertifikatsystemet. 
 
På grund av dagens låga elpriser har investeringar i vindkraftverk närapå av-
stannat och flertalet planerade projekt har skjutits på framtiden. Vindkraftverk 
på Öland, Örebro och Västra Götaland har monterats ner för att säljas till län-
der som Polen och Irland där elpriserna är högre (Rotevatn, 2015). 
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Regeringens budgetförslag om energiskatt  
I dagsläget (januari 2016) behöver vindkraft som producerar el inte betala 
energiskatt. Det är tre villkor som måste vara uppfyllda för att producenten ska 
få skattebefrielse:  
 

1) Vindkraften ska produceras i Sverige 
2) Vindkraften ska endast förbrukas av producenten  
3) Producenten får inte sälja elen vidare  

 
En kommun som ensam äger ett vindkraftverk och som enbart levererar el till 
kommunens egen förbrukning behöver inte betala energiskatt. Kommunen 
behöver heller inte betala energiskatt om den tillsammans med en annan juri-
disk person genom ett enkelt bolag äger ett vindkraftverk. Kommunen får då 
endast för eget bruk använda den andel producerad el som motsvarar dess äga-
randel i vindkraftverket. Skatteskyldighet uppkommer om kommunen tillsam-
mans med en annan kommun skulle äga ett vindkraftverk genom ett gemen-
samt aktiebolag, handelsbolag, ekonomisk förening eller annan juridisk person, 
eftersom den juridiska personen anses yrkesmässigt leverera el till respektive 
kommun (Wesslau, 2014).     
 
Enligt regeringens förslag till budgetproposition kommer el som framställs 
från vindkraft att beskattas. Enbart mindre anläggningar omfattas av befrielse 
från energiskatt. För vindkraft motsvarar det 125 kW installerad generatoref-
fekt, vilket betyder en elproduktion om 200 000 KWh/år. 
 
Detta innebär att förvärv av ett vindkraftverk på till exempel 2 MW kommer 
att omfattas av energiskatt, om inte regeringen beslutar annat.  
 
Ändringarna träder i kraft den 1 juli 2016. 
 
Elcertifikat  
Subventioner till producenter av vindkraft ges genom systemet med elcertifi-
kat. Elcertifikatsystemet infördes 2003 och är ett ekonomiskt stödsystem för att 
öka andelen el från förnybara energikällor. Staten tilldelar producenter av för-
nybar energi ett elcertifikat för varje MWh el. Producenterna kan sedan välja 
att sälja elcertifikaten till elleverantörer och elanvändare som är kvotpliktiga 
och måste köpa elcertifikat i förhållande till sin elleverans eller elanvändning. 
Priset på elcertifikaten är marknadsbaserat. Elproducenten tilldelas elcertifikat 
under de första 15 åren och stödsystemet ska finnas kvar till 2035. Statens mål-
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sättning är att från och med 2016 genom elcertifikat finansiera 30 TWh förny-
bar elproduktion, jämfört med 25 TWH som tidigare, räknat från 2002 till och 
med 2020.  
 
Riksdagens godkännande av regeringens förslag att höja finansieringen av för-
nybar elproduktion till 30 TWh kan öka lönsamheten för vindkraft. Från och 
med 1 januari 2016 höjs kvotplikten för elleverantörer och elanvändare vilket 
kan ha en positiv inverkan på lönsamheten då efterfrågan på elcertifikat tro-
ligtvis ökar.    
 
Offentlig upphandling  
Det är inte helt tydligt om ett köp av ett vindkraftverk ska upphandlas enligt 
lagen om offentlig upphandling (LOU). Vid köp av ett nyckelfärdigt vind-
kraftverk eller andel i vindkraftverk kan det enligt det så kallade fastighetsun-
dantaget finnas ett undantag från LOU. Enligt kap 1 § 6 så undantas från upp-
handlingsskyldigheten förvärv av fastighet, arrenderätt, hyresrätt, bostadsrätt, 
tomträtt, servitutsrätt eller någon annan rättighet till fastighet. 
 
Konkurrensverket gjorde en annan bedömning 2010 gällande Upplands Väsbys 
kommuns inköp av ett nyckelfärdigt vindkraftverk. Konkurrensverket ansåg 
eftersom bland annat försäkring, leverans av producerad el från vindkraftverket 
ingick i avtalet skulle köpet av vindkraftverk upphandlas i enlighet med LOU:s 
procedurregler.  
 
Med tanke på det oklara rättsläget bör kommunen ha i åtanke att Konkurrens-
verket kan anse att köpet ska omfattas av LOU. Vad gäller drift, underhåll och 
eventuella entreprenadarbeten gäller vanliga upphandlingsregler.  
 
El med ursprungsgarantier  
Kommunen kan utan att äga ett vindkraftverk, vara med och påverka utveckl-
ingen av Sveriges vindkraft. El med ursprungsgaranti innebär att den som säl-
jer el har skyldighet att redovisa hur den sålda elen är producerad. Genom att 
enbart köpa el (kan även vara en särskild andel, t.ex. 20 %) som har ursprung 
från t.ex. vindkraft säkerhetställer kommunen att den el som används utgörs av 
vindkraft.  
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Erfarenheterna från andra kommuner och kommunala bolag  
Flera kommuner och kommunala bolag i Sverige har investerat i vindkraft.  
Miljöenheten har varit i kontakt med en kommun och ett bostadsbolag avse-
ende erfarenheter kring drift av vindkraftverk. 
 
Sollentuna kommun 
Sollentuna kommun tillsammans med Sollentuna Energi AB och Sollentuna-
hem AB, har investerat i tre vindkraftverk i Bosjövardens vindpark utanför 
Mora i Dalarna. Vindkraftverken invigdes den 16 juni 2015.  Vindkraftverken 
ska producera ungefär hälften av kommunorganisationens förbrukning. Över-
lag är kommunen nöjd med satsningen, trots att det är en stor investering om 
cirka 120 miljoner kronor.  Satsningen är en del i kommunens miljöprofilering. 
Sollentuna Energi AB i egenskap av energibolag samordnar inköp och fördel-
ning av levererad el.  
 
Botkyrkabyggen AB  
Botkyrkabyggen AB äger ett vindkraftverk i Hedboberget i Rättviks kommun, 
vilket svara för cirka 20 % av bolagets elförbrukning (inte boendes, utan enbart 
fastighetsel). Vindkraftverket kostade 40-45 miljoner 2011-2012 och är en del 
av bolagets hållbarhetssatsning. Bolaget har avtal med externt företag som 
sköter drift och underhåll av vindkraftverket. Sedan driftagandet har verket 
fungerat utan några större driftstörningar. Med hänsyn till dagens låga el-priser 
uppger bolaget att återbetalningstiden för verket är ungefär 12 år, istället för 7 
år som kalkylerades vid investeringstillfället. Den tekniska livslängden uppges 
till 20 år.      
 
Botkyrka kommuns elanvändning 
Botkyrka kommun köper idag el märkt Bra Miljöval från bolaget Nordic Green 
Energy. Elavtalet gäller t.o.m. augusti 2018.  
 
Bra Miljöval innebär att kommunens el har sitt ursprung från förnybara ener-
gikällor, som till t.ex. vindkraft, vattenkraft, biomassa och solkraft. Förutom att 
elen är förnybar ställs krav på att energiproduktionen är hållbar, som t.ex. att 
vattendrag inte får torrläggas samt att vindkraftverk placeras i lämpliga områ-
den. Kommunens elavtal reglerar inte från vilken förnyelsebar produktions-
källa elen kommer ifrån.  
 
År 2014 förbrukade kommunen 40857 MWh el. 
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Riskanalys 
En investering i vindkraft genom ägande innebär risker. Följande övergripande 
risker har identifieras: 
 

• Fortsatta låga priser medför att återbetalningstiden blir lång. Det är 
komplext att bedöma den svenska elprisutvecklingen. 

• Lokalisering. Vindförhållanden i ett område är avgörande för ett vind-
kraftverks elproduktion. Ett vindkraftverks lokalisering är avgörande ur 
störningssynpunkt för människors hälsa och hur naturmiljön i området 
påverkas.  

• Tekniska problem i vindkraftverket som inte går att undranröja med 
service, t.ex. större reparationer och övriga driftstörningar. 

• Lagändringar gällande energiskatt. 
• Oklar teknisk livslängd av vindkraftverket, 10,15 eller 20 år? 
• Kompetens inom kommunen vid framtagandet av förfrågningsunderlag 

för att erhålla vindkraft med bra vindläge, typ av vindkraft, service, 
drift och lokalisering.  

 
Miljöenhetens bedömning 
Vindkraft är en förnybar energikälla och bidrar till att minska koldioxidutsläp-
pen. Av Botkyrka kommuns klimatstrategi framgår bland annat att kommunen 
inte ska bidra till klimatförändringar.  
 
Att upprätta vindkraftverk i kommunen anses inte som motiverat, med hänvis-
ning till den utredning som utfördes av SWECO.   
 
Flera kommuner i Sverige har investerat i vindkraftverk, oftast utanför den 
egna kommungränsen. I dagsläget har minst 50 kommuner investerat i vind-
kraftverk, ytterligare 60 kommuner anger att de är intresserade av att investera 
i vindkraft (Lakomaa, 2013). Många kommuner, likt de intervjuade, framhäver 
att miljöskäl, samhällsansvar och miljöprofilering, är motiv till en investering i 
vindkraft. Miljöenheten instämmer att kommunen innehar en viktig roll i att 
skapa ett hållbart samhälle, vilket kommunen har påvisat inom flera miljöom-
råden.  
 
Det är en betydande ekonomisk satsning att investera i ett vindkraftverk. Sam-
tidigt säkras ett stabilt elpris och är därmed en effektiv försäkring för eventu-
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ella framtida elprishöjningar. Subventioner som elcertifikat och tidigare befri-
else från elskatt har en betydande inverkan på hur stor lönsamheten för vind-
kraftverket blir. 
 
På grund av dagens låga elpris och låga ersättning av elcertifikat är det svårt att 
få lönsamhet i nya investeringar i vindkraftverk. Vindkraftägande har varit 
lönsamt när elpriserna har varit höga. I dagsläget är elpriset lågt och det finns 
inget som tyder på att elpriserna framöver kommer att stiga markant.  
 
Miljöenheten rekommenderar kommunstyrelsen att överväga följande:  
 

• Kommunen kan indirekt, utan ägande av vindkraftverk, vara med och 
påverka utvecklingen av Sveriges vindkraft genom att köpa ursprungs-
märkt el från vindkraft och på så sätt uppnå samma miljönytta, utan att 
investera miljonbelopp i ett eget vindkraftverk. 
 

• En investering i vindkraft, genom ett direkt ägande, är en betydande 
ekonomisk satsning. I dagsläget är elpriset lågt vilket ger en dålig lön-
samhet. Det finns inget som tyder på att elpriserna framöver kommer 
att stiga markant.  
 

• Flera kommuners ekonomiska kalkyler gällande investering i vindkraft 
skulle inte få lönsamhet utan subventioner som skattebefrielse och el-
certifikat. Enligt regeringens budgetförslag om energiskatt kommer el 
från vindkraft omfattas av energiskatt från och med 1 juli 2016. Nog-
grannare undersökning av kostnader behöver ytterligare analyseras om 
kommunen beslutar att gå vidare i processen. 
 

• Investering i vindkraft bör beaktas med hänsyn till att kommunen idag 
köper förnybar el som är märkt Bra Miljöval. Detta innebär, förutom att 
elen är förnybar, att krav även ställs på att energiproduktionen är håll-
bar, som till exempel att vattendrag inte torrläggs samt att vindkraft-
verk placeras i lämpliga områden.  
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§ 52 
Reglemente för ersättning till förtroendevalda – ändring  
(KS/2016:106) 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

1. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna ändringar i reglementet för 
ersättning till förtroendevalda. 

 
Reglementet gäller från och med 2016-01-01. 

Ärendet 
Kommunfullmäktige fastställer varje år eller vid behov en uppdatering av 
reglementet för ersättning till förtroendevalda.  

Förutom förändringar gällande arvodesbeloppen i bilaga 1 till reglementet, 
som är uppdaterade utifrån prisbasbeloppet, föreslås följande ändringar: 

Kommunala rådet för funktionshinderfrågor har upphört och ersatts med ar-
betsgruppen för funktionshinderfrågor. Med anledning av detta föreslås föl-
jande ändringar: 

Reglementet bör i § 1 ha följande lydelse (föreslagen ändring understruken): 

§ 1 
Reglementet gäller för ledamöter och ersättare i kommunfullmäktige, kom-
munstyrelsen och kommunens övriga nämnder samt i beredningar, utskott, 
råd, kommittéer, arbetsgrupper och dialogforum som tillsatts av fullmäktige, 
kommunstyrelsen, demokratiberedningen eller annan nämnd. 

Reglementet bör i § 15 ha följande lydelse (föreslagen ändring understru-
ken): 

§ 15 
Intressentföreträdare i arbetsgruppen för funktionshinderfrågor och kommu-
nala pensionärsrådet får sammanträdesersättning enligt samma bestämmel-
ser som kommunalt förtroendevalda. Om en intressentföreträdare även utses 
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till vice ordförande i arbetsgruppen eller rådet ska årsarvode betalas enligt 
samma bestämmelser som gäller för kommunalt förtroendevalda. 

I samband med dessa ändringar behöver även bilaga 1 till reglementet kom-
pletteras med nivån på ordförandearvode (föreslagen ändring understruken): 

 Prisbas-          Belopp i 
Ordförandearvoden     belopp/år     2016 års nivå 

Arbetsgruppen för funktionshinderfrågor 0,20  8 900 

_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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REGLEMENTE FÖR ERSÄTTNING TILL FÖRTROENDEVALDA 
 
 
Tillämpningsområde 
 
§ 1 
 
Reglementet gäller för ledamöter och ersättare i kommunfullmäktige,  
kommunstyrelsen och kommunens övriga nämnder samt i beredningar,  
utskott, råd, kommittéer, arbetsgrupper och dialogforum som tillsatts av 
fullmäktige, kommunstyrelsen, demokratiberedningen eller annan nämnd.  
  
Reglementet gäller också för revisorer och revisorsersättare, som utsetts  
enligt 9 kap 1 § kommunallagen. 
 
Det finns särskilda bestämmelser om ekonomiska och sociala förmåner till 
kommunalråd. 
 
Ersättningsformer 
 
§ 2 
 
Ersättning enligt detta reglemente kan betalas enligt nedan: 
 
• arvode i form av årsarvode enligt § 5 och/eller sammanträdesarvode enligt  

§ 6, 
 
• kostnadsersättning i form av traktamente enligt § 8, resekostnadsersättning 

enligt § 9 eller ersättning för särskilda utgifter enligt § 13, 
 
• ersättning för förlorad arbetsförtjänst enligt § 10, 
 
• ersättning för förlorad pensionsförmån enligt § 11, 
 
• ersättning för förlorad semesterförmån enligt § 12. 
 
Sammanträde 
 
§ 3 
 
Med sammanträde menas sammanträde med de organ som anges i § 1, där 
protokollföringsskyldighet gäller enligt kommunallagen eller där protokoll förs i 
huvudsaklig överensstämmelse med kommunallagens bestämmelser. 
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Dialogforums ledamöter har dessutom rätt till ersättning för ett förberedande 
protokollfört sammanträde per ordinarie, offentligt dialogforum. 
 
Om ett förberedande sammanträde genomförs i anslutning till ett ordinarie, 
offentligt dialogforum får ledamöterna tillgodoräkna sig den sammanlagda 
sammanträdestid som de närvarat. Dock räknas inte närvaron som två sepa-
rata sammanträden. 
 
 
Förrättning 
 
§ 4 
 
Med förrättning menas 
 
1 konferens, kurs eller liknande kommunal angelägenhet, 
 
2 förhandling eller förberedelse för förhandling med  
 personalorganisation eller annan motpart till kom-
 munen, 
 
3 överläggning med företrädare för annat kommunalt organ  

än det som den förtroendevalde själv tillhör, 
 
4 sammankomst med kommunalt samrådsorgan, 
 

 5 överläggning med förvaltningschef eller annan anställd  
 vid det kommunala organ som den förtroendevalde själv tillhör, 

 
6 besiktning eller inspektion, 
 
7 överläggning med utomstående myndighet eller 
 organisation, 
 
8 fullgörande av granskningsuppgift inom ramen för  
 revisionsuppdrag. 
 
För ersättning enligt dessa punkter krävs uppdrag. För ersättning vid del-
tagande i konferens eller kurs krävs att vederbörande nämnd har fattat beslut 
om deltagande. 
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Årsarvode 
 
§ 5 
 
Årsarvode betalas enligt bilaga 1 i reglementet. I bilaga 2 ges exempel på 
arbetsuppgifter som ska anses ingå i en ordförandes arbetsuppgifter och  
täckas av arvodet. 
 
Sammanträdesarvoden 
 
§ 6 
 
Arvode betalas vid deltagande i sammanträde eller förrättning för kommunens 
räkning enligt följande: 
 
Sammanträdets/för-                             Dagtid Kvällstid 
rättningens längd 
 
mindre än 3 timmar 420:- 640:- 
 
3 - 5 timmar   580:-  840:- 
  
mer än 5 timmar     700:- 990:- 
 
Arvode enligt kolumnen "Dagtid" betalas om sammanträdet/förrättningen 
påbörjas senast kl. 16.30. 
 
Om sammanträdet/förrättningen påbörjas efter kl. 16.30 betalas arvode enligt 
kolumn "Kvällstid". Kvällsarvode betalas också för sammanträde som sträcker 
sig längre än till kl. 19.00, oavsett om det påbörjats under dagtid. 
 
Arvode vid deltagande i konferens eller kurs betalas dock alltid enligt kolumn 
"Dagtid". 
 
Arvode till ersättare som närvarar vid sammanträdet men som inte tjänstgör i 
ledamots ställe, betalas med samma belopp som till tjänstgörande ledamot. 
 
Nämndordförande som inte är ledamot av kommunfullmäktige men som deltar 
vid kommunfullmäktiges sammanträde för att yttra sig i ett ärende, får ersättning 
med samma belopp som ledamöterna. För att kunna få ersättning ska nämnd-
ordföranden vid varje sådant tillfälle, meddela till kommunsekreteraren under 
vilken tid han/hon närvarat vid sammanträdet. 
 



 

2016-01-01 
Ersätter 
2015-01-01 

0-4-3 

4 (7) 

Vid sammanträde eller förrättning utanför kommunen betalas arvode för hela 
den tid, som man p g a sammanträdet eller förrättningen är borta från sin bostad 
eller arbetsplats. 
 
Vid beräkning av arvode gäller vid närvaro på sammanträden eller förrättning 
som ägt rum på samma dag, den sammanlagda tid som varit förenad med 
kommunalt uppdrag inom organet. 
 
Mellan kl. 00.00 och 06.00 betalas inte arvode. 
 
Uppräkning av arvoden 
 
§ 7 
 
Beräkning av årsarvoden sker vid varje årsskifte med utgångspunkt från aktuellt 
prisbasbelopp.   
 
Uppräkning av sammanträdesarvoden enligt § 6 sker vid varje årsskifte med 
den procentuella ökningen av basbeloppet enligt lagen om allmän försäkring.  
 
Belopp på 5 000 kr och mindre avrundas till närmaste 10-tal kronor, belopp 
däröver till närmaste 100-tal kronor. 
 
Traktamente 
 
§ 8 
 
Traktamente betalas vid sammanträde eller förrättning utanför kommunen enligt 
bestämmelserna i det kommunala reseavtalet. 
 
Resekostnadsersättning 
 
§ 9 
 
Resekostnadsersättning betalas vid sammanträde eller förrättning utanför 
kommunen enligt bestämmelserna i det kommunala reseavtalet. 
 
Resekostnadsersättning vid sammanträde eller förrättning i kommunen  
betalas med 50 kr per gång. För förrättning på sådan tid och plats att re- 
guljära trafikmedel inte lämpligen kan användas kan dock, efter prövning  
av vederbörande förvaltningschef, ersättning erhållas för egen bil enligt  
kommunens bilersättningsbestämmelser eller för taxiresa. 
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Om förtroendevald på grund av värnpliktstjänstgöring eller p g a annat 
kommunalt uppdrag befinner sig på annan ort kan resekostnadsersättning 
betalas enligt kommunens resereglemente. 
 
Ersättning för förlorad arbetsförtjänst 
 
§ 10 
 
Förtroendevald som drabbas av inkomstförlust vid deltagande i samman- 
träde eller förrättning kan få ersättning för förlorad arbetsförtjänst. För rätt  
till ersättning fordras att inkomstförlusten styrks genom intyg från arbets- 
givaren eller kopia av lönebesked, som utvisar hur stort löneavdrag som  
gjorts p g a sammanträdet/förrättningen. Ersättning betalas med det fak- 
tiska löneavdraget. 
 
Egen företagare som deltar i sammanträde eller förrättning under tid då  
han/hon annars skulle ha arbetat inom sitt företag har rätt till en schablon-
ersättning. För varje ersättningsberättigad timme utbetalas 1/8 av veder-
börandes sjukpenninggrundande årsinkomst dividerad med 260. Saknas  
aktuell uppgift hos Försäkringskassan om sjukpenninggrundande inkomst  
kan i stället Skattemyndighetens senaste uppgift om taxerad inkomst ligga  
till grund för beräkningen. 
 
Skiftarbetande som deltar i sammanträde eller förrättning under tid som  
skulle ha använts till sömn eller annan vila har rätt till ersättning motsvarande 
vad som skulle betalas vid inkomstförlust. Ersättning betalas här för den tid 
under vilken den förtroendevalde varit borta från sin bostad. 
 
Med arbetsförtjänst menas inkomst av tjänst och uppdrag, dock ej pension  
eller arvode för kommunalt förtroendeuppdrag, samt inkomst av egen rörelse. 
 
Ersättning för förlorad pensionsförmån 
 
§ 11 
 
Förlorad ATP ersätts genom att kommunen betalar social avgift på utbetald  
ersättning för förlorad arbetsinkomst. Särskild ersättning kan därutöver utges  
till förtroendevald, för vilken kommunen inte beslutat att PBF (normalpensions-
reglemente för kommunala förtroendevalda) ska gälla och vars tjänstepension  
i anställning konstateras ha minskat p g a uppdraget (uppdragen) hos kom-
munen. Den förtroendevalde ska styrka sådan minskning av tjänstepension. 
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Ersättning för förlorad semesterförmån 
 
§ 12 
 
Förtroendevald har rätt till ersättning för styrkt, förlorad semesterersättning  
med maximalt 13 % på utbetald ersättning för förlorad arbetsförtjänst. 
 
Ersättning för särskilda utgifter 
 
§ 13 
 
Den som för att fullgöra kommunalt uppdrag har särskilda utgifter för telefon, 
porto o dyl kan få ersättning efter prövning av vederbörande förvaltningschef.  
Ersättning betalas även enligt följande: 
 
Barntillsyn 
 
Ersättning betalas för kostnader för barntillsyn som föranletts av kommunalt 
uppdrag. Kostnaden styrks med kvitto. 
 
Ersättning betalas för vård och tillsyn av barn som vårdas i den 
förtroendevaldes familj, om den förtroendevalde anser det nödvändigt för att 
kunna utföra uppdraget. 
 
Ersättning betalas inte för tillsyn som utförs av egen familjemedlem eller av 
sammanboende och inte heller för tid då barnet vistas i den kommunala 
barnomsorgen. 
 
Vård av person med funktionsnedsättning 
 
Ersättning betalas för kostnader som föranletts av kommunalt uppdrag och  
som avser vård och tillsyn av person med funktionsnedsättning, som vistas i 
den förtroendevaldes bostad. 
 
Ersättning betalas inte för tillsyn som utförs av egen familjemedlem eller av 
sammanboende. 
 
Förtroendevald med funktionsnedsättning 
 
Ersättning betalas till förtroendevald med funktionsnedsättning för de särskilda 
kostnader som föranletts av uppdraget. Här ingår utgifter för resor, ledsagare, 
dövtolk, hjälp med inläsning av handlingar och liknande. 
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Bestämmelser för ersättning enligt §§ 10 - 13 
 
§ 14 
 
För att kunna få ersättning enligt §§ 10 och 13 ska den förtroendevalde vid  
varje tillfälle då ersättning begärs, anmäla det till sekreteraren i vederbörande 
kommunala organ. 
 
Yrkande om ersättning ska framställas senast inom ett år från det tillfälle då 
kostnaden uppkom. 
 
Yrkande om ersättning för förlorad pensionsförmån enligt § 11 ska framställas 
till kommunstyrelsen senast inom ett år från pensionstillfället. 
 
Yrkande om ersättning för förlorad semesterförmån enligt § 12 ska framställas 
till kommunstyrelsen senast inom ett år från dagen för sammanträde eller 
förrättning till vilken förlusten hänför sig. 
 
Tolkning 
 
§ 15 
 
Frågor angående tolkning av detta reglemente avgörs av kommunstyrelsen. 
 
Anmärkning 
 
Intressentföreträdare i arbetsgruppen för funktionshinderfrågor och kommunala 
pensionärsrådet får sammanträdesersättning enligt samma bestämmelser som 
kommunalt förtroendevalda. Om en intressentföreträdare även utses till vice 
ordförande i arbetsgruppen eller rådet ska årsarvode betalas enligt samma 
bestämmelser som gäller för kommunalt förtroendevalda. 

 
Ersättning till officiant vid borgerlig begravning 
 
Ersättning betalas med samma belopp som för deltagande i kvälls- 
sammanträde som överstiger fem timmar. 
_____ 
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       Bilaga 1 
    
ÅRSARVODEN 2016  
                   
    Prisbas-  Belopp i  
Ordförandearvoden    belopp/år    2016 års nivå 
 
Kommunfullmäktige      1,20   53 200  
 
Kommunens revisorer                                             1,20   53 200 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden 1,60   70 900 
 
Kultur- och fritidsnämnden   1,60   70 900 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden   1,60   70 900 
 
Samhällsbyggnadsnämnden   1,70   75 300*) 
 
Socialnämnden     1,60   70 900*) 
 
Tekniska nämnden    1,60   70 900*) 
 
Utbildningsnämnden    1,70   75 300*) 

 
Valnämnden: år för val till 
a) riksdag, landsting, kommunfullmäktige  1,20   53 200 
b) EU-parlament eller folkomröstning 0,40   17 700 
c) ej valår   0,25   11 100 
 
Vård- och omsorgsnämnden      1,70   75 300*) 
 
Arbets- och näringslivsberedningen   0,40   17 700 
 
Arbetsgruppen för funktionshinderfrågor  0,20    8 900 
 
Brottsförebyggande rådet   0,40   17 700 
  
Demokratiberedningen                   0,40   17 700 
 
Folkhälsokommittén                        0,40   17 700 
 
Klimat- och planeringsberedningen  0,40   17 700 
 
Personalutskottet                        0,40   17 700 
 
Namnberedningen   0,20     8 900 
 
Socialnämndens utskott  1,20    53 200 
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       Forts Bilaga 1 
 
Dialogforum                     0,60   26 600 

 
Kommunala pensionärsrådet, KPR    0,40   17 700 
 
Arvode till 1:e vice och 2:e vice ordförande utges med 65% respektive 50% av 
ordförandearvodet. 
 
Arvode till ordförande i beredningar och utskott utges endast om den som valts 
inte är ordförande eller vice ordförande i nämnden. 
 
*) 
Uppdragen som ordförande i samhällsbyggnadsnämnden, socialnämnden, 
tekniska nämnden, utbildningsnämnden och vård- och omsorgsnämnden är 
heltidsuppdrag. Dessa ordförande ska omfattas av bestämmelserna i 
"Tjänstgörings- och ersättningsbestämmelser för kommunalråden/kommunalråd i 
opposition". 

                     
   Prisbas-      Belopp i 

Övriga fasta arvoden   belopp/år   2016 års nivå 
 

Ledamot eller ersättare  
i kommunstyrelsen   0,50    22 200 
 
Revisor,ord ledamot (ej ordf)   0,40   17 700 
 
Gruppledare för parti som är rep- 
resenterat i kommunfullmäktige   1,5   66 500 
     
Om gruppledare är kommunalråd, 
heltidsengagerad förtroende- 
vald eller är anställd som  
politisk sekreterare på heltid    
utgår 1/2 gruppledararvode    33 300 
        
Om gruppledare är halvtids- 
engagerad förtroendevald  
eller anställd som politisk  
sekreterare på halvtid utgår  
3/4 gruppledararvode      49 900 

 
Gruppledare ska vara ledamot 
eller ersättare i kommunfullmäktige. 
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§ 53 
Svar på medborgarförslag: Bygg ut bryggan vid Uttransjön 
för att avlasta Möllebadet (KS/2014:635) 

 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige avslår medborgarförslaget.  
 
Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-11-27, § 42, ett medborgarförslag från 
Jessica Borg: Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att avlasta Möllebadet. Då 
det under sommartid är många människor som badar vid Möllebadet, före-
slås att bryggan vid Uttransjön byggs ut samt att en brygga på andra sidan 
sjön inrättas. Detta för att minska folktätheten på Möllebadet och skapa en 
mer avkopplande miljö.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-23, § 22.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-05-19, § 136.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-14. 

 
Motivering 
Vi i den politiska kommunledningen vill först och främst tacka dig som för-
slagsställare för att du lämnat ett medborgarförslag och för att du är aktiv i 
utvecklingen av kommunen och vårt samhälle. Vi arbetar mycket med med-
borgarinflytande i olika former: genom demokratiberedningen, medborgar-
dialoger, dialogforum, områdesutvecklare med mera. Men en av de viktig-
aste källorna till förslag och idéer är Botkyrkaborna själva! Att enskilda per-
soner i Botkyrka kan komma med förslag på förändringar och förbättringar 
är en viktig del av vår lokala demokrati.  
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Förslagsställaren tar upp en god idé och en viktig fråga som i grunden hand-
lar om hur vi ska få god tillgång till våra natursköna områden i Botkyrka 
och i detta fall tillgång till bad i våra fina sjöar. Den rödgröna kommunled-
ningen tycker det är viktigt att våra naturområden ska vara lättillgängliga. 
Visionen är att Botkyrka ska vara en kontrastrik plats med allt från stad, till 
landsbyggd, till natursköna områden. I det arbetet ligger att utveckla exem-
pelvis tillgängligheten till våra sjöar och bad. 
 
Den föreslagna platsen är dock inte optimal för en större mängd besökare, 
då det ökar risken för trängsel och framkomlighetsproblem på Strandvägen.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
 
 

 



Rubrik Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att avlasta Möllebadet - publicering 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Jessica Borg 

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Mitt förslag är att skapa större möjligheter för människor att ta ett 
avkopplande, svalkande dopp under sommaren. För att släppa stress och bara 
koppla av.  
 
För att skapa mer möjligheter till det tycker jag att bryggan vid Uttransjön ska 
byggas ut och bli större.  

Motivering Under sommaren är det många människor som badar vid Uttransjön, i alla fall 
vid Möllebadet. Det är oftast mycket människor där och det är trångt. Det gör 
att omgivningen inte känns speciellt avkopplande. Därför tycker jag att bygga 
ut en brygga på andra sidan sjön skulle minska folktätheten på Möllebadet och 
ge möjligheterna till en ny, mindre badplats.  
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Medborgarförslag - Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att 
avlasta Möllebadet  
 
Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-11-27, § 42, ett medborgarförslag från 
Jessica Borg: Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att avlasta Möllebadet. Då 
det under sommartid är många människor som badar vid Möllebadet, före-
slås att bryggan vid Uttransjön byggs ut samt att en brygga på andra sidan 
sjön inrättas. Detta för att minska folktätheten på Möllebadet och skapa en 
mer avkopplande miljö.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-23, § 22.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-05-19, § 136.  
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker medborgarförslaget. Nämnden gör be-
dömningen att val av plats inte är lämplig, bland annat på grund av bristen 
av nödvändig mark då området som föreslås är en otillgänglig smal land-
remsa utmed Strandvägen. Nämnden hänvisar till strandbadet vid Bro-
torpsjön eller något av kommunens övriga strandbad.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget vara besvarat. Nämn-
den har inget att erinra mot ett bad på den angivna platsen, men anser att 
frågan om ytterligare ett bad vid Uttransjön i sådant fall bör utredas vidare. 
Uttrans strandpromenad, där det föreslagna badet skulle ligga, är ett populärt 
gångstråk som nämnden anser kan utvecklas. Förslag till åtgärder finns be-
skrivna i Parkprogrammet samt i flerårsplanen, där medel är avsatta till år 
2017 för fortsatt utredning, dialog och åtgärder.   
 
 
Niclas Johansson  
Tf kanslichef  
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§ 136 
Medborgarförslag - Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att 
avlasta Möllebadet (sbf/2014:623) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Medborgarförslaget anses besvarat.  
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden har i sig inget att erinra mot ett bad på den an-
givna platsen, samtidigt som vi menar att det i nuläget inte går att ta ställ-
ning till om det behövs ytterligare ett bad vid Uttransjön (namnet på sjön är 
Utterkalven), utan detta måste i så fall måste utredas vidare.  
 
Nämnden konstaterar också att Uttrans strandpromenad, (där det föreslagna 
badet skulle ligga i enlighet med medborgarförslaget), är ett centralt och po-
pulärt gångstråk som kan utvecklas betydligt. Förslag till åtgärder finns be-
skrivna i parkprogrammet och i flerårsplanen är medel avsatta till år 2017 
för fortsatt utredning, dialog och åtgärder. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Jessica Borg om att bygga ut bryggan vid Uttransjön för att 
avlasta Möllebadet. Bakgrunden till förslaget är att genom att bygga ut den 
aktuella bryggan avlasta det näraliggande Möllebadet.  
 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-10-22 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2014-12-12.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-03-12, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 

Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att 
avlasta Möllebadet  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Medborgarförslaget anses besvarat.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Jessica Borg om att bygga ut bryggan vid Uttransjön för att 
avlasta Möllebadet. (Egentligen heter sjön Utterkalven). Bakgrunden till 
förslaget är att genom att bygga ut den aktuella bryggan avlasta det näralig-
gande Möllebadet.  
 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-10-22 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2014-12-12.    
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har i sig inget att erinra mot ett bad på den 
angivna platsen, samtidigt som vi menar att det i nuläget inte går att ta ställ-
ning till om det behövs ytterligare ett bad vid sjön Utterkalven, utan detta 
måste i så fall måste utredas vidare.  
 
Förvaltningen konstaterar också att Uttrans strandpromenad, (där det före-
slagna badet skulle ligga i enlighet med medborgarförslaget), är ett centralt 
och populärt gångstråk som kan utvecklas betydligt. Förslag till åtgärder 
finns beskrivna i parkprogrammet och i flerårsplanen är medel avsatta till år 
2017 för fortsatt utredning, dialog och åtgärder. 
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef      
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§ 22 
Yttrande över medborgarförslag – Bygg ut bryggan vid Ut-
transjön för att avlasta Möllebadet (KOF/2014:256)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren önskar att det byggs en större brygga och en mindre bad-
plats vid Uttransjöns östra sida. Kultur- och fritidsförvaltningen bedömer att 
valet av plats är olämplig, inte minst med avseende på bristen av nödvändig 
mark.  
 
Kultur- och fritidsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-01-21. 
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Referens Mottagare 
Åke Roxberger  
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 
 
 
 

Yttrande över medborgarförslag – Bygg ut bryggan vid Ut-
transjön för att avlasta Möllebadet  
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren önskar att det byggs en större brygga och en mindre bad-
plats vid Uttransjöns östra sida. Kultur- och fritidsförvaltningen bedömer att 
valet av plats är olämplig, inte minst med avseende på bristen av nödvändig 
mark.  

 
Ärendet 
Medborgarförslaget är ett önskemål om att kommunen anlägger en bad-
brygga på östra sidan av Uttransjön mittemot Möllebadet. Enligt förslags-
ställaren skulle en badbrygga på östra sidan sjön avlasta det välbesökta Möl-
lebadet och ge möjligheter till en ny, mindre badplats. 
 
Kultur- och fritidsförvaltningen har sett över förutsättningarna för anläg-
gande av en badbrygga/mindre badplats i Botkyrka kommun mittemot Möl-
lebadet i Salem. Området som föreslås är en otillgänglig smal landremsa 
utmed Strandvägen, vid vilken tomtägarna i området har privata båtbryggor. 
Förvaltningen kan inte se att de fysiska förutsättningarna finns för att i detta 
område anlägga en kommunal brygga och mindre badplats. 
 
Förvaltningen får därför hänvisa förslagställaren och andra kommuninvå-
nare i närområdet till det befintliga strandbadet vid Brotorpssjön eller något 
annat av kommunens strandbad om Möllebadet i Salem upplevs för välbe-
sökt och trångt. 
 
 
 
Pernilla Conde Hellman Roger Vintemar 
Kultur- och fritidschef Verksamhetschef 
 Idrott och anläggning 
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§ 54 
Svar på motion: Kulturupplevelser och social samvaro i 
hemtjänsten (M) (KS/2015:85) 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 

1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.  
 

Ärendet  
Kia Hjelte (M) och Carl Baker (M) har vid kommunfullmäktiges samman-
träde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: Kulturupplevelser och social 
samvaro i hemtjänsten. Motionärerna ser ett problem med personer som får 
avslag på sin ansökan om plats på ett vård- och omsorgsboende i Botkyrka. 
Dessa personer får en utökad hemtjänst för att klara vardagen, men motion-
ärerna ser brister på möjligheten till social samvaro och kulturupplevelser 
och ställer sig frågande till hur värdig dessa personers vardag är.  
 
Med anledning av det föreslås att vård- och omsorgsnämnden får i uppdrag 
att utreda möjligheterna att utöka åtagandena i hemtjänsten för de svårast 
sjuka och för de som inte orkar ta sig till daglig verksamhet, med möjlighet 
till kulturupplevelser och social samvaro. Samt, att man ser över i vilken 
form och på vilket sätt detta skulle kunna ske.  

Vård- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet 2015-05-12, § 35.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2016-02-09. 

Reservation 
Samtliga ledamöter för (M) reserverar sig till förmån för eget lagt bifallsyr-
kande.  

Motivering 
Motionärerna tar upp vikten av en social samvaro och kulturupplevelser 
inom hemtjänsten. Med andra ord mervärden som hemtjänsten kan bidra 
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med och förgylla vardagen med. Den rödgröna kommunledningen håller 
med om vikten av att hemtjänsten ska bidra med en social samvaro samt 
vara en del i att man får kulturupplevelser. Detta handlar i grunden om att 
hemtjänsten ska hålla en hög kvalité, något som den rödgröna kommunled-
ningen jobbar mycket med. 

Vård- och omsorgsförvaltningen hänvisar till idag redan befintliga möjlig-
heter och befintliga samarbeten som är till för att förstärka den sociala sam-
varon och möjligheter till kulturupplevelser. Dessa samarbeten vill vi se 
fördjupas, snarare än att nämnden tar större åtaganden. 

Yrkanden  
Jimmy Baker (M) yrkar bifall till motionen.  
 
Tuva Lund (S) yrkar bifall till ordförandeförslaget. 

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Jimmy Bakers (M) bifalls-
yrkande och finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförande-
förslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 

 
 



 

                                                                                                                  
 
 
 
 
 
 

MOTION 
Kommunfullmäktige 

2015-01-29 
 
Kulturupplevelser och social samvaro i hemtjänsten 
 
Det är allmänt känt att Botkyrka kommun har för få platser i Vård- och omsorgsboende. 
Detta gör att förvaltningen, i enlighet med politiska beslut, avslår många ansökningar. 
Trots det har vi ca 100 personer som fått boende i andra kommuner eller hos annan 
extern aktör. Dessutom betalar vi årligen miljonbelopp i s.k. ”särskilda avgifter” för att 
vi inte kan tillhandahålla boende efter beslut inom rätt tid (tre månader). 
 
Men vad händer med alla de som önskar bo på ett vård- och omsorgsboende och får 
avslag? De får en utökad hemtjänst för att klara sitt dagliga liv förstås, de får 
trygghetslarm och de får daglig verksamhet.  
 
Men de som upplever att de inte orkar åka till en daglig verksamhet, hur ser deras dagar 
ut? Nu har vi blivit bättre på kulturupplevelser och social samvaro på våra boenden - 
detta även i det lilla, såsom pratstund, tidningsläsning eller att lyssna på musik. Det är 
väldigt bra.  
 
Men hur mår egentligen de ofrivilligt ”hemmaboende” och hur värdig är deras vardag 
egentligen? 
 
Vi moderater vill gärna få dessa frågor belysta och önskar att även kulturupplevelser 
och social samvaro ska vara en självklarhet när man bor kvar i sitt hem i väntan på att få 
ett vård- och omsorgsboende. Gärna åtminstone vid något tillfälle i veckan. Naturligtvis 
ska detta gälla de svårt sjuka som önskar sitt kvarboende. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att  ge Vård- omsorgsförvaltningen i uppdrag att utreda möjligheterna att utöka 

åtagandena i hemtjänsten, för de svårast sjuka och för de som inte orkar åka till 
daglig verksamhet, med möjlighet till kulturupplevelser och social samvaro, 
samt 

 
att man samtidigt ser över i vilken form och på vilket sätt skulle detta kunna ske 

 
 

Kia Hjelte Carl Baker  
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Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Motion - Kulturupplevelser och social samvaro i hemtjäns-
ten (M)  
 
Ärendet  
Kia Hjelte (M) och Carl Baker (M) har vid kommunfullmäktiges samman-
träde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: Kulturupplevelser och social 
samvaro i hemtjänsten. Motionärerna ser ett problem med personer som får 
avslag på sin ansökan om plats på ett vård- och omsorgsboende i Botkyrka. 
Dessa personer får en utökad hemtjänst för att klara vardagen, men motion-
ärerna ser brister på möjligheten till social samvaro och kulturupplevelser 
och ställer sig frågande till hur värdig dessa personers vardag är.  
 
Med anledning av det föreslås att vård- och omsorgsnämnden får i uppdrag 
att utreda möjligheterna att utöka åtagandena i hemtjänsten för de svårast 
sjuka och för de som inte orkar ta sig till daglig verksamhet, med möjlighet 
till kulturupplevelser och social samvaro. Samt, att man ser över i vilken 
form och på vilket sätt detta skulle kunna ske.  
 
Vård- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet 2015-05-12, § 35.  

 
Sammanfattning 
Vård- och omsorgsnämnden bifaller motionen. Gällande social samvaro fö-
respråkar förvaltningen att detta tillgodoses på annat sätt, företrädesvis i 
samverkan med frivillighetsorganisationer och volontärer. Detta har föran-
lett att förnyat samarbete mellan äldreomsorgens enhetschefer och förening-
en Väntjänsten har initierats, liksom mellan hemtjänsten och föreningen 
Äldrekontakt. Vård- och omsorgsförvaltningen förespråkar att dessa samar-
beten fördjupas framför att nämndens åtaganden utökas.  
 
 
Niclas Johansson 
Tf kanslichef  
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§ 35 
Svar på motion Kulturupplevelser och social samvaro i 
hemtjänsten (von/2015:26) 

 
Beslut 
Vård- och omsorgsnämnden bifaller motionen. 
 
 
Sammanfattning 
Motionären föreslår att vård- och omsorgsförvaltningen ges i uppdrag att ut-
reda möjligheterna att utöka åtagandena i hemtjänsten med möjlighet till 
kulturupplevelser och social samvaro, samt att se över vilken form och på 
vilket sätt detta skulle kunna ske. Åtagandet ska gälla för de svårast sjuka 
personer som inte orkar ta del av dagverksamhet men inte har beviljats vård- 
och omsorgsboende eller valt bort det till förmån för kvarboende. 
 
I de fall då önskemål om en sådan insats finns kan brukaren redan idag be-
viljas ”ledsagning för att ta del av samhällsgemenskap”. 
 
Vad gäller behovet av social samvaro förespråkar förvaltningen att detta 
tillgodoses på andra sätt, företrädesvis i samarbete med frivilligorganisat-
ioner och volontärer. Av denna anledning har ett förnyat samarbete initierats 
mellan äldreomsorgens enhetschefer och föreningen Väntjänsten, samt mel-
lan hemtjänsten och föreningen Äldrekontakt. Syftet med samarbetet är att 
underlätta för våra brukare att delta i aktiviteter och öka meningsfull, social 
samvaro. Förvaltningen förespråkar därför att dessa samarbeten fördjupas 
framför att nämndens åtagande utökas. 
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Ärendet 
Motionären föreslår att vård- och omsorgsförvaltningen ges i uppdrag att ut-
reda möjligheterna att utöka åtagandena i hemtjänsten, för de svårast sjuka 
och för de som inte orkar åka till dagverksamhet, med möjlighet till kultur-
upplevelser och social samvaro. Motionären föreslår även att förvaltningen 
samtidigt ser över vilken form och på vilket sätt detta skulle kunna ske. 
 
Vård- och omsorgsförvaltningen har berett ärendet. 
 
Yrkande 
 
(M), (KD) och (TUP) yrkar bifall till motionen. 
 
Proposition 
Ordförande ställer propositionen mellan (M), (KD) och (TUP) yrkande på 
bifall till motionen och ordförandeförslaget att motionen är besvarad. Ordfö-
rande finner att vård- och omsorgsnämnden beslutar att bifalla motionen. 
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Referens Mottagare 
Emma Åberg  
 
 
 
 
 
 
 

Vård- och omsorgsnämnden 
 
 
 
 
 

Svar på motion (M) - Kulturupplevelser och social samvaro 
i hemtjänsten  
 
Förslag till beslut 
Vård- och omsorgsnämnden anser motionen besvarad.  
 
 
Sammanfattning 
Motionären föreslår att vård- och omsorgsförvaltningen ges i uppdrag att ut-
reda möjligheterna att utöka åtagandena i hemtjänsten med möjlighet till 
kulturupplevelser och social samvaro, samt att se över vilken form och på 
vilket sätt detta skulle kunna ske. Åtagandet ska gälla för de svårast sjuka 
personer som inte orkar ta del av dagverksamhet men inte har beviljats vård- 
och omsorgsboende eller valt bort det till förmån för kvarboende. 
 
Vård- och omsorgsförvaltningen ställer sig tveksam till hur stort behovet är 
av att ta del av kulturupplevelser bland den grupp som en eventuell utökning 
av insatserna skulle gälla för. Men i de fall då önskemål om en sådan insats 
finns kan brukaren redan idag beviljas ”ledsagning för att ta del av sam-
hällsgemenskap”. 
 
Vad gäller behovet av social samvaro förespråkar förvaltningen att detta 
tillgodoses på andra sätt, företrädesvis i samarbete med frivilligorganisat-
ioner och volontärer. Av denna anledning har ett förnyat samarbete initierats 
mellan äldreomsorgens enhetschefer och föreningen Väntjänsten, samt mel-
lan hemtjänsten och föreningen Äldrekontakt. Syftet med samarbetet är att 
underlätta för våra brukare att delta i aktiviteter och öka meningsfull, social 
samvaro. Förvaltningen förespråkar därför att dessa samarbeten fördjupas 
framför att nämndens åtagande utökas. 
 
 
Ärendet 
Motionären föreslår att vård- och omsorgsförvaltningen ges i uppdrag att ut-
reda möjligheterna att utöka åtagandena i hemtjänsten, för de svårast sjuka 
och för de som inte orkar åka till dagverksamhet, med möjlighet till kultur-
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upplevelser och social samvaro. Motionären föreslår även att förvaltningen 
samtidigt ser över vilken form och på vilket sätt detta skulle kunna ske. 
 
Vård- och omsorgsförvaltningen har berett ärendet. 
 
 
Några förtydliganden 
För att kunna besvara motionen väljer förvaltningen att inledningsvis göra 
vissa förtydliganden. 
 
Vid behandlingen av ett ärende utgår förvaltningens handläggare från de 
riktlinjer som nämnden senast beslutat om 2013-05-06. Riktlinjerna tilläm-
pas generöst och i de fall en person får avslag på en ansökan om vård- och 
omsorgsboende sker detta utifrån en helhetsbedömning att den enskilde inte 
har tillräckligt omfattande behov av omvårdnad för att beviljas vård- och 
omsorgsboende. I de allra flesta fall kan istället behovet tillgodoses av en 
kombination av hemtjänst och dagverksamhet. En ansökan avslås aldrig av 
platsbrist. 
 
De personer som fått beviljat vård- och omsorgsboende tilldelas plats på ett 
av förvaltningens boenden så snart en sådan finns tillgänglig. Vid behov 
köps en plats externt. Under 2014 köpte förvaltningen 73,1 årsplaceringar 
inom vård- och omsorgsboenden. I det fall förvaltningen inte lyckas tillhan-
dahålla boende inom tre månader utgår vite. Några beslut om viten från för-
valtningsdomstolen inkom inte under 2014 och inga särskilda avgifter beta-
lades ut under denna period. 
 
 
Behovet av en utökning av hemtjänstens insatser 
I motionen hänvisar motionären till de personer som är ofrivilligt hem-
maboende efter att ha fått avslag på ansökan om vård- och omsorgsboende, 
men som inte orkar ta sig till dagverksamhet. Aktiviteterna inom dagverk-
samheten anpassas till varje individ, vilket gör att en person som är för sjuk 
eller svag för att klara av att ta sig till denna verksamhet, i normalfallet be-
viljas vård- och omsorgsboende. De grupper som skulle beröras av en utök-
ning av hemtjänstens åtaganden är istället de som valt att bo hemma men är 
för sjuka att ta sig till dagverksamhet, samt de som väntar på att tilldelas 
plats på vård- och omsorgsboende. Förvaltningen befarar dock att denna 
grupp även skulle ha svårt att ta del av kulturupplevelser. Men i det fall öns-
kemål finns om sådana aktiviteter finns redan idag inom hemtjänsten insat-
sen ”ledsagning för att ta del av samhällsgemenskap”. Denna insats beviljas 
den som på grund av sin funktionsnedsättning inte klarar av att på egen hand 
delta i olika fritids- och kulturaktiviteter. 
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Däremot finns idag ingen insats som innebär social samvaro, något som 
flera av våra brukare säkert saknar. Samtidigt ser förvaltningen en risk med 
att utöka nämndens åtagande till att även innefatta denna insats och vill be-
tona vikten av att nämnden håller sig till sin kärnverksamhet så att inte 
denna urholkas. I första hand bör fokus ligga på att bli bättre på det vi gör 
idag, inte på att utöka vårt åtagande.  
 
Istället förespråkar förvaltningen att tillgång till social samvaro tillgodoses 
på andra sätt, företrädesvis i samarbete med frivilligorganisationer och vo-
lontärer. Av denna anledning har ett förnyat samarbete initierats mellan 
äldreomsorgens enhetschefer och föreningen Väntjänsten, samt mellan hem-
tjänsten och föreningen Äldrekontakt. Syftet med samarbetet är att under-
lätta för våra brukare att delta i aktiviteter och öka meningsfull, social sam-
varo. Förvaltningen förespråkar därför att dessa samarbeten fördjupas fram-
för att nämndens åtagande utökas. 
 
 
 
Anne Lundkvist 
Vård- och omsorgschef 
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§ 55 
Svar på motion: GPS i snöröjningen (M), (KD) (KS/2015:91) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.  
 
Reservationer 
Samtliga ledamöter för (M) och Stefan Dayne (KD) reserverar sig mot be-
slutet till förmån för egna bifallsyrkanden.  

Ärendet  
Jimmy Baker (M) och Stefan Dayne (KD) har vid kommunfullmäktiges 
sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: GPS i snöröjningen. 
Motionärerna ser flera fördelar med en GPS-baserad snöröjning, bland annat 
får kommunen, i sitt system, koll på vilka gator som behöver snöröjas samt 
med vilken intensitet det ska ske. Det innebär även en möjlighet för beställa-
ren att hålla koll på när, hur ofta, vid vilka tider samt av vilka entreprenörer 
snöröjning har utförts. Motionärerna förespråkar även ett införande kopplat 
till vad som kallas jämställd snöröjning, där gångbanor till och från kollek-
tivtrafik och förskolor/skolor prioriteras istället för att snöröja bilvägar först. 
Motionärerna föreslår att samhällsbyggnadsförvaltningen får i uppdrag att 
utreda hur en GPS-baserad snöröjning skulle kunna införas i hela Botkyrka.  

Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-11-10, § 360.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2016-02-09.  

Motivering  
Motionärerna tar upp viktiga frågor om hur snöröjningen ska ske på ett jäm-
ställt sätt och hur kommunen ska kunna följa upp den. Snöplogning har tra-
ditionellt sett i första hand riktats mot biltrafikanter. Idag är det dock viktigt 
att framkomligheten gäller såväl gående, cyklister, rullstolsburna som bil-
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trafikanter. Därför bör snöröjningen ske jämställt och kommunen bör kunna 
ha uppsyn över den. 

Därför har man idag med i upphandlingar i samhällsbyggnadsnämnden att 
alla plogfordon ska ha GPS. Därav anser vi motionen som besvarad.  

Yrkanden  
Jimmy Baker (M) och Stefan Dayne (KD) yrkar bifall till motionen.  
 
Gabriel Melki (S) yrkar bifall till ordförandeförslaget.  
 
Propositionsordning   
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Jimmy Bakers (M) och Stefan 
Daynes (KD) bifallsyrkande och finner att kommunstyrelsen beslutar i en-
lighet med ordförandeförslaget.  
_____  
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
 
 
 



 

                                                                                                                  
 
 

 
 

 
 

MOTION 
Kommunfullmäktige 

2015-01-29 
 

GPS i snöröjningen 
 
Inom utförandeverksamheten på Gata/Park-enheten skulle vi vilja att kommunen ser 
över möjligheten att införa en GPS-baserad snöröjning. Poängen med en GPS-baserad 
snöröjning är bl.a. att kommunen, i sitt system, får full koll på exakt vilka gator som ska 
snöröjas och med vilken intensitet det skall ske när vi har snönederbörd.  
 
Vi får en exakt koll på vilka entreprenörer och/eller egen utförarverksamhet som är 
ansvarig/anlitad för respektive gatuavsnitt. Med en GPS-baserad snöröjning får 
beställaren koll på när snöröjning utförts, hur ofta den har skett, vilka entreprenörer, vid 
vilka tider (som matchas mot nederbördsrapporteringen), vilka distanser som är körda 
etc. Detta kan med fördel även kopplas till jämställd snöröjning, där man prioriterar 
t.ex. gångbanorna till och från kollektivtrafik och förskolor/skolor. Detta då det ger en 
större, positiv samhällsekonomisk effekt framför att snöröja bilvägarna först.  
 
Allt detta ligger sedan till grund för kvalitetsuppföljningar och rapporter. Framför allt 
kan det matchas mot debiteringsunderlaget, där entreprenörerna endast kan få betalt för 
de körsträckor man faktiskt snöröjt - samt att de är utförda i de avtalade områdena och 
på rätt gator och vägar. Har entreprenören kört längre sträckor än nödvändigt får de inte 
ersättning för det. Om entreprenören inte har uppfyllt avtalet med att snöröja inom en 
viss tid från nederbörd, så får de inte fullt betalt då de inte utfört hela jobbet inom rätt 
tid.  

Systemet, som tillämpas i andra kommuner bygger på att kommunen och entreprenören 
delvis delar IT-system för ändamålet eller har system som kan ”prata” med varandra 
samt att kommunens GPS-utrustning monteras i varje bil/traktor som utför 
entreprenaden. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 

att uppdra åt Samhällsbyggnadsförvaltningen att utreda för hur vi skulle kunna införa 
en GPS-baserad snöröjning i hela Botkyrka 

 
 

         Jimmy Baker (M)  Stefan Dayne (KD) 
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Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Motion - GPS i snöröjningen (M) och (KD)  
 
Ärendet  
Jimmy Baker (M) och Stefan Dayne (KD) har vid kommunfullmäktiges 
sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: GPS i snöröjningen. 
Motionärerna ser flera fördelar med en GPS-baserad snöröjning, bland annat 
får kommunen, i sitt system, koll på vilka gator som behöver snöröjas samt 
med vilken intensitet det ska ske. Det innebär även en möjlighet för beställa-
ren att hålla koll på när, hur ofta, vid vilka tider samt av vilka entreprenörer 
snöröjning har utförts. Motionärerna förespråkar även ett införande kopplat 
till vad som kallas jämställd snöröjning, där gångbanor till och från kollek-
tivtrafik och förskolor/skolor prioriteras istället för att snöröja bilvägar först. 
Motionärerna föreslår att samhällsbyggnadsförvaltningen får i uppdrag att 
utreda hur en GPS-baserad snöröjning skulle kunna införas i hela Botkyrka.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-11-10, § 360.  

 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser motionen vara besvarad. Nämnden håller 
till stora delar med om vad som framgår i motionen, speciellt delen kring 
jämställd snöröjning. I nya upphandlingar kräver nämnden GPS positioner-
ing av samtliga plog- och halkbekämpningsfordon.   
 
 
Niclas Johansson 
Tf kanslichef  
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§ 360 
Yttrande över motion om GPS i snöröjning (sbf/2015:167) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Motionen anses besvarad.   
 
Moderaterna reserverar sig mot beslutet. 
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden kan till stora delar hålla med motionärerna i det som 
står i motionen. Framförallt när det gäller den del som kallas för jämställd 
snöröjning, där man prioriterar gångbanor och vägar för kollektivtrafik, finns det 
stora fördelar med GPS-baserad snöröjning.  I de nya upphandlingarna kräver vi 
GPS positionering av samtliga plog- och halkbekämpningsfordon.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över en motion 
om GPS i snöröjningen. I motionen föreslår motionärerna att kommunfull-
mäktige ska uppdra åt samhällsbyggnadsförvaltningen att utreda hur vi 
skulle kunna införa en GPS-baserad snöröjning i hela Botkyrka.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-25, utgör 
underlag för beslutet.  
 
Yrkande 
Maximilian Hildeby (M), Benny Ferdinandsson (FP) och Per Börjel (TUP) yrkar 
bifall till motionen.  
 
Protokollsanteckning 
Stefan Dayne (KD): ”Hade  jag haft rätt att yrka hade jag yrkat bifall”. 
________ 
Expedieras till  
Kommunfullmäktige 
Ulrika Persson 
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Anmälningsärenden 
 
Följande ärenden anmäls till kommunfullmäktige: 
 
Nya sammanräkningar från Länsstyrelsen för kommunfullmäktige 
 
Daniel Njuguna (S) är ny ersättare efter Hanan Abdulmasih (S) 
 
Svar på medborgarförslag 
 
Infartsparkering Tumba station, KS/2014:563  
Beslut: besvarat  
 
Ändring av beslutet gällande Malmtorpsvägens utformning och kommunin-
vånarnas inflytande, KS/2014:688  
Beslut: besvarat 
 
Justera ljussignaler vid korsningen Katrinebergsvägen och Körsbärsvägen, 
KS/2014:690  
Beslut: besvarat 
 
Skapa samråd om Malmtorpsvägens utformning, KS/2014:698  
Beslut: besvarat 
 
Bygg övergångsställen vid Albyvägen 7 och vid bushållsplatsen Alhags-
vägen, KS/2015:290  
Beslut: besvarat 
 
Sätt upp en strålkastare med rörelsedetektor i Kyrkbacken i Tullinge, 
KS/2015:294  
Beslut: avslag 
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Sätt upp mer hållbara staket eller justera befintliga i Kyrkbacken i Tullinge, 
KS/2015:295 
Beslut: bifall 
 
Säkerhet för gående och lekande barn vid Gårdsvägen-Önnemovägen, 
KS/2015:375 
Beslut: bifall 
 
Utveckla lekplatsen vid Klockarevägen i Vårsta, KS/2015:378  
Beslut: besvarat 
 
Fartsänkande lösningar i Tullinge, KS/2015:460  
Beslut: besvarat 
 
Skyltning och farthinder för hastighetssänkning, KS/2015:462  
Beslut: besvarat 
 
Skyltning för att hitta rätt adress i Fittja, KS/2015:463  
Beslut: bifall 
 
Uppför hinder i gångtunneln under Tomtbergavägen, KS/2015:475 
Beslut: besvarat 
 
Grafittimåla gångtunnlarna i Fittja, Slagsta och Hallunda, KS/2015:538 
Beslut: avslag 
 
Gångväg eller trappgång upp till Fittjas återvinningscentral, KS/2015:539 
Beslut: besvarat 
 
Bevara delar av buskage och ungskog utmed E4 och Slagstavägen kring 
Slagstaavfarten, KS/2015:540  
Beslut: besvarat 
 
Kommunen borde hjälpa Alby Fejm att hitta bra lokaler, KS/2015:553 
Beslut: avslag 
 
Putsa gymnastiksalen i samma puts som Eklidsskolan, KS/2015:554 
Beslut: avslag 
 
Nolltolerans mot klotter, KS/2015:555  
Beslut: besvarat 
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Reparera väg/stig som finns mellan Tullinge Hantverksby och Björnkulla, 
KS/2015:557  
Beslut: bifall 
 
Sätt upp basketkorgar vid lekplatsen på Tullingeberg, KS/2015:558 
Beslut: avstyrker/bifall 
 
Sätt upp övervakningskameror vid cykelstället, Tullinge station, Kvälls-
vägen, KS/2015:564  
Beslut: besvarat 
 
Bygg farthinder på Munkhättevägen i Tumba, KS/2015:598  
Beslut: avslår 
 
Installera ledstång vid trappan till utsikten Strandvägen – Solvägen, 
KS/2015:602  
Beslut: bifall 
 
Soptunnor istället för återvinningsstationer, KS/2015:603 
Beslut: avisat 
 
Gör ett övergångsställe på Kanslivägen i Tullinge, KS/2015:605  
Beslut: bifall 
 
Bygg trottoar och övergångsställe på Tomtbergavägen, KS/2015:608  
Beslut: besvarat 
 
Bygg ett kulturhus med mötesplats i Tullinge, KS/2015:664 
Beslut: tillstyrkt 
 
Översyn av de olika ämnenas lektionstid på musikskolan, KS/2015:683 
Beslut: avslag  
 
Markera gång- och cykelbanan på Nibblevägen, KS/2015:689 
Beslut: besvarat 
 
Inrätta läxläsning på fritidshem, KS/2015:693  
Beslut: avstyrkt 
 
Bättre parkeringsplats i Tumba, KS/2015:711 
Beslut: besvarat 
 
 



BOTKYRKA KOMMUN ORDFÖRANDEFÖRSLAG  4[4] 
Kommunfullmäktige  

 2016-02-25     
 

Ej verkställda beslut enligt Socialtjänstlagen och lagen om stöd och service 
till vissa funktionshindrade   
 
- § 25/16 Socialnämnden jämte tjänsteskrivelse avseende kvartal 4, 2015 
 
- Vård- och omsorgsförvaltningen – två tjänsteskrivelser avseende kvartal 4 
 
 
 
 







Medborgarförslag - infartsparkering Tumba station - publicering 

  

Hej! 
I förra veckan skickade jag ett meddelande till er på kommunen gällande infartsparkeringen 
vid Tumba station. Trycket på parkeringarna vid stationen är högt och alla får inte plats. 
Några förslag på att förbättra situationen är att måla linjer så man ser var parkeringsplatsen 
är, göra fler platser vid Alfa Laval, på Willies sidan och upplåta plan 4 i p-huset till pendlare 
(ex 12 timmars parkering).  

Jag vill komplettera med ett kort jag tog igår då jag skulle hämta min bil på em igår. Så såg 
det ut då och det är synd att folk som vill ställa bilen och åka kollektivt ev inte ges möjlighet 
till detta. 

Medborgare Karin Antonson  
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§ 192 
Medborgarförslag - Infartsparkering Tumba centrum 
(sbf/2014:578) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Folkpartiet, Moderaterna, Tullingepartiet och Sverigedemokraterna reserve-
rar sig mot beslutet. 
 
Sammanfattning 
Parkeringsfrågorna i Botkyrka kommun är ständigt aktuella. Detta beror på flera 
anledningar, men i en snabbt växande kommun med ökad konkurrens om mar-
ken innehåller den många svåra överväganden. Mot denna bakgrund kommer 
samhällsbyggnadsförvaltningen under året att fram ett förslag till en ny parke-
ringspolicy för Botkyrka kommun. Detta arbete görs på ett politiskt uppdrag 
och såväl politiker, kommuninvånare och andra berörda kommer att få vara 
med i detta arbete. 
 
När det gäller infartsparkeringarna i Tumba så är nämnden medveten om att ca 
55 platser kommer att försvinna under utbyggnaden av Tumba centrum. Tid-
planen för projektet är i nuläget inte fastställd, men vi följer parkeringssitua- 
tionen under projektets gång och bevakar löpande möjligheterna att ersätta de 
platser som försvinner.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Karin Antonsson angående infartsparkeringarna vid Tumba cent-
rum. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-09-26 och till samhälls-
byggnadsförvaltningen 2014-11-13. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-05-19, ut-
gör underlag för beslutet. 
 
Yrkande 
Benny Ferdinandsson (FP) yrkar tillägg till beslutet, bilaga. 
 
Jimmy Baker (M), Per Börjel (TUP) och Peter Sergius Himmelving (SD) 
biträder Benny Ferdinandssons tilläggsyrkande.  
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Ordföranden yrkar avslag på tilläggsyrkandet. 
 
Youbert Aziz (S) yrkar avslag på Benny Ferdinandssons tilläggsyrkande. 
 
Proposition 
Ordföranden ställer först frågan: Biträder samhällsbyggnadsnämnden ordfö-
randens förslag. Ordföranden finner att samhällsbyggnadsnämnden beslutar 
enligt ordförandens förslag. Ordföranden ställer sedan frågan: Avslår sam-
hällsbyggnadsnämnden tilläggsyrkandet eller bifaller samhällsbyggnads-
nämnden tilläggsyrkandet. Ordföranden finner att samhällsbyggnadsnämn-
den beslutar att avslå tilläggsyrkandet.  
 
Protokollsanteckning med anledning av tilläggsyrkandet från FP 
Vi i den rödgröna majoriteten i Samhällsbyggnadsnämnden har som utgångs-
punkt att verka för bättre infrastruktur och kommunikationer. Många av våra 
infartsparkeringar är fullt utnyttjade och täcker inte det behov av parkering 
som finns. Vi måste söka smarta lösningar som möjliggör att vi fångar in flera 
behov i samband med utmaningarna för behovet av parkeringar. Lösningarna 
kan vara att man ökar sitt samarbete med centrumägare, inrättande av cykel-
parkeringar, bilpooler eller införande av ”smartcard” hantering. Vi måste 
även verka för en bättre kollektiv trafik med bl a flexiblare linjer och ökad 
turtäthet. För att på så sätt minska bilberoendet.  
 
Vi är också övertygade om att kommunen måste vara försiktig och smart över 
hantering av markområden som är i bra lägen. Där tror vi inte att det är opti-
malt ta den marken i anspråk för infartsparkering. Då ser vi hellre att man 
bygger bostäder eventuellt med tillhörande garage som kan vara öppna för 
fler användare. Utgångsläget för framtiden bör vara att vi ska använda våra 
befintliga parkeringar på ett mer effektivt och smart sätt, än att kategoriskt in-
föra fler infartparkeringar. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden arbetar kontinuerligt med att möta upp de utma-
ningar som finns i parkeringsfrågorna. Det pågår just nu ett utvecklings- och 
utredningsarbete inom samhällsbyggnadsförvaltningen om att finna olika lös-
ningar för att möta de behov som föreligger. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Agneta Engver Lindquist 
Charlotte Rickardsson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Infartsparkering Tumba centrum 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Karin Antonsson angående infartsparkeringarna vid Tumba cent-
rum. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-09-26 och till samhälls-
byggnadsförvaltningen 2014-11-13. 
 
Yttrande 
Parkeringsfrågorna i Botkyrka kommun är ständigt aktuella. Detta beror på flera 
anledningar, men i en snabbt växande kommun med ökad konkurrens om mar-
ken innehåller den många svåra överväganden. Mot denna bakgrund kommer 
samhällsbyggnadsförvaltningen under året att fram ett förslag till en ny parke-
ringspolicy för Botkyrka kommun. Detta arbete görs på ett politiskt uppdrag 
och såväl politiker, kommuninvånare och andra berörda kommer att få vara 
med i detta arbete. 
 
I den nya parkeringspolicyn kommer flera principfrågor att behandlas, t.ex. 
hur kommunens p-norm ska se ut, d.v.s. hur många p-platser som ska krävas 
per lägenhet och hur många som ska finnas per arbetsplats i olika kommunde-
lar? Hur ska p-platser fördelas mellan allmän mark och tomtmark? Hur ska 
olika p-behov prioriteras när marken är knapp, som boende, besökande, arbe-
tande, pendlare? Vad ska parkering kosta i olika lägen i kommunen, samt 
flera andra frågeställningar.  
 
När det gäller infartsparkeringarna i Tumba så är förvaltningen medveten om att 
ca 55 platser kommer att försvinna under utbyggnaden av Tumba centrum. Tid-
planen för projektet är i nuläget inte fastställd, men vi följer parkeringssitua- 
tionen under projektets gång och bevakar löpande möjligheterna att ersätta de 
platser som försvinner.  
 
Magnus Andersson  
Samhällsbyggnadschef 





  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-06-09 Dnrsbf/2014:642, sbf/2014:627 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 188 
Medborgarförslag - Skapa samråd om Malmtorpsvägens ut-
formning och Medborgarförslag - Ändring av beslutet gäl-
lande Malmtorpsvägens utformning och kommuninvånar-
nas inflytande (sbf/2014:642, sbf/2014:627) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslagen besvarade.   
 
Sammanfattning 
Längs Malmtorpsvägen byggs befintliga VA-ledningar om och i samband 
med detta avses även gatan rustas och dess utseende delvis förändras. VA-
delen hanteras av kommunens VA-enhet, medan gatuombyggnaden är 
gata/parkenhetens ansvar. Informationsmöten med de kringboende hölls före 
och efter sommaren 2014. 
 
Sedan dess har både tjänstemän på samhällsbyggnadsförvaltningen och poli-
tiker i kommunen har haft samtal, möten och mailkonversationer om Malm-
torpsvägen. Som en följd av dessa har utformningen delvis justerats och ett 
reviderat förslag presenterades 2015-02-16. Sammantaget anser nämnden att 
den planerade utformningen av vägen är en stor förbättring i jämförelse med 
hur vägen ser ut idag. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag som båda berör utformningen av Malmtorpsvägen i Vårsta, samt pro-
cessen kring detta. Ett förslag kommer från Christer Jentzen och ett annat 
från Darko Brajkovic.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-20 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2014-11-24 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2014-
12-12.      
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-04-29, utgör 
underlag för beslutet. 
 
 
 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 2015-06-09 Dnr   sbf/2014:642, sbf/2014:627 
 

Protokollsanteckning 
Efter många års diskussioner beslutade kommunfullmäktige att bygga ut VA-
nätet till att omfatta en större del av Grödingelandet än det gör idag. Det var ett 
beslut som många välkomnade. För att göra det möjligt fordras att nya VA-
ledningar dras igenom delar Vårsta. 
 
I samband med att ny VA-ledning läggs så beslutades även att förändra och 
förbättra Malmtorpsvägen. Flera fastighetsägare har haft synpunkter på hur 
Malmtorpsvägen ska se ut och har därför sökt dialog med kommunen för att 
framföra sina idéer och förslag. 
 
Vi kan konstatera att kommunen inte varit tillräckligt tillmötesgående till de 
boende. Många upplever att de blivit överkörda då kommunen inte hanterat di-
alogprocessen på ett tillfredställande sätt.  
 
Att bli lyssnad på och att få precis som man vill är två olika saker. Men ett gott 
bemötande och att bli lyssnad på är något som alla medborgare ska kunna be-
gära. Botkyrka kommun har som uttalat mål att öka det demokratiska inflytan-
det och möjligheten för människor att kunna vara med och påverka. I det lig-
ger också i att kommunens anställda måste anstränga sig för att vara tillgäng-
liga, svara på frågor och vara öppna för idéer och förslag som kommer från 
medborgarna. 
 
Avslutningsvis vill Samhällsbyggnadsnämnden till fastighetsägarna uttrycka 
att det är beklagligt att kommunen upplevs ha brustit i sitt agerande under den 
här processen som kommit att bli infekterad. Till förvaltningen vill nämnden 
rikta kritik såtillvida att den måste bli bättre på att svara på inkomna förfråg-
ningar, idéer och förslag oavsett om de inkommer i brevform, via e-post eller 
telefonsamtal. Det är viktigt att medborgarna uppfattar kommunen som lyss-
nande och intresserad av medborgarnas åsikter. Även om man inte alltid kan 
gå alla till mötes på alla punkter. 
 
Gabriel Melki (S), ordförande 
Jimmy Baker (M), 2:e vice ordförande 
 
Per Börjel (TUP), Benny Ferdinandsson (FP) och Stefan Dayne (KD) ansluter 
till protokollsanteckningen. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Olov Lindquist 
 
 

 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[2] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-04-29  Dnr  sbf/2014:627 
  Sbf/2014:642 
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Skapa samråd om Malmtorpsvägens 
utformning och Medborgarförslag – Ändring av beslutet 
gällande Malmtorpsvägens utformning och kommuninvå-
narnas inflytande   
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslagen besvarade.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag som båda berör utformningen av Malmtorpsvägen i Vårsta, samt pro-
cessen kring detta. Ett förslag kommer från Christer Jentzen och ett annat 
från Darko Brajkovic.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-20 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2014-11-24 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2014-
12-12.      
 
Yttrande 
Längs Malmtorpsvägen byggs befintliga VA-ledningar om och i samband med 
detta avses även gatan rustas och dess utseende delvis förändras. VA-delen han-
teras av kommunens VA-enhet, medan gatuombyggnaden är gata/parkenhetens 
ansvar. Informationsmöten med de kringboende hölls före och efter sommaren 
2014, men olyckligtvis blev inte återkopplingen ideal och man upplevde på sina 
håll att man talade förbi varandra.   
 
Sedan dess har dock både tjänstemän på samhällsbyggnadsförvaltningen och 
politiker i kommunen har haft åtskilliga samtal, möten och mailkonversationer 
om Malmtorpsvägen. Som en följd av dessa har utformningen delvis justerats 
och ett reviderat förslag presenterades 2015-02-16. Sammantaget anser förvalt-
ningen att den planerade utformningen av vägen är en stor förbättring i jämfö-
relse med hur vägen ser ut idag. 
 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[2] 
Samhällsbyggnadsförvaltningen  

 2015-04-29  Dnr  sbf/2014:627  
                        sbf/2014:642
   

Projekteringen medger en gång och cykelbana med en bredd på 2,75 meter. En 
grön remsa på 2,0 meter och därefter en körbana på 5,5 meter och slutligen en 
gångbana/trottoar på 1,0 meter. 
 
Detta innebär att den befintliga gångbanan/trottoaren på västra sidan behåller 
sin ursprungliga bredd på 1,0 meter, dvs. inga förändringar mot tidigare stan-
dard. De större förändringarna, med fokus på de oskyddade trafikanterna, före-
slås på östra sidan där en markant höjning av trafiksäkerheten har gjorts med en 
ny gång- och cykelväg och en grön remsa som skyddar gångtrafikanter och  
cyklister från kontakt med fordon. Körbanan har fått en smalare bredd för att yt-
terligare sänka hastigheterna och ge en stadsmässig karaktär där framkomlig-
heten främjas vid möten med två fordon.   
 
Med tanke på de blygsamma trafikmängderna på Malmtorpsvägen om ca 350 
fordon/dygn anser vi att den projekterade utformningen är av god standard med 
en god avvägning mellan trafiksäkerhet, framkomlighet och estetik.  
 
 
 
Magnus Andersson  
Samhällsbyggnadschef       



Rubrik Justera ljussignaler vid korsningen Katrinebergsvägen och Körsbärsvägen - 
publicering 

Förnamn Love  

Efternamn Brandefelt  

Namn  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Att rödljuset vid korsningen mellan Katrinebergsvägen och Körsbärsvägen (i 
Tullinge) prioriterar de gående högre än i dagsläget. I nuläget måste de 
barn/ungdomar som måste passera vägen på väg till skolan ofta vänta i flera 
minuter på att få gå över vägen. 

Motivering En konkret lösning på hur rödljuset skulle kunna fungera är att det slår om till 
grönt direkt någon trycker på knappen. Ett exempel på ett sådant rödljus som 
fungerar mycket bra är rödljuset på Nibblevägen i höjd med Eklidsskolan. Det 
rödljuset används precis som rödljuset i förslaget av barn/ungdomar på väg till 
skolan och det resulterar inte i några synliga trafikproblem. En annan lösning 
skulle vara att det oftare blir grönt för de gående vid de tider som många börjar 
eller slutar för dagen. 
Ett av de största problemen med att låta barn/ungdomar på väg till skolan 
vänta vid ett rödljus är att detta kan leda till stress (över att komma för sent) 
som i sin tur kan leda till att de går mot rött för att hinna i tid. Problemet med 
detta är först och främst att de kan bli påkörda men även att de kan tappa 
förtroendet för rödljus vilket kan leda till att de tar för vana att gå mot rött. Om 
de tar för vana att gå mot rött kommer de att utsätta sig för onödiga risker 
under resten av livet, vilket inte är till fördel för någon. 
Sist men inte minst är så båda förslagen på lösningar mycket billiga att 
genomföra eftersom det en 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2014:647 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
  

§ 4 
Medborgarförslag - Justera ljussignaler vid korsningen 
Katrinebergsvägen och Körsbärsvägen (sbf/2014:647) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att genomföra kontroll av ljussigna-
lerna och återkoppla till nämnden. 
 
Sammanfattning 
I sitt medborgarförslag skriver förslagsställaren att rödljuset i den aktuella 
korsningen borde prioritera de gående högre än i dagsläget. Det innebär att 
han anser att ljussignalerna har ett felaktigt intervall mellan rött och grönt 
ljus. Samhällsbyggnadsförvaltningen kommer att kontrollera och vid behov 
justera detta.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Love Brandefelt om att justera ljussignaler i korsningen Katrine-
bergsvägen/Körsbärsvägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun  
2014-11-24 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-12-12.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-24, ut-
gör underlag för beslutet. 
 
Ordförandens förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att genom-
föra kontroll av ljussignalerna och återkoppla till nämnden. 
 
Särskilt yttrande 
Särskilt yttrande Tullingepartiet, bilaga. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-24  Dnr  sbf/2014:647  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag -  Justera ljussignaler vid korsningen 
Katrinebergsvägen och Körsbärsvägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Love Brandefelt om att justera ljussignaler i korsningen Katrine-
bergsvägen/Körsbärsvägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun  
2014-11-24 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-12-12.    
 
Yttrande 
I sitt medborgarförslag skriver förslagsställaren att rödljuset i den aktuella 
korsningen borde prioritera de gående högre än i dagsläget. Det innebär att 
han anser att ljussignalerna har ett felaktigt intervall mellan rött och grönt 
ljus. Samhällsbyggnadsförvaltningen kommer att kontrollera och vid behov 
justera detta.  
 
 
 
Magnus Andersson   
Samhällsbyggnadschef  





Rubrik Skapa samråd om Maltorpsvägens utformning - publicering 

Förnamn Darko  

Efternamn Brajkovic  

Namn  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Jag och många boende i Maltorp vill ha samråd om Maltorpsvägens utformning. 
Vi har flertalet förslag på lösning av trafikfrågor och utseende som vi vill 
presentera och ha en aktiv dialog för en bra slutlig lösning. Förslaget innehåller 
en kompletterande gångbana, fartdämpande hinder och omplacerad plantering 
med delvis infälld parkering 

Motivering Jag och mina grannar har försökt att föra en dialog över utformningen av 
maltorpsvägen och vi upplever att det inte går att upprätta en sådan. 
Förslaget vi har uppfyller våra önskemål och är smärre förändringar av det nu 
presenterade förslaget som ligger på kommunens hemsida. Slutresultatet blir 
nöjda kommuninnevånare och en bra utformad gata. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-06-09 Dnrsbf/2014:642, sbf/2014:627 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 188 
Medborgarförslag - Skapa samråd om Malmtorpsvägens ut-
formning och Medborgarförslag - Ändring av beslutet gäl-
lande Malmtorpsvägens utformning och kommuninvånar-
nas inflytande (sbf/2014:642, sbf/2014:627) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslagen besvarade.   
 
Sammanfattning 
Längs Malmtorpsvägen byggs befintliga VA-ledningar om och i samband 
med detta avses även gatan rustas och dess utseende delvis förändras. VA-
delen hanteras av kommunens VA-enhet, medan gatuombyggnaden är 
gata/parkenhetens ansvar. Informationsmöten med de kringboende hölls före 
och efter sommaren 2014. 
 
Sedan dess har både tjänstemän på samhällsbyggnadsförvaltningen och poli-
tiker i kommunen har haft samtal, möten och mailkonversationer om Malm-
torpsvägen. Som en följd av dessa har utformningen delvis justerats och ett 
reviderat förslag presenterades 2015-02-16. Sammantaget anser nämnden att 
den planerade utformningen av vägen är en stor förbättring i jämförelse med 
hur vägen ser ut idag. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag som båda berör utformningen av Malmtorpsvägen i Vårsta, samt pro-
cessen kring detta. Ett förslag kommer från Christer Jentzen och ett annat 
från Darko Brajkovic.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-20 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2014-11-24 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2014-
12-12.      
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-04-29, utgör 
underlag för beslutet. 
 
 
 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 2015-06-09 Dnr   sbf/2014:642, sbf/2014:627 
 

Protokollsanteckning 
Efter många års diskussioner beslutade kommunfullmäktige att bygga ut VA-
nätet till att omfatta en större del av Grödingelandet än det gör idag. Det var ett 
beslut som många välkomnade. För att göra det möjligt fordras att nya VA-
ledningar dras igenom delar Vårsta. 
 
I samband med att ny VA-ledning läggs så beslutades även att förändra och 
förbättra Malmtorpsvägen. Flera fastighetsägare har haft synpunkter på hur 
Malmtorpsvägen ska se ut och har därför sökt dialog med kommunen för att 
framföra sina idéer och förslag. 
 
Vi kan konstatera att kommunen inte varit tillräckligt tillmötesgående till de 
boende. Många upplever att de blivit överkörda då kommunen inte hanterat di-
alogprocessen på ett tillfredställande sätt.  
 
Att bli lyssnad på och att få precis som man vill är två olika saker. Men ett gott 
bemötande och att bli lyssnad på är något som alla medborgare ska kunna be-
gära. Botkyrka kommun har som uttalat mål att öka det demokratiska inflytan-
det och möjligheten för människor att kunna vara med och påverka. I det lig-
ger också i att kommunens anställda måste anstränga sig för att vara tillgäng-
liga, svara på frågor och vara öppna för idéer och förslag som kommer från 
medborgarna. 
 
Avslutningsvis vill Samhällsbyggnadsnämnden till fastighetsägarna uttrycka 
att det är beklagligt att kommunen upplevs ha brustit i sitt agerande under den 
här processen som kommit att bli infekterad. Till förvaltningen vill nämnden 
rikta kritik såtillvida att den måste bli bättre på att svara på inkomna förfråg-
ningar, idéer och förslag oavsett om de inkommer i brevform, via e-post eller 
telefonsamtal. Det är viktigt att medborgarna uppfattar kommunen som lyss-
nande och intresserad av medborgarnas åsikter. Även om man inte alltid kan 
gå alla till mötes på alla punkter. 
 
Gabriel Melki (S), ordförande 
Jimmy Baker (M), 2:e vice ordförande 
 
Per Börjel (TUP), Benny Ferdinandsson (FP) och Stefan Dayne (KD) ansluter 
till protokollsanteckningen. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Olov Lindquist 
 
 

 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[2] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-04-29  Dnr  sbf/2014:627 
  Sbf/2014:642 
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Skapa samråd om Malmtorpsvägens 
utformning och Medborgarförslag – Ändring av beslutet 
gällande Malmtorpsvägens utformning och kommuninvå-
narnas inflytande   
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslagen besvarade.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag som båda berör utformningen av Malmtorpsvägen i Vårsta, samt pro-
cessen kring detta. Ett förslag kommer från Christer Jentzen och ett annat 
från Darko Brajkovic.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-20 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2014-11-24 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2014-
12-12.      
 
Yttrande 
Längs Malmtorpsvägen byggs befintliga VA-ledningar om och i samband med 
detta avses även gatan rustas och dess utseende delvis förändras. VA-delen han-
teras av kommunens VA-enhet, medan gatuombyggnaden är gata/parkenhetens 
ansvar. Informationsmöten med de kringboende hölls före och efter sommaren 
2014, men olyckligtvis blev inte återkopplingen ideal och man upplevde på sina 
håll att man talade förbi varandra.   
 
Sedan dess har dock både tjänstemän på samhällsbyggnadsförvaltningen och 
politiker i kommunen har haft åtskilliga samtal, möten och mailkonversationer 
om Malmtorpsvägen. Som en följd av dessa har utformningen delvis justerats 
och ett reviderat förslag presenterades 2015-02-16. Sammantaget anser förvalt-
ningen att den planerade utformningen av vägen är en stor förbättring i jämfö-
relse med hur vägen ser ut idag. 
 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[2] 
Samhällsbyggnadsförvaltningen  

 2015-04-29  Dnr  sbf/2014:627  
                        sbf/2014:642
   

Projekteringen medger en gång och cykelbana med en bredd på 2,75 meter. En 
grön remsa på 2,0 meter och därefter en körbana på 5,5 meter och slutligen en 
gångbana/trottoar på 1,0 meter. 
 
Detta innebär att den befintliga gångbanan/trottoaren på västra sidan behåller 
sin ursprungliga bredd på 1,0 meter, dvs. inga förändringar mot tidigare stan-
dard. De större förändringarna, med fokus på de oskyddade trafikanterna, före-
slås på östra sidan där en markant höjning av trafiksäkerheten har gjorts med en 
ny gång- och cykelväg och en grön remsa som skyddar gångtrafikanter och  
cyklister från kontakt med fordon. Körbanan har fått en smalare bredd för att yt-
terligare sänka hastigheterna och ge en stadsmässig karaktär där framkomlig-
heten främjas vid möten med två fordon.   
 
Med tanke på de blygsamma trafikmängderna på Malmtorpsvägen om ca 350 
fordon/dygn anser vi att den projekterade utformningen är av god standard med 
en god avvägning mellan trafiksäkerhet, framkomlighet och estetik.  
 
 
 
Magnus Andersson  
Samhällsbyggnadschef       



Rubrik: Bygg övergångsställen vid Albyvägen 7 och vid bushållsplatsen Alhagsvägen - publicerad 

Namn: Nohra Abrem Istefan  

Förslag: Mitt förslag är att bygga ett två övergångsställen.  
Ett där vid albyvägen 7 och ett vid busshållsplatsen Alhagsvägen där bussarna går.  

Motivering: Mycket rörlighet runt Albyvägen 7 många som går över gatan varje morgon där och bland se är många barn 
som är på väg till skolan. Bilar kör fort och olyckan är snart kommen om inget görs! Håller andan varje gång jag 
ser barn gå över.  
Även på Alhagsvägen gasar bilar mot gående som vill till andra buss-sidan. Någon kommer bli påkörd 
snart  även där om inget görs!  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:191 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 6 
Medborgarförslag - Bygg övergångsställen vid Albyvägen 7 
och busshållplatsen Alhagsvägen (sbf/2015:191) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Sammanfattning 
I det här medborgarförslaget föreslår förslagsställaren att två övergångstäl-
len ska anläggas. När det gäller övergångsstället vid Albyvägen 7 så pågår 
redan anläggandet av ett övergångsställe.  
 
När det däremot gäller det föreslagna övergångsstället vid busshållplatsen 
som heter Alhagsvägen, så finns det idag en separat gångtunnel som funge-
rar bättre än vad ett övergångsställe skulle göra. Det finns en höjdskillnad på 
vägen som gör att det är svårt att anlägga ett övergångsställe. Denna höjd-
skillnad gör att det inte går att göra bra gångförbindelser till ett tilltänkt 
övergångsställe. Detta gör att nämnden avstyrker förslaget om ett över-
gångsställe vid busshållplatsen Alhagsvägen.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Nohra Abrem Istefan om att anlägga övergångsställen vid Albyvä-
gen 7 och vid busshållplatsen Alhagsvägen. Förslaget inkom till Botkyrka 
kommun 2015-04-09 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-25, utgör 
underlag för beslutet.    
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-25  Dnr  sbf/2015:191  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Uppdrag att besvara medborgarförslag - Bygg övergångs-
ställen vid Albyvägen 7 och busshållsplatsen Alhagsvägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Nohra Abrem Istefan om att anlägga övergångsställen vid Albyvä-
gen 7 och vid busshållplatsen Alhagsvägen. Förslaget inkom till Botkyrka 
kommun 2015-04-09 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.      
 
Yttrande 
I det här medborgarförslaget föreslår förslagsställaren att två övergångstäl-
len ska anläggas. När det gäller övergångsstället vid Albyvägen 7 så pågår 
redan anläggandet av ett övergångsställe.  
 
När det däremot gäller det föreslagna övergångsstället vid busshållplatsen 
som heter Alhagsvägen, så finns det idag en separat gångtunnel som funge-
rar bättre än vad ett övergångsställe skulle göra. Det finns en höjdskillnad 
på vägen som gör att det är svårt att anlägga ett övergångsställe. Denna 
höjdskillnad gör att det inte går att göra bra gångförbindelser till ett tilltänkt 
övergångsställe. Detta gör att förvaltningen avstyrker förslaget om ett över-
gångsställe vid busshållplatsen Alhagsvägen.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 





Rubrik: Sätt upp en strålkastare med rörelsedetektor i Kyrkbacken i Tullinge - publicerad 

Namn: Terese Forsell  

Förslag: En strålkastare med rörelsedetektor i pulkabacken vid Kyrkbacken/Önnemovägen i Tullinge.  

Motivering: På vintrarna blir det jättemörkt i backen så fort solen går ner och barnen vill gärna åka pulka även på kvällen 
men vågar inte vara där när det är mörkt, plus att det är lättare att man snubblar och gör sig illa när man inte 
ser ytan på backen.  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:195, sbf/2015:194 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
  

§ 7 
Medborgarförslag - Sätt upp strålkastare med rörelsedetek-
tor i Kyrkbacken i Tullinge och Sätt upp mer hållbara staket 
eller justera befintliga i Kyrkbacken i Tullinge 
(sbf/2015:195, sbf/2015:194) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att bifalla medborgarförslaget om håll-
bara staket. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att avslå medborgarförslaget som 
handlar om strålkastare. 
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att laga staketet eller byta ut det-
samma. 
 
Sammanfattning 
Nämnden tillstyrker förslaget om att laga eller byta ut staketet, men anser 
däremot inte att kommunen ska ta på sig kostnader för strålkastare och rö-
relsedetektorer. Detta skulle kosta ca 50 000 kr och det är också tekniskt 
komplicerat att ordna med bra belysning i en backe, eftersom belysnings-
stolparna måste vara mycket höga, så att bländning undviks.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, av Terese Forsell. Det ena handlar om att sätta upp en strålkastare med 
rörelsedetektor och det andra om att sätta upp mer hållbara staket eller att 
justera befintliga. Båda förslagen inkom till Botkyrka kommun 2015-04-09 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-27, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen 
 2015-11-27                            Dnr  sb/2015:194 
      sbf/2015:195 

Samhällsbyggnadsförvaltningen   
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 - 530 61 000 Sms·/HandläggareMobilTelefon/· E-post olov.lindquist@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist 
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Sätt upp strålkastare med rörelsede-
tektor i Kyrkbacken i Tullinge och Medborgarförslag – Sätt 
upp mer hållbara staket eller justera befintliga i Kyrkbacken 
i Tullinge 
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår det medborgarförslag som handlar om 
strålkastare och bifaller medborgarförslaget om hållbara staket.  
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att laga staketet eller byta ut det-
samma.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, av Terese Forsell. Det ena handlar om att sätta upp en strålkastare med 
rörelsedetektor och det andra om att sätta upp mer hållbara staket eller att 
justera befintliga. Båda förslagen inkom till Botkyrka kommun 2015-04-09 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.   
 
Yttrande 
Vid samhällsbyggnadsnämndens sammanträde 2014-01-28 beslutade 
nämnden att bifalla ett medborgarförslag av Elin Törnqvist om att anlägga 
en grillplats i Kyrkbacken, alltså vid den plats som de här två medborgar-
förslagen handlar om.  
 
Förvaltningen tillstyrker förslaget om att laga eller byta ut staketet, men an-
ser däremot inte att kommunen ska ta på sig kostnader för strålkastare och 
rörelsedetektorer. Detta skulle kosta ca 50 000 kr och det är också tekniskt 
komplicerat att ordna med bra belysning i en backe, eftersom belysnings-
stolparna måste vara mycket höga, så att bländning undviks. Förvaltningen 
anser därför att de pengarna istället bör användas för t.ex. upprustning av 
lekplatser. Därför avstyrker vi förslaget om strålkastare och rörelsedetektor. 
 
 
 
Magnus Andersson  
Samhällsbyggnadschef  



Rubrik: Sätt upp mer hållbara staket eller justera befintliga i Kyrkbacken i Tullinge - publicerad 

Namn: TereseForsell  

Förslag: Att kommunen sätter upp lite mer hållbara staket nedanför pulkabacken vid Kyrkbacken/Önnemovägen i 
Tullinge alternativt fäster dom bättre i marken så dom inte lika lätt ramlar.  

Motivering: I vintras satte man för första gången upp tillfälliga blå staket men dom ramlade så fort något barn råkade åka 
in i dom och gick sen inte att sätta upp igen. Det var jättebra att staket kom upp men man kanske kan förbättra 
det till nästa gång snön kommer så dom kan fylla sin funktion bättre.  
Det är en bilväg precis nedanför backen så det är en fara att inte ha staket där när barnen åker.  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:195, sbf/2015:194 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
  

§ 7 
Medborgarförslag - Sätt upp strålkastare med rörelsedetek-
tor i Kyrkbacken i Tullinge och Sätt upp mer hållbara staket 
eller justera befintliga i Kyrkbacken i Tullinge 
(sbf/2015:195, sbf/2015:194) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att bifalla medborgarförslaget om håll-
bara staket. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att avslå medborgarförslaget som 
handlar om strålkastare. 
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att laga staketet eller byta ut det-
samma. 
 
Sammanfattning 
Nämnden tillstyrker förslaget om att laga eller byta ut staketet, men anser 
däremot inte att kommunen ska ta på sig kostnader för strålkastare och rö-
relsedetektorer. Detta skulle kosta ca 50 000 kr och det är också tekniskt 
komplicerat att ordna med bra belysning i en backe, eftersom belysnings-
stolparna måste vara mycket höga, så att bländning undviks.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, av Terese Forsell. Det ena handlar om att sätta upp en strålkastare med 
rörelsedetektor och det andra om att sätta upp mer hållbara staket eller att 
justera befintliga. Båda förslagen inkom till Botkyrka kommun 2015-04-09 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-27, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen 
 2015-11-27                            Dnr  sb/2015:194 
      sbf/2015:195 

Samhällsbyggnadsförvaltningen   
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 - 530 61 000 Sms·/HandläggareMobilTelefon/· E-post olov.lindquist@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist 
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Sätt upp strålkastare med rörelsede-
tektor i Kyrkbacken i Tullinge och Medborgarförslag – Sätt 
upp mer hållbara staket eller justera befintliga i Kyrkbacken 
i Tullinge 
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår det medborgarförslag som handlar om 
strålkastare och bifaller medborgarförslaget om hållbara staket.  
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att laga staketet eller byta ut det-
samma.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, av Terese Forsell. Det ena handlar om att sätta upp en strålkastare med 
rörelsedetektor och det andra om att sätta upp mer hållbara staket eller att 
justera befintliga. Båda förslagen inkom till Botkyrka kommun 2015-04-09 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.   
 
Yttrande 
Vid samhällsbyggnadsnämndens sammanträde 2014-01-28 beslutade 
nämnden att bifalla ett medborgarförslag av Elin Törnqvist om att anlägga 
en grillplats i Kyrkbacken, alltså vid den plats som de här två medborgar-
förslagen handlar om.  
 
Förvaltningen tillstyrker förslaget om att laga eller byta ut staketet, men an-
ser däremot inte att kommunen ska ta på sig kostnader för strålkastare och 
rörelsedetektorer. Detta skulle kosta ca 50 000 kr och det är också tekniskt 
komplicerat att ordna med bra belysning i en backe, eftersom belysnings-
stolparna måste vara mycket höga, så att bländning undviks. Förvaltningen 
anser därför att de pengarna istället bör användas för t.ex. upprustning av 
lekplatser. Därför avstyrker vi förslaget om strålkastare och rörelsedetektor. 
 
 
 
Magnus Andersson  
Samhällsbyggnadschef  



Rubrik: Säkerhet för gående och lekande barn vid Gårdsvägen-Önnemovägen - publicerad 

Namn: Steven Rubin  

Förslag: Säkerhet för gående och lekande barn.  

Motivering: Det skulle behövas bommar eller suggor som stoppar biltrafik mellan gårdsvägen och önnemovägen. Detta är 
en gångväg som är i anslutning till pulkbacken. Problemet har nu pågått en längre tid och vi som bor här 
känner stor oro. Problemet har tagits upp i önnemo samfällighetsstyrelse och nu skulle vi behöva eran hjälp.  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:251 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 9 
Medborgarförslag - Säkerhet för gående och lekande barn 
vid Gårdsvägen-Önnemovägen (sbf/2015:251) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget. 
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att sätta upp stenar som stoppar bil-
trafik mellan Gårdsvägen och Önnemovägen. 
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden instämmer med förslagsställaren och kommer 
därför att sätta upp stenar som stoppar biltrafik mellan Gårdsvägen och Ön-
nemovägen. Detta kommer att göras under våren 2016. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Steven Rubin om säkerhet för gående och lekande barn vid Gårds-
vägen-Önnemovägen. Mer konkret handlar förslaget om att sätta upp bom-
mar eller suggor som stoppar biltrafik mellan Gårdsvägen och Önnemovä-
gen.  
 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-05-06 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-06-23. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-06, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 

 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-06  Dnr  sbf/2015:251  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Säkerhet  för gående och lekande barn 
vid Gårdsvägen-Önnemovägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget. 
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att sätta upp stenar som stoppar bil-
trafik mellan Gårdsvägen och Önnemovägen. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Steven Rubin om säkerhet för gående och lekande barn vid Gårds-
vägen-Önnemovägen. Mer konkret handlar förslaget om att sätta upp bom-
mar eller suggor som stoppar biltrafik mellan Gårdsvägen och Önnemovä-
gen.  
 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-05-06 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-06-23. 
 
Yttrande 
Vi instämmer med förslagsställaren och kommer därför att sätta upp stenar 
som stoppar biltrafik mellan Gårdsvägen och Önnemovägen. Detta kommer 
att göras under våren 2016. 
 
 
 
Magnus Andersson   
Samhällsbyggnadschef   
 

 





Rubrik Utveckla lekplatsen vid Klockarevägen i Vårsta - publicerad 

Namn Jonas Unger  

Förslag Lekplatsen vid Klockarevägen, Vårsta, skulle behöva utvecklas med fler 
lekredskap. Lekplatsen är i dagsläget för tråkig och den används inte ens av de 
barnfamiljer som bor i närheten. 
För att det ska kunna bli en mötesplats för barn och föräldrar behövs 
åtminstone en rutschkana (för barn upp till 3 år) och en klätterställning (för 
barn mellan 3-7 år) 

Motivering Läget för lekplatsen är riktigt bra. Det ligger vid en lugn återvändsgata med 
gångväg från Sandavägen. Antalet barnfamiljer har ökat i området. Tanken är 
även att denna lekplats ersätter den lekplats som ligger mellan Tornvägen och 
Sandavägen. Det finns få bra lekplatser på östra sidan av Dalvägen. Den 
närmaste bra lekplatsen ligger vid Aspvägen. Att behöva ta sig över den 
vältrafikerade Dalvägen med barn för att komma till en bra lekplats är inte alltid 
så kul eller tryggt. 

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
Skapad 2015-04-22 22:12 av Systemkonto  
  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:250 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 8 
Medborgarförslag - Utveckla lekplatsen vid Klockarevägen i 
Vårsta (sbf/2015:250) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att under våren 2016 göra en mer grund-
lig utredning om vilken typ av upprustning som ska genomföras. 
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser att det kan finnas ett behov av att göra en 
upprustning av lekplatsen vid Klockarevägen, men vill under våren 2016 
göra en mer grundlig utredning om vilken typ av upprustning som ska ge-
nomföras. Upprustningen kommer i så fall att ske under 2017. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jonas Unger om att utveckla lekplatsen vid Klockarevägen i Vårsta. 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-05-07 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-06-23.      
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-12-08, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 

 
 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-12-08  Dnr  sbf/2015:250  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Utveckla lekplatsen vid Klockarevägen i 
Vårsta  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att under våren 2016 göra en mer grund-
lig utredning om vilken typ av upprustning som ska genomföras. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jonas Unger om att utveckla lekplatsen vid Klockarevägen i Vårsta. 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-05-07 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-06-23.      
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen anser att det kan finnas ett behov av att 
göra en upprustning av lekplatsen vid Klockarevägen, men vill under våren 
2016 göra en mer grundlig utredning om vilken typ av upprustning som ska 
genomföras. Upprustningen kommer i så fall att ske under 2017. 
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 





Medborgarförslag – Fartsänkande lösningar i Tullinge- publicering 

 

Rubrik   

Förnamn Jörgen 

Efternamn  Andersén 

Namn  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer   

Telefonnummer  

Mobilnummer   

E-postadress  

Förslag Boende med utfarter mot Källvägen från Trädgårdstorpsvägen till Tullinge Strand önskar 
fartsänkande lösningar. 

Motivering Vägen är mycket smal och har bristfällig sikt åt sidorna på grund av av tät vegetation. Varje 
dag kör ett stort antal bilar i hastigheter mellan 50 - 70 km/tim. Risken för olyckor är 
överhängande och det har varit ett antal incidenter de senaste åren med barn och djur som 
skulle kunnat slutat väldigt illa. Då vägen är brant mot Tullinge Strand tar många bilar sats 
och trycker på. 
 
Vi boende önskar någon form av fartsänkande hinder för att risken för allvarliga olyckor ska 
sänkas markant. Den lämpligaste formen vore s.k. fartgupp. 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp   

Ålder  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:278 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 10 
Medborgarförslag - Fartsänkande lösningar i Tullinge 
(sbf/2015:278) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att genomföra en trafikmätning på 
sträckan och eventuellt utreda vilken typ av trafikhinder som är mest lämp-
lig.  
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att genomföra en 
mer omfattande utredning när det gäller detta ärende. Till en början en tra-
fikmätning på sträckan och om den visar att någon form av farthinder be-
hövs, så kommer förvaltningen i så fall att utreda vilken typ av hinder som 
är mest lämplig. Utredningen förväntas bli klar under våren 2016 och däref-
ter kan eventuella farthinder anläggas.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jörgen Andersén om fartsänkande lösningar i Tullinge. Mer konkret 
handlar frågan om önskemål om gupp eller andra former av farthinder på 
Källvägen i Tullinge. 
 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-06-05 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-07-01.     
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-25, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-25  Dnr  sbf/2015:278  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Fartsänkande lösningar i Tullinge  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att genomföra en trafikmätning på 
sträckan och eventuellt utreda vilken typ av trafikhinder som är mest lämp-
lig.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jörgen Andersén om fartsänkande lösningar i Tullinge. Mer konkret 
handlar frågan om önskemål om gupp eller andra former av farthinder på 
Källvägen i Tullinge. 
 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-06-05 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-07-01.     
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen önskar genomföra en mer omfattande ut-
redning när det gäller detta ärende. Till en början vill förvaltningen genom-
föra en trafikmätning på sträckan och om den visar att någon form av fart-
hinder behövs, så kommer vi i så fall att utreda vilken typ av hinder som är 
mest lämplig. Utredningen förväntas bli klar under våren 2016 och därefter 
kan eventuella farthinder anläggas.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 





Medborgarförslag – Skyltning och farthinder för hastighetssänkning i Fittja - publicering 

 

Rubrik   

Förnamn   

Efternamn   

Namn Sara Iqbal 

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer   

Telefonnummer  

Mobilnummer   

E-postadress  

Förslag Gränsen från husen på fittjaterassen och värdshusvägen,  den vägen är även bredvid ett 
dagis,  många kör bil/moped väldigt fort. Det behöver finnas speedbumpers eller liknande för 
att sakta ner trafiken. 

Motivering Sett många barn komma i vägen för bilarna. Detta är farligt.  Det bör även finnas skyltar som 
"här kör vi sakta,  lekande barn" 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp   

Ålder  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:280 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 11 
Medborgarförslag - Skyltning och farthinder för hastighets-
sänkning i Fittja (sbf/2015:280) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.    
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att under våren 2016 se över behovet 
av kompletterande skyltning.   
 
Sammanfattning 
Eftersom det redan idag finns ett gupp på Värdshusvägen, vid förskolan, så 
är det inte aktuellt att anlägga ytterligare gupp. Däremot kommer förval-
samhällsbyggnadsförvaltningen under våren 2016 att se över behovet av 
kompletterande skyltning.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Sara Iqbal om bättre skyltning och farthinder för hastighets-
sänkning i Fittja. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-06-05 och till 
samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-07-01.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-25, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 

 
 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-25  Dnr  sbf/2015:280  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Skyltning och farthinder för hastighets-
sänkning i Fittja  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.    
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att under våren 2016 se över behovet 
av kompletterande skyltning.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Sara Iqbal om bättre skyltning och farthinder för hastighets-
sänkning i Fittja. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-06-05 och till 
samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-07-01.   

 
Yttrande  
Eftersom det redan idag finns ett gupp på Värdshusvägen, vid förskolan, så 
är det inte aktuellt att anlägga ytterligare gupp. Däremot kommer förval-
samhällsbyggnadsförvaltningen under våren 2016 att se över behovet av 
kompletterande skyltning.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 



Medborgarförslag – Skyltning för att hitta rätt adress i Fittja - publicering 

 

Rubrik   

Förnamn   

Efternamn   

Namn Sara Iqbal 

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer   

Telefonnummer  

Mobilnummer   

E-postadress  

Förslag Ddet beöver skyltas bättre för att hitta till fittjaterrassen och värdshusvägen som ligger i 
samma område som fittjaterassen 

Motivering Ambulans brandkår hittar ej. Ringde taxi häromdagen och de hittade ej till oss 

Kön  

Kommundel   

Från mobilapp   

Ålder  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:281 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 12 
Medborgarförslag - Skyltning för att hitta rätt adress i Fittja 
(sbf/2015:281) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.    
 
Nämnden uppdrar till förvaltningen att under våren 2016 komplettera skylt-
ningen inom området. 
 
Sammanfattning 
Fittjaterrassen är en helt ny adress i kommunen. Samhällsbyggnadsförvalt-
ningen har därför efter en översyn inom området konstaterat att det behövs 
en viss kompletterande skyltning. Medborgarförslaget bör därför tillstyrkas.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Sara Iqbal om bättre skyltning för att hitta till Fittjaterassen. 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-06-05 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-07-01.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, 2015-11-25, utgör un-
derlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 

 
 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-25  Dnr  sbf/2015:281  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Uppdrag att besvara medborgarförslag - Skyltning för att 
hitta rätt adress i Fittja  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.    
 
Nämnden uppdrar till förvaltningen att under våren 2016 komplettera skylt-
ningen inom området. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Sara Iqbal om bättre skyltning för att hitta till Fittjaterassen. 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-06-05 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-07-01.   

 
Yttrande  
Fittjaterrassen är en helt ny adress i kommunen. Samhällsbyggnadsförvalt-
ningen har därför efter en översyn inom området konstaterat att det behövs 
en viss kompletterande skyltning. Medborgarförslaget bör därför tillstyrkas.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 





Medborgarförslag – Uppför hinder i gångtunneln under Tomtbergavägen - publicering 

 

Rubrik  

Förnamn  

Efternamn  

Namn Johan Rikardsson  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Hej,  
Vi i vårt område oroas och besväras av buskörning i mycket höga hastigheter 
på gångvägen som löper från Borgakolan ned till gångtunneln under 
Tomtbergavägen korsningen Botkyrkaleden. Det är motorcyklar, fyrhjulingar 
och även personbilar som buskör denna sträcka. En granne har varit nära att bli 
påkörd av personbil som förts fram i hög hastighet på denna gångväg. 
Så vårt förslag är att i gångtunneln uppföra något hinder som kräver dem att 
sakta ned eller helat undvika denna 'genväg'.  
Tex 2 parallella vägbommar som tvingar cyklar och andra fordon att sicksacka 

Motivering För barn och människors säkerhet. Det kommer annars ske en olycka när som 
helst. Och det skall försvåras för dessa individer som inte tar hänsyn till andras 
trygghet. Oftast är dessa fordon olagliga och står skrivna på målvakter så de 
verkar svåra att ta bort från våra gator. 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp  

Ålder  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-02-16 Dnrsbf/2015:284 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
  

§ 50 
Medborgarförslag - Uppför hinder i gångtunneln under 
Tomtbergavägen (sbf/2015:284) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Nämnden uppdrar till förvaltningen att utreda frågan om vilken exakt plats 
och vilken typ av hinder som behövs på gångvägen från Borgskolan ned 
mot gångtunneln under Tomtbergavägen. 
 
Sammanfattning 
I enlighet med tidigare beslut finns det planer på att sätta upp nya bommar i 
området till en total kostnad av 20 000 kr. Sammantaget under 2015 inom 
Hallunda-Norsborg-Slagsta har det att satts upp bommar för ca 300 000 kr. 
Dessa bommar kommer att utvärderas under våren 2016 och vid behov. 
 
När det gäller medborgarförslagets konkreta förslag om att uppföra hinder 
på gångvägen från Borgskolan ned mot gångtunneln under Tomtbergavä-
gen, anser förvaltningen att en bom eller något annat hinder med största 
sannolikhet måste anläggas där förslagsställaren anger eller i dess omedel-
bara närhet.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Johan Rikardsson om att uppföra hinder på gångvägen som löper 
från Borgskolan ned mot gångtunneln under Tomtbergavägen. Förslaget in-
kom till Botkyrka kommun 2015-06-10 och till samhällsbyggnadsförvalt-
ningen 2015-07-01.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2016-01-19, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2016-01-19  Dnr  sbf/2015:284  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Uppför hinder i gångtunneln under 
Tomtbergavägen   
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Nämnden uppdrar till förvaltningen att utreda frågan om vilken exakt plats 
och vilken typ av hinder som behövs på gångvägen från Borgskolan ned 
mot gångtunneln under Tomtbergavägen. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Johan Rikardsson om att uppföra hinder på gångvägen som löper 
från Borgskolan ned mot gångtunneln under Tomtbergavägen. Förslaget in-
kom till Botkyrka kommun 2015-06-10 och till samhällsbyggnadsförvalt-
ningen 2015-07-01.  
 
Yttrande 
I enlighet med tidigare beslut finns det planer på att sätta upp nya bommar i 
området till en total kostnad av 20 000 kr. Sammantaget under 2015 inom 
Hallunda-Norsborg-Slagsta har det att satts upp bommar för ca 300 000 kr. 
Dessa bommar kommer att utvärderas under våren 2016 och vid behov. 
 
Den uppsättning av bommar som har gjorts och som kommer att göras in-
nebär ett hinder för bilar, men det är svårt att förhindra andra typer av for-
don, t ex motorcyklar. Samhällsbyggnadsförvaltningen vill därför påpeka 
att det här i grunden är ett ordningsproblem som Polisen har till uppgift att 
förhindra.  
 
När det gäller medborgarförslagets konkreta förslag om att uppföra hinder 
på gångvägen från Borgskolan ned mot gångtunneln under Tomtbergavä-
gen, anser förvaltningen att en bom eller något annat hinder med största 
sannolikhet måste anläggas där förslagsställaren anger eller i dess omedel-
bara närhet.  
 
 
Magnus Andersson   
Samhällsbyggnadschef   



Medborgarförslag – Grafittimåla gångtunnlarna i Fittja, Slagsta och Hallunda - publicering 

 

Rubrik  

Förnamn  

Efternamn  

Namn Karin Ingels  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Mellan Fittja och Slagsta finns flera gångtunnlar, likaså i närheten av Burger 
King Hallunda. Istället för grå smutsbetong kan tunnlarna invändigt prydas med 
snygga målningar. Det finns säkert duktiga graffitti-målare i kommunen som 
kan göra riktiga konstverk som även kan lära ut info om kommunen. T.ex 
Botkyrkas växter, djur, viktiga byggnader, S:t Botvids liv mm. Inget kludd utan 
seriösa bildningsserier. 

Motivering Ett sätt att använda ytor som man inte tänker på men kan på ett enkelt sätt ge 
information om kommunen för de som går förbi. Kanske kan bli något speciellt 
för hela kommunen med information anknytande till närområdet. Fina 
gångvägar så allt fler rör på sig (men inga mopeder tack på gångvägarna). 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp  

Ålder  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Kultur- och fritidsnämnden  
 2016-02-23  Dnr /Ärendebeteckning/  
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 2 
Svar på medborgarförslag - Grafittimåla gångtunnlarna i 
Fittja, Slagsta och Hallunda (KOF/2015:193)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avslår medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
I medborgarförslaget ”Graffitimåla gångtunnlarna i Fittja, Slagsta och Hall-
unda” föreslår förslagsställaren att gångtunnlarna mellan Fittja och Slagsta 
samt Hallunda utsmyckas av graffitikonstnärer vars konstverk kan gestalta 
information om kommunen och dess närområde. Botkyrka kommun är posi-
tiv till utsmyckningar i kommunens olika offentliga miljöer, men exakt vilka 
platser som kan vara aktuella, olika aktörer och ekonomi behöver undersö-
kas. 
 
  



 

TJÄNSTESKRIVELSE   

2016-01-22 

1 [2] 

 
 

KULTUR OCH FRITIDSFÖRVALTNINGEN 

Post Botkyrka kommun,   · Besök  · Kontaktcenter  
Direkt 08-530 615 31 · Sms  070-181 63 82 · E-post rani.kasapi@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax  · Webb www.botkyrka.se 

 

Kultur och Fritidsförvaltningen  
 

 
Referens 

 
Mottagare 

Miriam Andersson-Blecher 
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och Fritidsnämnden 
 

Svar på medborgarförslag: Graffitimåla gångtunnlarna i Fittja, 
Slagsta och Hallunda 

 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avslår förslaget. 
 
Sammanfattning 
I medborgarförslaget ”Graffitimåla gångtunnlarna i Fittja, Slagsta och Hall-
unda” föreslår förslagsställaren att gångtunnlarna mellan Fittja och Slagsta 
samt Hallunda utsmyckas av graffitikonstnärer vars konstverk kan gestalta 
information om kommunen och dess närområde. Botkyrka kommun är positiv 
till utsmyckningar i kommunens olika offentliga miljöer, men exakt vilka plat-
ser som kan vara aktuella, olika aktörer och ekonomi behöver undersökas. 
 
Ärendet 
I medborgarförslaget ”Graffitimåla gångtunnlarna i Fittja, Slagsta och Hall-
unda” föreslår förslagsställaren att gångtunnlarna mellan Fittja och Slagsta 
samt Hallunda ska utsmyckas av graffitikonstnärer i kommunen och vars 
konstverk skulle kunna gestalta information om kommunen och dess närom-
råde. Förslaget motiveras genom att det idag är gråa och trista ytor i gångtunn-
larna och med fina utsmyckningar skapar man en trivsammare miljö som även 
lockar människor att röra på sig.  
 
Kultur- och fritidsnämnden ser positivt på utsmyckningar i kommunens olika 
offentliga miljöer och att medborgare får möjlighet att utföra dessa.  Mural-
målningar kommer att bli en integrerad del av Botkyrka Konsthalls verksamhet 
med unga konstnärer. Redan idag finns en grupp unga vuxna som kallar sig 
”Färgsättarna” och som målat grafittimålningen i Albys Folkhälsopark. Arbetat 
med denna grupp kommer att utvecklas och olika platser i kommunen kommer 
att bli aktuella för utsmyckningar.  
 
Vi kan i dagsläget inte säga något om exakt plats eller omfattning, då vi till-
sammans med andra förvaltningar och fastighetsägare behöver titta på bland 
annat placeringar, bygglov och ekonomi.  



BOTKYRKA KOMMUN 
Kultur och Fritidsförvaltningen 
 

TJÄNSTESKRIVELSE   
 
2016-01-22 

2 [2] 
 
 

 

 

 
     
Pernilla Hellman         Rani Kasapi 
Kultur- och fritidschef  Kulturchef 
  
 
 
Expedieras till: 
Förslagsställaren 
Kommunfullmäktige 



Medborgarförslag – Gångväg eller trappgång upp till Fittjas återvinningscentral - publicering 

 

Rubrik  

Förnamn  

Efternamn  

Namn Karin Ingels  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Gångväg eller snarare någon slags trappgångväg upp till Fittja 
återvinningscentral från befintlig gångväg Slagsta-Fittja dvs uppför slänten. 
Idag klättrar man på kanten, finns en smal stig, när man går med sopor/skräp 
till återvinningscentralen.  
Själva slänten är inte så mycket natur att spara på och det går att göra någon 
slags avsatstrappa upp och gångväg längs bilvägen in till ÅVC så man kan gå 
med en kärra/dramaten. 

Motivering Det är inte så miljövänligt att åka bil till återvinningscentralen när man inte har 
större saker än att man kan gå dit med dessa men det är inte planerat att man 
ska kunna GÅ till ÅVC. + alla har inte ens bil. Om ni står på gångvägen (den 
som går från Slagsta till Fittja) och ska ta er upp till bilvägen förstår ni vad jag 
menar. ÅVC är bara anpassad för biltrafik. 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp  

Ålder  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:349 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 13 
Medborgarförslag - Gångväg eller trappgång upp till Fittjas 
återvinningscentral (sbf/2015:349) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Nämnden uppdrar till förvaltningen att utreda hur Fittja återvinningscentral 
ska kunna nås på ett bättre sätt för icke bilburna personer, samt att föra sam-
tal om detta med SRV. Utredningen ska vara klar under hösten 2016. 
 
Sammanfattning 
Idag är det, som förslagsställaren skriver, svårt att nå Fittja återvinningscen-
tral för icke bilburna personer. Samhällsbyggnadsnämnden anser att detta 
måste kunna göras på något sätt. Om det ska ske på något av de sätt som 
förslagsställaren föreslår måste dock utredas vidare. Samtal måste också fö-
ras med återvinningscentralens ägare, Södertörns Renhållningsverk, SRV. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Karin Ingels om att anlägga en gångväg eller trappgång upp till Fitt-
jas återvinningscentral. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-07-17 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.   
 
Sökanden har skickat in synpunkter på ärendet. Dessa vidarebefordras till 
förvaltningen.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-25, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-25  Dnr  sbf/2015:349  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Uppdrag att besvara medborgarförslag - Gångväg eller 
trappgång upp till Fittjas återvinningscentral  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Nämnden uppdrar till förvaltningen att utreda hur Fittja återvinningscentral 
ska kunna nås på ett bättre sätt för icke bilburna personer, samt att föra sam-
tal om detta med SRV. Utredningen ska vara klar under hösten 2016. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Karin Ingels om att anlägga en gångväg eller trappgång upp till Fitt-
jas återvinningscentral. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-07-17 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.      
 
Yttrande 
Idag är det, som förslagsställaren skriver, svårt att nå Fittja återvinningscen-
tral för icke bilburna personer. Samhällsbyggnadsförvaltningen anser att 
detta måste kunna göras på något sätt. Om det ska ske på något av de sätt 
som förslagsställaren föreslår måste dock utredas vidare. Samtal måste 
också föras med återvinningscentralens ägare, Södertörns Renhållningsverk, 
SRV. 
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 





Medborgarförslag – Bevara delar av buskage och ungskog utmed E4 och Slagstavägen kring 
Slagstaavfarten - publicering 

Rubrik  

Förnamn  

Efternamn  

Namn Jens Fagerberg  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Bevara delar av buskage och ungskog för bullerdämpning, filtrering av 
luftföroreningar, biologisk mångfald och trevligare boendemiljö. 

Motivering Jag har de senaste åren noterat att kommunen bedriver ett aktivt arbete med 
att helt röja bort stora delar av buskage och yngre träd utmed vägar och gång-
/cykelvägar. Det är absolut på sin plats att hålla efter och beskära samt ibland 
helt ta bort denna typ av växtlighet för bl.a. bättre sikt, säkerhet och förbättra 
för exempelvis större träden ekar. Dock upplever jag det som att man i en 
alltför stor utsträckning helt röjer bort denna typ av växtlighet utan någon 
inventering av vad och var man gör det samt med föga hänsyn till djur (fåglar 
bl.a.) eller någon konsekvensanalys. Just nu röjer man bort allt utom större 
träd utmed E4:an och Slagstavägen kring Slagstaavfarten. Mitt förslag är att 
man bevarar och säkrar upp en föryngring av växtligheten och samtidigt gör 
detta med mycket större hänsyn till miljö, kulturmiljö och exempelvis 
bullerdämpning. Denna ibland djungellika växtlighet är ett eldorado för fåglar 
och samtidigt förbättrande för oss som bor här som visuella och ljuddämpande 
barriärer mot exempelvis högtrafikerade vägar. 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp  

Ålder  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:350 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 14 
Medborgarförslag - Bevara delar av buskage och ungskog 
utmed E4 och Slagstavägen kring Slagstaavfarten 
(sbf/2015:350) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Sammanfattning 
Som det beskrivs i medborgarförslaget så tar vi en mängd hänsyn vid hante-
ring av växtlighet. Den biologiska mångfalden beaktas alltid i våra avvä-
ganden och som finns inskrivet för vårt interna arbete och i alla avtal med 
externa entreprenörer och konsulter. Dessa hänsyn vägs mot andra hänsyn 
som upplevd trygghet, arbete mot tjuvtippning och annan nedskräpning 
samt olaga bosättningar. I det aktuella fallet är röjningen utförd med hänsyn 
till alla dessa parametrar. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jens Fagerberg om att bevara delar av buskage och ungskog utmed 
E4:an. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-07-17 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.     
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-25, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 

 
 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-25  Dnr  sbf/2015:350  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Bevara delar av buskage och ungskog 
utmed E4 och Slagstavägen kring Slagstaavfarten  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jens Fagerberg om att bevara delar av buskage och ungskog utmed 
E4:an. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-07-17 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.     
 
Yttrande 
Som det beskrivs i medborgarförslaget så tar vi en mängd hänsyn vid hante-
ring av växtlighet. Den biologiska mångfalden beaktas alltid i våra avvä-
ganden och som finns inskrivet för vårt interna arbete och i alla avtal med 
externa entreprenörer och konsulter. Dessa hänsyn vägs mot andra hänsyn 
som upplevd trygghet, arbete mot tjuvtippning och annan nedskräpning 
samt olaga bosättningar. I det aktuella fallet är röjningen utförd med hänsyn 
till alla dessa parametrar. 
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef  



Rubrik Kommunen borde hjälpa Alby Fejm att hitta bra lokaler - publicering 

Förnamn Linnea  

Efternamn Engqvist  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Hej, jag går på teater på Alby Fejm. Det är jättekul. Men vi har inga bra lokaler. 
Jag tycker att kommunen borde hjälpa Alby Fejm att hitta bra lokaler. Man 
kanske till exempel kan riva det gamla dagiset som ligger mellan Tumba 
gymnasium och Tumba sjukhem och bygga fina lokaler där för alla som spelar 
teater, sjunger eller dansar på Fejm.  

Motivering Det är bra verksamhet med jättemånga barn och ungdomar. I våras blev det en 
kort terminer för att vi inte har någonstans att vara och det är alltid osäkert 
inför nästa termin var vi ska vara. Det vore synd om Fejm inte kan finnas kvar 
för det är verkligen jätteroligt att spela teater med Fejm.  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Kultur- och fritidsnämnden  
 2016-02-23  Dnr /Ärendebeteckning/  
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 4 
Svar på medborgarförslag - Kommunen borde hjälpa Alby 
Fejm att hitta bra lokaler (KOF/2015:195)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avslår medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren har inkommit med ett medborgarförslag där hon efterfrå-
gar att kommunen hjälper Scenskolan Fejm att hitta bra verksamhetslokaler, 
och med förslag på att man kan riva en äldre förskola mellan Tumba Gym-
nasium och Tumba Sjukhem för att där bygga nya lokaler för Fejms verk-
samhet. Kommunen har utrett olika lokallösningar för verksamhetens place-
ring. Frågan är nu överlämnad för politisk beredning.  
 
 
  



 

TJÄNSTESKRIVELSE   

2016-01-18 

1 [2] 

 
 

KULTUR OCH FRITIDSFÖRVALTNINGEN 

Post Botkyrka kommun,   · Besök  · Kontaktcenter  

Direkt 08-530 615 31 · Sms  070-181 63 82 · E-post rani.kasapi@botkyrka.se 

Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax  · Webb www.botkyrka.se 

 

Kultur och Fritidsförvaltningen  

 

 
Referens 

 
Mottagare 

Rani Kasapi 
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

Svar på Medborgarförslag - Kommunen borde hjälpa Alby 
Fejm att hitta bra lokaler 
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avslår medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren har inkommit med ett medborgarförslag där hon efterfrågar 
att kommunen hjälper Scenskolan Fejm att hitta bra verksamhetslokaler, och 
med förslag på att man kan riva en äldre förskola mellan Tumba Gymnasium 
och Tumba Sjukhem för att där bygga nya lokaler för Fejms verksamhet. 
Kommunen har utrett olika lokallösningar för verksamhetens placering. Frågan 
är nu överlämnad för politisk beredning.   
 
Ärendet 
Förslagsställaren Linnea Engqvist har inkommit med ett medborgarförslag där 
hon efterfrågar att kommunen hjälper Scenskolan Fejm att hitta bra verksam-
hetslokaler, och där hon föreslår att man kan riva en äldre förskola mellan 
Tumba Gymnasium och Tumba Sjukhem för att där bygga nya lokaler för 
Fejms verksamhet.  
 
Kultur- och fritidsförvaltningen har i dialog med Scenskolan Fejm arbetat med 
att få fram fungerande lokaler och i detta arbete tittat på olika framtida place-
ringar för verksamheten. Under hösten 2014 genomfördes en utredning med 
olika lokalalternativ, varav två av alternativen lyftes fram som särskilt intres-
santa; Fittjaskolan inklusive anpassning av vissa lokaler samt ombyggnation av 
en industrilokal i Eriksberg. Utöver detta har ett fördjupat beredningsuppdrag 
genomförts om industrilokalen i Eriksberg. Detta har redovisats och överläm-
nats till Kultur- och fritidsnämndens ordförande den 17 september 2015. För-
slaget ligger nu för politisk beredning. 
 



BOTKYRKA KOMMUN 
Kultur och Fritidsförvaltningen 
 

TJÄNSTESKRIVELSE   
 
2016-01-18 

2 [2] 
 
 

 

 

Med anledning av ovan beskrivna processer, så anser Kultur- och fritidsför-
valtningen det inte vara aktuellt att föra in ytterligare förslag i frågan och av-
slår därmed förslaget om ett nytt verksamhetshus i Tumba. 
 
 
Pernilla Conde Hellman  Rani Kasapi 
Kultur- och fritidschef  Kulturchef 
     
 
 
_________     
Expedieras till 
Förslagsställaren 
Kommunfullmäktige 
 
 
 
 
 



Rubrik Putsa gymnastikhallen i samma puts som Eklidsskolan - publicering 

  

  

Namn David Moberg  

  

  

  

  

  

  

Förslag Det är mycket bra att fasaden på Eklidsskolan renoveras, men tyvärr så ser 
gymnastikhallen mycket risig ut. Skulle man inte kunna putsa gymnastikhallen i 
samma puts som Eklidsskolan? Detta skulle göra utseendet enhetligt och 
betydligt finare. 

Motivering För att göra det trivsammare att bo i Tullinge. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Tekniska nämnden 
 2016-02-08 DnrTEF/2015:204 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 1 
Svar på medborgarförslag - Putsa gymnastikhallen i 
samma puts som Eklidsskolan, Tullinge (TEF/2015:204) 

 
Beslut 
Tekniska nämnden avslår medborgarförslaget.    
 
Sammanfattning 
Tekniska nämnden anser i likhet med förslagsställaren att det hade varit 
trivsamt om Eklidsskolans gymnastiksals fasad hade haft samma färg som 
skolan. Men eftersom gymnastiksalens fasad är gjord av tegel så innebär det 
ett alltför stort arbete i nuläget, som dessutom skulle medföra betydande 
kostnader.   
 
Ärendet 
Tekniska nämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarförslag av 
David Moberg om att putsa upp gymnastiksalen vid Eklidsskolan i samma 
puts som skolan.       
 
Tekniska förvaltningen redogör för ärendet och lämnar förslag till beslut i 
en tjänsteskrivelse daterad 2016-01-19. 
 
__________ 
 
 
 
 
Expedieras till: 
Förslagsställaren 
Kommunfullmäktige 
Olov Lindquist 
 

 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Tekniska förvaltningen   
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Tekniska förvaltningen    
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Tekniska nämnden 
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Putsa gymnastikhallen i samma puts 
som Eklidsskolan   
 
 
Förslag till beslut 
Tekniska nämnden avslår medborgarförslaget.    
 
Ärendet 
Tekniska nämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarförslag av 
David Moberg om att putsa upp gymnastiksalen vid Eklidsskolan i samma 
puts som skolan. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-08-19 och till 
tekniska förvaltningen 2015-10-12.       
 
Yttrande 
Tekniska förvaltningen anser i likhet med förslagsställaren att det hade varit 
trivsamt om Eklidsskolans gymnastiksals fasad hade haft samma färg som 
skolan. Men eftersom gymnastiksalens fasad är gjord av tegel så innebär ett 
alltför stort arbete i nuläget, som dessutom skulle medföra betydande kost-
nader.   
 
 
 
Jörgen Skagerdahl John Staberg 
Förvaltningschef t f fastighetschef  
 



Rubrik Nolltolerans mot klotter - publicering 

  

  

Namn David Moberg  

  

  

  

  

  

  

Förslag Nolltolerans mot klotter kombinerat med borttagning inom 24h (efter 
rapportering). Gärna kombinerat med en kampanj för att göra medborgarna 
medvetna om hur klotter kan rapporteras. 

Motivering Vi medborgare i Botkyrka skulle känna oss säkrare och gladare om vi kunde 
befinna oss i en klotterfri miljö. I nuläget känns det inte som att borttagning av 
klotter är prioriterat alls, i alla fall inte i Tullinge. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:357 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 17 
Medborgarförslag - Nolltolerans mot klotter (sbf/2015:357) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Jimmy Baker (M), Per Börjel (TUP) och Benny Ferdinandsson (L) reserve-
rar sig mot beslutet. 
 
Sammanfattning 
Det avtal som kommunen har idag gällande klottersanering på våra kom-
munala fastigheter och allmän platsmark innebär att entreprenören utför re-
gelbundna ronderingar i samtliga områden och sanerar allt klotter på allmän 
platsmark.  
 
När det gäller klotter på ställen där det inte är kommunens ansvar att sanera, 
(t.ex. elskåp, teleskåp, busshållplatser m.m), så vidarebefordras dessa ären-
den till respektive ägare.  
 
När det inkommer felanmälningar angående klotter på kommunens egen-
dom så har entreprenören 48 timmar på sig att sanera. Obscena och stötande 
klotter ska dock saneras 24 timmar efter att det har anmälts. Både 48 tim-
mars- och 24 timmars regeln gäller vardagar. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av David Moberg om nolltolerans mot klotter. Förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2015-08-19 och till samhällsbyggnadsförvaltningen  
2015-10-09.     
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-11, utgör 
underlag för beslutet. 
 
Yrkande 
Jimmy Baker (M) yrkar bifall till medborgarförslaget. Per Börjel (TUP) och 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 2016-01-26 Dnr   sbf/2015:357 
 

Benny Ferdinandsson (L) ställer sig bakom Jimmy Bakers yrkande. 
 
Stefan Dayne (KD): ”Hade jag haft rätt att yrka hade jag yrkat bifall till 
medborgarförslaget”. 
 
Proposition 
Ordföranden ställer proposition mellan yrkandena på bifall till medborgar-
förslaget och sitt eget förslag att anse medborgarförslaget besvarat. Ordfö-
randen finner att samhällsbyggnadsnämnden beslutar enligt ordförandens 
förslag. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 
 

 
 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Nolltolerans mot klotter  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av David Moberg om nolltolerans mot klotter. Förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2015-08-19 och till samhällsbyggnadsförvaltningen  
2015-10-09.     
 
Yttrande 
Det avtal som kommunen har idag gällande klottersanering på våra kom-
munala fastigheter och allmän platsmark innebär att entreprenören utför re-
gelbundna ronderingar i samtliga områden och sanerar allt klotter på allmän 
platsmark.  
 
När det gäller klotter på ställen där det inte är kommunens ansvar att sanera, 
(t.ex. elskåp, teleskåp, busshållplatser m.m), så vidarebefordras dessa ären-
den till respektive ägare.  
 
När det inkommer felanmälningar angående klotter på kommunens egen-
dom så har entreprenören 48 timmar på sig att sanera. Obscena och stötande 
klotter ska dock saneras 24 timmar efter att det har anmälts. 
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 



Rubrik Reparera väg/stig som finns mellan Tullinge Hantverksby och 
Björnkulla - publicering 

Förnamn Malin  

Efternamn Lundström  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Jag skulle vilja att den befintliga väg/stig som finns mellan Tullinge Hantverksby 
och Björnkulla, Flemingsberg, ses över och de värsta hålen fylls igen med 
grus/spån/flis så att den går att använda som cykelväg. Största delen är redan 
ok men bitvis är det gropigt och lerigt och där behövs det lite fyllning. Jag vet 
inte om den dåliga biten hör till Botkyrka eller Huddinge kommun men ett 
samarbete mellan kommunerna för att fixa detta skulle uppskattas. 

Motivering Det är många, både barn och vuxna, som färdas till Flemingsberg varje dag och 
de som ska till Björnkulla, Södertörns friskola, Polisen mm skulle ha nytta av 
denna väg och få sin vardagsmotion istället för att ta bilen. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:356 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 16 
Medborgarförslag - Reparera väg-stig som finns mellan 
Tullinge Hantverksby och Björnkulla (sbf/2015:356) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.    
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att under våren 2016 laga och jämna ut 
vägen till en kostnad motsvarande ca 15 000 kr.  
 
Sammanfattning 
Den väg som beskrivs i medborgarförslaget går genom två kommuner, Bot-
kyrka och Huddinge. Vägen går inte genom detaljplanelagt område och är 
på så sätt inte officiell, men den del som går genom Botkyrka ägs av kom-
munen.  
 
I båda kommunerna finns planer på att ersätta denna väg i samband med 
byggandet av Förbifart Tullinge. Då kommer istället en annan väg att an-
läggas till Björnkulla, planskilt under förbifarten. 
 
Eftersom det tar några år innan förbifart Tullinge kommer till stånd och den 
nuvarande vägen är gropig, uppdrar nämnden till förvaltningen att laga och 
jämna ut vägen, till en kostnad motsvarande ca 15 000 kr.    
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Malin Lundström om att reparera väg/stig mellan Tullinge hant-
verksby och Björnkulla. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-08-18 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-10-22, ut-
gör underlag för beslutet. 
 
Yrkande 
Per Börjel (TUP) yrkar bifall till ordförandeförslaget. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Antonio Ameijenda 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-10-22  Dnr  sbf/2015:356  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Reparera väg/stig som finns mellan  
Tullinge Hantverksby och Björnkulla  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.    
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att under våren 2016 laga och jämna ut 
vägen till en kostnad motsvarande ca 15 000 kr.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Malin Lundström om att reparera väg/stig mellan Tullinge hant-
verksby och Björnkulla. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-08-18 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.   
 
Yttrande 
Den väg som beskrivs i medborgarförslaget går genom två kommuner, Bot-
kyrka och Huddinge. Vägen går inte genom detaljplanelagt område och är 
på så sätt inte officiell, men den del som går genom Botkyrka ägs av kom-
munen.  
 
I båda kommunerna finns planer på att ersätta denna väg i samband med 
byggandet av Förbifart Tullinge. Då kommer istället en annan väg att an-
läggas till Björnkulla, planskilt under förbifarten. 
 
Eftersom det tar några år innan förbifart Tullinge kommer till stånd och den 
nuvarande vägen är gropig, kan samhällsbyggnadsförvaltningen tänka sig 
att laga och jämna ut vägen, till en kostnad motsvarande ca 15 000 kr.    

 
 
 
Magnus Andersson Agneta Engver Lindquist  
Samhällsbyggnadschef Mark- och exploateringschef 
 



Rubrik Sätt upp basketkorgar vid lekplatsen på Tullingeberg - publicering 

Förnamn Lenita  

Efternamn Mononen  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Mitt förslag är att sätta upp två basketkorgar (med stolpe och gärna ett utenät 
av metall) vid lekplatsen på Tullingeberg (bredvid fotbollsplanen vid 
Tullingebergsskolan). Samt sätta nya nät på de två fotbollsmålen som har/hade 
nät på fotbollsplanen.  
 
Stolparna till basketkorgarna skulle då sättas i marken bakom bollplanken vid 
den lilla bollplanen av asfalt (som ligger precis framför lekplatsen).  

Motivering Detta skulle utöka antalet som kommer till lekplatsen/fotbollsplanen och får 
människor att mötas. Samt bjuder in till spontanidrott som hjälper till med den 
dagliga fysiska aktiviteten samt förbättrar folkhälsan. Två sporter som är 
populära hos både barn och ungdomar att utföra.  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Kultur- och fritidsnämnden  
 2016-02-23  Dnr /Ärendebeteckning/  
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 1 
Svar på medborgarförslag - Sätt upp basketkorgar vid lek-
platsen på Tullingeberg (KOF/2015:196)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker medborgarförslag att iordningsställa 
ny basketplan i Tullingeberg. 
 
Kultur och fritidsnämnden bifaller medborgarförslag att montera nya målnät 
i två fotbollsmål i Tullingeberg. 
 

Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden har mottagit ett medborgarförslag innehållande 
förslag att iordningsställa en basketplan vid en lekplats i Tullingeberg, samt 
sätta nya nät på de två fotbollsmålen som har/hade nät på fotbollsplanen in-
till lekplatsen.   
 
Kultur- och fritidsnämnden håller med förslagsställaren i att det är viktigt att 
utveckla kombinerade platser för lek, rekreation och idrott. Att uppmuntra 
till enkla former av motion ligger även i linje med Botkyrkas idrottspolitiska 
program. 
 
Den i medborgarförslaget utpekade platsen ägs av kommunen och förvaltas 
av samhällsbyggnadsförvaltningen.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen meddelar att de två fotbollsmålen ska få 
nya nät monterade under våren 2016. Gällande nya basketkorgar på den ut-
pekade platsen blir svaret avslag på kort sikt, men samhällsbyggnadsför-
valtningen tar med förslaget i sin långsiktiga planering av åtgärder på spon-
tanidrottsplatser i Tullinge. 
 
Särskilt yrkande 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Kultur- och fritidsnämnden  

 2016-02-23  Dnr   /SammanträdespunktÄrende/  
 

Kjell Sjöberg (TUP), bilaga. 
 

 

 
 
 
  



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[2] 

Kultur- och fritidsförvaltningen  
 2015-10-22  Dnr KOF/2015:196  
 

Kultur- och fritidsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-530 615 07 Sms 072-732 93 90 · E-post linus.soderling@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Linus Söderling  
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 
 
 
 

Svar på medborgarförslag – Sätt upp basketkorgar vid lek-
platsen på Tullingeberg  
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker medborgarförslag att iordningsställa 
ny basketplan i Tullingeberg. 
 
Kultur och fritidsnämnden bifaller medborgarförslag att montera nya målnät 
i två fotbollsmål i Tullingeberg. 
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden har mottagit ett medborgarförslag innehållande 
förslag att iordningsställa en basketplan vid en lekplats i Tullingeberg, samt 
sätta nya nät på de två fotbollsmålen som har/hade nät på fotbollsplanen in-
till lekplatsen.   
 
Kultur- och fritidsnämnden håller med förslagsställaren i att det är viktigt att 
utveckla kombinerade platser för lek, rekreation och idrott. Att uppmuntra 
till enkla former av motion ligger även i linje med Botkyrkas idrottspolitiska 
program. 
 
Den i medborgarförslaget utpekade platsen ägs av kommunen och förvaltas 
av samhällsbyggnadsförvaltningen.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen meddelar att de två fotbollsmålen ska få 
nya nät monterade under våren 2016. Gällande nya basketkorgar på den ut-
pekade platsen blir svaret avslag på kort sikt, men samhällsbyggnadsför-
valtningen tar med förslaget i sin långsiktiga planering av åtgärder på spon-
tanidrottsplatser i Tullinge. 

 
 
 

 
Pernilla Conde Hellman Roger Vintemar 
Kultur- och fritidschef Verksamhetschef 
 Idrott och anläggning 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[2] 
Kultur- och fritidsförvaltningen  

 2015-10-22  Dnr KOF/2015:196  
 

 
_________ 
Expedieras till 
Förslagsställaren 
Kommunfullmäktige   



Rubrik Sätt upp övervakningskameror vid cykelstället, Tullinge station, 
Kvällsvägen - publicering 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Johan Ede  

  

  

  

  

  

  

Förslag Sätt upp övervakningskameror vid cykelstället, Tullinge station, Kvällsvägen. 

Motivering Den politiska viljan är att medborgarna skall cykla till stationen. Färre och färre 
infartsparkeringar finns, trots att invånarantalet i Tullinge stadigt ökar. Inte 
minst t följd av byggnationen av Riksten. Samtidigt blir människor ständigt av 
med sina cyklar vid stationen. Egendom för ganska avsevärda summor byter 
lagvidrigt ägare. Jag föreslår därför att övervakningskameror vid cykelstället så 
att man vågar lämna sin cykel. när min cykel blev stulen in somras frågade tex 
polisen om det fanns kameror, så jag anar att det blir vanligare och vanligare. 
Trist men nödvändigt. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:354 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 15 
Medborgarförslag - Sätt upp övervakningskameror vid cy-
kelstället, Tullinge station (sbf/2015:354) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att titta närmare på våra kommunala 
cykelparkeringar för att se vilka andra lösningar som kan göras för att höja 
säkerheten. 
 
Sammanfattning 
Uppsättning av kommunala övervakningskameror rymmer många princi-
piella frågeställningar. Förutom de svåra integritetsaspekterna, finns frågor 
om var och när de gör nytta, samt om hur kostnaderna för uppsättning och 
underhåll etc. ska finansieras. I dessa frågor bör kommunen ha ett gemen-
samt övergripande förhållningssätt, som i så fall bör utredas i ett större 
sammanhang än inom ramen för ett medborgarförslag. 
 
Däremot arbetar Botkyrka kommun kontinuerligt med att förbättra och öka 
säkerheten och tryggheten vid cykelparkeringar genom bättre cykelställ, 
bättre belysning och sikt, samt förbättrad skötsel och underhåll. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag om att sätta upp övervakningskameror vid cykelstället vid Tullinge 
station. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-08-18 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-04, ut-
gör underlag för beslutet.  
 
 
 
 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 2016-01-26 Dnr   sbf/2015:354 
 

Tilläggsuppdrag 
Ordföranden föreslår att förvaltningen att titta närmare på våra kommunala 
cykelparkeringar vad för andra lösningar som kan göras för att höja säker-
heten. 
 
Särskilt yttrande 
Särskilt yttrande Tullingepartiet, bilaga. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 
 
 
 
 

 
 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-04  Dnr  sbf/2015:354  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Sätt upp övervakningskameror vid cy-
kelstället, Tullinge station  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag om att sätta upp övervakningskameror vid cykelstället vid Tullinge 
station. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-08-18 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-09.   
 
Yttrande 
Uppsättning av kommunala övervakningskameror rymmer många princi-
piella frågeställningar. Förutom de svåra integritetsaspekterna, finns frågor 
om var och när de gör nytta, samt om hur kostnaderna för uppsättning och 
underhåll etc. ska finansieras. I dessa frågor bör kommunen ha ett gemen-
samt övergripande förhållningssätt, som i så fall bör utredas i ett större 
sammanhang än inom ramen för ett medborgarförslag. 
 
Däremot arbetar Botkyrka kommun kontinuerligt med att förbättra och öka 
säkerheten och tryggheten vid cykelparkeringar genom bättre cykelställ, 
bättre belysning och sikt, samt förbättrad skötsel och underhåll. 
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 



Rubrik Bygg farthinder på Munkhättevägen i Tumba - publicering 

Förnamn Dan  

Efternamn Sandberg  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Inför hastighetsdämpande åtgärder i form av farthinder på Munkhättevägen i 
Tumba. 
 
Dessa skulle kunna vara i form av upphöjda övergångsställen då sådana bidrar 
till hastighetsminskning där det behövs som mest.  

Motivering Som boende på Munkhättevägen ser vi flera gånger dagligen bilister överträda 
rådande hastighetsbegränsning på 40Km/h. Flertalet bilister "buskör" i 
hastigheter upp mot 70-90Km/h. Detta är mycket oroande då många 
fotgängare och cyklister befinner sig vid och på vägen, däribland barnfamiljer 
och äldre.  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:366 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 22 
Medborgarförslag - Bygg farthinder på Munkhättevägen i 
Tumba (sbf/2015:366) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår medborgarförslaget.  
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden har förståelse för den oro som förslagsställaren 
ger uttryck för, men anser sammanfattningsvis inte att förslaget ska tillstyr-
kas.  
 
Ett liknande förslag behandlades av samhällsbyggnadsnämnden  
2015-02-17. Då avslog nämnden förslaget med hänvisning till att de allra 
flesta som ska till järnvägsstationen eller över till andra sidan järnvägen tar 
andra vägar än att gå längs med Munkhättevägen. Ingenting har sedan dess 
förändrats.   
 
Förutom detta faktum finns det ytterligare minst fyra stycken nackdelar med 
fartgupp. 
 
1. Det uppstår skakningar och vibrationer på den närmaste fastigheten 
2. Det blir svårare att snöröja 
3. Det blir mer avgaser, beroende på retardation och acceleration 
4. Utryckningsfordon kan få problem 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Dan Sandberg om att anlägga farthinder på Munkhättevägen i 
Tumba. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-09-02 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-10-12.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-11, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-11  Dnr  sbf/2015:366  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Bygg farthinder på Munkhättevägen i 
Tumba  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår medborgarförslaget.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Dan Sandberg om att anlägga farthinder på Munkhättevägen i 
Tumba. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-09-02 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-10-12.    
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har förståelse för den oro som förslagsstäl-
laren ger uttryck för, men anser sammanfattningsvis inte att förslaget ska 
tillstyrkas.  
 
Ett liknande förslag behandlades av samhällsbyggnadsnämnden  
2015-02-17. Då avslog nämnden förslaget med hänvisning till att de allra 
flesta som ska till järnvägsstationen eller över till andra sidan järnvägen tar 
andra vägar än att gå längs med Munkhättevägen. Ingenting har sedan dess 
förändrats.   
 
Förutom detta faktum finns det ytterligare minst fyra stycken nackdelar med 
fartgupp. 
 
1. Det uppstår skakningar och vibrationer på den närmaste fastigheten 
2. Det blir svårare att snöröja 
3. Det blir mer avgaser, beroende på retardation och acceleration 
4. Utryckningsfordon kan få problem 
 
Förvaltningen vill också tillägga att det redan idag finns farthinder på 
Munkhättevägen. De finns när man går vägen från Tumba station mot Xen-
ter och Tumba gymnasium. Anledningen till att de finns just där är för att 
många personer tar den vägen för att komma till dessa båda utbildningsplat-
ser.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 





  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:370 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 27 
Medborgarförslag - Installera ledstång vid trappan till utsik-
ten Strandvägen-Solvägen (sbf/2015:370) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.    
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att under våren 2016 sätta upp en led-
stång vid trappan till utsikten vid Tullinge strand.  
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har besökt den utsiktsplats som det här 
medborgarförslaget handlar om och anser, i likhet med förslagsställaren, att 
det behövs en ledstång vid trappan upp till utsikten. Nämnden tillstyrker så-
ledes förslaget och kommer att sätta upp ledstången under våren 2016, till 
en kostnad om ca 5 000 kr.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Margot Mille om att sätta upp en ledstång vid trappan till ut-
sikten vid Tullinge strand, i närheten av Solvägen. Förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2015-09-03 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-
10-12.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-12-09, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
  

 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-12-09 Dnr  sbf/2015:370  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Installera ledstång vid trappan till ut-
sikten Strandvägen-Solvägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.    
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att under våren 2016 sätta upp en led-
stång vid trappan till utsikten vid Tullinge strand.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Margot Mille om att sätta upp en ledstång vid trappan till ut-
sikten vid Tullinge strand, i närheten av Solvägen. Förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2015-09-03 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-
10-12.    

 
Yttrande  
Samhällsbyggnadsförvaltningen har besökt den utsiktsplats som det här 
medborgarförslaget handlar om och anser, i likhet med förslagsställaren, att 
det behövs en ledstång vid trappan upp till utsikten. Förvaltningen tillstyrker 
således förslaget och kommer att sätta upp ledstången under våren 2016, till 
en kostnad om ca 5 000 kr.  
 
 
 
Magnus Andersson  
Samhällsbyggnadschef  
 





Medborgarförslag – Soptunnor istället för återvinningsstationer - publicering 

Rubrik  

Förnamn  

Efternamn  

Namn Birgitta Hollsten  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer   

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Stora soptunnor i stället för återvinningsstation(er). 
I stället för att anlägga en ny återvinningsstation vid Lugnet väg önskar jag att 
kommunen jobbar för att vi får de stora sopkärl som SRV har för sopsortering. 
Mitt förslag är att kommunen förhandlar med SRV om priset för detta. Nu är det 
ca 1000kr dyrare att ha två stora kärl för sopsortering jämfört med ett kärl för 
brännbart och ett kärl för matavfall. I vår samfällighet är det bara ett av 24 
hushåll som valt de stora kärlen. Troligen av kostnads-skäl. 

Motivering Förslaget grundar sig på att nedskräpningen runt återvinningsstationerna är 
mycket stora. Där lämnas annat än det de är avsedda för. Det kan vara bildäck, 
tv, kyl-o frys mm. Värst är ändå matsopor säckvis som orsakar råttor, dålig lukt 
mm. När tömning av containrarna görs händer det att en del av innehållet 
hamnar utanför och blåser omkring i närområdet. Pga tänkt flytt av 
återvinningsstationen på Lugnets väg blir fler drabbade av allt negativt med 
återvinningsstationen. Jag tror inte att någon vill ha en återvinningsstation i sin 
närhet, därför är det mer "rättvist" om alla enfamiljhus får de stora sopkärlen.  
SRV borde anse det bra om endast en typ av "sopbil" behövs i området, det 
borde minska deras kostnader och den minskade kostnaden kan ligga som 
underlag för att få ner priset för de större kärlen till enfamiljshusen. 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp  

Ålder  

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
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Beslutsexpediering 

 
 

 

 PROTOKOLL   1 [1] 

 2016-02-22   
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 
§ 7      
Yttrande över medborgarförslag – Stora sopkärl i stället för åter-
vinningsstationer 
 
Beslut 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden avvisar medborgarförslaget och skickar ytt-
randet till SRV för kännedom. 
  
Sammanfattning 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden ska yttra sig över medborgarförslaget att bo-
enden i området kring Lugnets väg ska få SRV återvinning ABs (SRV) Sorte-
rahemma-kärl till en reducerad kostnad istället för att en ny återvinningsstat-
ion anläggs. Miljöenheten har lämnat följande yttrande över förslaget.  
 
Det är viktigt att skilja på det avfallslag som kommunen är skyldig att samla 
in enligt 15 kap. 8 § i miljöbalken och det som regleras av producentansvaret 
enligt miljöbalken 15 kap. 6 §. De avfallsslag som medborgarförslaget avser 
är reglerade under producentansvaret.  
 
Producentansvaret innebär att producenterna av vissa avfallsslag t.ex. tid-
ningar och förpackningar är skyldiga att ta hand om varorna även efter kon-
sumenternas slutanvändning. Producenterna behöver enligt miljöbalken 15 
kap. 7a § vara anslutna till ett insamlingssystem. För förpackningar och tid-
ningar är det Förpacknings- och tidningsinsamlingen (FTI) som driver insam-
lingssystemet i form av återvinningsstationer.  
 
SRV står för insamlingen av de avfall som kommunen är skyldig att samla in. 
För sådant avfall är det lagstadgat att avgifterna inte får vara större än kost-
naderna för insamlingen och omhändertagandet. Sorterahemma-kärlen är en 
tjänst utöver detta och SRV är således fria att själva bestämma avgiften för 
tjänsten. Kommunen kan inte påverka avgifterna för de tjänster SRV erbjuder 
utöver den kommunala renhållningsskyldigheten. 
 
Miljöenhetens förslag till beslut är att medborgarförslaget avstyrks med hän-
visning till att kommunen inte har rådighet i frågan. 
 
 
 

 
 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen 
Miljöenheten 
 
 
 

 
  

TJÄNSTESKRIVELSE 1 (3) 

2016-01-18  

 Handläggare Mottagare 

David Ekberg 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 

 
 
 
 
 
Yttrande över medborgarförslag – Stora 
sopkärl i stället för återvinningsstationer 
 
Förslag till beslut 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden avstyrker medborgarförslaget med 
hänvisning till miljöenhetens yttrande den 18 januari 2016.  
 
Sammanfattning 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden ska yttra sig över medborgarförslaget att 
boenden i området kring Lugnets väg ska få SRV återvinning ABs (SRV) 
Sorterahemma-kärl till en reducerad kostnad istället för att en ny 
återvinningsstation anläggs. Miljöenheten har lämnat följande yttrande över 
förslaget.  
 
Det är viktigt att skilja på det avfallslag som kommunen är skyldig att samla 
in enligt 15 kap. 8 § i miljöbalken och det som regleras av 
producentansvaret enligt miljöbalken 15 kap. 6 §. De avfallsslag som 
medborgarförslaget avser är reglerade under producentansvaret.  
 
Producentansvaret innebär att producenterna av vissa avfallsslag t.ex. 
tidningar och förpackningar är skyldiga att ta hand om varorna även efter 
konsumenternas slutanvändning. Producenterna behöver enligt miljöbalken 
15 kap. 7a § vara anslutna till ett insamlingssystem. För förpackningar och 
tidningar är det Förpacknings- och tidningsinsamlingen (FTI) som driver 
insamlingssystemet i form av återvinningsstationer.  
 
SRV står för insamlingen av de avfall som kommunen är skyldig att samla 
in. För sådant avfall är det lagstadgat att avgifterna inte får vara större än 
kostnaderna för insamlingen och omhändertagandet. Sorterahemma-kärlen 
är en tjänst utöver detta och SRV är således fria att själva bestämma 
avgiften för tjänsten. Kommunen kan inte påverka avgifterna för de tjänster 
SRV erbjuder utöver den kommunala renhållningsskyldigheten. 
 
Miljöenhetens förslag till beslut är att medborgarförslaget avstyrks med 
hänvisning till att kommunen inte har rådighet i frågan. 
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Ärendet 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett 
medborgarförslag. Förslaget är att boenden i området kring Lugnets väg ska 
få SRV:s Sorterahemma-kärl istället för att en ny återvinningsstation 
anläggs. Förslagsställaren vill att kommunen förhandlar med SRV för att 
sänka priset på tjänsten. Motiveringen till förslaget är att nedskräpningen 
runt återvinningsstationerna anses som omfattande. I dagsläget besöker två 
olika typer av sopbilar området på grund av avfallskärlens olika utformning. 
Förslagställaren menar att om alla hade samma avfallskärl skulle kostnaden 
för insamling minska.    
  
Yttrande 
Miljöenheten vill klargöra skillnaden i den lagstadgade ansvarsfördelningen 
mellan olika avfallsslag. Kommunen är ansvarig att samla in hushållsavfall 
enligt miljöbalken 15 kap. 8 §. Hushållsavfall är definierat som sådant avfall 
som uppkommer i hushåll med undantag från avfall reglerat under 
producentansvaret. Avfall som regleras under producentansvaret är t.ex. 
förpackningar och tidningar.  
 
Producentansvaret innebär att producenter av vissa produkter/förpackningar 
även är skyldiga att ta hand om dem efter konsumenternas slutanvändning. 
Grundprincipen som producentansvaret bygger på är att den som belastar 
miljön negativt ska också betala för belastningen. Tanken är att detta ska 
leda till mer miljövänliga produkter/förpackningar och en ökad 
återvinningsgrad. 
 
Producenterna behöver enligt miljöbalken 15 kap. 7a § vara ansluta till ett 
insamlingssystem. För att underlätta insamlingen har producenterna inom de 
olika branscherna slagits ihop och bildat gemensamma bolag som ansvarar 
för insamlingen av avfallet. Förpacknings- och tidningsinsamlingen (FTI) 
ansvarar för insamlingen av just förpackningar och tidningar. FTI:s 
huvudsakliga insamlingssystem utgörs av återvinningsstationer. 
 
Kommunen kan inte besluta om hur FTI ska bedriva sin verksamhet annat 
än i tillsynsfrågor. Vid placering av återvinningsstationer har kommunen en 
skyldighet att anvisa lämpliga platser för att producentansvaret ska kunna 
fullgöras. Kommunen kan därför inte bestämma att FTI:s system ska 
ersättas med något annat system. 
 
Vanligt hushållsavfall t.ex. matavfall är kommunens ansvar att samla in 
enligt 15 kap. 8 § i miljöbalken. Kommunen har lagt ut ansvaret för 
insamlingen på SRV återvinning. SRV är ett aktiebolag ägt av kommunerna 
Huddinge, Haninge, Botkyrka, Salem och Nynäshamn.  
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SRV bedriver även andra tjänster inom avfallsområdet utöver insamlingen 
av hushållsavfall. SRV erbjuder t.ex. i dagsläget möjligheten att lämna 
avfall reglerat under producentansvaret i de så kallade Sorterahemma-
kärlen. Det är en tilläggstjänst för de som av bekvämlighet eller andra skäl 
inte vill lämna avfallet hos producenternas insamlingssystem.  
 
För hushållsavfall får avgiften enligt miljöbalken 27 kap. 5§ inte vara större 
än kostnaderna för insamlingen och omhändertagandet. Avgifter för andra 
tjänster t.ex. Sorterahemma-kärlen är SRV som aktiebolag fria att själva 
bestämma priset på.  
 
Miljöenheten ställer sig inte kritiskt till förslaget i sig, men det är i så fall en 
fråga för ett civilrättsligt avtal mellan SRV och FTI. Botkyrka kommun kan 
inte besluta i frågan.  
 
 
 
 
 
David Ekberg 
Miljö- och hälsoskyddsinspektör 



Rubrik Gör ett övergångsställe på Kanslivägen i Tullinge - publicering 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Christian Westberg  

  

  

  

  

  

  

Förslag Sätt upp ett övergångsställe mellan Kanslivägen 19 och 20 i Tullinge. Har 
funnits ett övergångsställe på platsen tidigare, vilket syns på nedslitna 
Vägmarkeringsbolaget. 

Motivering I korsningen Kanslivägen /Annabergsvägen saknas helt ett sätt att ta sig över 
vägen. Då många föräldrar och barn tar denna väg till förskolan Luna så är det 
av yttersta vikt att det övergångsstället kommer upp. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:367 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 23 
Medborgarförslag - Gör ett övergångsställe på Kanslivägen 
i Tullinge (sbf/2015:367) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.  
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att under våren 2016 anlägga ett över-
gångsställe på Kanslivägen. 
 
Sammanfattning 
Precis som förslagsställaren skriver så har det funnits ett övergångsställe på 
Kanslivägen. Samhällsbyggnadsnämnden ställer sig därför positiva till att 
ett sådant återinförs, vilket innebär att vi kommer att sätta upp skyltar, ge-
nomföra vägmålning samt genomföra en tillgänglighetsanpassning för att 
det nya övergångsstället ska uppfylla våra krav. Detta kommer att ske under 
våren 2016 till en kostnad motsvarande ca 20 000 kr. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Christian Westberg om att anlägga ett övergångsställe på Kanslivä-
gen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-09-03 och till samhälls-
byggnadsförvaltningen 2015-10-12. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-11, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-11  Dnr  sbf/2015:367  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Gör ett övergångsställe på Kanslivägen 
i Tullinge  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.  
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att under våren 2016 anlägga ett över-
gångsställe på Kanslivägen. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Christian Westberg om att anlägga ett övergångsställe på Kanslivä-
gen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-09-03 och till samhälls-
byggnadsförvaltningen 2015-10-12. 
 
Yttrande  
Precis som förslagsställaren skriver så har det funnits ett övergångsställe på 
Kanslivägen. Samhällsbyggnadsförvaltningen ställer sig därför positiva till 
att ett sådant återinförs, vilket innebär att vi kommer att sätta upp skyltar, 
genomföra vägmålning samt genomföra en tillgänglighetsanpassning för att 
det nya övergångsstället ska uppfylla våra krav. Detta kommer att ske under 
våren 2016 till en kostnad motsvarande ca 20 000 kr. 
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 



Medborgarförslag – Bygg trottoar och övergångsställe på Tomtebergavägen - publicering 

Rubrik  

Förnamn  

Efternamn  

Namn Birgitta Hollsten 

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Förändring av Tomtbergavägen 
I samband med "ombyggnad" av Tomtbergavägen önskar jag trottoar på 
Tomtbergavägen och Borgvägen. De som bor på områden med kedjehus och 
måste till busshållplats på Borgvägen för att åka bussarna 172 och 151 måste 
nu gå omvägar för att använda gångvägar. Den viktigaste biten för att anlägga 
trottoar är på Tomtbergavägen från Bronsgjutarvägen till Borgvägen och på 
Borgvägen komplettera befintlig trottoar fram till Tomtbergavägen. Det behövs 
också ett övergångsställe i korsningen på Tomtbergavägen och Borgvägen och 
ett på Borgvägen vid busshållplatserna vid Borgskolan. Blir det ingen 
ombyggnad av Tomtbergavägen vill jag i alla fall ha trottoarerna. 

Motivering De som bor på områden med kedjehus och måste till busshållplats på 
Borgvägen för att åka bussarna 172 och 151 måste nu gå omvägar för att 
använda gångvägar. 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp  

Ålder  

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
Skapad 2015-09-02 21:44 av Systemkonto  
Senast ändrad 2015-09-02 21:44 av Systemkonto  
 

 

 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2016-01-26 Dnrsbf/2015:371 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 24 
Medborgarförslag - Bygg trottoar och övergångsställe på 
Tomtbergavägen (sbf/2015:371) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda frågan vidare under 2016.  
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser att det kan finnas ett behov av en trottoar 
och ett övergångsställe på den plats som förslagsställaren föreslår. Men ef-
tersom det även kan innebära att andra åtgärder behövs, får förvaltningen i 
uppdrag att utreda frågan vidare under 2016.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Birgitta Hollsten om att anlägga en trottoar och ett övergångsställe 
på Tomtbergavägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-10-12 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-12.      
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-12-17, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-12-17  Dnr  sbf/2015:371  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Bygg trottoar och övergångsställe på 
Tomtbergavägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda frågan vidare under 2016.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Birgitta Hollsten om att anlägga en trottoar och ett övergångsställe 
på Tomtbergavägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-10-12 
och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-10-12.      
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen anser att det kan finnas ett behov av en 
trottoar och ett övergångsställe på den plats som förslagsställaren föreslår. 
Men eftersom det även kan innebära att andra åtgärder behövs, önskar för-
valtningen att frågan utreds vidare under 2016.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 





  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Kultur- och fritidsnämnden  
 2016-02-23  Dnr /Ärendebeteckning/  
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 6 
Svar på medborgarförslag - Bygg ett kulturhus med mötes-
plats i Tullinge (KOF/2015:215)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden tillstyrker medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren föreslår att det kommande Idéhuset i Tullinge ska in-
rymma en ”Mötesplats Tullinge” liknande de befintliga mötesplatserna i 
Tumba och Grödinge. 
 
Då Idéhuset till stor del kommer att vara en plats för civilsamhället att för-
verkliga sina idéer så ser förvaltningen inga hinder för att föreningsliv eller 
privatpersoner driver mötesplatsverksamhet för seniorer i huset. 
 
Särskilt yrkande 
Kjell Sjöberg (TUP), bilaga. 
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Kultur- och fritidsförvaltningen  
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Referens Mottagare 
Helena Berhan  
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 
 
 
 
 

Svar på medborgarförslag - Bygg ett Kulturhus med mö-
tesplats i Tullinge  
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden tillstyrker medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren föreslår att det kommande Idéhuset i Tullinge ska in-
rymma en ”Mötesplats Tullinge” liknande de befintliga mötesplatserna i 
Tumba och Grödinge. 
 
Då Idéhuset till stor del kommer att vara en plats för civilsamhället att för-
verkliga sina idéer så ser förvaltningen inga hinder för att föreningsliv eller 
privatpersoner driver mötesplatsverksamhet för seniorer i huset. 
 

               Ärendet 
Mötesplatserna i Tumba och Grödinge är aktivitetscenter med hälso- och 
kulturprofil som riktar sig till en äldre målgrupp i Botkyrka kommun. Där 
erbjuds deltagarna möjlighet till bland annat fysisk aktivitet, föreläsningar 
och caféverksamhet. Dagens mötesplatser bedrivs i Vård- och omsorgsför-
valtningens lokaler, men all verksamhet planeras och genomförs av ideella 
krafter.  
 
Idéhuset i Tullinge blir en mötesplats för hela Botkyrka. Aktiviteterna i 
Idéhuset kommer att både överlappa och komplettera mötesplatserna i 
Tumba och Grödinge. Där Mötesplatsen i Tumba har gym och bassäng 
kommer Idéhuset istället att ha scen, danssal och ateljé. Därutöver kommer 
också bibliotek, mötesrum och café att möjliggöra möten inom och aktivite-
ter för målgruppen. Mötesplatsaktiviteter, liknande de i Tumba och Grö-
dinge, bygger på ett lokalt ideellt engagemang. Om det finns intresse bland 
äldre Tullingebor att driva en liknande verksamhet i Tullinge så kommer 
Kultur- och fritidsförvaltningen att stödja den med Idéhusets lokaler och in-
frastruktur. 
 

 
Pernilla Conde Hellman Anja Dahlstedt 
Kultur- och fritidschef Verksamhetschef, Biblioteken 
_________ 
Expedieras till 
Förslagsställaren 
Kommunfullmäktige 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[2] 
Kultur- och fritidsförvaltningen  

 2016-01-19  Dnr  KOF/2015:215  
 

 



Medborgarförslag – Översyn av de olika ämnenas lektionstid på musikskolan -publicering 

Rubrik    

Förnamn    

Efternamn    

Namn David Lindberg  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer    

Telefonnummer  

Mobilnummer    

E-postadress  

Förslag Översyn av de olika ämnenas lektionstid på musikskolan 

Motivering Eftersom Botkyrka bör bli en kommun som kan vara stolta över sitt musikliv och 
för att i framtiden frambringat duktiga musiker på olika instrument är det viktigt 
att kommunen gör en översyn och tar in förslag från musikskolans lärare vad 
som krävs för olika instrument. Det är exempelvis så att en soloelev på oboe 
har lika lång tid som en som spelar trummor. Det innebär att oboe eleven inte 
får många minuter på sig att spela då det för exempelvis oboe krävs lång tid i 
förberedelse att få instrumentet spelbart tiden för en soloelev är 20 min. Denna 
korta tid frambringar inga toppmusiker 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp  

Ålder  

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
Skapad 2015-09-21 18:56 av Systemkonto  
Senast ändrad 2015-09-21 18:56 av Systemkonto  
 

 

 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 
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§ 5 
Svar på medborgarförslag - Översyn av de olika ämnenas 
lektionstid på musikskolan (KOF/2015:220)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avslår medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren har inkommit med ett medborgarförslag där han efterfrågar 
längre lektionstid för vissa instrument på Botkyrka kulturskola för att fram-
bringa toppmusiker. Kulturskolans uppdrag är att erbjuda en rik och varie-
rad  kulturverksamhet med fokus på låga trösklar och bredd. Därmed avslår 
vi medborgarförslaget om en översyn av lektionstider. 
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Kultur och Fritidsförvaltningen  

 

          
Referens 

 
Mottagare 

Uno Karlsson 
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

 
Svar på medborgarförslag - Översyn av de olika ämnenas 
lektionstid på musikskolan 
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avslår medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren har inkommit med ett medborgarförslag där han efterfrågar 
längre lektionstid för vissa instrument på Botkyrka kulturskola för att fram-
bringa toppmusiker. Kulturskolans uppdrag är att erbjuda en rik och varierad  
kulturverksamhet med fokus på låga trösklar och bredd. Därmed avslår vi 
medborgarförslaget om en översyn av lektionstider. 
 
Ärendet 
Förslagsställaren David Lindberg har inkommit med ett medborgarförslag där 
han efterfrågar en översyn av vad som krävs för att kulturskolans elever ska 
kunna utveckla sina färdigheter i instrumentspel, med målsättningen att fram-
bringa toppmusiker. Det konkreta förslaget är att differentiera lektionstiden 
utifrån hur lång tid instrumentet tar att montera och göra spelklart. 
 
Botkyrka kulturskolas uppdrag är att erbjuda Botkyrkas barn och unga en rik, 
bred och varierad kulturverksamhet. Kulturskolan erbjuder alla upp till 20 år 
att prova på och utvecklas inom musik, dans, teater, animering och bild/form. 
Pedagogerna anpassar undervisningen efter elevens behov så långt som möjligt 
och inom befintliga ramar. Det gäller inom alla våra konstarter: dans, teater, 
musik, bild och form, media/animation. För de elever som är motiverade och 
”vill mer” erbjuder vi ”Kulturskolans avancerade program” (KAP) där eleven 
får mer undervisningstid samt breddning i form av ensemblespel, bruksspel på 
kompinstrument samt teori. Botkyrka kulturskola är stolta över att kunna er-
bjuda många barn och unga över hela kommunen en bred ingång till olika kul-
turella uttryck. 



BOTKYRKA KOMMUN 
Kultur och Fritidsförvaltningen 
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För att nå professionell nivå inom en specifik konstart behövs väldigt mycket 
engagemang och tid, oavsett vilken konstart eller vilket instrument det handlar 
om. Ytterligare fördjupning kan nås genom andra organisationer som till ex-
empel studieförbunden, folkhögskola och liknande.  
 
 
 
 
Pernilla Hellman  Uno Karlsson 
Kultur- och fritidschef  Enhetschef Botkyrka kulturskola 
     
 
 
_________     
Expedieras till 
Förslagsställaren 
Kommunfullmäktige 
 
 
 
 
 



Medborgarförslag –Markera  gång- och cykelbanan på Nibblevägen - publicering 

Rubrik    

Förnamn  

Efternamn    

Namn Sofia Asp Lidberg  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer    

Telefonnummer  

Mobilnummer    

E-postadress  

Förslag Jag har det senaste året börjat använda cykel ner till Tullinge station dagligen. 
Jag cyklar då på den kombinerade gång och cykelbanan som går parallellt med 
Nibblevägen i Tullinge. Jag skulle verkligen uppskatta om man kan märka upp 
tydligt den kombinerade gång och cykelväg med en del gångväg och en del 
cykelväg.  
 
Idag går oftast gående personer på hela banan och blir alltid lika överraskade 
varje gång att det kommer en cyklist bakom dem. Framför allt att detta ett 
stort problem idag då många "har musik i öronen" och inte hör att cyklister 
plingar med cykelklockan bakom dem för att de ska flytta på sig.  
De gående personerna vet inte heller att de ska gå till vänster utan går på hela 
banan.  
 
Det behövs bara lite färg och två symboler: gångtrafikanter och cyklister. 
Eftersom även Eklindsskolan ligger här tänker jag att det måste vara bra även 
för de elever som cyklar till skolan. Detta kanske även skulle medföra att fler 
föräldrar låter sina barn cykla  till skolan än att föräldrarna skjutsar dem.  
 
Från centrum till pendeltågsingången är det uppmålat med symboler. Funkar 
alldeles utmärkt. 

Motivering För att förhindra cykel -och gångtrafikantolyckor.  
Förhindra missförstånd! 

Kön  

Kommundel   

Från mobilapp    

Ålder  

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
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§ 25 
Medborgarförslag - Markera gång- och cykelbanan på 
Nibblevägen (sbf/2015:408) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Sammanfattning 
Förslagsställaren önskar tydligare markeringar för vad som är gångväg och 
vad som är cykelväg på Nibblevägen. Botkyrka kommun kommer under 
2016 att se över hela huvudcykelnätet med avseende på separering av gå-
ende och cyklister. Översynen handlar i övrigt om eventuella breddningar, 
hinder, underhåll etc.  
 
Den i medborgarförslaget nämnda Nibblevägen tillhör detta huvudcykelnät.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Sofia Asp Lidberg om att markera gång- och cykelvägen på Nibble-
vägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-10-06 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-11-03.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-11-25, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 

 
 
 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-11-25  Dnr  sbf/2015:408  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Uppdrag att besvara medborgarförslag - Markera gång- och 
cykelbanan på Nibblevägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Sofia Asp Lidberg om att markera gång- och cykelvägen på Nibble-
vägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-10-06 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-11-03.    
 
Yttrande 
Förslagsställaren önskar tydligare markeringar för vad som är gångväg och 
vad som är cykelväg på Nibblevägen. Botkyrka kommun kommer under 
2016 att se över hela huvudcykelnätet med avseende på separering av gå-
ende och cyklister. Översynen handlar i övrigt om eventuella breddningar, 
hinder, underhåll etc.  
 
Den i medborgarförslaget nämnda Nibblevägen tillhör detta huvudcykelnät.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 
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Referens Mottagare 
Sara Andersson  
 
 
 
 
 
 
 

Utbildningsnämnden 
 
 
 
 
 

5. Yttrande över medborgarförslag - Inrätta läxläsning på 
fritidshem  
 
Förslag till beslut 
Utbildningsnämnden avstyrker medborgarförslaget med hänvisning till ut-
bildningsförvaltningens yttrande 22 december 2015 
 
Sammanfattning 
Utbildningsnämnden ska slutligt besvara ett medborgarförslag om att inrätta 
läxläsning på fritidshem för elever i de lägre årskurserna. Läxläsningen ska 
ske med vuxenstöd ca 30-60 minuter per dag.  
 
Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden avslår förslaget. 
Förvaltningen har tidigare yttrat sig över liknande förslag och slagit fast att 
samtliga skolor i Botkyrka ska erbjuda frivillig läxhjälp/studiestöd i anslut-
ning till skoldagen. Förslaget om avslag grundar sig också i att: 
 
• Fritidshemmen har ett pedagogiskt uppdrag som ska komplettera sko-

lan genom sociala aktiviteter i grupp, lek och rörelse 
• Fritidshemmen utformning med stora barngrupper och låg personaltät-

het kan inte avsätta personal till läxläsning  
• Läxor i de lägre skolåren är i hög grad en kommunikation mellan sko-

lan och elevens föräldrar. Läxläsning med annat vuxenstöd än föräld-
rarna kan motverka detta syfte 
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Ärendet 
Bo H Samuelsson väckte 2015-09-09 medborgarförslaget (KS/2015:693) 
om att inrätta läxläsning på skolor med fritidshem i en omfattning av ca 30-
60 minuter per dag för elever i de lägre årskurserna. Läxläsningen ska ges 
med vuxenstöd och organiseras av varje skolenhet. 
 

              Yttrande 
Bakgrund 
Utbildningsförvaltningen har vid två tillfällen yttrat sig över medborgarför-
slag med samma inriktning. År 2013 om ”Fritidsverksamhet med läxhjälp 
från årskurs 4” och år 2015 ”Arbeta med mänskliga rättigheter och inför so-
cialt arbete samt obligatorisk läxhjälp i skolan”  
 
I yttranden över tidigare medborgarförslag om läxhjälp skriver förvaltningen 
om utbildningsnämndens mål i ettårsplan för 2014 och 2015. Samtliga sko-
lor ska erbjuda läxhjälp/studiestöd inom eller i anslutning till skoldagen. Ut-
ifrån styrdokumentens krav på frivillighet erbjuder Botkyrka frivillig läx-
hjälp och inte obligatorisk. Utbildningsnämnden beslutade att lämna ett av 
förslagen besvarat och avstyrka förslaget om obligatorisk läxhjälp. 
 
Aktuellt 
Fritidshemmets uppgift är att erbjuda en god pedagogisk verksamhet som 
ska komplettera skolan. Tanken är att fritidshemmen ska fördjupa barnens 
kunskaper och erfarenheter genom sociala aktiviteter i grupp, lek, rörelse 
och skapande arbete. Personalens utbildning som fritidspedagoger och fri-
tidslärare är utformad för att de ska klara detta uppdrag. Fritidshemmets 
uppdrag är alltså inte att vara en fortsättning på skoldagen utan att erbjuda 
en annan typ av pedagogisk verksamhet. Barngrupperna på fritidshemmen 
är stora vilket tagits upp på nationell nivå. Botkyrka ligger i nivå med riks-
genomsnittet om 20 barn/ personal. Storleken på barngrupperna och perso-
naltätheten begränsar verksamhetens utformning. Det är inte möjligt att av-
sätta en personal 30 – 60 minuter/dag, för vuxenstöd vid läxläsning. 
 
Erbjudande om läxhjälp/studiestöd ska redan finnas i kommunens skolor i 
anslutning till skoldagen. Fritidshemmen arbetar med att varje barn ska vara 
delaktig i vad det vill göra på fritids och erbjuda möjligheter till lugna akti-
viteter som läxläsning om barnet själv vill. Ett utvecklingsområde är ett 
ännu närmare samarbete med de undervisande pedagogerna så att, kunskap-
er som tränas under skoltid också arbetas med på fritidshemmen, utifrån de 
pedagogiska utgångspunkter som finns i fritidshemmets uppdrag.  
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Sammanfattningsvis gör utbildningsförvaltningen bedömningen att förslaget 
om att inrätta läxläsning på fritidshemmen bör avslås. 
 
Mikael Caiman Larsson                                                    Anette Älmdalen 
Förvaltningschef                                                               Chef Specialiststöd 
_________ 
Expedieras till 
Kommunledningsförvaltningen 
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§ 26 
Medborgarförslag - Bättre parkeringsplatser i Tumba 
(sbf/2015:409) 

 
 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda vilka 
platser som är möjliga att etablera som infartsparkering i våra kommunde-
lar. 
 
Sammanfattning 
Parkeringsfrågorna i Botkyrka kommun är ständigt aktuella. Detta beror på flera 
anledningar, men i en snabbt växande kommun med ökad konkurrens om mar-
ken innehåller den många svåra överväganden. Mot denna bakgrund har sam-
hällsbyggnadsförvaltningen tagit fram ett förslag till en ny parkeringspolicy för 
Botkyrka kommun för beslut under 2016. Detta arbete görs på ett politiskt upp-
drag och såväl politiker, kommuninvånare och andra berörda kommer att få 
vara med i detta arbete. 
 
Med stöd av en ny parkeringspolicy kan kommunen lättare prioritera mellan 
olika p-behov i centrala lägen. Men när det gäller infartsparkeringar vid 
busshållplatser, som enligt det här medborgarförslaget, så är detta generellt 
betydligt svårare, eftersom det oftast är ont om plats i närheten av dessa. 
Till detta faktum hör också att de planer som finns i kommunen för grusta-
get och som framgår av kommunens översiktsplan, är att kommunen vill 
planlägga grustäkten för bostäder och verksamheter. Detta innebär att det 
inte är lämpligt att etablera en infartsparkering där.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Folke Eriksson om bättre parkeringsplats i Tumba. Mer konkret 
handlar förslaget om att anlägga en infartsparkering vid Kassmyra grustag.  
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Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-10-09 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-11-03.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-12-01, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Bättre parkeringsplats i Tumba  
 
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Folke Eriksson om bättre parkeringsplats i Tumba. Mer konkret 
handlar förslaget om att anlägga en infartsparkering vid Kassmyra grustag.  
 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-10-09 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-11-03.    
 
Yttrande 
Parkeringsfrågorna i Botkyrka kommun är ständigt aktuella. Detta beror på flera 
anledningar, men i en snabbt växande kommun med ökad konkurrens om mar-
ken innehåller den många svåra överväganden. Mot denna bakgrund har sam-
hällsbyggnadsförvaltningen tagit fram ett förslag till en ny parkeringspolicy för 
Botkyrka kommun för beslut under 2016. Detta arbete görs på ett politiskt upp-
drag och såväl politiker, kommuninvånare och andra berörda kommer att få 
vara med i detta arbete. 
 
Med stöd av en ny parkeringspolicy kan kommunen lättare prioritera mellan 
olika p-behov i centrala lägen. Men när det gäller infartsparkeringar vid buss-
hållplatser, som enligt det här medborgarförslaget, så är detta generellt betydligt 
svårare, eftersom det oftast är ont om plats i närheten av dessa. Till detta faktum 
hör också att de planer som finns i kommunen för grustaget och som framgår av 
kommunens översiktsplan, är att kommunen vill planlägga grustäkten för bo-
städer och verksamheter. Detta innebär att det inte är lämpligt att etablera en in-
fartsparkering där.  
 
 
 
Magnus Andersson 
Samhällsbyggnadschef 
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Avsägelser och fyllnadsval (KS/2016:5) 
 
Följande avsägelser har inkommit: 
 
Ewa Fährlin (L), suppleant i Hågelbyparken AB 
 
Ewa Fährlin (L), suppleant i Upplev Botkyrka AB 
 
Yrsa Sporre Rasmussen (V), ledamot i samhällsbyggnadsnämnden 

 
 
Kommunfullmäktige bordlägger följande val: 

 
MÄLARDALSRÅDET t o m 2018-12-31 
Ledamot efter Katarina Berggren (S) 
 
KOMMUNFÖRBUNDET STOCKHOLMS LÄN t o m 2018-12-31 
Ledamot efter Katarina Berggren (S) 
 
KOMMUNFÖRBUNDET STOCKHOLMS LÄN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Jill Melinder (S) 
 
MILJÖ- OCH HÄLSKOSKYDDSNÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ledamot efter Anders Gustafzon (S) 
 
DIALOGFORUM FITTJA t o m 2018-12-31 
Ledamot efter Lielya Sagnia (L) 
 
ARBETSMARKNADS- OCH VUXENUTBILDNINGSNÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Hanan Abdulmasih (S) 
 
SÖDERENERGI AB t o m 2019-06-30 
Ordförande och ledamot efter Anders Arneson (S) 
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SOCIALNÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Michael Hansen (TUP) 
 
KULTUR- OCH FRITIDSNÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Harmit Kaur (MP) 
 
AB ALFÅGELN t o m 2019-06-30 
Suppleant efter Mohamed Benmakhlouf (MP) 
 
AB BOTKYRKABYGGEN t o m 2019-06-30 
Suppleant efter Mohamed Benmakhlouf (MP) 
 
BOTKYRKABYGGEN HOLDING AB t o m 2019-06-30 
Suppleant efter Mohamed Benmakhlouf (MP) 
 
FÖRBANDET 2 AB t o m 2019-06-30 
Suppleant efter Mohamed Benmakhlouf (MP) 
  
HÅGELBYPARKEN AB t o m 2019-06-30 
Suppleant efter Ewa Fährlin (L) 
 
UPPLEV BOTKYRKA AB t o m 2019-06-30 
Suppleant efter Ewa Fährlin (L) 
 
SAMHÄLLSBYGGNADSNÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ledamot efter Yrsa Sporre Rasmussen (V) 
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Nya medborgarförslag 
 
Beslut 
Följande medborgarförslag tas emot för beslut: 
 
Förslag om att avlasta biltrafiken mellan Tullinge och Tumba vid rusnings-
trafik, KS/2016:84 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut 
 
Förslag om en ny simhall i Riksten med tillhörande gym, KS/2016:92 
Överlåts till kultur- och fritidsnämnden för beslut 
 
Förslag om museum om Botkyrkas historia vid Alby gård, KS/2016:103 
Överlåts till kultur- och fritidsnämnden för beslut 
 
Förslag om flera farthinder på Vattravägen, KS/2016:104 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut 
 
Det behövs en hundrastgård i Uttran, KS/2016:105 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut 
 
Inför fler allmänna papperskorgar med eventuellt gratis bajspåsar för hundar 
i Riksten och en allmän hundrastgård, KS/2016:112 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut 
 
Förslag om att bygga en hundrastgård vid Kassmyravä-
gen/Båtsmannabacken, KS/2016:113 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut 
 
Förslag om busshållplats nära Riksstens skola, KS/2016:117 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut 
 
Förslag om att få ekologisk mat i skolor, KS/2016:118 
Överlåts till utbildningsnämnden för beslut 
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Anställ fler skräpplockare, KS/2016:123 
Överlåts till tekniska nämnden för beslut 
 
Datorer till alla elever i Botkyrkas skolor, KS/2016:125 
Överlåts till utbildningsförvaltningen 
 
Bättre kvalitet på skolmaten, KS/2016:127 
Överlåts till utbildningsförvaltningen för beslut 
 
 
Ärendet 
Kommunfullmäktige bestämmer vilket politiskt organ som ska besluta om 
medborgarförslag. Enligt fullmäktiges arbetsordning får fullmäktige över-
låta till en nämnd, men inte kommunstyrelsen, att slutligt besluta i ett ärende 
som har väckts genom medborgarförslag. 



 
 
 
Medborgarförslag – Förslag om att avlasta biltrafiken mellan Tullinge och Tumba vid 
rusningstrafik – publicering  
 
 
 
Namn: Roland Lundström  

Förslag: På vardagar när alla är på väg hem från jobbet, med bil via tullinge mot tumba då händer det väldigt ofta att 
det blir köer efter tullinge mot tumba. Då skulle det det avlasta väldigt mycket om man kunde återöppna 
Åvägen via MattKalle mot tumba den vägen är mycket närmare också för de som ska åka mot tumba centrum 
och mot hågelbyleden. Jag vet att vägen inte håller för tunga fordon. Men man kunde begränsa trafiken till 
personbilar med högsta vikt 3,5 ton.  Denna väg skulle avlasta mycket för de som ska till Tumba C och via 
hågelbyleden. Man skulle också kunna begränsa åkriktningen till bara Tullinge mot tumba.  

Motivering: Mindre trafikstockning på vägen vid rusningstrafik mellan tumba också tullinge.  

 



 
Medborgarförslag – Förslag om en simhall i Riksten med tillhörande gym – publicering  
 
Förnamn: Ylber  

Efternamn: Collin Kurti  

Förslag: Jag skulle vilja ha en simhall i Riksten med tillhörande gym.  
 
Riksten är stort och hela flygfältet är ännu oanvänt, även om det kanske finns framtida planer för annan 
bebyggelse där. En ideal plats för en simhall.  

Motivering: I Riksten vill man främja friluftslivet. Det associerar jag till hälsa. Och vad passar bättre då än en simhall och ett 
gym? Riksten blir större och större och fler kommer att flytta dit. Det går en buss från Tullinge station så att ta 
sig till Riksten går snabbt och smidigt.  
 
Jag kan inte tala för andra, men vi är en barnfamilj och att åka och bada är en favoritaktvitet för oss. Det vore 
trevligt om det fanns en simhall inom ett rimligare avstånd, jag tror det skulle locka många.  
 
  

 



Medborgarförslag – Förslag om museum om Botkyrkas historia vid Alby gård - 
publicering 
 
 
Förnamn: Magnus  

Efternamn: Collin  

Förslag: Idag står fina Alby gård helt tomt vad jag vet. Varför inte göra ett museum om Botkyrkas historia.  
 
Självklart skall det vara gratis för besökare.  

Motivering: Idag finns det inte något museum för hela Botkyrka kommuns historia från medeltiden till idag. Detta om något 
vore ett kulturarv för området. Kan man historian om ett område så kanske man värdesätter och behandlar det 
bättre.  

 



Medborgarförslag – Förslag om flera farthinder på Vattravägen - publicering 
 
Förnamn: Leif  

Efternamn: Wiman  

Förslag: Flera farthinder på Vattravägen då hastigheterna har ökat markant de sista åren trots hastighetssänkning till 
40km/tim.  
Tänk på oss boende beträffande alla avgaser som vi ofrivilligt får inandas. Trafikmängderna måste minskas för 
allas hälsa och liv.  

Motivering: Vill Botkyrka kommun verka för ett friskt och miljövänligt bostadsområde eller ska genomfartstrafiken från 
Salem fortsätta och öka med ännu mera hälsovådliga avgaser som våra barn tvingas att inandas.  

 



 
Medborgarförslag – Det behövs en hundrastgård i Uttran - publicering 
 
Namn: Mika  

Förslag: Vi vill ha en hundrastgård i Uttran. Den skulle man kunna lägga vid Peleletäppans tennisbanor på floravägen 27, 
Utanför hallen bredvid parkeringen finns det en grusplan som har förfallit och används inte, den skulle man 
kunna bygga om till en hundrastgård. Det är många som rastar sina hundar i skogen och på vägarna 
däromkring så det skulle passa bra att ha en rastgård där.  

Motivering: Storvreten har 3 st hundrastgårdar och Uttran har ingen. Vi är många hundägare här i Uttran och vi saknar en 
rastgård där våra hundar kan springa och leka fritt tillsammans utan att behöva alltid vara kopplad. Det finns 
även många äldre personer som har hund här som inte orkar ta sig ända till storvreten med sina hundar.   

  

 



Medborgarförslag – Inför fler allmänna papperskorgar med eventuellt gratis bajspåsar 
för hundar i Riksten och en allmän hundrastgård – publicering 
 
 
 
Förnamn: Nathalie  

Efternamn: Edlund  

Förslag: Fler allmänna papperskorgar ev med gratis bajspåsar hängandes på stolpe. Genomförs genom att placera ut fler 
papperskorgar.  
 
Införa allmän hundrastgård. Bygga en välanpassad inhägnad för hundar - 1,2-1,5m högt gunnebostängsel, 
säker grind och helst i lite kuperad terräng utanför bostadsområde.  
  

Motivering: Mitt medborgarförslag är fokuserat till främst hundägare. Jag bor i Riksten friluftsstad där det råder brist på 
allmänna papperskorgar. De få som finns placerade inom bostadsområdet är främst placerade i lekparker - där 
rastning av hund är förbjudet. Detta tolkar dock många småbarnsföräldrar att som hundägare får man inte ens 
gå igenom parken för att slänga bajspåse (dem tolkar som om det är totalförbud mot hundar). Detta leder till 
att många hundägare struntar i att plocka upp efter sina hundar så det förekommer många bajshögar lite 
varstans i området - vilket leder till ännu större frustration och även påhopp. Även ute på 
startbanan/taxibanorna där många hundägare gärna promenerar finns det inte en endaste papperskorg. Om 
fler allmänna papperskorgar skulle sättas upp leder de till fler möjligheter att slänga sin bajspåse utan konflikt 
så fler troligvis plockar upp - även att man inte behöver gå runt hela området för att lyckas hitta en 
papperskorg så även de lata hundägarna plockar upp och slänger efter sin hund.  
 
Då det råder koppeltvång stor del av året skulle det underlätta för många hundägare att ha en rastgård att 
släppa sin hund i för att kunna tillfredsställa deras naturliga behov - att kunna få springa fritt, vilket skänker 
glädje till både hund och ägare. Bästa placeringen skulle vara en bit ifrån bostäder då boende kan störas av 
skällande som lätt förekommer när hundar leker vilket kan leda till dålig stämning och i värsta fall sabotage. Lite 
kuperad terräng så som stenar, träd etc skänker mycket större stimulans och glädje för hundar än en plan yta 
så placering intill skogen är att föredra då det finns mycket skog i området.  
 
Jag tycker mina förslag är väldigt relevanta till området då Riksten marknadsför sig som "friluftsstaden" och för 
mig och många andra inkluderar det aktiviteter med hunden utomhus.  

 



 

Medborgarförslag - Förslag om att bygga en hundrastgård vid 
Kassmyravägen/Båtsmannabacken - publicering  

 Hej. Vi har många hundar i vårat område men ingen Rastgård i närheten. Jag tycker att vi är i stort 
behov av det för att slippa lösa hundar ute på promenaderna. Min fråga/förslag är: om det skulle 
kunna byggas en Rastgård på gräsplätten som finns vid vägen där man åker in på kassmyravägen och 
båtsmannabacken. Mvh Karolina holgersdon 
  
 
 

 

 

 



 
 
 
Medborgarförslag - Förslag om busshållplats nära Riksstens skola – 
publicering          
 
Namn: Majvor Stein  

Förslag: Vore kanon om buss 721 kunde få en annan körväg och passera förbi Rikstens skola.   

Motivering: Vi är många som arbetar där och vi har även elever som bor på andra platser i Tullinge och går på skolan. Det 
skulle också underlätta för oss när vi ska åka iväg med elever på studiebesök.   

 



Medborgarförslag – Förslag om att få ekologisk mat i skolor -publicering 

Namn: Katja Leickt  

Förslag: Jag tycker att maten som finns i skolor ska vara ekologisk, speciellt köttet.  

Motivering: Djuren måste ha ett bra liv och få gå ute och beta. De ska inte vara instängda i trånga utrymmen och behöva 
plågas. Djuren ska också dö på ett bra sätt i lugn och ro. Jag tycker att skolorna ska stå för rätt värden.  

 



Medborgarförslag – Anställ fler skräpplockare - publicering 
 
 
 
Namn: Frida Yousef  

Förslag: Vårt förslag är att kommunen skulle kunna anställa fler skräpplockare. Det kan genomföras genom att t.e.x 
publicera erbjudanden för jobbet som både tidning och TV-reklam. Erbjudandet kan även stå på bilar, 
informationsblanketter och bussar.   

Motivering: Fördelen med jobbet är att nyanlända som inte kan språket så bra kan börja jobba lätt. Man behöver ingen lång 
utbildning och man kan försörja sig på inkomsterna.  
Det blir även trevligare att vistas på ställen som brukar vara skräpiga. Många djur kan skadas av skräpet i 
naturen så om det också plockades bort skulle det även bli trevligare för djuren.  

 



Medborgarförslag – Datorer till alla elever i Botkyrkas skolor - Publicering 
 
 
 
 
Namn: Fanny Vikström  

Förslag: Vi skulle vilja att alla skolor har tillgång till datorer till alla elever. I alla fall högstadiet. Jag tycker att man ska få 
en dator gratis tiden man går på skolan, sen skriver man på att man betalar datorn om den t.ex blir förstörd 
eller borttappad. Med vissa undantag t.ex om den blir stulen eller förstörd av någon annan.  Och så skulle man 
kunna få köpa ut datorn i slutet av 9an om man vill behålla den efter skolan.  

Motivering: Vi tycker det är orättvist att en del skolors elever får tillgång till datorer och andra inte, det skapar osämja. Det 
är också mer miljövänligt och mer hållbart att använda datorer istället för papper om de tillverkas på rätt sätt. 
Det slösas mycket på papper inom skolan, man får en bok man kanske skriver 10 sidor i, innan man tycker att 
man vill ha en ny för att den blivit för "ful", och så slänger man den. Om man istället har en dator kan man 
skriva hur många sidor man vill och hur många olika saker man vill istället för att ha massor av olika 
häften/papper. Man använder ca 500 löspapper per klass varje vecka, och så måste man frakta papper, vilket 
släpper mycket avgaser istället för att man fraktar datorer sällan. Bara våran skola använder ca 9000 papper 
varje vecka. Alltså 36000 pappersark varje månad (inräknat sidor i häften). Då blir det 432 000 pappersark 
varje år. Det tycker vi är väldigt slösande. Ett träd på ca 20m ger 31 250 A4 pappersark. Det blir ca14 träd per 
år i bara våran skola. Vi är en skola i klasserna 6-9. Så andra skolor från 6års till 9an använder ännu mer.  

 
 



Medborgarförslag – Bättre kvalitet på skolmaten - Publicering 

 

 

Namn: Caroline Engberg  

Förslag: Bättre skolmat!  
Skolors mat i allmänhet kan vara väldigt ofräsch och motbjudande vilket kan leda till ätstörningar, depression 
och sämre betyg då elever inte vill äta och orkar då inte med skoldagen. Även att barn inte får äta tillräckligt 
mycket för att må bra.   

Motivering: Snälla få igenom detta och få barnen att må bättre! Exempel: Vissa skolor får matrester från andra skolor som 
ligger i närheten. Även att elever inte får äta tillräckligt med mat och går hungriga resten av skoldagen. 
Exempel på liten mängd av mat är när det bjuds på pannkakor eller köttbullar. I  Djuringeskolan får elever inte 
tillräckligt med mat i vissa fall.  
 
Maten ska vara ansvarsfullt producerad och lagas i själva skolan som maten ska serveras i. Det bör finnas 
personal som arbetar med detta. Maten ska vara ekologisk och klimatsmart. Nu när vi går i Södertörnsfriskola 
ser vi vilken skillnad maten är. Mat är livsviktigt!  
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Nya motioner 
 
Beslut 
Motionen överlämnas till kommunstyrelsen för beredning. 
 
Sammanfattning 
Följande motioner väcks: 
 
Bygg småhus med flera lägenheter (L), KS/2016:207 
 
Försök med utbyte mellan socialförvaltningen och sociala företag (L), 
KS/2016:208 
 
 



 
 

 
Motion 
2016-03-31 

 
 
Bygg småhus med flera lägenheter 
 
Förslag till beslut 
 
att med hänvisning till vad i motion anförs uppdra till samhällsbyggnadsförvaltningen att 
Botkyrka kommun underlättar byggnationen av småhus med flera lägenheter. 
 
Motivering    
Botkyrkabyggens lägenheter har relativt låga hyror. Delvis beror detta på att den behövliga 
renoveringen av bostadsbeståndet inte än har kommit igång i större omfattning. Men det går 
inte att skjuta upp detta i längden. När sedan renoveringarna till slut ändå har genomförts 
kommer någon att få betala för detta, det vill säga de hyresgäster som bor kvar i beståndet. 
 
Något som innebär att ett antal hyresgäster får svårt att betala hyran – även om renoveringen 
görs med så liten omfattning som möjligt.  Då måste de ha någon annanstans att bo, men var 
finns dessa billiga och lediga lägenheter? Botkyrka kommun borde ta sitt ansvar att se till att 
det finns sådana bostäder!  
 
Sedan slutet av 1800-talet har man försökt att hitta ett svar på, hur människor med begränsad 
ekonomi skulle kunna få en bra bostad. För många blev egnahemsrörelsen en lösning, 
däremot både då och nu, inte för dem som inte har några marginaler alls.  
 
Enligt statistiska centralbyråns statistik över produktionskostnaden i storstadsregioner för 
2014 kostar flerbostadshus 42 675 kronor per kvadratmeter, för småhus är motsvarande 
kostnaden 34 624 kronor. Detta är bruttokostnaderna och efter definitionen det pris som 
husförsäljaren lyckas ta ut av husköparen. Det vill säga att här är vinsten som beror på den 
idag överhettade bostadsmarknaden medräknad. Om man ser till kostnaden av själva 
byggnaden så är småhuset mycket billigare jämfört med flerbostadshus än vad 
bruttokostnaderna antyder, eftersom markkostnaden för småhus svarar för en mycket högre 
del av totalkostnaden än vid flerbostadshus. 
 
I statistiken finns också ett stort antal småhus som är speciellt byggda för att locka köpare 
med krav på hög standard. Prefabricerade enklare småhus är betydligt billigare. Om det byggs 
prefabricerade småhus som rymmer fler än en lägenhet blir dessa än billigare räknat per 
kvadratmeter, eftersom markkostnaden inte ökar på motsvarande sätt.  
 



Om man nu inte har medel att själv kunna äga ett småhus – varför skulle man då inte kunna 
hyra lägenheter i småhus? Skulle det finnas ett utbud av sådana lägenheter i småhus skulle de 
ha alla förutsättningar för att bli mycket billigare än de i flerbostadshus och det utan att vara 
sämre på något sätt.  
 
Bland prisvärdiga kataloghus som är direkt lämpliga finns det parhus. Men på grund av att 
man i detaljplaner för småhus i regel har bestämmelsen att huset bara får byggas med en 
lägenhet, så finns det inga tvåvåningshus för två eller fler separata lägenheter som standard i 
billigare lågpriskataloger. Men det borde vara enkelt att få en sådan levererad om bara 
planbestämmelserna skulle medge detta. 
 
Liberalerna Botkyrka ser i en utvecklad marknad av hyreslägenheter i småhus även en annan 
stor fördel. Genom att hyreslägenheter i småhus av naturliga skäl inte koncentrerar familjer 
med mindre inkomster i ett område, så underlättas integrationen. Billiga hyresbostäder i 
flerbostadshus som t.ex. ”social housing”, leder däremot oftast till mycket stora problem. 
 
En annan fördel ligger i att prefabricerade småhus i regel är trähus.  Konventionella 
flerbostadshus bidrar däremot genom den mycket större cementförbrukningen påtagligen till 
den globala uppvärmningen. 
 
 
Lars Johansson (L) 
 



 
 

 
Motion 
2016-03-31 

 
 
Försök med utbyte mellan socialförvaltningen och sociala företag 
 
Förslag till beslut 
 

1. att uppdra till socialförvaltningen att pröva samverkan genom arbetsinsatser mellan 
förvaltningen och sociala företag i Botkyrka i enlighet med vad i motionen anförs. 

2. att, om första att-satsen bifalls, utvärdera projektet efter sex månader. 
 
 
Motivering 
 
Vid kommunfullmäktiges sammanträde i december 2015 behandlades ett medborgarförslag, 
väckt av Mats Wåhleman, som handlade om att låta anställda i kommunen utföra 
volontärarbete i Botkyrkas föreningar. 
 
Förslaget avslogs eftersom det var allt för omfattande. Däremot är idén om mer samverkan 
mellan föreningslivet och kommunen bra. Kommunen borde därför i liten skala prova ett 
utbyte mellan exempelvis socialförvaltningen och sociala företag. 
 
Ett försök vore att låta tjänstemän som hanterar försörjningsstöd på frivillig basis prova på att 
arbeta i ett socialt företag. Om detta utfaller positivt kan vi senar pröva samarbete mellan 
andra föreningar och förvaltningar. 
 
Stig Bjernerup (L)       
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